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Αφιερώνεται

στο Νικόλαο ΜπουφlδΩ

και σ' εκεlνους

που ανάλωσαν ΤΩ ζωΩ τους

στπ διακονίο τπς Θέμιδος

και rnc; Koιvων!aς.
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ΠΡΟΛΟΓΟΣ

Θεωρώ τον εαυτό μου ιδlQίτερα ευwχrί, γιατίμου δίvετω n ευKaιpfa, σro τέλος

του 200υ ωώνa, με τπ συμnλripωoπ εκατό χρόνων από τπς ιδρύσεω:; του Πρωτοδι

κείου λεβαδείας κω τπς συστάσεως του ΔΙΚΩΥορικου Συλλόγου Λεβαδείας, ως

Πρόεδρα; του ΔΙΚΩΥορικου Συλλόγου ΛεβαδεΙaς, να προλογίσω το βιβλfo αυτό

του εκλεκτού συναδέλφου, ακσύρασroυ ισroΡlΟδΙφπ κω φανατικού Αειβαδολάτρπ

Άρπ Ρούσαιρπ.

ΠράΥμαπ, ο αγαππτός συνάδελφος, με πολύ κόπο, aM.ci ρονaδικι1 δεξlΟτεχνία

κω εnψoνlί, ωεuνα τον αιώνα που φεύγει και ρfxvει φως οra ρεγάλα γεγονότα που

σπμάδεψαν. τπν ισroΡΙQ τnι; πόλnι; μα') αλλά και τις μορφές των δικnyόρων εκείνων

που, από ων εnaνάσraσπ του '21 j1έχΡΙ ο/ίμερα, αγωνίστπκαν για ΤΠ\Λ πάλn αυτrί.

Με το νόμο ΒΧΔ' τnς 6-7-1899 έγινε ο Νομός Βοιωτίας με έδρα rn Λεβάδέια.

Τότε ιδρύθπκε κω το Πρωτοδικείο Λεβαδείaς κω συνεσrnθn ο Δικπγορικός Σύλ

λογος- ΛεβαδεΙaς, που έτσι συμπλήρωσε 100 χρόνω "ζωής". Τπ μοναδική και

ωραία ισroρία [συ Συλλόγου μας κω [πς πόλnς μας, περιγράφει με φόπο αξιoθaύ

μασro κω ευκολοκαrανόnrο ο αγαππτός συνάδελφος συς σcλJδα; roυβιβΜου αυ

roύ, avaaraivovraS" KυplOAεΙαJKά νεκρούς!!! KOl κυρίως [πν ανεπανάλnπrn μορφή

του μεγάλου Λπβαδίτπ Νικολάου Λlπουφίδπ, τον οποίον δυσrυXΏς πολλοΙ αγνο

ούσαμε.

Μέσα από rις ισroρΙKές αγορεύσεις του Ν, Μπουφίδπ arn Βουλή μας δίvετω n
CUKillpfa να μάθουμε κω flGx; λεπουργούσε n Δικωοσύνπ τα πρώτα χρόνια μπά rnv
fδρυσn του Eλλnvικού κράτους. Ετσι το βιβΜο αυτό anoKrcl ιδιαίτεΡΠ αξΙα κω εν

διαφέρον σrπ μελiτπ [πς loτopfaS" [πς νεώτερπς Ελληνικής Δικωοούνπς.

Αφήνω rov αναyvώσrπ να "απολαύσει" ης σελfδες που ακολουθούν κω ης χα

ρωαnρισrικά; φωτογραφίες -κω αυτές από [Ώ μοναδικιΊ συλ-\ογιΊ του Άρπ γούσσα

ρπ- που ας συνοδεύουν.

Συtχαiρω ων Άρπ Ρούσσαρπ για ης πνευμαηκές KOl πoλJπσrΙKές του δραστπ

:ριόrnrεςJ που αποrελούv πολύrιμn προσφορά οτπν Ioτopfa [πς πόλπς μας, [πς

Επαρχίας aλ-\ά κω roυ Νομού μας. Κω του εύχομω να εΙνω καλά κω να έχει κου

ράγιο κω δύναμπ για να auvεXfocI roν όμορφο δρόμο τπς δπμιουργίας.

Οκτώβριος 1999
Αντώνιος Γ. Παπαντωνίου

Πρόεδρος Δικηγορικοιί Συλλόγου Λεβα&ίας
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ΕΙΣΑΓΩΓΗ

Πέρασαν 100 λΡόνια από ΤΩν άΥΟ1ξΩ του 1899. όταν ο 'μεγαλύτερος- πολιτικός

άνrρa') που ανέδειξε n Αεβάδειa, ο Νικόλαος ΜπσυφίδΩΙ:;, με τ:π συμπαράστασπ

όλ::uν των παραγόντων ΤΩς επαρχίας κατάφερε να πείσει ΤΩ Boυλιi, όταν ουζΩτεΙτο

το Νομοσχέδιο ως Δ10Ικ:nrικrJ" ΔωίΡεσΩ" του Κράτους, ώσrε να δπμιoυρyπθεf ο

Νομός Βοιωτίας, να γίνει n Λεβάδειa πρωτεύουσά του κω να ιδρυθε! το Πρωτοδι

ΚΕίο. Τπν ατμόοφωρα τπς εποχής, τπν πo),πικιJ κω KOlνωνlιa1 αντιπαράθεση -μεταξύ

Θπβών και ΑεβαδεΙaς, τους αγώνα; κω τι') aΥορεύσειι; του Μπουφίδπ μέσα σrπ

ΒουλΩ, μεταφέρω σ' αυτιί μου τπν εργασία, εpεuVΏvraS" κω κατaγράφoνrαςμια an
μαvτικι1 lσropnm σrιyμΩ τπς πόλης.

Η εργασία αυτΩ μου έδωσε ΤΩ δυνατότπτα να aνιχνεύσω γεγονότα, πρόσωπα,

πτυχές τπς ΔΙΚaJοούνπς' στη Λεβάδεω μετά ΤΩν επανάστασπ του 1821 μέχρι ΤΩν

εποχΩ paC;.
ΕΙνω πράγματι αξιoμνΩμόνcυτη n συμμετοχύ των ΔIκnγόpων του Συλλόγου μας

και νομικών ΤΩ" εΠapχΙα" μα" σε όλες τις εκδΩλώσεις του κοινωνικού, πολιηκού,

ιστορικού και πνευματικού βΙου στον τόπο μα", Υεγονό" που θα πρέπει να κάνει

υπεριίφα.νου" όλου" του" Δικnγόpoυς που εIμασrε μέλn του ΔΙΚΩγορικού Συλλό

γου ΙΙεβάδείας.

Ταυτόwονα όμux; υπάρχει ένα αiσθημα ευθύνης όλων μας απΈVανπ σro κοινω

νικό σύνολο για να φανούμε αντάξιοι των πapα&5σεων του Συλλόγου μα".

Ο Δικnγoρικός Σύλλογος ΙΙεβαδείαςμε αφορμΙΙ rn ουμnλιiρωοn J00 χρόνων
από ΤΩν ΙδρυσΩ του ΠρωτοδικεΙου θέλησε να τιμήσει την ιοτορική μνιίμη με την

anόφασπ του να εκδώσει αυτή μου την εργασΙα Κ1 ωσθάνομω ΤΩν υΠΟχΡέωση να

ευxαρισrIιαυ τα μέλη του και ιδιaf.ΤεΡα τον Πρόεδρο κ. Αντώνιο ΠanαντωVΊoυ. ,
ΕπισημαΙνω όη σε μερικά σΩμεΙα τη" εργασία" μου" διατήρησα rn γλώσσα των

αυθcvvκών κειμένων, που εΙχαν αρκετά σroιxεία αρχαl'ζουσας nδnμοτικι1c;.

Το έιφινα σκόπιμο θεωρώντας ότι Iaω" έτΟ1 να αποδίδεται καλύτερα n αrμό

σφωρα rn" εποχή" με ΤΩ διατύρηση των γλωσσικών ιδιωματισμών.

Αν κάπου λάθεψα, ελπι~ω σrην κατανόηση όαυν θα μου κάνουν rnv τιμύ να δια

βάοουντο βlβλfo.

Λεβάδεια

Οκτώβριος1999
Αριστείδης Κ. poίrσσαρης
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΟΓΟθΕΤΗΣ: Άρχοντας της ΛεβαδΩας και πληρεξούσιος της

στη συνέλευση των ΣαλΏVων το Νοέμβριο J82J όπου ψηψίσιιz:κe η Νομικη

Διάταξη της Ανατολικής Χέρσου Ελλάδος.
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Πτυχές της Δικαιοσύνης

στη Λεβάδεια μετά το 1821

Από την πρώτη στιγμή που ξέσπασεη Επανάστασητου 1821 οι στρατιωτικοί

και πολιτικο( ηγέτες της κατενόησαν ότι ήταν άμεση ανάγκη να οργανώσουν

και να ιδρύσουν Δικαστήρια προς απονομή πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης,

Την πρώτη διοικητική οργάνωση της Ανατολικής Στερεός Ελλάδας ανέλαβε

ο Θεόδωρος Νέγρης.

Στα Σάλωνα. μεταξύ 15-20 Νοεμβρίου 1821, πραγματοποιήθηκεσυνέλευση
που ενέκρινετην καλούμενη Νομική Διάταξη της Ανατολικής Χέρσου Ελλάδος.

Υπήρξε το αρτιότερο και εΚΓενέστεροαπό τα τοπικά ΣυνΓόγματα, γιοτ! επεξε

τάθη οε όλα τα θέματα λειτουργίαςτης κρατικής μηχανής, προέβλεψε διατά

ξεις ευρύτερηςσημασίας και πολιτειακές ορχές για όλο το Ελληνικό Έθνος.

Δίκαια χαρακτηρίσθηκεως ο πρώτος πολιτειακόςοργανισμόςτου νεώτε

ρου Ελληνισμού, αφού δεν προέβλεψε μόνον για τη δημόσια οργάνωση, αλλά

και για διατάξεις δημοσίου και ιδιωτικού δικαίου.

Αυτό ήταν άκρως απαραίτητογιατί η επανάσταση κατήργησετην οθωμανι

κή κυριαρχία και όλο το πολιτικό, διοικητικό σύστημα και την έwομη τάξη που

Ισχυε γενικά.

Μεταξύ των 73 πληρεξουσίωνπου υπέγραψαντο Σύνταγμα ήταν οι οπλαρ

χηγοί ΟδυσσέαςΑνδρούτσος και Βασίλης Μπούσγος και οι Λειβαδίτεςπληρε

ξούσιοι Ιωάν/ης Λογοθέτης, ΙωάWΗς Φίλωνος, Λάμπρος Νάκος.

Το κείμενο της ΝομικήςΔιατάξεωςέφερε στην αρχή ως έμβληματο πλατω

νικό ρητό: «Νόμος κύριοι εγένετο βασιλεύς ανθρώπωνάλλ' ουκ άνθρωποιτύ

ραwοι νόμων».

ΑξιοσημεΙωτοείναι το β' Κεφάλαιοτης Νομικής Διάταξης, που αφορούσετο

Δημόσιο Δίκαιο των Ελλήνων. Προτάσσεταισ' αυτό Διακήρυξη, που δίδει ζωη

ρή την εικόνατων αντιλήψεωνπερΙ Δικαιοσύνηςτης επαναστατημένηςΕλλά

δας, και ακολουθούσεη "Διακήρυξιςδικαιωμάτωνκαι χρεώντου Έλληνος...
Κάθε Έλλην έχει δικαίωμα αναμφισβήτητον και αναλλοίωτον να ζητή από

την Ελλάδα την ανεξαρτησίαν του και ασφάλειαν, και η Ελλάς από κάθε Έλλη

να την ευπείθειαν και δικαιοσύνην, και όταν δεν φυλάπη δικαιοσύνην προς την

ξένην ζωήν και τα ξένα κrήματα, ούτε ανεξαρτησίαν. ούτε ασφάλειαν έχει βέ-
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βαια από την Πατρίδα. Όταν πάλιν ο πατριώτης δεν έχει ούτ' ανεξαρτησίαν,

σύτ' ασφάλειαν, η Πατρίς πίmει εις αναρχίαν, και ομοιάζει ωσάν να εσπάρησαν

εις την γην της οι σδόντες τσυ Δράκονroς και εγΕWήθησαν άνδρες ένοπλοι εκ

φύσεως, καταπολεμούνrες και αλληλοφθορούμενοι. Εις τοιαύτην ελεεινήν κα

τάστασιν φθάνουσιν οι λαοί, όταν δεν ΎVωρίζOυν όσα πρέπει να ζητούν, και όσα

να υπόσχωvrαι αναμεταξύ των' όσα πρέπει να κάμουν και όσα πρέπει ν' απο

λαμβάνουν από την κοινωνίαν. Δι' αυτό λοιπόν διακηρύπομεν σήμερον εις αυ

τάς τας επαρχίας τα αληθή καθενός χρέη και δικαιώματα.

Δικαιώματα

α.- Ο Έλλην είναι ανεξάρτητος.

β.- Ο Έλλην είναι με όλους όμοιος

ενώπιον των Νόμων χωρίς καμμίαν

εξαίρεοιν.

γ.- Ο Έλλην ημπορεί να κάμη όσα

οι νόμοι δεν εμποδίζουν.

δ.- Ο Έλλην ημπορεί να κάμη όσα

οι νόμοι δεν διορίζουσιν.

ε.- Ο Έλλην έχει και την ζωήν του

και την περιουσίαν του εις ασφάλειαν.

στ.- Ο Έλλην δεν ενοχοποιείται δια τα

θρησκευτικά και πολιτικά του

φρονήματα.

ζ.- Ο Έλλην θέλει οι νόμοι να

φυλάπωνfOΙ εις τον άπανra χρόνον

αναλλοίωτοι.

η.~ Ο Έλλην εις οποίαν γωνιάν της

Οικουμένης ευρεθή, έχει όλα τα

Εθνικά δικαιώματα, δικαιώματα

του Έλληνος.

Χρέη

α.- Ο Έλλην χΡεωστεί ευπείθειαν εις

του Νόμους

β.- Ο Έλλην xpεωσrεί να δέχεται

όλους τους Έλληνας ενώπιον των

Νόμων ως ομοίους του.

γ.- Ο Έλλην xρεωσrεί να απέχη από

όσα οι νόμοι εμποδίζουοιν.

δ.- Ο Έλλην χρεωστεί να κάμη όσα

οι Νόμοι διορίζουσιν.

ε.- Ο Έλλην χρεωστεί προς όλους

με δικαιοσύνην να φέρεται.

σr.- Ο Έλλην xρεωσrεί να υποφέρη

όλα τα θρησκευτικά και πολιτικά

φρονήματα των ομοίων του.

ζ.- Ο Έλλην xpεωσrεί τους νόμους

να υπερασπίζεται κατά τον οποίον

τρόπον εκείνοι εις τούτο προοδιορί

ζουοιν.

η.- Ο Έλλην χΡεωστεί να εκπληρώ

ση εις οποίαν γωνιάν της Οικουμέ

νης ευρεθή όλα όσα xpεωσrεί ο

Έλλην.

«Ταύτα είναι αι θεμελιώδεις αρχαί, είναι η βάσις της σrαθεράς ευruχίας των

Ελλήνων".

Η ανrίληψη της ισότητας κυριαρχούσε σro κείμενο, αφού οριζόταν ότι «Μέ

τοικος διαφοράν δεν έχει καμμίαν από τον Έλληνα ως προς τους νόμους και

την ενέργεια αυτών».

Ενώ, παρά το ότι ρητά αναΎVωριζόταν ως θρησκεία της Ελλάδος η Ανατολι

κή του Χριστού Εκκλησία. οριζόταν επίσης ότι «η Ελλάς δέχεται πάσας τας

θρησκείας και γλώσσας και δεν εμποδίζει κατ' ουδένα τρόπον τας τελετάς και

την χρήσιν αuτών».

Η Νομική Διάταξη περιείχε σπουδαία σroιxεία νομικής ρυθμίσεως, τα οποία

πρώτα απανrήθηκαν σε νομικό κείμενο της απελευθερωμένης Ελλάδος. αρκε

τά των οποίων είχαν μακρά επίδραση στ/ν Ελληνική έwομο τάξη.
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Εις το Υπούργημα το Δικανικόν

Εις το Υπούργημα το Δικανικόν

Εις το Υπούργημα το Δικανlκόν

Εις το Υπούργημα το Πολιτικόν

Εις το Υπούργημα το Οlκονομικόν

Εις το Υπούργημα της Ασιυνομίας

Η Νομική Διάταξη προέβλεψε ως ανώτατο όργανο της Ανατολικής Στερεάς

Ελλάδος τον Άρειο Πάγο.

Όταν ψηφίσθηκε το Πανελλήνιο Σύνταγμα της Επιδαύρου ο Άρειος Πάγος

τροποποίησε το καθεστώς διοικήσεως των επαρχιών και ανέθεσε τη διοfκηση

κάθε επαρχίας σε δώδεκα εκλεγμένους πολίτες, τους εφόρους.

Στο Δfστομο η συνέλευση των εκπροσώπων της επαρχfας Λεβαδεfας εξέλε

ξε τους εφόρους των, εφαρμόζοντας τη ρύθμιση του Αρεfου Πάγου' όπως

φαΙνεται από το σχετικό πρακτικό οι έφοροι αποκαλούνταν unoupyof και οι

πρώτοι έφοροι (unOupyof) της επαρχίας Λεβαδείας ήταν οι πιο κάτω:

ΣmΛε'βαδ,ά

ΣεβαατέΆρειε Πάγε!

Κοινής Συνελεύσεως γενομένπς εξελεξάμεθα πμείς οι υπογεγραμμένοι κατά την

στην διαταγιίν δώ&κα εφόρους δια την διοίκησιν όλων των υποθέσεών τους:

Κύριον Ανδρέαν ΞάVΘην

Γεώργιον Λιανοσταφίδαν

Γιαννακόν Σαλωνπόπουλον

Ευmάθιον Γεωργαντάν

Ιωαννούλην Νάκον

Αθανάσιον Τζούτζου

Αθανάσιον Οικονόμου

Αθανάσιον Οικονόμου

& Λαζαρόπουλον Εις το Υπούργημα του Ταμείου

Νικόλαον Σημαρέσην Εις το Υπούργημα της Πολεμικής

ICιXJήφ Διάκονον Εις το Υπούργημα της Λατρείας

Οικονόμον Δισιόμου Εις το Υπούργημα του Δικαίου

Πέτρον Βαταβάλην Εις το Υπούργημα του Αρχlγραμματέως

Και αυτούς θέλει αναγνωρίζεις εις το εξής προς ουδένα άλλον πολίτην αναφερό-

μενος εν πάσαις τας uποθέσεlς τπς επαρχίας Λεβαδείας.

Εν Διστόμω τη 11 Φεβρουαρίοιι 1822

Ο ερχομός του ΚαποδΙστρια και η μεγάλη εμπειρία του συνέβαλλαν ώστε να

αντιμετωπισθεf κατάλληλα το νομοθετικό πρόβλημα και να ανταποκριθεί στις

ιστορικές και νομικές προϋποθέσεις. Ο Καποδfσrριας διέγνωσε ότι η σύγκρου

ση του εθιμικού δικαίου προς το επίσημο εγκυμονούσε κινδύνους, γι' αυτό επέ

λεξε και διατήρησε από τις παλιές ρυθμfσεις ότι έκρινε εφαρμόσιμο, απέρριψε

δε κάθε σroιχεfο του παρελθόντος που δεν προσαρμοζόταν στις απαιτήσεις της

νέας πραγματικότητας.

Το σοβαρότερο όμως πρόβλημα που αντιμετώπιζε η οργάνωση της Δικαιο

σύνης ήταν η λειτουργία των Δικαστηρίων.

Με το ΙΘ ψήφισμα της 15 Οκτωβρίου 1828 «περΙ Διοργανισμούτων Δικα

στηρίων» ιδρύθηκαντα Ειρηνοδικεία. Καθήκοντα Ειρηνοδfκουανατέθησαν

στους δημογέροντεςκαι από τα πρώτα Ειρηνοδικεfαπου λειτούργησανήταν

της Λεβαδείας.
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Ο βασικός ρόλος των δημογερόνrων που ασκούσαν χρέη Ειρηνοδικών ήταν

η ανάληψη πρωτοβουλίας συμβιβασμού. Σε περίmωση αποτυχίας τους παρέ

πεμπαν τις σχετικές υποθέσεις στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο.

Κατά το τέλος του Νοεμβρίου του 1829 άρχισε η λειτουργίατου προβλεπό

μενου ΠρωτόκλητουΔικαστηρίουΑνατολικής και Δυτικής Ελλάδος.

Έτσι με την υπ' αριθ. 1 της 23 Νοεμβρίου 1829 του Π. Νικολαϊδου, Προέ

δρου του ΠρωτοκλήτουΔικαστηρίουAνσr. Ελλόδος, που είχε για έδρα τα Σό

λωνα (Άμφισσα), ανακοινώθηκεπρος τους κατοίκουςτων επαρχιώντης περι

φερείας. ότι τα μέλη του Δικαστηρίουέδωσαντον Kσrά το υπ· αριθ. 14186 Ψή

φισμα όρκο και από την ημέρα εκείνη όρχισαν οι εργασίεςτου Δικαστηρίου,

στο οποίο υπαγόταν και η επαρχία Λεβαδείας.

Με το υπ' αριθ. 12414/ΛΒΨήφισματης 1 Μαίου 1829, που αφορούσε γενικά

την οργόνωση της Δικαιοσύνης σrη Στερεό Ελλόδα, ανεrίθεντo προσωρινά, μέ

χρι να συσταθούν οι δημογέροντες, καθήκοvrα Ειρηνοδικών εις τους κατά τό

πους Διοικητάς (Α) και ιδρύετο Πρωτόκλητο Δικαστήριο σrα Σόλωνα, που απε

τελείτο από τον Πρόεδρο, δύο Συνδlκαστές και δύο Παρέδρους, που όριζε η

Κυβέρνηση. Πρώτος πρόεδρος του Πρωτόκλητου Δικαστηρίου Σαλώνων είχε

ορισθεί ο Νότης Μπότσαρης. Με το υπ' αριθμ. 12416 διάταγματης 1 Μαίου

1829 Ψήφισμα (Γεν. Εφ. Ελλ., Δ. τ. 38-39, σ. 149) γίνοvrαι υποδείξεις προς τους

Προσωρινούς Διοικητάς, όπως. μαζί με δύο Δημογέροvrες, να καταβάλλουν

προσπόθειες συμβιβασμού, σε περίmωση ανόγκης να πείθουν τους διαδίκους

να ακολουθούν αιρετοκρισίες και μόνον σε αδυναμία εξευρέσεως άλλης λύσε

ως να υποδεικνύουν την προσφυγή στα Δικαστήρια.

Στο εξαίρετο έργο του "ο Ελληνικός Λαός» ο διαπρεπής καθηγητής του

Γερμανικού - Γαλλικού δικαίου Γκεοργκ Μάουρερ παραθέτει ένα ερωτηματο

λόγιο που είχε συντάξει το 1832 ο ΥπουργόςΔικαιοσύνηςΧριστόδουλοςΚλο

νάρης (ο δικηγόροςστη δίκη του Θεοδ. Κολοκοτρώνητου συγκατηγορουμέ

νου του Δ. Πλαπούτα),πάνω σε βασικά θέματα που ρυθμίζοντανσυνήθως

σύμφωνα με τα έθιμα κάθε τόπου και ζητούσεαπό τα δικαστήρια και τις κοινό

τητες μια επίσημη απάνrηση.

Οι ερωτήσειςτου Κλονάρη, που είχε συμπληρώσειο αντικαταστάτηςτου

Κων. Σχινός, και οι απαντήσεις, που συνέταξε ο ΕιρηνοδίκηςΛεβαδείας με

τους Δημογέροντεςτης Λεβαδείας και είχαν σταλεί από το Νομάρχη στο

υπουργείοΔικαιοούνης,φωτίζουνσημαντικέςπηγέςτου δικαίου που ίσχυε στη

Λεβόδειατα χρόνια εκείνα.

Περί Επιτροπείας

ΕΡΩΤΗΣΗ 1: Οι επίτροποι των ορφανών εργάζονΙαI &vρεάν, καθώς ο νόμος διατάσ

σει, n δύνανται να ζπτeωlν είδος τι ετπσίσυ αμοιβnς εκ των κτπμάτωντου ανηλίκου;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Επειδn οι συγγενείς εδιορίζοντο κπδεμόνες, ουδεμίαν πλnρωμnν

ελάμβανον.

ΕΡΩΤΗΣΗ 2: Η επιτροπεία δύναται να δοθn εις πολλούς εν ταυτώ. ως π.χ. εις

όλους τους ενnλικας αδελφούς, ως ο νόιιος υπαγορεύει, n n ouvnerLQ θέλει να μπ

δίδπταl εις τ' avnλIKQ rIμn εις και ιιόνος επίτροπος;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο ιιρεσβύτερος αδελφός λαμβάνει τπν κπδεμονίαν.

16

•
Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



ΕΡΩΤΗΣΗ 3 Ο νόμος εις τας σημαν1lκάς υποθέσεις, ως π.χ. την ανατροφήν του

ανηλfKoυ ή την εκποίησιν των ακ]νήτων, εμποδίζει τον επίτροπον να ενεργή χωρίς

την άδεlαν του αρμοδίου δικαστοU. Τι λtγει η συνήθεια; Συμφωνεί μετά του νόμου;

Ή απαιτεί ίσως την σUγκλησ]ν οικογενειακού συμβουλίου, το οποίον να αποφασί

ζη αν τα παρά του επ]τρόπου προβαλλόμενα μέτρα είνα/ ωφέλιμα;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο κηδεμών φροντίζει δια την ανατροφήν των ανηλfKων και εκποιεί

κινητά κτήματα, συναινέσει του O]KOγενεlαKOύ συμβουλίου' ακίνητα πράγματα εν

περιπτώσει μόνον ανάγκης δύνατα] ν' απαλλοτρ]ώση.

ΕΡΩΤΗΣΗ 4: Ο νόμος διακρίνε] τους ανηλίκους εις ανήβους και εφήβους, κα]

άνηβοι μεν λέγονται τα άρρενα τέκνα μέχρι των 14 ετών, τα δε θήλεα μέχρι των 12,
έφηβοι δε τα έχοντα πλήρως το 12 ή 14 έτος της ηλικίας. Κατά τον νόμον τα πρώτα

εξαρτώνται καθ' όλα εκ του επιτρόπου, ενώ τα δεύτερα είνα] ολιγώτερον περ]ορισμέ

να, και εις 1Ινας περιmώσεις δύνανται να rvεpynowo] και χωρίς την άδεlαν του επι

τρόπου' τελευταίον ο νόμος ονομάζει εΠl1ρόπους μεν τους ανήβων, κηδεμόνας δε

τους εφήβων προϊmαμέvους, κα] θέλει, αφοι} τα άνηβα μεταβώσιν εις την τάξιν των

εφήβων, ο μέχρι τότε επίτροπος να δ]ορίζηται εκ νέου κηδεμών, n ν' αντικαθίσταται

παρ' άλλου κηδεμόvoς. Η συνήθεια διετήρησε τας δ]ακρίσεις ταύτας ή εξομο]εί τους

ανnβους προς τους εφnβους, κα] παραβλέπει τον διορισμόν κηδεμόνος μετά την εις

την τάξιν των εφήβων μετάβασιν των ανήβων; Μολαταύτα οποιασδήποτε διατάξεις

του νόμου και αν καθ]έρωσεν η συνήθεια εις την περιφέΡεlάν σας, πρέπει να τας ση

μειώσητε μετά ηολλής ακριβείας.

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Η συνήθεια ουδεμίαν φέρει διάκρισιν μεταξι} εφήβων και ανηλiKων

η εηl1ροηεία naUεl μετά το 15 έτος, εις δε τας κόρας άμα μνηστευθώσι.

Περί της πατρuαlς εξουσίας

ΕΡΩΤΗΣΗ 5 Την ενέργειαν της πατρ]κής εξουσίας, δηλαδή της ολότητος των δ]

κωωμάτων, τα οποία οι γονείς, ως γονείς, έχουσ] ηρος τα ίδια αυτών τέκνα, και

προς τα τέκνα των τέκνων αυτών, ο νόμος αναθέτει εις μόνον τον πατέρα κα] απο

κλείει ολοτελώς την μητέρα. Δ]ετήρησε ταύτα κω η ouvnBεIG; Εάν αύτη παραχωρή

μέρος της πατρ]κής εξουσίας και εις την μητέρα, εάν την δlαμOφάζη εξ ίσου κα] εις

τους δύο συζύγους, ή την napaxwpn εις την μητέρα μόνον μετά τον θάνατον του

πατρός, όλα ταύτα πρέπει να τα αναφέρητε λεπτομερώς.

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Η συνήθεια συνάδει μετά του νόμου' μετά τον θάνατον του πατρός η

μnτηΡ'λαμβάνεlτην πατρικήν εξουσίαν, εμμένουσα εις χηρείαν.

ΕΡΩΤΗΣΗ 6 Ο νόμος λέγει ό1l, όλα τα KTnlIaTG των υπεξουσΙων τέκνων avnKOU
σι εις τον πατέρα, και ότι, κατ' εξαίρεσ]ν, ο] έχοντες πατέρα ζώνω, εμπορούν να νέ

μωνται ]δ]οκτησίαν τινά υπό το όνομα του χρηματίου (peculium), εν γένει δε όλα τα

KTnlIaTG των τέκνων ανήκουν εις τους γονείς. Η συνήθεια διετnρnσε τον κανόνα

τούτον ή ετροποποίησεν άλλως πως; καθιερώσασα π.χ. ότι τα IcrnlIaTG και αι προ

σκτnσεις των τέκνων avnKouotv εις τον πατέρα μόνον μέχρι 1Ινός, μέχρι της ενηλι

κιότητος φερ' ειπείν, μετά δε TauTG γίνονται ]δ]οκτήται ελεύθερο];
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ΑΠΑΝΤΗΣΗ Ο πατήρ δlένεμεν εις τα τέκνα νυμφευόμενα, το ανήκον εις αυτά μέρα;

εκ της περιουοίας αυτού' εν εναντία περιπτ<iκJε1 ελάμβανον αυτό μετά θάνατον.

ΕΡΩΤΗΣΗ 7 Επί πόσον διαρκεί η πατρική εξουσία; Ο νόμος λέγει ότι naUεl μετά

τον θάνατον του πατρός η δε ενηλlκιότης ή ο γάμος των τέκνων δεν Μναταl να την

εξαλείψη, εις τρόπον ώστε ο πατήρ έχει υπό την ιδίαν εξουοίαν, όχι μόνον τα κυρίως

λεγόμενα τέκνα, άλ)..' όλους εν γένει τους κατιόντας, οιουδήποτε βαθμού, εγγόνους,

διοεγγόνους κ.τ.λ Η συνήθεια συμφωνεί μετά του νόμου, ή αποδέχεται την αρχήν ότι

η πατρική εξουοία παύει κατά την ενηλικιότητα, ή τον γάμον των τέκνων, ώστε ο πα

τήρ να μη δύναται να έχn εξουσίαντινά εις τους υιούς των υιών αυτού; κτλ

ΑΠΑΝΤΗΣΗ Η πατρική εξουσία παύει δια του γάμου των τέκνων.

ΕΡΩΤΗΣΗ 8: Η πατρική εξουσία αποκτάται και δια της υιοθεσίας, και tOUtOU δο

θέντος, οποία τα δικαιώματατου υιοθετούντα;προς τον υιοθετοuμενον;Ίσα ή του

λάχιστον όμοια με τα των πατέρων προς τα ίδια αυτών τέκνα, ή κατά τι διαφέρουν;

Περί πλέον η συνήθεια θέλει μόνον να υιοθετώνταl τέκνα, ή συγχωρεί και την υlο

θετικήν αδελφότητα;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Η υιοθεσία εγίνετο υπό τον όρον, ώστε ο υloθε'roύμενoςνα υπόκειται

εις την εξουσίαντου υIOθε'rOύντoς, δια να κληρονομήση αυτόν μετά τον θάνατόντου.

Περί νομής

ΕΡΩΤΗΣΗ 9' Ο νόμα; λέγει, ότι την νομήν πράγματός ηvoς αποκτά τις δια της κα

τοχής, ηνωμένης με την θέλησιν του να ΤΟ νέμηται ως ιδιοκτήτης, και δεν απαιτείται

δια την απόκτησιν αυτής παρέλευσις χρόνου τινός ρητού, π.χ. ενός έτους ή και περισ

σοτέρου ή ολιγωτέρου. Η συνήθεια τι λέγει ως πρα;τούτο; Συμφωνεί μετά του νό

μου ή απαιτείται παρέλευσιςχρόνου ρητού δια την απόκτησιντων εκ της νομής δικαι

ωμάτων, προ της οποίας εποχής δεν δύναται ο νομεύς να προτείνη υπέρ εαυτού δι

καιώματα νομής;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Εάν τις, ένεκεν απουσίας, εγκαταλείπη το κτήμα αυτού ακαλλιέργη

τον, ο συμπολίτης δύναται να καλλιεργήση αυτό, και να λαμβάνη την νομήν (επl

καρπίαν), άλλ' οφείλει να αποδώση αυτό εις τον ιδιοκτήτην μετά την επιστροφήν

αυτού' οι καρποί όμως δεν ανταποδίδονται.

Περί κuριόmτος

ΕΡΩΤΗΣΗ 10: Δια την απόκτησιντης κυριότητοςο νόμος δεν ζητεί άλλο, ή την

συγκατάθεσιντων μερών, και την πραγματικήνπαράδοσιντου πράγματος. Η συνή

θεια εφύλαξε τα αυτά, ή, καθώς ξέναι τινές νομοθεσίαl, θεωρεί ανισχύρουςόλας τας

περί εκποιήσεωςπράξεις, εάν δεν είναι καταγεγραμμέναιεις δημόσιον βιβλίον επί

τούτω κρατούμενον;Εν γένει οιαιδήποτε και εάν ώσιν αl μεταξύ του νόμου και της

συνηθείαςως προς tOUtO διαφοραί, πρέπει να σημειωθώσιλεπτομερώς.

ΑΠΑΝΤΗΣΗ:: Η συνήθειασυνάδει μετά του νόμου' τα έγγραφα δεν κατεχωρούντο

εις δημόσια βιβλία.

ΕΡΩΤΗΣΗ 11: Δια να είναι ισχυρά η αποκτηθείσα κυριότης, πρέπει κατά τον νό-
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μον, ο πρώτος κατέχων να είνω ο αληθώς κύρ]ος τou εKΠOIΩθtντoς πράγματος, άλ

λως οι έχοντες δ]καιώματα ισχuρότερα επί τou πράγματος 'tOUlOU, δίινανται να το

διεκδ]κήσωσι κατά τou ήδη κατέχοντος, ακόμη και χωρίς να τω αποδώσωσ] την τ]

μήν, την οποία επλήρωσεν. Η σuνήθεια εφύλαξε τούτο γεν]κώς καθ' όλας τας εκ

πο]ήσεις και των κινητών ακόμη πραγμάτων, ή σuμφωνεί, ως προς τούτο, μ' άλλας

νομοθεσίας, αι οποίαι θεωροίισ] την νομήν των κ]νητών ως ικανόν δικαίωμα κuριό

τητος, ο δε αγοραστής κ]νητοίι τινός πράγματος δεν UllOXΡεoUlOI ν' αποδε]ξη ότι

ηγόρασε παρά τou αληθοίις κuρίοuς αλλά μόνον ότι ηγόρασε κατά νόμον, εις τρό

πον ώστε ένα η.χ. το πράγμα ήτο κλοηιμαίον, ο πρώτος κύριος auτoίI δεν δύναται

ν' αποτανθή προς τον ήδη κατέχοντα, άλλ' εις τον κλέπτην κα] εις μόνον αuτόν; Πε

ρί όλων τούτων περιμέvOμεν ακριβείς πληροφορίας.

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο κλέmης αποζημιοί πάντοτε τον ιδ]οκτήτηv- άλλ' ο αγοραστής πρέ

πει να είνω καλής πίστεως.

Περί δουλειών

ΕΡΩΤΗΣΗ 12 Όσα ερρέθησαν εις το άρθρο Ι Ο περί κuριότητος εφαρμόζονται επί

σης κω εις τας δοuλείας. Όθεν, η σuνήθεια συμφωνεί, ως προς τούτο, μετά τou νό

μοu, κω θεωρεί ]σχuράν την απόκτησ]ν της δοuλείας τη μόνη σuγκαταθέσε] των με

ρών, ή δ]α να έχωσ] ηλήρη ]σχύν αι ηερί δοuλειών πράξεις, ακόμη κω όταν αποβλέ

πη τρίτον πρόσωπον, απαιτεί να καταγράφωνται εις επί τούτω δημόσιον β]βλίον;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ. Η σuνήθεια σuνάδει μετά 'tOU νόμοu' τα έγγραφα δεν κατεχωροίιντο

εις δημόσια βιβλία.

ΕΡΩΤΗΣΗ 13: Ο νόμος αποδέχεται χάριν κω τou δημοσίοu και τou ιδιωτικού

σuμφέροντος μέγαν αριθμόν δοuλειών, αι οηοία] ονομάζοντα] νόμιμο] δοuλεία],

διότι uπάρχοuσι δ]α μόνοu τou νόμοu, και χωρίς της μεσολαβήσεως ή της θελήσε

ως τou ανθρώποu. ω κuριώτεραι των δοuλε]ών τούτων αναφέροντω εις τας επί της

]δ]οκτησίας τou γείτονος οδούς, εις τα σταλάγματα των στεγών, εις το δ]καίωμα της

διαβάσεως, κω εις ηολλά άλλα αντικείμενα. Η σuνήθεια τou τόποu σας μήπως εις

το είδος τούτο των νομίμων δοuλειών, κατατάττη κα] το της βοσκής δ]κα]ώματα, εις

τρόπον ώστε όλοι ο] κάτοικοι ενός χωρίοu, ή μέροuς ο]οuδήποτε, tXOUV το δικαίω

μα να βόσκωσι τα ζώα αuτών εις το μέρος τοίιτο, προηγοuμένης ρητής σuμφωνίας;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: ο] κάτοικοι δύνανται εις την περ]φέρε]αντοu χωρίου αuτών ακωλύ

τως να βόσκωσ] τα ζώα των.

Περί προνομίων και υποθηκών

ΕΡΩΤΗΣΗ 14: Ο νόμος δίδει εις καθένα ηλήρη ελευθερίαν να uποθηκεύη τα ίδια

κτήματα όπως θέλn και επειδή, κατ' αuτόν, η μuστική unoθfIKll δ]εκδ]κείται καίτοι εις

χείρας τρίτων εuρισκομένη, ο] τρίτοι oδuvaloίIv να γνωρίζωσιν, εάν τοίιτο ή εκείνο το

κτήμα είναι uποθηκεuμένον ή μη, ώστε δεν δίινανται να εξασφσλίσωσι τα δίκαια au
τών και απαλλαχθώσιναπό τα εκ tOUtOU προκύπτοντα μεγάλα με]ονεκτήματα. Η ou
νήθεια είνω κατά τούτο OOμφωvoς μετά 'tOU νόμοu, ή έχε] τινάς δ]αφοράς; Απαιτούσα
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π.χ. να καταγράφωνταl όλαι αι υποθήκαι εις δημόοιον βιβλίον, όπου καθείς δύναται

να βλέππ ότι εν κτήμα είνα/ υποθηκευμένον ή μη; Εάν η συνήθεια παρεδέχθη τοιαύτας

ή άλλας διαφοράς, θέλετε τας εκθέσει ΟΟον δυνατόν ακριβώς.

ΕΡΩΤΗΣΗ 15: Ο νόμος ουγχωρεί την υποθήκην εις κινητά και ακίνητα κτήματα,

άνευ διακρίσεως. Συμφωνεί προς τούτο η συνήθεια, ή δεν συγχωρεί ίσως την υπο

θήκην, ειμή εις μόνα τα ακίνητα;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Η συνήθεια ουνάδει μετά του νόμου.

Η όφιξη του Όθωνα σηματοδότησε νέες εξελίξεις και στη Δικαιοσύνη. Έτσι

σης 23 ΦεβρουαρΙουτου 1833 δημοσιεύεται Διόταγμα με το οποίο συνίστανται

προσωρινό 3 δικαστήρια στο Ναύπλιο, το Μεσολόγγι και τη Θήβα.

Το Δικαστήριο των Θηβών όμως σύντομα καταργήθηκε με το υπ' αρ. 3 Διό

ταγμα της 15 Νοεμβρίου 1833 και μετατέθηκεστη Χαλκίδα.

Τον Οκτώβριοτου 1838 ιδρύθηκαν τα πρώτα 1Ο πρωτοδικε{α, μεταξύ των οποί

ων και το Απικής και Βαωτίας με έδρα την Αθήνα όπου υπαγόταν και η Λεβόδεια.

Στη Λεβόδεια εξακολουθούσε να λειτουργεί Ειρηνοδικείο, τη δε θέση του

Ειρηνοδίκου όταν κωλυόταν, εξαιρείτο ή δεν είχε διορισθεί εκόλυπταν οι Δημο

γέροντες, οι Δήμαρχοι και οι Δημαρχιακοί πόρεδροι.

Συχνό στις στήλες των Αθηναϊκών εφημερίδων υπήρχαν αγγελίες, ειδήσεις,

ανακοινώσεις απ' όπου προκύπτει η συνεχής λειτουργία του Ειρηνοδικείου

στην πόλη.

Στην «Ταχύπτερο Φήμη» της 11ης Μαίου 1838 δημοσιεύεται η εξής .·Κοινο

ποίηση Πλειστηριασμού.,:

Το δια τπς υπ' αριθ. Ι Ο καταοχετlκής πράξεωςτου υπαραινoμΈVOυ κλητήροςτου

Ειρηνοδικείου Λεβαδείας κατασχεθέν βιλιάρδον10 ευρισκόμενονεις το καφενείον

του κυρίου Χαρίση Ψωμά δημότου Λεβαδείαςτουαρειλiτoυ κυρίου Λουκά Μπορ

νόζου κατοίκου εις Λεβαδείαντου ομωνύμου αυτώ δήμου δυνάμειτου υπ' αριθμ.

1022 συμβολαιογραφικού ομολόγου μηνολογημένου τπν 8 του λήξαντος Ιουλίου

του 1837, εκτίθεται εις πλειστηριασμόν εντός δέκα πέντε ημερών μετά την τσιχοκόλ

λησιν της παροιίσης κοινοποιήοεως, ώραν 1Ο Π.Μ. ημέραν ΚuριαKήν μετά την θείαν

λειτουργίαν εις το σιίνηθες μέρος των πλειστηριασμών εις το καφενείον του Κ. Αντω

νίου Γεωργαντά, υπό του εKπλnρOιίVΤoς έργα συμβολαιογράφου ειρηνοδίκου Λεβα

δείας, δυνάμει του αρθρ. 893 της πολιτικής δικονομίας.

Η κατακύρωσις του κατασχεθέντος ανΓlKειμένOυ θέλει γεlνει εις τον προαρέρο

ντα τα πλείονα' αλλά φυλαπομένων των δια του άρθ. 974 της αυτής δικονομ. δια

τεταγμένων τύπων και πληρονομένων των χρημάτων επί χείρας εις μετρητά. Το βl

λιάρδον έχει πέντε μπίλιαις και Μο στέκαlς εκτιμήθη ως εξής

Το βιλJάρδo δραχμ. 300
Αι μπίλιως δράμ. 31 Ο " 90
Αι στέκαι " -.2

395

Ο κλnτήρ του Ειρηνοδικείου Λεβαδείας Ιωαννoύλnς Α. Αβδέλας
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Τον Οκτώβριο του 1839 οι εφημερίδεςδημοοιεύουνότι από τότε που διορί

σθηκε Ειρηνοδίκηςο κ. Λόμπρος Γιαwακού, παρατηρείταιμεγόλη δραστηριό

τητα στις εργασίεςτου ΕιρηνοδικείουΛεβαδείας.

Το Δεκέμβριοτου 1839 δημοσιεύεταιότι: «ο ΘεσσαλονικιόςΘεοδόσιοςΧρι

στοδουλίδης, πρώην βοηθός των εν Αθήναις Πρωτοδικών, διορίσθηκεγραμ

ματεύς εις το ΕιρηνοδικείοΛεβαδείας...
Πριν από το Μόιο του 1839 ΕιρηνοδίκηςΛεβαδείαςήταν ο Λόμπρος Γεωρ

γαντός, που μετατέθηκεστη Θήβα με Βασιλικό Διόταγμα ενώ όπως δημοσιεύ

τηκε στην «ΤαχύπτεροΦήμη» το Μόιο του 1839 «ο κ. Λόμπρος Γιαννακού,

ανήρ του αγώνος και εγνωσμένηςικανότητας και τιμιότητας, διορίσθη αντ' αυ

τού εις Λεβάδειαν».

Το καλοκαίριτου 1839 από τη στήλη Δικαστικάτης «ΤαχύπτερηςΦήμης..
πληροφορούμεθα ότι ο συμβολαιογράφος Λουκάς Μπουρνόζος αναπλήρωνε

τον Ειρηνοδίκη Λεβαδείας Λάμπρο Γεωργαντά.

Η έλλειψη Πρωτοδικείου και η δύσκολη μετάβαση των κατοίκων προς την

Αθήνα μέσα αηό κακοτράχαλα μονοπάτια και άθλιες καιρικές συνθήκες καθι

στούσε προβληματική την απονομή της Δικαιοσύνης των πολιτών της επαρ

χίας Λεβαδείας.

Η Κυβέρνηση με τη βοήθεια των κατοίκων της περιοχής προσπαθούσε να

κατασκευάσει δρόμο ικανό να πορευθεί άμαξα.

Το Δεκέμβριο του 1839 η Κυβέρνηση έστειλε εργαλεία και αξιωματικούς

του Μηχανικού που τέθηκαν στην υπηρεσίατου Διοικητού Βοιωτίας κ. Κουντο

μά και άρχισαν εργασίεςγια τη διάνοιξη οδού Λεβαδείας - Θηβών - Χαλκίδος

-Αθηνών.

Με φιλοτιμία και ηρωισμό καθημερινό 300 Λειβαδίτες και 300 Θηβαίοι αντα

ποκρίνοντανστις αποφάσειςτων ΔημοτικώνΣυμβουλίωνΛεβαδείαςκαι Θηβών

με την ελπίδα ότι μετά από 3 μήνες θα μπορούσαν να ταξιδεύουν με ταχυδρο

μική άμαξα.

Επίσημο Β.Δ. για την ίδρυση και τη λειτουργία του Ειρηνοδικείου Λεβαδείας

έχουμε το Β.Δ. της 27ης Απριλίου 1842, σύμφωνα με το οποίο το Ειρηνοδικείο

Λεβαδείας εδρεύει στη Λεβάδεια και περιλαμβάνειτους δήμους Λεβαδείας,

Πέτρας και Ορχομενού.

Με το Β.Δ. της 1ης Σεπτεμβρίου/18 Δεκεμβρίου 1840 περί συγχωνεύσεως

των δήμωντης επαρχίας Λεβαδείας, ο δήμος Λεβαδείαςπεριλάμβανετα πιο

κάτω χωριά και πόλεις: Λεβόδεια, Γρανίτσα, Πουρνάρι, Σούρπη, Τσουκαλάδες,

Μάκρεσι, Μονή Αγίου Γεωργίου, Μπαήμαγα, Βελή, Μπισπάρδι, Γεφύρι, Ρωμέι

κο, Αραποχώρι (Κυριόκι). Ο δήμος Πέτρας: Σουλινόρι, Κουτουμουλός,Στεβε

νίκο, Κιβέρι, Ζερίκια, Αγιος Γεώργιος, Κούκουρα,Αγόριανη,Δεγλές, Καραχου

σεϊνη, Ρόχη, Κούμαρος, Μαμούρη, Μόζι, Μούσκλι, Λούσα, Σιάχου, Βροντομή

τες. Μονή Αγίου Νικολάου, Ζαγαράς, Μονή Ζαγαρά. Ο δήμος Ορχομενού:

Σκριπού, Μονή Σκριπούς, Πετρομαγούλα.Βρανέζι, Καρυά, Αγιο Δημήτριο, Μο

λύβι, Κίκυρα. Συνεπώς στην αρμοδιότητατου ΕιρηνοδικείουΛεβαδείαςυπάγο

νταν οι προαναφερόμενεςπόλεις και χωριό.

Την όνοιξη του 1842 το ΔημοτικόΣυμβούλιοτου Δήμου Λεβαδέων σε συνε

δρίαση για τα καιπά προβλήματατης πόλης, μεταξύτων οποίων και η έλλειψη

Πρωτοδικείου,είχε αποφασίσει:
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Αριθ. 167
196

Βασίλειον της Ελλάδος

Ο Δήμαρχας Λcβαδέων

Προς τον Κ. ΑντώνΙΟΥ Γεωργαντά.

Η Διοίκησις δια της υπ' αριθ. 852 προσκλήσεώς της, εγκρίνει την από μέρους

του δημοτικού Συμβουλίου απαπολήν σας παρά τη Β. Kυβερνήocι δια να ενεργή

σητε, όσα επεφορτίσθητε.

Koινoπoιoύvτες σας τούτο, σας επισuvάmομεν και τος πράξεις του συμβουλίου

προς οδηγίαν σας.

Εν Λεβαδεία την 29 Μαρτίου 1842

Ο Δήμαρχος Λάμπρος Νάκος

Συνεδρίασις Δ' του Δημοτ. Συμβουλίου Λεβaδέων. Πράξις ΣΤ

Ακολούθως επροτάθη περί μιας αποστολής προς την Κυβέρνησιν δια να την πα

ρακαλέση δια διάφορα αVΤΙKείμενα κατεπείγοντα Εις τον τόπον τούτον και προ πά

ντων δια το σχέδιον της πόλεως, δια την εκκαθάρησιν των αυλακίων (σούδων), δια

την μετάθεσιν του σχολείου. δια εν Πρωτοδικείον, και δια τον έτερον Ελληνοδιδά

σκαλοv του σχολείου περί των οποίων υπάρχουν πράξεις του δημοτ. συμβουλίου.

Δια ταύτα πάντα συσκεφθέν 10 δημοτ. συμβούλιοναπεφάσlOενπαμψηφείσυμφώ

νως με της παρ. 20 του άρθρου 50 του περί δήμων νόμον τον Πρόεδρον του δη

μοτ. συμβουλίου Κ. Α. Γεωργαντά ως ανηπρόσωπόν του δια να υπάγη εις Αθήνας

και να παρακαλέση την Α. Μ. και τους αρμοδίους Γραμματείς της Επικρατείας δια

την έγκριοιν των ανωτέρω.

Εν ΛεβαδεΙα την 6 Μαρτίου 1842
Ο Πρόεδρος AV[. ΓεωΡΥαντάς

Τα μέλη Λ. Γιαwaκού, Αλ. Σταμούλιας, Παoπάλnς, Δ. ΚαλαV[ζής, Ιω. Κουτοοπέταλος,

Π. Παρδαλης, Λ. Οδυσσέως, Λ. Κορόζος, Γ. Θ. Φόρτης, Μ. Λάηηας.

Ο πρωrοκολnοrής

Α. Οικονόμου

τον Αύγουστο του 1843 οι διοικητές Φθιώηδος, Βοιωτίας και Απικής συγκε

ντρώθηκαν στη Λοκρίδα προκειμένου να αποφασίσουνγια την αποπεράτωση

και το συντονισμότων εργασιών που τους είχε αναθέσει η Κυβέρνηση να εκrε·

λέσουν στις περιοχές τους. Ομόφωνα γνωμοδότησαν ότι το μεγαλύτερο μέ·

ρος της Λοκρίδας θα έπρεπε να ενταχθεί στη Διοίκηση της Βοιωτίας. Από τα

έργα που θα έπρεπε οπωσδήποτε να πραγματοποιηθούνκατέληξαν όη: «απο

λείπεται μόνον ήδη να συστηθή και Πρωτοδικείον εις Λεβάδειαν και τότε θέλει

τωόντι και το δημόσιον απαλλαχθείαπό πολλάς περrτάς δαπάνας και οι κάτοι

κοι ευκολυνόμενοιθέλουν ομοθυμαδόν ευλογείτο όνομα του Τρισεβάστου Βα

σΙλέως των».

Την επιτακτική αυτή ανάγκη για ίδρυση Πρωτοδικείου στη Λεβάδεια, σημεί-
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ωνε και σχετική ανταπόκριση από τη Λεβάδεια στις 1Ο Αυγούστου του 1843
στην εφημερίδα"ΤαχύπτεροςΦήμη...

Λεβάδεια την 10 Αυγούστου 1843
Εις την πόλιν μας γίνονται μεγάλαl και οπουδαίαl απασχολήσειςδια τας προετοι

μασίαςτης πλησιαζούσπςεμποροπανηγuρεωςτπς 15 AUYOUσTOU. Η Δπμ. αρχή θέ

λουσα να χορηγήση παντοίας ευκολίας εις τους προσελευσομένους εις αυτήν επα

σχολείται επιτοπίως δια την όσον ένεσο και νεοτέραν καλυτέραν, και οποσούν εις

τους εμπόρους ευχάριστον πήξιν των παραπηγμάτων μη φειδομένη κόπου οι κά

τοικοι όλοι γενικώς μαθόντες, ότι πολλά αξιόλογα υποκείμενα θέλουν τους τιμήσει

κατά την TOUTnv με την παρουσίαν των nPOonaθoUV να φανώσιν υπέρ περιποιητι

κοί εις αυτά.

Προς τοις άλλοις διέταξε και επισκευάσθησαν οι διάφοροι της περιφέρειας δρό

μοι, και κατά συVVΕνόησlν του Κυρίου Μοιράρχου της διοικήσεως και της δημοτι

κής αρχής ικανός αριθμός εθνοφυλάκων εξασφαλίζει τα επίφοβα των δρόμων μέ

ρη, αν και χάριτι θεία έχομεν την μεγαλυτέραν ησυχίαν και ασφάλειαν.

Οι KuploI ΔιοικηταίΑπικής, Βοιωτίας, και Φθιώτιδοςεξελθόντες προς οροθέ

τησιν των νέων, ως εκ της καταργήσεωςτης υποδιοικήσεωςΛοκρίδος, ορίων των

διοικήσεων Βοιωτίας και Φθιώτιδοςεξεπλήρωσανταεμβριθή καθήκοντάτων σύμ

φωνα με την επιθυμίαντης Β. Κυβερνήσεωςκαι την γενικήν ευχαρίστησιντων κα

τοίκων. Περιμένετετώρα η απόβασιςτης Κυβερνήσεωςδια να επεκταθή εκάστητων

διοικήσεων. Τι καλόν ήθελεν είσθαl, αν ελάμβανε πρόνοιαν η Β. Κυβέρνησιςήδη

προς σύστασιν ενός πρωτοδικείουεις Λεβαδείαν,αφού η δικαιοδοσίατης Βοιωτίας

επεκτάθη αρκετά και οι κάτοικοι δυσκολεuονταινα διακινόνται εις Λαμίαν και εις

Αθήνας.

Τον Αύγουστοτου 1845 στα χέρια του Βασιλιά Όθωνα έφθασε ανώνυμη επι

στολή από τη Λεβάδεια με την οποία καταγγέλλοτανο ΕιρηνοδίκηςΛεβαδείας

ΛάμπροςΓιαwακόςμαζί με άλλους επιφανείςΛειβαδίτες,όπως οι; Γεωργαντάς,

Π. Λοιδορίκης, Γ. Φόρτης, ο σχολάρχηςΙωσήφ, ο ιατρός Νικολέτος, ο δάσκαλος

Φωτιάδης, ο αστυνόμοςΓιάννης Πασπάλης, οι οποίοι εφέροντονα έχουν ορκι

στεί στο όνομα του λόρδου αρμοστήΚάμβρελλκαι να ετοιμάζουνσυνομωσία κα

τά του παλατιού.

Στις 26 Οκτωβρίου 1855, η Λειβαδιά έζησε φρικιαστικέςστιγμές που αποτέ

λεσαν θέμα συζήτησηςστη Βουλή, στις εφημερίδεςτης εποχής, και σημάδεψε

για πολλά χρόνια όλους τους Λειβαδίτες.

Με αλαλαγμούς78 ληστές έφθασαν στην πόλη, περίπου 36 από αυτούς εΙω

οήλθαν στην πόλη και κατευθύνθηκανστο αρχοvrικότου Μπουγιουκλή με επι

κεφαλής τους Νταβέλη, Κακαράπη, Ζαφείρη και Καλαμπαλίκη, ενώ οι υπόλοι

ποι έμειναν στην είσοδοτης πόλης.

Οι τέσσερις ληστές ανέβηκαν στο αρχοντικό, όπου στην αίθουσατου καθι

στικού συνάντηοαντο γραμματέατου Ειρηνοδικείου,που εκείνη την ημέρα

ήταν φιλοξενούμενοςτου οικοδεσπότη,τον υποχρέωσαννα φέρει από το Ει-
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ρηνοδικείο τις δικογραφίες και τις έκαψαν στο τζάκι αναμένοντας την άφιξη

του Μπουγιουκλή, τον οποίο τελικά Kατέσφaξαν,

Η ελπίδα των κατοίκων της επαρχίας Λεβαδείας να αποκτήσει η Λεβάδεια

Πρωτοδικείο, φαίνεται ότι αρχίζει να γεννιέται το 1865 επί πρωθυπουργίας

Κουμουνδούρου,

Τότε υποβλήθηκεστη Βουλή νομοσχέδιοπερί διοικητικήςδιαιρέσεωςτου

Κρότους. Η Βοιωτία αποτελούσεμια διοίκησητης οποΙας πρωτεύουσαορΙζετο

η Λεβάδεια. Ταυτόχρονατην ίδια εποχή κατατέθηκεκαι νομοσχέδιοδικαστικής

διαιρέοεωςτου Κράτους. Στο νομοσχέδιοαυτό στο όρθρο 15 ορίζετο:

Πρωτοδικείο Βοιωτίας περιλαμβάνοντας επαρχίαςΘηβών και Λεβαδείαςέδραν

έχον την Λεβάδειαν.

Κατό τη συζήτησητου νομοσχεδίουο ΥπουργόςΔικαιοσύνηςΛ. Κρεστενί

της, για να δικαιολογήσειτην επιτακτική ανόγκη υποβολήςτου νομοσχεδίου,

ανέφερεως παρόδειγματην περίmωσητης Λεβαδείαςαπαντώνταςστον αεί

μνηστο Δεληγεώργη,ο οποίος είχε αντίθετη γνώμη και ζητούσε να προταθεί η

συζήτησητου νομοσχεδίουτης διοικητικήςδιαιρέσεως.Χαρακτηριστικάείπε:

Λ. Κρεστενίτης. Είναι άσχετοντο εν από το άλλο. Το διοικητικόνσύστημαάπαξ

ήτο και πάλιν επανήλθε, και πάλιν ο τόπος ημπορεί αν το ζητήση. Το δικαστικόντο

εζήτησε πάντοτε ο τόπος, διότι μόνοντα έξοδα των μαρτύρων δια την μετάβασινθα

είναι περισσότερααπό 200,000 δραχμάς, κατ' έτος, και εκτός τούτου σας δίδω εν πα

ράδειγμα: Από την Λεβάδειαν έρχεται ένας μάρτυς, εγώ διατάοοω κοι του δίδουν 13
δραχμάς, αυτός θα πάρη ένα ζ~ν με 30 δραχμάς, θα φάγη αυτός και το ζώον του

20, και θα χασομερήση 10 ημέρας. ώσtε θα πλnfΉOOη και αυτός άλλος 40 δραχμάς. Εξ

αυτού βλέπετε, ότι όχι μόνοντο Δημόσιονωφελείται, αλλά και αυτόςο λαός. Αυτό εί

ναι της πρώτης ανάγκης.

Όμως το νομοσχέδιοδε ψηφίζεται και το όνειρο δε γίνεται πραγματικότητα.

Το Ειρηνοδικείοσυνεχίζει να εΙναl ο θεσμόςτης Δικαιοσύνηςπου λειτουργεί

στη Λεβόδεια και κατό τη δεκαετία 1865-1875 συνεδριόζει κόθε Δευτέρα και

Παρασκευή.

Στις αρχές Νοεμβρίουτου 1874 ανώνυμοςεπιστολογρόφοςαπό τη Λειβα

διό στέλνει επιστολή στην εφημερίδα«ΕλληνικόςΛαός», επαινώνταςτον Ειρη

νοδίκη Λεβαδείας.

Ο ενταύθα ειρηνοδίκης κ. Γ. Μάνεσηςάμα αφιχθείς και παραλαβώντην υπηρε

σίαν, εφρόντισενα τακτοnοιnσητο αρχείοντου ειρηνοδικείου,το οποίον ένεκα της

ανικανότητοςτων οροκατόχωντου ήτο εις ελεεινήν κατάστασιν,ούτε ηδύνατό τις

να εύρη απόφασιν ή ορακnκόνχρησιμεύοναυτώ. Ο κ. Μάνεσηςόμως δια της ικα

νότητος και επιμελείαςτου το κατέστησετοιούτον, ώστε μετά της μεγαλυτέραςευ

κολίας ευρίσκει τις οποιανδήποτεαοόφασιν n πρακτικόν ζητήσει. Εκτός τούτου,

κύριε Συντάκτα, ο κ. Μάνεσης κέκτηται μεγάλην ευσυνειδησίαν, ακεραιότητα ΚQΙ

παιδείαν, αποδίδει δε δικαιοσύνην εις όλους τους πολίτας ους θεωρεί εν γένει
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ίσους. Η ευγενής αύτη συμπεριφορά του κ. Μάνεση αρίστην ενιύπωσιν προξενεί

εις τον κοινωνίαν ημών, ήτις θεωρεί τιμήν της να έχη ειρηνοδίκην τοιούτον υπάλ

ληλον. Ει και ανιιπολιτευόμενος της παρούσης κυβερνήσεως είμαι, ουχ ήτον οφεί

λω να εκφράσω τας ευχαριστήσεις εμού τε και ολοκλήρου της Λεβαδείας προς τον

κ. υπουργόν της δικαιοσύνης επί τω λίαν καταλλήλω διορισμώ του κ. Μάνεση, ον

εύχομαι να μιμηθώσι και άλλοι Ειρηνοδίκοι του κράτους, και όστις χάριν της υπη

ρεσίας δικαιούται ταχείας προαγωγής.

Αμέσως ο Ειρηνοδίκης Λεβαδείας Γ. Μάνεσης αισθάνθηκε την υποχρέωση

να απαvrήσει.

Κύριε Συντάκτα του 'Έllηvικού Λαού",

Εις το υπ αριθ. 418 φύλλον της αξιοτίμου εφημερίδος σας ανΈΓVων επιστολήν,

αποσταλείσαν γμίν εκ Λεβαδείας, παρά προσώπου αγνώστου εις εμέ, εν ο ούτος

παριστά, ότι ο υπηρεσία του εφ' ου προίσταμαι Ειρηνοδικείου ήλθεν εις ανθηρότη

τα αφ' ος την διεύθυνσιν αυτού εγώ ανέλαβον. Αφού προηγουμένως αποδώσω τω

προσώπω τούτω τον φόρον της ευγνωμοσύνης μου, δια την καλλοσύνην του ταύ

την, θα ζητήσω παρ' αυτού συγνώιιην, όπως αναιρέσω εν μέρος της επιστολής του

ήτοι το περιγραφόμενον εις τον lσχυρισμόν αυτού, ότι το ειρηνοδικείον τούτο δια

τέλει ουχί εις καλήν κατάσταοιν ένεκα της ανlκανότητος των προκατόχων μου' αι

πληροφορίαι αύται του κυρίου επιστολογράφου στηρίζονται ουχί επί εδραίων βά

σεων, καθ' όσον είναι μεν αληθές ότι εις το ειρηνοδικείον τούτο υπήρχεν εκκρεμής

πλείστη όση πολιτική υπηρεσία, αλλά τούτο προήλθεν ουχί εκ των προκατόχων

αξιοτίμων συναδέλφων μου, οίτινες μετά μεγίστης ακριβείας εξεπλήρωσαν το εαυ

τών καθήκον, άλ/' εκ των Παρέδρων του Ειρηνοδικείου τούτου, οίτινες ουδεμίαν

σχεδόν απόφασιν εκ των παρ' αυτών συζητηθεισών υποθέσεων είχον δημοσιεύσει.

επί των υποθέσεων τούτων, ανασυζητηθεισών επί των ημετέρων ημερών, εδημοσι

εύθησαν αι αποφάσεις, εγώ δε ουδέν πλέον Γι το καθήκον μου εξεπλfιρωσα. ώστε

πάσα κατά των αξιοτίμων συναδέλφων μου αιτίασις, εστί μη αληθής και ανυπόστα

τος. Ταύτα χάριν της αληθείας και του δικαίου, και προς εντελή ικανοποίησιν των

συναδέλφων μου, σας παρακαλώ ίνα καταχωρήσητε εις το πρώτον φύλλον της λίαν

αξιοτίμου εφημερίδος σας.

Εν Λεβαδεία το 18 ΝβρlOυ 1874.
Γ. Π, Μάνωος

Στην πόλη το 1875 υπήρχαν δίίο Συμβολαιογραφεία, του Σπυρίδωνα Δασκα

λόπουλου, που βριοκόταν στη συνοικία Παζάρι και είχε τα αρχεία του πρώην

συμβολαιογράφουΔ. Μποίίφη. και του Πέτρου Νάκου, που βρισκόταν στη συνοι

κία Παζάρι και διατηροίίσε τα αρχεία του πρώην συμβολαιογράφουΛ Κρίκου.

Την ίδια εποχή εμφανίζονται να δικηγοροίίν στην πόλη και να διατηροίίν

γραφε[α ο Δημήτριος Μπουγιουκλής στη συνοικία Σιταροπάζαρο και ο Μπουρ

νάζος Παναγιώτης στη θέση Γοίίρνα.
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Το Νοέμβριο του 1875 ο γιατρός Λουκάς Μπέλ/ος από τη Θήβα δημοοίευ

οε επιοτολή στην εφημερίδα"ΒοιωτΙα.., την οποία απηύθηνε οτον Υπουργο Δι

καιοούνης και ζητούσε την Ιδρυση ΠρωτοδlκεΙου στη Θήβα, μεταξύ άλλων

έγραφε:

...νομίζομεν ότι ευκόλως θέλει συσπε]ρωθή ιδρυομένου εν Θήβαις πρωτοδικεί

ου, έχοντος δικαιοδοσίαν επί της επαρχίας Θηβών και Λεβαδείας κο! των δήμων

Λαρύμνης της Λοκρίδας και Ε]δυλλίας της Μεγαρίδας, ων οι κάτοικο] νυν εισί κα

ταδεδ]κασμένοι μάλισω τον χειμώνα να δ]ατρέχωσ]ν άλλοι μεν 30 ωρών ή μάλλον 3
ημερών ω δρόμον, ως οι του δήμου Αραχώβης ίνα δώσωσιν απλήν μαρτυρίαν εις

το πρωτοδικείον Αθηνών, άλλοι δε ίνα μεταβώσ]ν εις το πρωτοδ]κείον Λαμίας, ως

οι δημότα] Λαρύμνης της Λοκρίδας. Πλην δε της μεγάλης δυσκολίας ην απαντώσιν

ο] κάτοικοι των εφημένων επαρχ]ών, όπως μεταβώσιν εις τας τοσούτον μεμακρυ

σμένας έδρας του πρωτοδ]κείου, δlOτρέχουσι κα] τον κίνδυνον ο] μεν της Λεβαδεί

ας Θηβών και Ε]δυλλίας να αποκλε]σθώσιν, ως συχνότατα συμβαίνει, υπό των επί

του Κ]θαφώνος κα] ιδίως κατά την Κάζαν συναγομένων χιόνων, αίτlνες, ως Υνω

στόν, πολλάκ]ς κα] επί μήνα ολόκληρον απ6ιλεισαν πάσαν συγκο]νωνίαν οι δε του

δήμου Λαρύμνης της Λοκρίδος δlOτρέχουσιν έη μείζονα κίνδυνον από του πλημ

μυρούντος Σπερχειού, ούηνος τα ύδατα πολλούς μέχρι τούδε κατέπιον! Αι επαρχίαι

ηνές !Οχυρών τυχούσΟ! προστατών, ως η Αμφ]σσα και η Κυπαρισσία κλπ, έχουσ]

πλείονα δ]καιώματα των Θηβών KQ1 της Λεβαδείας αίηνες θεωρούντω ως απόκλη

ροι του έθνους θυγατέρες καταδεδικασμέναι να εργάζωντΟ! κο! τελώσι φόρους ως

Είλωτες, χωρίς μηδεμία περί αυτών να λαμβάνηται φρονιίς; μηδ' όσον αφορά κα]

εις αυτό το δίκαιον αυτών;

Τελευτώνιος δε συν]στώμεν τω τε αξ]οτίμω υπουργώ της δ]κΟ!οσύνης κ. Ζαφει

ρόπουλω κα] το]ς ημετέροις βουλευταίς ως κο! των ομόρων επαρχ]ών να προτείνω

σ] τη Βουλή και υΠOστηρίξCιXJ] την εν Θήβαις σύστασιν πρωτοδ]κείου μέλλοντος να

ευεργετήση μεν 50.000 κατοίκων να ωφελήση δε κα] το έθνος (καθόσον δ]' αυτoιJ

αναδεικνύεται πόλις μέγα φέρουσα το παλαιόν αξίωμα) κα] μεγίστην κα] κατεπεί

γουσαν της δ]ΚΟΙ0σύνης να εκπληρώση ανάγκην ....

Η οπουδαΙα δουλειά του ΕιρηνοδικεΙου Λεβαδείας αποδεικνύεται από στατι

στικά στοιχεΙα του 1876, που δημοοιεύθηκανστην εφημερΙδα ..ΘΕΣΜΟΙ .. της
ΛεβαδεΙας:

Το ενταύθα εφηνοδ]κείον κατά το παρελθόν έτος 1876 εξέδωκε πολιηκάς μεν

αποφάσεις 1628, ποινικάς δε 556, και επεραίωσεν ανακρίσεις 469, εκτός της λοιπής

υπηρεσίας. Άλ/' αν κα] η εργασία αύτη σχετ]κώς προς άλλα ομοιόβαθμα εφηνοδ]

κεία είναι μεγαλυτέρα, μόλα ταύτα, ως πληροφορούμεθα, υπάρχουσ] παρ' αυτώ

πολλοί άλλα] ανακρίσεις εκκρεμείς, προς αποπεράΤUXJιν των οποίων ανάγκη να συ

ντελέση και άλλη ανακρ]ηκή αρχή, καθόσον η πληθύς της τακηκής υπηρεσίας και

αι καθ' εκάστην ε!Οηγήσεις δεν επιτρέπουσ] την υπό μόνου του εφηνοδίκου αποπε-
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ι

ράτωσιν αυτών, εισαγομένων πλεlοτέρων των κατ' έτος περaιoυμένων. ΕπαινοίΙμεν

τον ειρηνοδίκην Λεβαδείας Κ. Μιχόπουλον δια τε την ικανότητα και την δραστηριό

τητα αυτού μεθ' ων εκτελεί την υπηρεσίαν, έτι δε και δια την καλήν αυτού ως δημο

σίου υπαλλήλου προς πόντας συμπεριφοράν. Τον αυτόν έπαινον δίκαιον είναι να

απονείμωμεν και εις τον ικανόν και ευπροσήγορον γραμματέα του ειρηνοδικείου

τούτου Κ. Σ. Κίνιαν.

Στις στήλες της Ιδιας εφημερίδας την ίδια εποχή διαβόζουμε οικονομική

πρόταση για τη λειτουργία και τη συντήρηση του Πρωτοδικείου Λεβαδείας:

Πληροφορού μεθα θετικώς παρ' ειδότων ότι n περιουσία της μονής ΣκριποίΙς

ανέρχεται εις εν και ήμισυ εκατομμύριον δραχμών, τα δε ετήσια αυτής εισοδήματα

εις εξήKOVΤα περίπου χιλιάδας. Αφαιρουμένων το πολύ δέκα χιλιά&υν δρ. δι' έξοδα

συντηρήσεως τπς περιουσίας ταύτπς και συντήρησιν των εν τη μονή τριών μονα

χών, υηολείπονταl 50.000 δραχμαί, ποσόν υπεραρκούνπρος συντήρησινενός

πρωτοδικείου εν Λεβαδεία, ήτις μετά και της γείτονοςαυτή επαρχίαςΛοκρίδαςδύ

ναται να αναβιβάσητας τε πολlτικάς και ποινlκάς υποθέσεις εις αριθμόν δlκαιολο

γoύvτα πληρέστατατην ανάγκπντου πρωτοδικείουτούτου.

ΤΟ πρώτο δεκαήμεροτου Φεβρουαρίου1877 στο Ελληνικό Κοινοβούλιοκα

τατέθηκεπρόταση περί ιδρύοεως Πρωτοδικείωνστη Λεβόδεια, την Ευρυτανία,

τη Γορτυv(α,την Κορινθία και το Γύθειο, που όμως δεν ψηφίοθηκε, κότι που τε

λικό έγινε πραγματικότηταγια τη Λεβάδεια μετό από 22 χρόνια, τον lούνιο του

1899, όταν πρωταγωνιστήςτης πολιτικής ζωής της χώρας ήταν ο Λειβαδίτης

πολιτικός Νικόλαος Μπουφίδηςπου σκοπό της ζωής του είχε βόλει να κατα

στήσει την πατρίδατου πρωτεύουοατου Νομού Βοιωτίας και να λειτουργήσει

Πρωτοδικείοστη Λεβόδεια.
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Η Ιστορίο του Πρωτοδικείου Λεβαδείας

Η ιστορία του Πρωτοδικείου Λεβaδεfας, που συμπληρώνει εκατό χρόνια προ

σφοράς στη Δικαιοσύνη, σ1ην πολιτική ελευθερία, την κοινωνική πρόοδο, αποτε

λεί σημείο αναφοράς για την ιστορία της πόλης στον αιώνα που φεύγει, αφού η

Ιδρυση και η λεrτOUpγία του υπήρξε σrαθμός για την εξέλιξη της πόλης.

Το Πρωτοδικείο Λεβαδείας υπήρξε η ψυχή της πόλης εδώ και εκατό χρό

νια. Δικαστικο[ λειτουργοί που λάμπρυναν τη Δικαιοσύνη και τερμάτισαν την

καριέρα τους στα υψηλότερα σκαλιά της Δικαστικής κλίμακας, αγάπησαν και

δέθηκαν με την πόλη. Αμέτρητοι δικαστικο[ υπάλληλοι συμμετείχαν με ήθος

και εντιμότητα στα δρώμενα της πόλης. Δεκάδες δικηγόροι συμμετείχαν στην

κοινωνική, πολιτιστική, πνευματική, φιλανθρωπική, αθλητική, θρησκευτική, συν

δικαλιστική, οικονομική ζωή της πόλης δημιουργώΥτας την ιστορία της.

Στις αίθουσες του έγιναν δίκες ορόσημα των κοινωνικών εξελίξεων, των πολι

τικών γεγονότων. των συνδικαλιστικών διεκδικήσεων, των αγροτικών κινημάτων.

Στις χιλιάδες σελίδες των αρχείων του Πρωτοδικεfου Λεβαδείας εΙναι κατα

γραμμένη η καθημερινή ζωή αυτού του τόπου για εκατό χρόνια.

Μέσα στις αίθουσές του αΥτιλαλεί ακόμα η δικανική ευγλωπΙα δεκάδων ρη

τόρων, προσωπικοτήτων πανελλήνιας ακτινοβολfας, μεγάλων μορφών που

ελάμπρυναν το δικηγορικό λειτούργημα. αναδεfχθηκαν κορυφαίοι πολιτικοί

άΥτρες και τίμησαν τη ψήφο του Βοιωτικού Λαού από υψηλές θέοεις.

Ένας απ' αυτούς, ο κορυφαfος Λειβαδίτης πολιτικός ο Νικόλαος Μπουφf

δης. Στη διορατικότητα, την πρωτοβουλία. τη μεγάλη του αγάπη για τη γενέ

θλια γη, το δυναμισμό του, αλλά και στη φιλία του με το Γεώργιο Θεοτόκη,

οφεfλει η Λεβάδεια την ανάδειξή της σε πρωτεύουσα του Νομού ΒοιωτΙας και

την ίδρυση του Πρωτοδικείου Λεβαδείας.

Ο Γεώργιος Θεοτόκης, είχε μεγάλη υποχρέωση στο βουλευτή Λεβαδείας

Νικόλαο ΜπουφΙδη για την ανάδειξή του ως αρχηγού του Τρικουπικού κόμμα

τος, που κέρδισε τις εκλογές της 7ης ΦεβρουαρΙου 1899.
Μετά το θάνατο του Χαριλάου Τρικούπη, τον Απρfλιο του 1896 στις Κάνες

στη Γαλλία, το κόμμα του παρέμεινεακέφαλο.

Η ανασύΥταξητου Τρικουπικού κόμματοςαποτελούοετη μοναδική ελπΙδα

για ανόρθωσητου κράτους, μετά τα εθνικά παθήματα και τις δοκιμασίεςτου

Ελληνικούλαού.
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Η κοινή γνώμη είχε αρχίσει να αντιλαμβάνεται και να εκτιμό πόσο είχε αδι

κήσει τις προσπόθειες του μεγόλου απόντα της πολιτικής ζωής Χαριλόου Τρι

κούπη για τη δημιουργία εκσυγχρονισμένου κρότους,

Μέγα πολιτικό ζήτημα ήταν η ανάδειξη του νέου αρχηγού και όλα τα βλέμ

ματα ήταν στραμμένα ora ηγετικό σrελέXητου Τρικουπικούκόμματος.

Μεταξύ των μνηστήρωνήταν και ο Νικόλαος Μπουφίδης. Βαθύς νομικός

επισrήμoνας,ο καλύτερος ρήτοραςτης Βουλής, προικιομένοςμε μοναδική

αντίληψη των προβλημότωντου Ελληνικού λαού, γνώστης της Ευρωπαϊκής

πολιτικής ζωής, με πλούσια κοινοβουλευτικήεμπειρία" αφού ήταν βουλευτής

από το 1873, όταν πρωτοεκλέχτηκεμε το κόμμα του Δημητρίου Βούλγαρη.

Σε όλα αυτό τα πλεονεκrήματαυπήρχε και κότι όλλο που του έδινε προτε

ραιότητα ο' αυτή τη μόχη των μνηστήρων, η μεγάλη αγόπη του απoθανόνroς

αρχηγού. Ο Τρικούπηςόσο ζούσε εκτιμούσετο Νικόλαο Μπουφίδη και το 1893
του είχε εμπιστευθείσε δύσκολες και ανώμαλες εποχές το υπουργείοτων

Εσωτερικών,το οποίο ο Λειβαδίτης πολιτικός είχε διευθύνει με παραδειγματι

κή χpησrότητα και εμβρίθεια.

Η αντιζηλίατων ηγετικών σrελεxών εγκυμονούσεκινδύνους για διόσπαση

του Τρικουπικούκόμματοςκαι η εκλογήτου αρχηγού συνεχώς αναβαλλόταν.

Ο Νικόλαος Μπουφίδης, που μαζί με το Στέφανο Δραγούμη και το Γεώργιο

Θεοτόκη αποτελούσαντην τριάδατων επικρατέστερωνμνηστήρων, παραμέρι

σε τις προσωπικέςφιλοδοξίες και πάνω απ' όλα έβαλετο συμφέροντης παρά

ταξής του, για την οποία ευελπισroύσεότι μπορούσενα κυβερνήσειτην Ελλό

δα σύμφωνα με τα όνειρα του αείμνηστου ηγέτη του Χαρίλαου Τρικούπη.

Από την άνοιξη του 1898 άρχισε να πρσωθείτηνυποψηφιότητατου Γεωργί

ου Θεοτόκη,τον οποίο θεωρούσεπιο ικανό να διατηρήσειτη συνοχή σro κόμ

μα και να το οδηγήσει στη KOινOβOυλεUΤΙKήνίκη σε σχέση με τον όλ/ο συνυπο

ψήφιο ΣτέφανοΔραγούμη.

Το Νοέμβριοτου 1898 μαζί με όλλους 33 πολιτευτέςτου κόμματος συγκε

ντρώθηκανστο σπίτι του πολιτευτή Η. Ζέγγελη και εξέλεξαντο Γεώργιο Θεο

τόκη "διευθυνrή"των εργασιώντου κόμματος,

Αρχηγός πλέον του Τρικουπικού κόμματος χάρις την υποστήριξητου

Μπουφίδη, κατάφερε και κέρδισετις εκλογές της 7ης Φεβρουαρίου 1899 με

ανrίπαλoτο Δηλιγιαwικόκόμμα και στις 2 Απριλίου 1899 ορκίσθηκε η πρώτη

ΚυβέρνησηΘεοτόκη,

Με μικρή κοινοβουλευτικήπλειοψηφίαείχε να αντιμεrωπίσειμεγόλα κοινωνικό

και οικονομικάπροβλήματαπου είχε δημιουργήσειο όΤUXoςπόλεμοςτου 1897.
Η διοικητική διάρθρωση και η λειτουργία της χώρας απαιτούσαν επεμβό

σεις. Η ασφάλεια στην ύπαιθρο και πρoπάνrων στις πιο απομονωμένες περιο

χές της χώρας είχε επιδεινωθεί σε μεγάλο βαθμό.

Στους διόφορους εγκληματίες που ταλαιπωρούσαν τον αγροτικό κόσμο εί

χαν προστεθεί πολυάριθμοι φυγόστρατοι και λιποτόκrες.

Οι παρόνομοι το 1899 ξεπερνούσαντις 13.000.
Η ζωοκλοπή στα χωριό είχε διασrάσεις μόστιγας και οι αυθαιρεσίες σε βό

ρος πολιτών από κακοποιούς και από αστυνομικό όργανα ήταν καθημερινό

φαινόμενο. χαρακτηριστικόσroιχείο προκύπτει από την έκθεση του υπουργού

ΔικαιοσύνηςΚαρόπαυλουστη Βουλή το Μάιο του 1899,
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Υπήρχαν 1.209 μηνύσεις από πολίτες εναντίον αστυνομικών. Η Δικαιοσύνη

δυσλειτουργούσε.αστικός κώδικας δεν υπήρχε, η κοινωνική συμβίωση ρυθμι

ζόταν από το ΒυζανηνορωμαϊκόΔίκαιο, τα Δικαστήρια ήταν ελάχιστα και η

απονομήτης δικαιοσύνηςχώλαινε.

Το κοινωνικό σύνολο υπέφερεαπό την ψευδορκία, το ατελές σύστημα στις

ανακρίσειςκαι τις καταχρήσειςστις προφυλακίσεις.

Οι δικαστές δεν ήταν ανεξάρτητοι, αφού καθημερινά ζούσαν κάτω από τη

συνεχή απειλή των μεταθέσεων, αν δεν untKumav στις πιέσεις κομματαρχών,

βoυλεuτών και υπουργών.

Η κυβέρνηοηΘεοτόκηάμεσα έφερε προς ψήφιοη νομοσχέδιαγια αποτελε

σματική αντιμετώπισητων προβλημάτωντης εσωτερικήςδιοίκηοης και της Δι

καιοσύνηςστη χώρα.

Για τη Λειβαδιά είχε έρθει η ώρα του Μπουφίδη,του πολιτικού άνδρα που

ήταν στην πιο ώριμη στιγμή για να προσφέρειστη γενέθλιαγη αυτά που ονει

ρευόταν ότι της άξιζαν.

Το ανάστημα του διακεκριμένουKOινOβOυλεUΤΙKOύτέκνου της Λεβαδείας

περιγράφειγλαφυρό ο Λειβαδίτηςποιητής και φίλος του Πέτρος Ζητουνιάτης

σε άρθρο του από το Παρ(σι. το 1900.
Να τι έγραφε μεταξύ άλλων:

... Μεταξύ των ολίγων κοινοβουλευτικώνανδρών, των εργαζομένων μετά συ

νέοεως, των εμπvεoμένων από κάποια υψπλότερα ιδανικά, και των οποίων το θάρ

ρος του φρονήματος και η επίγνωση των πολιτικών αρχών εξαίρovται υπέρ το μέ

τριον, αναμφισβητήτως διακεκριμένην θέσιν κατέχει και ο βουλευτής Λεβαδείας κ.

Νικόλαος Μπουφίδης.

Γεwηθείς εις την Λεβάδειαν το 1841 και αναπνεύσας όλην την δρόσον του Ελι

κώνος και του Παρνασσού, γαλουχηθείς δε την παιδικήν του ψυχήν με ιδανικά, τα

οποία γεwά η θέα της κοιτίδας των Μουσών, ήλθεν εις τας Αθήνας όπου εσποίΙδα

σε τα νομικά, γράφων ουγχρόνως υπό διάφορα ψευδώνυμα εις τα επιφυλλίδας των

εφημερίδων της εποχής εκείνης ποιητικά μελετήματα, στίχους, μεταφράοεις. Αλλά

τα φοιτητικά έτη παρ ήλθον τόσον γρήγορα και ο λεmεπίλεπτος νεανίας, ο πλήρης

ονείρων και ποιητικής φαvτασίας, μετά την αναγόρευσίν του εις διδάκτορα της Νο

μικής ερρίφθη εις την πραγματικότητα της ζωής, όχι μέχρις οσφύος, αλλά μέχρι κο

ρυφής. Έπρεπε να ζήση, και δια να ζήση ώφειλε να εργασθή.

Μετ' ολίγα έτη μετέllειτα η πατρίς του τον ετίμησεν αποστείλασα εις την Βουλήν

ως αΥΤιπρόσωπόν της, νεώτατον ακόμη, και εξηκολοίΙθησε να τον αποστέλλη έκτο

τε με μικράς διακοηάς, και τούτο διότι ο υηερήφανος χαρακτήρ του ωρθούτο κατά

των υ περβολικών απαιτήσεων των εκλογέων του.

Ο χαρακτήρ του, ο οποίος έχει κάτι τι το συναφές με τον τοιούτον του Άγγλου

πολιτευτού του ιοχυρογνώμονος και του απαιτητικού, και κάτι τι με τον λεπτόν και

ευγενή του Γάλλου, τον συνέδεσε με τον μεγαλίΙτερον πολιτικόν άνδρα της Ελλά

δος των τελευταίων χρόνων, μεθ' ου επί μακρόν συνειργάσθη, και του οποίου

υπήρξεν ο αφοσιωμένος φίλος και ο οοφός σύμβουλος εις πάσαν νομοθετικήν ερ-
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γασίαν. Και ο αείμνηστος εκείνος ανήρ τον ετίμησε δια του χαρτοφυλακίου του

Υπουργείου των Εσωτερικών, όχι διότι ο κ. Μπουφίδης παρηκολουθείτο εν τη

Βουλή υπό βουλευτών, αλλά διότι εύρεν εν αυτώ τον αληθή Homme d' e(a(, τον
βαθύν επιστήμονα, τον αμείλικτον διώκτην της συναλλαγής, μολονότι είναι μέχρι

μυελού οστέων κοινοβουλευτικός.

Κατά το ευρύ κοινοβουλευτικόν του στάδιον, εις το οποίον διέπρεψεν ως ποινι

κολόγος, πρώτος πάντοτε εν τοις πρώτοις, με τον ανεξάντλπτον πλούτον των επι

χειρημάτων του, με τπν λεπτήν ειρωνείαν του, με τας ποιητικάς του εξάρσεις, με τπν

οξείαν ανιίλnψιν ρήτορος φιλοσόφου, γνωρίζοντος να ετάζη ψυχάς και να αφυπνί

ζη αισθήματα, να θίγη τας λεπτοτέρας χορδάς των καρδιών, με την ευρύτητα των

νομικών του μελετών, κατέστη αυθεντία εις τας ποινικάς υποθέσεις και αναμφισβή

τητος pessonaIIi(e εις τας πολιτικάς.

Αλλ' ο νομικός και ο ποινικολόγος ήτο πολιτικός, και ο συνδυασμός ούτος

ώφειλε να γίνη μετά τέχνης ίνα μπ τον παραβλάψπ, αφού π πολιτική εν Ελλάδι επί

τόσον παρεξέκλινε της αληθούς αποστολής της. Εν τη πολιτική ο κ. Μπουφίδης

έχει αρχάς, αίτινες πολλάκις συνεκρούσθησαν προς εκείνας του μακαρίτου Αρχη

γού του. Αλλά τούτο δεν πμπόδιζε να μεγαλύνεται η αμοιβαία εκτίμησίς των και

αγάπη, διότι ο πρώτος εγνώριζε τπν πίεσιν, πν υφίστατο ο δεύτερος ως Αρχηγός

υπό των βουλευτών εις προσωπικάς εκδουλεύσεις, και ο Αρχηγός πάλιν εξετίμα

πλειότερον το ανεξάρτητον του χαρακτήρος του φίλου του.

A)J..' εκείνο όπερ ιδιαιτέρως συνπσθάνετο ο Τρικούπης, δεν αντελήφθησαν ουδέ

ποτε οι εκλογείς του κ. Μπουφίδου, όστις επιζητεί φίλους εις το κόμμα του (Να μη

ζπτούν θέσεις», όστις ωVΕΙΡOπόλησε να μεταβάλη την Λεβάδειαν εις ΑγγΜκήν επαρ

χίαν ή ΓaλλιKόν διαμέρισμα ζπτών, ως γίνετω εκεί, τας ψήφους των συμπολιτών του,

αγορεύων προς αυτούς και δίδων λογοδοσίαν των όσων έπραξεν εν τπ βουλή.

Τον ΑπρΙλιο του 1899 λfγες μέρες μετό την ορκωμοσΙα της Κυβέρνησης Γ.

Θεοτόκη, το Υπουργε(ο Εσωτερικών που διεύθυνε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός

ουνέστηοε την αποκαλούμενη«Μεγόλη επιτροπή.. προς καταρτισμό νομοσχε

δίων της εοωτερικής διοικήσεως του Κρότους.

Επειδή υπήρξε δυσλειτουργΙα στις εργασΙες της, γρήγορα διέκοψε τις ερ

γασίες της και υποδιαιρέθηκε σε διόφορες μικρότερες επιτροπές, στις οπο(ες

ανατέθηκε η μελέτη ειδικών νομοσχεδ(ων. Έτσι ο καταρτιομός νομοοχεδίου

περ( διαρρυθμ(οεως των Νόμων ως νομικών προσώπων κατό νέο ούστημα αυ

τοδιοικήσεως ανατέθηκε στους Χρ. Παλαμό. Εμ. Λυκούδη και Α. Αγγελ(δη.

Ο Μπουφ(δης, μαζΙ με το βουλευτή Καλόγερο και τους Κονδόκη νομόρχη

και Βούλτσο πρώην διευθυνrή της διοικητικής αστυνομίας Αθηνών, προήδρευε

επιτροπής για μελέτη και ούνrαξη νομοσχεδΙου αστυνομικού.

Στις 21 Απριλίου 1899 όρχισαν να δημοσιεύονrαιστις εφημερίδεςπληρο

φορ(ες για τις εργασ(ες και τις προτόσειςεπιτροπώνγια τη νέα διαΙρεση του

Κρότους.

Η εισήγηση πρότεινετην κατόργηοητων 16 νομών και τη διαίρεση του Κρό

τους σε 27 μικρότερουςνομούς,
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Μεταξύ των νέων νομών προβλεπόταν η ίδρυση νομού Βοιωτίας με έδρα τη

Λεβάδεια.

Στις πρωτεύουσες των νομών επροτείνετο να συγκεντρωθούν οι δικαστικές,

οικονομικές, στρατιωτικές και εκπαιδευτικές αρχές.

Η νέα διαίρεση απαιτούσε την αύξηση των πρωτοδικείων και Μοφαρχιών,

επίσης επιβάλ/ετο η κατάργηση των επισκόπων και η ίδρυση ισάριθμων αρχιε

πισκόπων προς τις διοικήσεις.

Ακόμη σε κάθε νομό θα λειτουργούσαν νομαρχιακά συμβούλια, τα οποία θα

αποφάσιζαν για τα τοπικά ζητήματα κάθε νομού. Οι νομοί αποκτούσαν νομική

υπόσταση με δική τους περιουσία, με πόρους που θα καθόριζαν ειδικές φορο

λογικές διατάξεις.

Οι ειδήσεις γι' αυτό το νομοσχέδιο αναστάτωσαν την χώρα.

Όσες πόλεις θεωρούσαν ότι αδlκούντο από το νομοσχέδιο άρχισαν τις κινη

τοποιήσεις, για να ανατρέψουν την ψήφισή του.

Φυσικό ήταν αντιδράσεις να υπάρξουν και στο νομό Βοιωτίας.

Η πόλη της Θήβας άρχισε να αντιδρά έντονα, στην αρχή με τηλεγραφήματα

και δημοσιεύσεις στον Αθηναϊκό τύπο.

Έτσι στις 21 Απριλίου στην ΑΚΡΟΠΟΛΗ δημοσιεύεται η εξής ανταπόκρlOη:

Η διοικητική διαίρεοις του Κράτους. Η έδρα mς ΒοιωΤίας

Θήβαt, 21 Αrψtλίοv

Το ζήτημα το εκτάκτως και υπέρ παν άλλο ενδιαφέρον ήδη τους Θηβαίους είναι

το της έδρας της διοικήσεως της Βοιωτίας, αΠΟΧωριζΟμΈVη της Απικής εντελώς.

Κοι λέγεται μεν ότι έχουσι καταβληθή παρά τη Κυβερνήσει έκτακτοι προσπάθειαι

όπως έδρα της νέας διοικήσεως ορισθή η Λεβάδεια, προστιθεμένου μάλιστα ότι εις

εκ των βουλευτών αυτής αντήλλαξε το υπουργικόν XαΡΤOφυΛΏUOν με το ρουσφέτι

αυτό, Πιστεύομεν όμως ότι θα υπερισχUOOυν το δίκαιον και τα πράγματα, τα οποία

είναι υπέρ της πόλεως των Θηβών.

Διότι αl Θήβαι και λόγω της κεντρlκωτέρας αυτής θέσεως και δlO το υγιεινόν

του κλίματος αυτών και ένεκα της ιστορίας των δlκαιούντOl να γείνωσl δlOlκηTlκή

έδρα των δύο επαρχιών. Άλλως τε αl Θήβαι υπήρξαν από των πρώτων ετών της συ

στάσεως του Βασιλείου πρωτεύουσα πάσης της Βοιωτίας έχουσα ΚΟΙ πρωτοδικείον.

Και κατόπιν δε εις τας Θήβας εξηκολούθησαν να παραμένωσl πάσαι ΟΙ αρχαί, των

οποίων η δικαιοδοσία εξετείνετο και εις τας δύο επαρχίας, ταύτην δηλαδή και την

της Λεβαδείας.

Και τουναντίου η αντίζηλος πόλις υστερεί και κατά τα άλλα των Θηβών, ιδίως

δε ως προς το κλίμα, καθόσον εκεί, εν Λεβαδεία εΠlΙΙολάζουοl παντός είδους πυρε

τοί και εν γένει ο ορίζων αυτής είναι αποπνlκτικός και ανυπόφορος δια τους ξέ

νους. Εις ταύτα πάντα ας προστεθή και τούτο. Η Λεβάδεια ακμάζουσα δια του

εμπορίου και της γεωργίας της ουδέν περιμένει σημαντικόν, εάν ορισθή αύτη ως

έδρα, αι Θήβαι όμως, αι οποίαl και ήδη πάοχουσιν οικονομικώς βεβαίως θα κατα

στραφώσι τελείως, εάν στερηθώσι της προτιμήσεως ταύτης.

Εν τοσούτω όπως κοι αν έχη οι Θηβαίοι δlO παντός μέσου θα επιδιώξουν το δί-
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καιόν των συνερχόμενσl εις συλλαλητήρια και συντάσσοντες υηομνήματα και με

τερχόμενοι παν υηέρ αυτού νόμιμον μέσον.

Στην ίδια εφημερίδα την επομένη, υπήρχε κύριο όρθρο στην πρώτη σελίδα

με τίτλο:

Γενική εξέγερσις! (22-4-1899)
Και ήρχισεν η εξέγερσις των εηαρχιακών πόλεων κατ' αλλήλων! Αι Θιίβαι ερί

ζουσl προς την Λεβάδειαν, η Πύλος ηρος την Κυπαρισσίαν, το ΑγρίνlOν προς πά

σαν άλλην αντίπαλον, ο Βόλος προς την Λάρισσαν! Και έπεται συνέχεια!

Του εμφυλίου αυτοό ~ δημοσιογραφικού και συλλαλητηριακού, επί του παρό

ντος - πολέμου αιτία είναι η μελετωμένη διοικητική διαίρεσις. Φιλοδοξούν αι πό

λεις πάσαl των μελλoυαDν διοικητικών περιφερειών να γείνουν πρωτεόουσαl! Εν

νοείται ότι ο αγών θα φθάση μέχρι των βουλευτών. Καθόλου παράδοξον να κατα

λήξη ... εις επιτροπάς, αίτινες να γνωμοδοτήσουν περί της προτιμήσεως.

Τοιούτος αγών θα παρουσιάση ίσως δυσχερείας πολλάς εις την κυβέρνησιν, δεν

πιστεόομεν όμως να μη δόναταl να εκτιμήση ο Θεοτόκηςτους λόγους της προτιμή

σεως των αντιζήλων πόλεων.

Στην εφημερίδα ..KAIPOI .. δημοσιεύεται στις 23-4-1899 τηλεγρόφημαδια

μαρτυρίαςαπό τη Θήβα:

Αξίωσις Θηβών

Ελάβομεν και ημείς εκ Θηβών τηλεγράφημααναγγέλονότι οι κάτοικοι ηληρο

φορηθέντες,ότι έδρα της νέας διοικήσεωςτης Βοιωτίαςορίζεται η Λεβάδειασυνιίλ

θον εις συλλαλητήριονκαι απεφάσισανταότα.

Διαμαρτύρονταικατά της αποφάσεωςτης εηιτροπιίς και θεωρούσl ταότην προϊ

όν συναλλαγής, πραξικόπημαδε κατά του ορθού και του δικαίου, τα οποία μόνον

υπέρ των Θηβών συντρέχουσl. Παρακαλοόσιδε την Βουλήν και την Κυβέρνησιν

όπως μη κυρώσωσl την καταδίκην και την καταστροφήντης ενδόξου πόλεωςτων

Θηβών, ήτις υπήρξεν έδρα Πρωτοδικείουκαι είναι έτι έδρα των αρχών Θηβών και

Λεβαδείας και έχει λόγω κέντρου συγκοινωνίας,κλίμακος και ιστορίας πάντα τα

απαιτοόμεναπροσόνταδια την έδραν της διοικήσεως. Εντέλλεται, τέλος πάντων, εις

τους βουλευτάς και τους πολιτικούςτης επαρχίαςΘηβών να καταπολεμιίσωσlτο

σχετικόν νομοσχέδιον, να υποστηρίξωσιδε τα καταπατοόμεναδίκαια των Θηβών.

Επί πάσι παρακαλοόσlτον τύπον να συνηγορήσηυπέρ των δικαίωντων Θηβών, τα

οποία πειράται να καταπατήση η συναλλαγή.

Το Δημοτικό συμβοόλιοτου Δήμου Λεβαδέωνσυνεδρίασεέκτακτα στις 6 Μαί

ου και πήρε επίσημη θέση, μετά από σχετική εισήγηση του Δημάρχου Νικολάου

ΠανουΡΥιά.
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Το σχετικό ψήφισμα έσrειλαν τπλεγραφlκά σrις εφημερίδες ο γιατρός Δ. Μαγιά

κος και ο Δικηγόρος Γ. Παπασπυρίδωνος (Παπασπύρου).

Η νέα διoικnnκή διαίρεσις .και n Λεβάδεια

Απόφαοις του δημοτ. συμβουλίου Λε!lαδείης (Τηλεγραφικώς)

Λεβάδεια, 6 Μαiου

Το δημοτικόν συμβούλιον Λεβαδέων συVΕΛθόν σήμερον εκτάκτως και εν ολομε

λεία προτάσει του δημάρχου κ. Νικολάου Πανουργιά εψηφίσατο ομοφ{;ινως:

Πρώτον εκφράζει ευ-rνωμoσύνην προς την Κυβέρνπσlν τπν αναλαβούσαν την

υποβολήν σχετικού νομοσχεδίου τπς διαιρέσεως του Κράτους, δι' ου ορίζεται έδρα

διοικήσεως και Πρωτοδικείου η πόλις μας.

Δεύτερον εγκρίνει ίνα ο δήμος Λεβαδέων εντός τπς πόλεως Λεβαδείας κατα

σκευάση δύο ευρύχωρα και κατάλληλα καταστήματα ιδίαις δαπάναις δια την εγκα

θίδρυσιν Νομαρχιακού καταστήματος και Πρωτοδικείου, η ανέγερσις των οποίων

άρξεται εντός εξ μηνών από της ισχύος του σχετικού Νόμου, μέχρι δε αποπερατώ

σεως των οικοδομών τούτων θα πληρώνη ο δήμος Λεβαδέων τα σχετικά ενοίκια.

Τρίτον επιφυλάσσεται να εκφράση την ευ-rνωμoσύνην του προς την Βουλήν

άμα τη επιψηφίσεl του σχετικού νόμου.

Δ. Μαγιάκος ιατρός, Ν. Πaππαoπυρί&"νoς, Δικηγόρος

Ταυτόχρονα ο Δικπγόρος και πνευματικός άνδρας της Λειβαδιάς Σπύρος Φόρ

της με το ψευδώνυμο Λέβαδος, άρχισε την απαποΜ σειράς άρθρων με τίτλο "Βοι

ωτικός Πόλεμος", όπου αφ' ενός μεν ανέπτυσσε τις απόψεις που δικαιολογούσαν

τον ορισμό τπς Λεβαδείας ως πρωτεύουσας του Νομού Βοιωτίας και αφ' ετέρου

απαντούσε στους ισχυρισμούς των αρθρoγράqχuν και παραγόντων της πόλης των

Θηβών.

Στις 5 Μαίοu δημοσίευσε στην εφημερίδα «Καιροί,· το πρώτο του όρθρο:

Βοιωιικός Πόλεμος

Υπέρ των δικαίων της φερωνύμου του πόλεως ο (~έβαδoς» αγωνιζόμενος επι

καλείται την ευγενή των «Καιρών» φιλοξενίαν εν ταις σrήλαις των.

Αφ' ης ήρξατο να συζητήταl δημοσία το περί διαιρέσεως του βασιλείου εις επαρ

χίας μεγαλυτέρας ζήτπμα, ήρξατο συγχρόνως πόλεμος αναίμακτος και έρις μεταξύ

των δυο βοιωτικών πόλεων Θηβών και Λεβαδείας ηερί του τίς τούτων έσται της

Βοιωτίας π πρωτεύουσα. Η Λεβάδεια όσον ελευθεριάζουσα τόσον και νομοταγής

μέχρι τούδε εσίγα πεποιθυϊα ότι, η των Ελλήνων Βουλή, ή κυρίως προσήκει η κατά

νόμον του ζητήματος λύσις, θα εκτιμήση τα προσόντα, δι' ων δέον να κοσμήταl της

Βοιωτίας π μέλλουσα πρωτεύουσα, εν καιρώ τω δέοντι. Ά))..' επειδή η καλή μας και

αγαθή γείτων συνειδυία τα μειονεκτήματα και τας πολλάς της ελλείψεις, δι' ων έχει

προικισθή και προβλέπουσα την αναμφίλεκτον εν τω αγώνl τούτω ήπαν της ήρξατο
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δια του τύπου να θορυβή, να απειλή, και ν' αγωνίζεται δια ψευδών παραστάσεων

και όλως αιολών και αβασίμων επιχειρημάτων, και θέτουσα εις ενέργειαν παν μέ

σον, όπως αν δυνηθή, σχηματίση υπέρ εαυτής την κοινήν γνώμην και κατορθώση

να γίνη της Βοιωτίας πρωτεύουσα πόλις.

Ο «Λέβαδοςι' ίνα μη φανή ότι δια της σιωπής του επικυρεί τα γραφόμενα και

αδόμενα αναγκάζεται να αντεπεξέλθη κατά της γείτονος πόλεως, και τούτο ουχί εξ

εγωιστικών, ουδ' εξ ιδιοτελών ορμώμενος ελατηρίων άλλ' υπέρ του κοινή αμφοτέ

ρων των επαρχιών συμφέροντος.

Το ζήτημα της πρωτευούσπς τπς Βοιωτίας, είναι ζήτημα μελλούσης εθνικής δι

οικητικής, κοινωνικής, βιομηχανικής, κω γεωργικής προόδου των κατοίκων, ζήτη

μα συγκοινωνίας, ανέτου βιώσεως, ζήτημα προόδου και ευημερίας υφ' όλας τας

απόψεις των κατοίκων της μελλούσης μεγάλης και ηνωμένης επαρχίας. Είναι ζήτη

μα ανέτου και ευκόλου επικοινωνίας των αρχών προς το κέντρον, την πρωτεύου

σαν, ιδίως κατά την στρατείαν, κατά την απονομήν της δικαιοσύνης και πάσαν εν

γένει περίστασιν επικλήσεως των πολιτών προς τας εν τη πρωτευούσπ μελλούσας

να εδρεύωσιν αρχάς.

Το ζήτημα της γεννήσεως του Ηρακλέους, του Πινδάρου και του Επαμεινών

δου και του Πελοπίδου ποσώς δεν δύναται να βαρύνη εις την πλάσΤΙ)Ύα της δοκι

μασίας των προσόντων της πρωτευούσης υπέρ των Θηβών, ως δεν δύναται να βα

ρύνωσιν υπέρ της Λεβαδείας οι αγώνες αυτής κατά τον ιερόν αγώνα. Εν τη πλά

στιγγι της δοκιμασίας βαρύνει Ι) η γεωγραφική της Λεβαδείας, θέσις ούσα το κέ

ντρον της νέας μεγάλος επαρχίας, ήτις θα περιλάβη τους δήμους των Θηβών, οίτι

νες ομορούσl τη επαρχία Λεβαδείας, κείμενοι εγγύτατα αυτής και μη απέχοντες οι

μάλλον μεμακρυμένοι πλέον των 10 ωρών, εν ω οι πλησlέστατοl απέχουσιν ουχί

πλέον των 4 και τους ομόρους δήμους της Λοκρίδος μη απέχοντας πλέον των 4-8
ωρών. Δεν είναι πράγμα αδικώτερον και δυσφορώτερον, από το να μεταβαίνωσιν οι

Φωκείς, οι Λοκροί και οι Αραχωβίται εις τας Θήβας απέχοντες αυτών πλέον των 16
ωρών. Εκ της Λεβαδείας απέχουσι το πολίι ώρας 8 οι απώτεροι. 2) Το υγιεινόν του

κλίματος. Αφ' ότου η Κωπαϊς απεξηράνθη και έπαυσεν εν τη επαρχία Λεβα&ίας η

καλ/ιέργεlα της ορύζης, εν τη επαρχία ταίιτη βασιλεύει άκρα υγεία, οι ιατροί και οι

φαρμακοποιοί μένουν άνευ εργασιών. 3) Το ίι&υρ του όρους Λαφυστίου διαυγές,

ψυχΡόν, άφθονον, υγιεινότατον, ρέον αεννάως από τας αναριθμήτουςτης πόλεως

κρήνας μετά την τελευταίαν κατασκευήντων σιδηρών υδραγωγείων συντελεί τα μέ

γιστα εις την άκραν της πόλεως υγείαν, την καθαριότητα και την εξωράισιν της πό

λεως. 4) Η από φίισεως και φιλοπονίας άφθονος της πόλεως κω την πέριξ δενδρο

φυτία. 5) Τα άπειρα καρποφόρα δένδρα και τα εκτεταμένα περιβόλια, τα παράγoνrα

ευώνους και ωραίους καρπούς. 6) Ο ωραίος της ποταμός ο διασχίζων την πόλιν με

τας συδένδρους και δαα:xi:ις όχθας της. 7) Αι εύφοροι και εκτεταμέναι γαίαι της αι

παράγουσαl άφθονα και εύωνα τα μέσα του βιοπορισμοίι, εις σίτον, οίνον, καρ

ποίις παντOδaΠOύς, πτηνά, γαλακτερά, κρέατα άφθονα, εύθηνα και νόστιμα, παντο

δαπά κυνήγια ένεκα των απεράντων δaOOν, νομών και γαιών της, αίτινες δίιναντοι

36
Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Άrwψη της κεντρικής ,ιλατεtας στη δεκαεriα του 1900.

να διατρέφωσιν ανέτως πολλαπλασίονας πληθυσμούς. 8) Ο ωραίος της ορίζων και

αι εξοχαί της. τα πολλά και ωραία βιομηχανικά της καταστήματα τα συντηρούντα

εκατοντάδας εργατών και κορασίων. αι.απέραντοι κτήσεις αι τρέφουσαι κατά τας

εποχάς της κα.λλιεργείας και συγκομιδής χιλιάδας εργατών εκ της Κορινθίας. της

Μεγαρίδος, των Θηβών κω της Λοκρίδος. 9) Το κατάστημα της Εθνικής Τραπέζης

το δίδον την μεγαλυτέραν ώθησιν εν ανάγκη εις το εμπόριον. την γεωργίαν κω την

βιομηχανίαν. Επί πάσι δε τούτοις αι λαμπραί της πόλεως οικοδομαί, το ευγενές και

φιλόξενον των κατοίκων της, το φιλοπρόοδον και φίλεργον.

Απέναντι τούτων τι έχουσιν αι Θήβαι, το σήμερον ταπεινόν αυτό και άσημον

χωρίον να επι&ίξωσιν; Αι κυρίως Θήβαι δεν έχουσι πληθυσμόν μείζονα των 2.800
κατοίκων καθόσον τα προάστεια αυτών. το Πυρί και οι άγιοι Θεό&.uροι και το Τα

χύ είναι χωριά κείμενα μακράν των Θηβών, και ελεεινά και αξιοδάκρυτα υπό πάσαν

άποψιν έχοντα έκαστον το πολύ από 200-300 καλύβας ετοιμορρόπους από τους

κατά καιρόν σεισμούς ουδέ δύναται τις να ονομάση τα προάστεια ταύτα πόλεις.

Εκτός τούτων εν Θήβως δεν είναι δυνατόν να εύρη τις κατοικίαν στερεάν μετά τους

επανειλημμένουςσεισμούς οότε μίαν. όσον δ' αφορά την πρόοδον εν γένει των

Θηβών και μόνη η σύγκρισις αυτών προς την Λεβα&ίαν αποτελεί αδίκημα. Η σύ

γκρισις των Θηβών προς την Λεβάδειαν υπό πάσαν άποψιν μας υπενθυμίζει τον

μόθον της περί κάλλους έριδος της βάτου προς την χροιάν και την μnλέαν.

Λiβαδoς•.
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Οι ανrιδράσεις από Πλευράς Θηβών άρχισαν πλέον να yivovral πιο έντονες.

Στις 7 Μαίου διοργανώθηκε πάνδημο συλλαλητήριο στην KενrρΙKή πλατεία

των Θηβών, όπου συγKενrρώθηKαν στις 5 μ.μ. όλοι οι κάτοικοι ΠΡOσKληθένrες

από τις κωδωνοκρουσίες των εκκλησιών και των νrελάληδων.

Στους συγκενrρωμένους μίλησε ο Δικηγόρος Χρηστίδης, ο οποίος πρότεινε

επιτροπή με επικεφαλής τους βουλευτές και τους Δημάρχους της επαρχίας,

να μεταβούν την επομένη στην Τανάγρα, όπου ήταν η Βασιλική Οικογένεια και

παρακολουθούσε Στρατιωτικά Γυμνάσια, για να επιδώσει ψήφισμα όπου θα

παρουσιάζονrαν οι Μγοι της υπεροχής της Θήβας ένανrι της Λεβαδείας.

ΤΟ σχετικό ψήφισμα που συνετάγη ανέφερε ότι οι λόγοι της υπεροχής ήταν:

1) Τοπογραφικοί: η γειτνίαση των Θηβών με την Αθήνα και τη σιδηροδρομι

κή γραμμή Πειραιώς - Λαρίσης.

2) Κλιματολογικοί: το υγιέστερο κλίμα, τα άφθονα και διαυγή νερά και ο λα

μπρός ορίζοντας.

3) ΙστορικοΙ: ότι η Θήβα ήταν ανέκαθεν και επί Τουρκοκρατίας έδρα των δι

οικητικών και εκκλησιαστικών αρχών της Βοιωτίας.

Την επομένη ημέρα στις 11 το πρωί ο Βασιλιάς δέχθηκε στην Τανάγρα αρ

χικά τους βουλευτές Παπαχατζή και Δαούτη, στους οποίους συνέστησε να

υποστηρίζουν τα νομοσχέδια της Κυβέρνησης, επειδή τυγχάνουν της εγκρίσε

ώς του και ιδιαίτερα το επίμαχο, προκειμένου να βελτιωθεί ο κλάδος της διοι

κητικής διαιρέσεως του Κράτους.

Μετά από αυτές τις δηλώσεις του Βασιλιά οι βουλευτές των Θηβών εξήγη

σαν τους λόγους δια τους οποίους θεωρούσαν ότι έπρεπε να προτιμηθεί η Θή

βα από τη Λεβάδεια ως πρωτεύουσα του νομού Βοιωτίας.

Στη συνέχεια προσήλθε η επιτροπή των Θηβαίων της οποίας ηγείτο ο Δή

μαρχος Θεσπιέων κ. Γκορίτσας, ο οποίος παρέδωσε το ψήφισμα στο Βασιλιά.

Ο Βασιλιάς απάνrησε ότι θα συνανrηθεί με τον Πρωθυπουργό Θεοτόκη και

θα συζητήσουν το αίτημά τους.

Δήλωσε ότι αναγνωρίζει τα δίκαια των Θηβών από ιστορική άποψη και υπο

σχέθηκε όταν αν δεν υπάρχουν άλλοι λόγοι θα συστήσει στην κυβέρνηση να

προτιμηθεί η Θήβα ως πρωτεύουσα. ΟΙ παρευρισκόμενοι Θηβαίοι ζητωκραύ

γαζαν υπέρ του Βασιλέως, ενώ ο γνωστός Θηβαίος στιχουργός Τάλαρος απη

ύθυνε ευχαριστήριους στίχους στο βασιλιά και την οικογένειά του.

Όταν η επιτροπή επέστρεψε στη Θήβα η πόλη πανηγύριζε. γιατί εξέλαβον

θετική τη στάση του Βασιλιά απένανrι στο αίτημά τους.

Ο Πρόεδρος της Βουλής στην 24η συνεδρίαση της 7 Μαίου ανακοίνωσε

τρία τηλεγραφήματα που είχαν σταλεί από τη Θήβα.

1) Το ψήφισμα του συλλαλητηρίου, με το οποίο ενανΓιούνται οι κάτοικοι κα

τά του σκοπουμένου προσδιορισμού της Λεβαδείας ως έδρας της νέας

διοικήσεως του νομού Βοιωτίας.

2) Παρόμοιο ψήφισμα του Δημοτικού Συμβουλίου Θηβαίων.

3) Ανάλογο τηλεγράφημα του ΠανΓεχνικού Συνδέσμου της Επαρχίας Θηβών.

οι Θηβαίοι παράγονrες, μετά την επισrρoφή τους από τη Τανάγρα, αποφά-

σισαν να ζητήσουν τη βοήθεια του Πολιτικού Σ. Σκουλούδη, τον οποίον στο πα·

ρελθόν είχαν εκλέξει 2 φορές βουλευτή και είχαν καταψηφίσει σnς Τελευταίες

εκλογές.
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Θεωρούσαν ότι είχε το ειδικό βάρος για να ανnμετωπίσει τις ενέργειες του

Νικολάου Μπσυφίδη, αφού πίστευαν ότι 18 βουλειπές φίλσι τσυ θα ικανοποι

ούσαν επιθυμίατου Σκσυλούδηγια ψήφο υπέρ των Θηβών.

Πίσrευαν δε ότι ήδη ο Μπουφίδης, αν και κυβερνητικόςβουλειπής, είχε αρ

χίσει επαφές με βουλειπέςτης αντιπολίτευσηςσε συνεργία με τον βουλειπή

ΛεβαδείαςΛάππα, που ήταν φίλοςτου ηγέτη της ανnπολίτευσηςΘ. Δηλιγιάwη.

Τους προβληματισμούςτων Θηβαίωνήλθε να επιβεβαιώσειη επίσκεψητου

Θ. Δηλιγιάwηστη Βοιωήα.

Ο αρχηγόςτης ανrιπoλίτευσηςσrις 7 Μαίου απέπλευσε από τον Πειραιά με

το ατμόπλοιο «Άγιος Ιωάwης" προς επίσκεψη στη Μονή του Οσίου Λουκά.

Στη Λεβάδεια είχε προαναγγελθεί η επίσκεψή του και οι φήμες έλεγαν ότι ο

βουλειπής Λάππας είχε προμηθευθεί εκείνες τις ημέρες από την Αθήνα πυρο

τεχ:νtιματα και 4 χιλιάδες φυσίγγια για να χρησιμοποιηθούν σrην υποδοχή του

Δηλιγιάννη.

Ο Δηλιγιάwης αποβιβάσθηκε σrην Αντίκυρα στις 8 Μαίου συνοδευόμενος

από τον ανηψιό του Επαμεινώνδα ΔηλlγιάWΗ, συνεργάτες και πολιτικούς φί

λουςτου.

Τον υποδέχθηκε ο Δήμαρχος Δισroμίων κ. Κοκκινης με πλήθος ενόπλων Δι

σrομίων και κατο(κωντης περιοχής.

Με τη συνοδεία των ενόπλων Διστομίων που ακολουθούσαν σαν τιμητική

φρουρά, η πολυάριθμη συνοδεία ξεκίνησε έφιππη για τον Όσιο Λουκά. Στο Δί

στομο τους επιφυλάχθηκε αποθεωτική υποδοχή, γευμάτισαν σrην οικία του

Δημάρχου και μετά από μικρό ξεκούραση, συνέχισαν την πορεία τους.

Στο Στείρl οι κάτοικοι τους υποδέχθηκαν με μουσική και σroν Όσιο Λουκά ο

ΔηλιγιάWΗς εισήλθε κάτω από τις κανονιές των 2 τηλεβόλων της Μονής, προ

ϋπανrήθηκε δε από την ολομέλεια των πατέρων.

Η συνοδεία ξεναγήθηκε και λειτουργήθηκε κι' αφού παρέμεινε μια νύχτα.

δια μέσου Κυριακ(ου και Ζερικ(ου ξεκίνησε για τη Λειβαδιά. Κάτω απ' τα έλατα

του Ελικώνα Ιερείς προσφώνησαν το μεγάλο πολιτικό άνδρα, ενώ σrήθηKε τρl·

κούβερτο γλέvτl και πλούσιο γεύμα με σφαχτά κατά το αρματωλικό έθιμο, το

οπο(ο συνόδευαν εθνικοί χοροί από φουστανελλοφόρους κατο(κους, ενώ το

πλήθος τραγουδούσε ωραία δημοτικά τραγούδια.

Στην κάτω Σούρπη οι κάτοικοι επεφύλαξαν θερμή υποδοχή σro ΔηλιγlάWΗ

και το λαοφιλή τους βoυλειrrή Ιωάwη Λάππα.

Έξω από τη Λειβαδιά πλήθος κόσμου με μουσικά όργανα συμμετείχε στην

υποδοχή.

Αφού διήλθαν την πόλη διασxίζovτας το πλήθος που επευφημούσε κατευ

θύνθηκαν oro σπίτι του βουλευτήΛάππα.

Ο Δηλιγιάwηςβγήκε σroν εξώστη και τον προσφώνησεο ΔικηγόροςΕυρι

πα(ος, ο οποίος, αφού μετέφερετη χαρά των συμπολιτώντου δια την επ(σκε

ψη, ζήτησε από τον αρχηγότης ανrιπoλίτευσηςνα μεριμνήσει κι' αυτός ώσrε η

Λεβάδειανα γίνει το διοικητικό κένφοτης Βσιωτίας.

Ο Δηλιγιάwηςαπάvrησε με θερμά και συγκινητικάλόγια πσυ αξιώθηκενα

επισκεφθείτην ωραία Λειβαδιά και την επαρχίατης, η οποία, όπως δήλωσε,

του είχε συμπαρασταθείσε δύσκολουςπολιτικούςαγώνες.

Υποσχέθηκεότι θα πράξει εκε(νο που η ευσυνείδητη εξέταση θα του υπο-
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δείξει, συνδυόζοντας το γενικό συμφέρον του κρότους μ' αυτό της επαρχίας

Λεβαδείας.

Στην επί διήμερο παραμονή του Δηλιγιόννη στη Λεβόδεια και την επαρχία

της, εκατοντόδες πολιτών και όλοι οι πολιτικοί παρόγονΓες του τόπου τού ζη

τούσαν να βοηθήσει τα δίκαια αιτήματα της Λεβαδείας.

Ενώ αυτό δlΟδραματίζονταν στη Βοιωτία, στην Αθήνα έγινε σύσκεψη της

επιτροπής στις 8 Μαίου στο Υπουργείο Εσωτερικών υπό του Προεδρία του

Πρωθυπουργού Γ. Θεοτόκη για τη διοικητική διαίρεση του Κρότους.

Εκεί ανακοινώθηκε το πέρας των εργασιών της επιτροπής σε ότι αφορούσε

το πρώτο μέρος και συνετόγη η σχετική δικαιολογητική έκθεση, στην οποία

αναφέρονταν οι λόγοι που υπαγόρευσαν στην Κυβέρνηση να υποβόλλει στη

Βουλή το νομοσχέδιο.

Σύμφωνα με την εισήγηση αποφασίζετο η κατόργηση των 16 Νομαρχιών και

η διαίρεση των Κρότους σε 26 Νομούς, που ανταποκρίνοντανκαλύτερα στη

γεωγραφικήδιαίρεση του Κρότους. αφού θα διευκόλυνανκαλύτερατην επικοι

νωνία των Δήμων και των κοινοτήτωνμε τις οικείες πρωτεύουσες.

Αποφασίσθηκεστις πρωτεύουσεςτων νέων δlΟικήσεωννα συγκενΓρωθούν

οι Οικονομικές,Στρατιωτικές, Εκκλησιαστικές,Διοικητικέςκαι ΔικασπκέςΑρ

χές.

Μεταξύ των νέων νομών φυσικό προβλεπότανη ίδρυση Νομού Βοιωτίας, εκ

των επαρχιώνΘηβών και Λεβαδείας, με πρωτεύουσατη Λεβόδεια.

Την ίδια ημέρα σΓΟ σπίτι του ΥπουργούΟικονομικώνΣιμόπουλουσυζητήθη·

καν οι τελευταίεςλεπτομέρειεςτου ετήσιου προϋπολογισμούκαι δόθηκε τέ

λος στις λεπτομέρειεςκαι τις οικονομικέςεπιπτώσειςπου θα είχε το νομοσχέ

διο της ΔιοικητικήςΔιαιρέσεως.

Ο ΝικόλαοςΜπουφίδηςστον οποίο επιτίθεvτo με τα όρθρα τους και τις δη

λώσειςτους όλοι οι επιστολογρόφοιτων Θηβών απανΓό με αλλεπόλληλεςσυ

νεντεύξεις στον Αθηναϊκότύπο, είναι χαρακτηριστικήαυτή που έδωσε στην

εφημερίδα ..Καιροί .• :

Η διοικητική διωρεσις - Η ορωτεύουσα της Βοιωτίας

Συνέντευξις μετά του Κ. Μοουφίδου

Με αφορμή ra παράπονα των Θηβαίων κατά της αποφάσεως της εηιτροπής της Sl
οnωTlκός διαιρέσεως, η οποία ορίζει ως πρωτεύουσα της Βοιωτίας τη ΛεβάδεlΟ, θεω

ρήσαμε όTl έπρεπε ν ακουσθεί και η -,.νώμη των Λεβαδέων εηί του ζητήματος αυτού.

Προς τούτο απευθυνθήκαμε στο διαπρεπή αvτlπρόσωπoν της επαρχίας αυτής κ.

Νικ. Μπουφίδην, ο οποίος μας είπε τα εξής:

- Αδίκως θορυβούν ΟΙ Θηβαίοι, πρώτη φορά μάλιστα βλέπω ανθρώπους έχο

ντας τόοον άδlκον, να προσπαθούν ν' αυταηατώνταl. Οι κύριοι βουλευταί Θηβών

νομίζουν, όTl τέτοια ζητήματα δύνανrαι να λυθούν δlΟ θορύβου ή να ηαρασχεθούν

ως ρουσφέτια στη βουλευτική ψήφο.

Για τούτο είδατε όλα εκείνα τα παράξενα γραφόμενα σης εφημερίδες ως λεγόμε

να από αυτούς. Τα ζητήματα αυτά είνΟ1 υψίστου γενικού ενδιαφέροντος ΚΟ1 οlαδή

ηοτε Κυβέρνηση εάν απεφάσιζε να ηροβεί σε δlΟlκηTlκές μεταρρυθμίσεις, όσον ΚΟ1
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αν δ]έκειτο εχθρικώς προς εμέ, ακόμη και αν Πρόεδρος αυτΓις Γιταν Θηβαίος, θα

Γιταν αδύνατον να πράξει διαφορετικά, διότι τα πράγματα επιβάλλουν όπως έδρα

της ΔιοικΓισεως γίνει η ΛεβάδεlO.

Ομολογώ ότι μου προκαλεί μειδίαμα ο θόρυβος των συναδέλφων, και μου κά

νει την εντύπωση, την οποία θα ιψοκαλούσε σ' εσάς η αξίωση των Κορωπιωτών ή

Μενεδιατών όπως μετατεθεί η πρωτεύουοο. της ΑπικΓις στο χωριό τους.

- Και πOlο] είναι οι λόγοι, κ. Μπουφίδη, γιει τους οοοίους πρέπει να οροτιμηθεί

η Λεβάδοα;

- Η επίσημη Στατιστ]κή του Κράτους αποδε]κνύει, ότι η Λεβάδεια έχει διπλάσιο

αριθμό κατοίκων από την πόλη των Θηβών, διότι η Λεβάδε]α έχει 6300 κατοίκους,

η δε Θήβα μόνο 3400. Μιο κωμόπολη μόνον της Λεβαδείας, η Αράχωβα, έχει 700
κατοίκους επιπλέον της πόλεως των Θηβών, διότι έχει 4000 κατοίκους.

Ο προϋοολογισμός του δήμου Λεβαδέων βεβαιώνει έσοδα του 120.000, ενώ
των Θηβών 60.000. Η πόλη της Λεβαδείας έχει οικοδομές που μπορούν να συ

γκριθούν με αυτές των Αθηνών. Η επαρχία Λεβαδείας πληρώνει φόρους πολύ πε

ρlOοότερουςτων Θηβών, όπως εξάγεται από την επίσημη Στατιστ]κή του υπουρ

γείου Οlκονομ]κών. Διότι μόνη η περιοχή της αποξηρανθείσηςΚωπαϊδος δίιναται

να περιλάβει και κατ' έκτασιν, αλλά και κατά ποιότητα, πέντε φορές την περιφέρεια

της επαρχίας Θηβών.

- Ισχυρίζονται οι Θηβαίοι, κ. Μπουφίδη, όTl το κλίμα της Λεβαδείας, είναι νο

σώδες. Είναι αληθές αυτό;

- Όσα σας είπα πιο οάνω αρκούσαν, όπως και Θηβαίος αν ήταν ο ορωθυπουρ

γός να μην τολμήσει να πράξει τόσον απαράδεκτη πράξη και να τοποθετήσει την

έδρα της Διοικήσεως στη Θήβα.

Άλ/' ο] βουλευταί Θηβών, διαστρέφοντες κα] τη Γεωγραφία, αρνούμενο] και τη

βεβαίωση των στατιστικών πληροφοριών, είπαν, ότι και λόγω υγείας και λόγω θέ

σεως θα ήταν προτιμητέα n πόλη τους. Όταν προσκομ]σθούν ενώπιον της ΒουλΓις

οι σταTlστ]κές πληροφορίες της θνησιμότητος των δύο πόλεων, τότε θα είδουν,

ποία των πόλεων υπερέχει κατά την υγεία, δ]ότl προσπαθούν ήδη να εκμεταλλευ

θούν την προ 25ετίας κρατούσα -ινώμη περί του ανθυγ]εινού του κλίματος της Λε

βαδείας κα] αποφεύγουν να ομολογήσουν όTl προ είκοσι ετών κα] πλέον, με την

απαγόρευση της ορυζοσποράς και την αποξήρανση των ελών, η Λεβάδεια είναι η

περισσότερο υγιεινή των πόλεων της Ελλάδος. Τοίιτο αποδεικνύεται ιψοχεφότατα.

Εκιός της σταTlστικής της θνησψότητας δυνάμεθα να έχουμεν τις πληροφορίες των

υπαλλήλων αν ερωτηθούν αύτο] δlO να διαψεύσουν αυτούς. Τι δε να είπω περί της

τοποθεσίας της Λεβαδείας. Τρεις εκ των Δήμων της Λεβαδείας και πολυπληθέστε

ροι, βρίσκονται όπισθεν της Λεβαδείας, απομακρυνόμενοι των Θηβών κατά το δ]

ολάσιον, εφόσον απέχο η ΛεβάδεlO από τη Θήβα τέοοαρις Δήμοι των Θηβών βρί

σκοντα] έμπροσθεν των Θηβών προς τη ΛεβάδεlO και επομένως εγγύτατα προς τη

Λεβάδεια, κάποιου απ' αυτούς πλησιέστερα και από αυτών της Θήβας.

Είναι λο]πόν δυνατόν να γίνεται συζήτηση για τέτο]α θέματα; Μόνη η διαφορά
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του πληθυσμού των δύο πόλεων και το κεντρlκόν της θέσεως της Λεβαδείας αρκεί

να καταρρίψεΙ κάθε αντίθετο ισχυρισμό, χωρίς να είναι ανάγκη να επικαλεσθώ υηέρ

της πατρίδος μου τον πλούτον αυτής, την εμηορική, βιομηχανική και κοινωνική

αυτής ανάπτυξη και πρόσ&> ή το σεισμοπαθές του εδάφους των Θηβών.

Δεν ξέρω που βρήκαν, ότι η Θήβα υπήρξε κάποτε έδρα Διοικήοεως και περι

λάμβανε και τη Λεβάδεια. Από της εποχής του μακαρίτου Επαμεινώνδα. άλλη εποχή

ηγεσίας των Θηβών δεν γνωρίζουμε. Όταν κατά την ελληνική επανάσταση η πρω

τεργάτισσα αυτής στη Στερεά Ελλάδα Λεβάδεια απετεφρώθηκε το δεύτερο από τον

Ομέρ Βρυώνη συνεστήθη στη Θήβα, επειδή δεν υπήρχε Λεβάδεια, το πρωτόκλητο

Δικαστήριο, το οποίο επικαλούνται. Αλλά δεν διαφεύγει σε όσους γνωρίζουν τη

σύγχρονη ιστορία ότι αν τότε υπήρχε Λεβάδεια, η πόλη που περιλάμβανε τις ισχυ

ρότερες και αρlστοκρατικωτέρες οικογενείες της Στερεάς Ελλάδος, θα ήταν δυνατόν

να γίνει όχι μόνο έδρα Διοικήσεως, αλλά και πρωτεύουσα του· Βαοιλείου. Διότι δεν

αγνοεί κανείς ότι μετά των μεγάλων πολιτών της Ύδρας και της Πελοποwήσου

στην οιονεί αντιβασιλεία της Ελλάδος, ως τρίτος συνέπραξε τότε ένας από τους άρ

χοντες της Λεβαδείας ο Γιαν/ούλης Νάκος.

Απ' όοα σας είπα ηαρατηρείτε ότι άδικος είναι ο θόρυβος. Ομιλούν μετά στόμ

φου αδικαιολογήτου περί δικαιωμάτων ανυπάρκτων. Διαστρέφουν τη Γεωγραφία,

αρνούνται τις επίσημες στατιστικές ηληροφορίες και επί τέλους με παιδικό πείσμα

KΤUΠOύν κατά γης το πόδι και σας λiγoυν οι κ. συνάδελφοι, ότι προτιμούν να έρχο

νται στην Αθήνα 20 ώρες μακρυά, παρά να μεταβαίνουν στη Λεβάδεια. Βλέπετε ότι

δεν συζητούν σοβαρά.

Με παρέσυρε στο να σας είπω πολλά η αγανάκ(πση, π οποία με κατέχει αφού

βλέπω, ότι επιζητούν σε τέτοιο γεγονός να δώσουν χαρακτηρισμό ρουσφετιού. Ελ

πίζω όμως ότι στπ Βουλιί θ' αποστομωθούν.

Στις 13 Μαίου, όταν στη Λειβαδιά ήρθε το ταχυδρομείο με τις Αθηναϊκές

εφημερίδεςκαι οι κάτοικοι διάβασανότι ο Πρωθυπουργόςκατά την πρώτη συ

νεδρίαση της επαναλήψεωςτων εργασιώντης Βουλής υπέβαλε εις αυτή το

νομοσχέδιοτης Διοικητικήςδιαιρέσεως, οι κάτοικοι ξεσηκώθηκανμε θερμές

εκδηλώσεις.

Χιλιάδες κάτοικοι συγκεντρώθηκανστην κεντρική πλατεία Γεωργ(ου του Α'

και ιδίως οι γεωργοί, οι οποίοι εγκατέλειπαντους αγρούς και έτρεχαν ιδρωμέ

νοι στη λαϊκή σύναξη της πόλης.

Με οημαίες, υπό τους πανηγυρικούςήχους των καμπάνωντων εκκλησιών

και με ζητωκραυγέςυπέρ του Βασιλέως και της Κυβερνήσεως,διήλθαν την

αγοράτης πόλης και κατέληξανστην ιστορική πλατεία Αθανασίου Διάκου.

Από την εξώστη της οικίας Μέγα. που ήταν στην πλατεία ΑθανασίουΔΙάκου

στη Μητρόπολη, μίλησε ο ΔικηγόροςΓεώργιοςΠαπασπύρου,και είπε περίπου

τα εξής:

Ανέγνωμεν εις τας αποψινάςεφημερίδας, ότι ο κ. Πρόεδροςτης κυβερνήοεως

ηδυνήθη και υπέβαλε κατά την προχθέςΤετάΡΤΩν γενομένηνεπανάληψιντων εργα-
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σ]ών της Βουλής εις αυτήν το περί της νέας δlOικητ]κής διαιρέσεως roυ κράτους

νομοσχέδιον. Το αποκενφωτικόν τούτο νομοσχέδιον αποβλέπον εις την αυτοδ]οί

κησ]ν των δήμων και ηολιτών αποτελεί το πρώτον κεφόλαlOν του όλου αναμορφω

τικού συστήματος της παρούσης κυβερνήσεως, ηρος ην ο ελληνικός λαός μετά της

Λεβαδείας κατά τας τελευταίας εκλογάς εξεδήλωσε την εμπιστοσύνην του. Το ανα

κα]ν]στικόν τούτο νομοσχέδ]ον σκοπόν έχει να εξυ πnρετήση τα γεν]κά συ μφέροντα

των πολιτών, χάριν των οηοίων αποσπώνται ανώτεραι δ]οlκητικαί, δικαστικαί, εκ

κλησ]αστ]καί και λοιπαί αρχαί από τα μεμακρυσμένα μέρη και εγκαθιδρύονται εις τα

πλέον πλησίον και κεντρικά μέρη των επαρχιών. Προκειμένου δε περί Βοιωτίας η

κυβέρνησις αναγνωρίσασα τα μεγάλα γεωγραφικά, κοινωνικά, εμπορικά και βιομη

χαν]κά πλεονεκτήματα της πόλεως Λεβαδείας ώρ]σεν αυτήν ως έδραν της δ]οικήσε

ως Βοιωτίας.

Τούτο μαθόντες ο] γείτονές μας Θηβαίοι μετά φοβερού πείσματος επέδειξαν τον

Kαταλαβόνrα αυτούς υπερερεθισμόν και αγανάκτησιν, κα] ως εκ τούτου η κατά φυ

σ]κόν κανόνα δ]αστροφή εκ μέρους αυτών της αληθείας και τα απονενοημένα κινή

ματά των. Συνήλθον εις συλλαλητήρια, εξέδονro ψηφίσματα, ηνώχλησαν την Α. Μ.

τον Βασιλέα, ότε μετέβη προ ολίγων ημερών εις Τανάγραν χάριν των σφατιωτικών

γυμνασίων, επέ&.uκαν εις αυτόν αναφοράν, και εν γένει εκίνησαν και κινούσl ηάντα

λίθον μη υηολειπόμενο] και εις την εκδήλωσ]ν επαναστατικών διαθέσεων, δια την

ηροτίμησιν της πόλεώς των.

Ημείς όμως μηδεμίαν αηολύτως δίδοντες προσοχήν εις τας ενεργείας και φωνα

σκίας των γειτόνων μας, ήδη ότε επισήμως δ]α του στόματος του κ. Πρωθυπουρ

γού εβεβαιώθημεν ηερί της υπό της Κυβερνήσεως αναγνωρίσεως των δικαίων μας.

συνήλθομεν επί το αυτό ίνα εκφράσομεν την βαθυτάτην ευγνωμοσύνην μας προς

την Κυβέρνησ]ν δια την υποβολήν το]ούτου ευεργετικού νομοσχεδίου. Σας παρα

καλώ δε ίνα προβώμεν εις την έκδοσιν του επί τούτω ψηφίσματος, την τηλεγραφι

κήν διαβίβασιν του οηοίου ν' αναθέσωμεν εις το δημαρχούντα πάρεδρον κ. Ευρl

παίον, και στενroρεία τη φωνή ανακράξωμεν:

Ζήτω ο Βασιλεύς των Ελλήνων.

Ζήτω η Κυβέρνησ]ς.

Ζήτω ο λαός Λεβαδείας.

Στη συνέχεια εκδόθηκε ψήφισμα ηου είχε ως ακολούθως:

Λαός Λεβαδείας, αναμένων εναγωνίως ν' ακούση εκ του στόματος του κ. πρω

θυπουργού, ως υπουργού των Εσωτερικών, την υποβολήν του ηερί διοικητικής

διαιρέσεως του κράτους νομοσχεδίου, επί τη βεβαιώσε] τούτου συνελθών αυθορ

μήτως εις ηλατείαν Διάκου εν συλλaλητηρίω και λαβών υπ' όψιν, ότι δια της υπο

βολής τοιούτου αποκεντρωτικού νομοσχεδίου ηολλά τ' αγαθά προσπορίσεταl το

κράτος, ιδία δε η ημετέρα πόλις, ήτις δι' αυτού ορίζεται έδρα της δlο]κήσεως Βοιω

τίας, κα] η οηοία όντως πρωτεύει εν Βοιωτία ως εκ της γεωγραφικής θέσεως, του

πλούτου, της βιομηχανίας, του εμπορίου, της γεωργίας, των αφθόνων και διαυγών

υδάτων και του ευκράτου κλίματός της.
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Ψηφίζει

1) Ευ-Υνωμονεί την Κυβέρνησιν δια την υποβολην τοιούτου αναμορφωτικού νο

μοσχεδίου.

2) Εύχεται ολοψύχως και παρακαλεί τη Βουλήν των Ελλήνων ίνα υπερψηφίση

του νομοσχεδίου τούτου ως έχει.

3) Εντέλλεται τοις βουλευταίς Λεβαδείας Μπουφίδη και Λάππα όπως από του

βήματος της Βουλής αποκρούσωσι παραλόγους αξιώσεις Θηβαίων. και πα

ρακαλέσωσι πάντας τους οπωσδήποτε -Υνωρίσαντας την πόλιν μας κ.κ. βου

λευτάς ίνα εκθέσωσι τας εντυπώσεις των και διαφωνίσωσι την Βουλήν περί

των πλεονεκτημάτωντης πόλεώς μας.

4) Α\ιατίθησl τω δημαρχούντl παρέδρω κ. Ευριπαίω να διαβιβάση τηλεγραφικώς

το παρόν εις τον πρόεδρον του υπουργικού συμβουλίου και τον πρόεδρον

της Βουλής.

ΕΙχε έρθει η ώρα να ξεσηκωθεΙη επαρχΙα Λεβαδεfας. Στις Αθηναϊκές εφη

μερ[δες άρχισαννα στέλνονται επιστολές και άρθρα, πρώτα από το Δ[στομο,

υπέρ της ΛεβαδεΙας.

Κύρια διατύπωναντην άποψη ότι, όταν ε[χαν Δικαστήριο στην Αθήνα, μετέ

βαιναν δια θαλάσσηςεντός της ημέρας, ενώ αν γινόταν ΠρωτοδlκεΙοστη Θήβα

θα χρειάζονταννα διανύουν εικοσάωρο απόσταση.

Τη συμπαράστασηυπέρ της Λεβαδείαςεξέφρασε και ο Δήμος Διστόμου με την

υπ' αρ. lA' συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου του:

Συνεδρίασις ΙΑ'

Πράξις 19

Το Δημοτικόν Συμβούλιον Διστομίων

Συγκείμενον υπό των προσυπογεγραμμένων μελών.

Συνελθόν εις συνεδρίασιν εν τω εν Διστόμω δημοτικώ καταστήιιατι σήμερον την

δεκάτην έκτην Μαίου 1899 έτους παρουσία και του δημάρχου Διστομίων Θεμ.

Κοκκίνη εισηγησαllένου την αξίωσιν του Δήμου Θηβαίων, όπως καθορισθή πρω

τεύουσα διοικήσεως κατά την νέαν διαίρεσιν η πόλις αυτών Θήβαι. Επειδή την τοι

αύτην αξίωσιν των γειτόνων ημών Θηβαίων το δημοτικόν Συμβούλιον θεωρεί

όλως παράλογον, διότι ουδέν προσόν παρουσιάζει αύτη, όπως αξιωθή της τοιαύ

της προτιμήσεως απέναντι της πόλεως Λεβαδείας, ήτις εστίν ενδεδειγμένη έδρα της

Βοιωτίας και δια το γεωγραφlκόν της θέσεως και δια το υγιεινόν του τόπου και δια

την πνευματικήν ανάmυξιν. το ευγενές του ήθους χαρακτήρος και το προσοδοφό

ρον αυτής. Επειδή πλην των προσόντων τούτων η πόλις Λεβάδεια και δια λόγους

συγκοινωνίας ευχερεστέρας υπερέχει πολύ των Θηβών, ήτις μικρά πόλις ούσα,

στερείτοl και οικοδομών και άλλων απαραιτήτως αναγκαίων προς θεραπείαν των

αναγκών, τας οποίας θα παρουσιάση η συγκέντρωσις τοσούτων δημοσίων αρχών

εν αυτή, εν η περιmώocι, όπερ απευχόμεθα, ήθελε καθορισθή έδρα διοικήσεως.

44

Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Επειδή ο Δήμος Διστομίων ιδίως, απέχων των Θηβών δέκα τέοσαρας και επέ

κεινα ώρας, θα απαντά ανυπερβλήτους δυσκολίας εις την συγκοινωνίαν αυτού μετά

των Θηβών ιδίως εν καιρώ χειμώνος. Εν τοιαύτη δε περιmώσεl προτιμότερον απο

βαίνει εις τους κατοίκους Διστομίων να συγχωνευθΙΊ ο δnμoς των εις την επαρχίαν

AτnKής, όπου δια της θαλασσίας οδού αυθημερόν δύναται να συγκοινωνn μετ' αυ

τής.

Δια ταύτα πάντα εύχεται και ικετεύει την Σ. Κυβέρνησιν κοι την Βουλήν, όπως η

πόλις Λεβάδεια προτιμηθή ως έδρα της νέας διοικήσεως.

Ο κ. δήμαρχος επιφορτίζεται την παρούσαν ν' onoorEWl ένθα δει.

Ο δήμαρχος

Θ. Κoιαdνης

ΤΟ ουμβοόλιον

Λουκάς Παπαχρήοτος,Ιωάννης Δ. Kαίλnς, Αριστ. Σφουντοόρης,ΛουκάςΤζοόρος,

Λαζάρου, Κ. Μπασδέκης, Κ. ΚJνέσας

Ανάλογη κινητοποίηση έγινε από τους Λειβαδίτεςτων Αθηνών, οι οποίοι έστει

λαν το πιο κάτω EUxaplmiIplO δια του τύπου.

Ψόφισμα των εν Αθόναις Λεβαδέων

Εν Αθήναις σήμερον την Ι J Μαίου 1899 συνελθόντεςοι ενταύθα διαμένοντεςκαι

παρεπήδημούντεςαπειροπληθείςΛεβαδείς προ του Δημαρχείου, και λαβόντες υπ'

όψει, όll η Κυβέρνησιςυπέβαλλεν εις-την Βουλήν το Νομοσχέδιον περί δlOικηll

κΙΊς διαιρέσεωςτου Κράτους, δι' ου η Βοιωτία αποστωμένητου Νομού AτnKoβoι

ωτίας αποτελεί ιδίαν διοίκησιν με πρωτεύουσαντην Λεβάδειαν.

Α) Εκφράζουσιτην οιωνίαν ευγνωμοσύνηντων δlO την υποβολιΊντου Νομο

σχεδίου μέλλοντοςνα συντελlσηεις την KOVOVIKnv και εύρυθμον της Διοική

σεως του Κράτους λειτουργίαν.

Β) Ικετεύσασl την κυβέρνησιν, όπως εμμείνη εις την επιψήφισιν αυτού, μη αξιώ

ση δε προσοχΙΊς την αξίωσιν των Θηβαίων, όπως αντί της Λεβαδείας oploθn

έδρα της δlOικΙΊσεως αι ΘήβOl, καθόσον αύτη κοι άδικος κοι εναντία του

σκοπού του νομοθετήματος εστί, δια τους εξΙΊς λόγους.

1) Διότι η Λεβάδεια κατά την τελευταίαν απογραφήν έχει κατοίκους 6271 ενώ αι

ΘήβOl έχουσl μόνον 3491.
2) Διόll η ΛεβάδεlO είναι κεντρlκωτέρα των Θηβών, ανέκαθεν δε από την ανε

ξαρτησία του Έθνους και προ αυτής πάντοτε η Λεβάδεια υπήρξεν η πρωτεύ

ουσα της Βοιωτίας, πρώτη δε ταύτην φορά αδικαιολογήτως ΟΙ Θήβαι αξιούσl

δικαιώματα πρωτευούσης.

Ανατίθησl δε την EOlδoolv του παρόνως προς τε: τον Πρόεδρον της Βουλής κω

τον Πρόεδρον του Υπουργικού Συμβουλίου και τους κ.κ. Σπυρίδωνα Φόρτην δl

κηγόρον, ΒασίλεlOν Ι. Μέγαν δlκηγόρον, Γεώργιον Κορόζον δικηγόρον, Ιωάννην
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Κουτσοπέταλλον δlκηγόρον, Αναοτάοιον Κυριαζήν δικηγόρον (οι οποίοι σημειω

τέον αποτελούσαν την επιτροπή που είχε εκλέξει ο λαός της Αεβαδείας σε συλλαλη

τηριο που είχε γίνει στην κεντρική πλατεία της πόλης).

Στις ενέργειες συμπαράστασης προστέθηκαν τα ψηφίσματα του Δήμου Αραχώ

βης και του Δήμου Λάρυμνας.

Ψήφισμα τσσ Δαμ. Σσμβοσλίοσ Αραχώβης (Τηλεγραφικώς)

Αράχωβα, 15 Mαfoυ

Το Δημοτικόν Συμβούλιον Αραχώβης, συγκείμενον εκ των προσυπογεγραμμέ

νων μελών, συνελθόν και συνεδριάσαν εν τω εν Αραχώβη Δημοτικώ καταστήματι

την 14 Μαίου 1899, συνεπεία προσκλήσεως του κ. Δημάρχου Αραχώβης, και λα

βόν υπ' όψιν, ότι εις την Βουλήν υπεβλήθη νομοσχέδιον ηερί ετέρας διοικητικής δι

αιρέσεως του κράτους και προκειμένου να καταρτισθή ίδιος νομός η Διοίκησις εν

Βοιωτία, εις ην υπάγεται και ο Δήμος Αραχώβης.

Αποφαίνεται παμψηφεί, ότι συμφέρον δια τον Δήμον Αραχώβης εστί να ορισθή

ως έδρα η πόλις Λεβαδείας, διότι εκτός του ότι ε[ναl και η κεντρικωτέρα της Βοιω

τίας, όJJ.' εκ ταύτης απέχει οκτάωρον μόνον η Αράχωβα, ενώ εκ Θηβών, εάν ήθε

λΣν ορισθή η πόλις αύτη ως έδρα, απέχει δεκαεmόωρον, ούτω δε κοταστρέφονται

τα συμφέροντα του Δήμου Αραχώβης. Εκφράζει όθεν την ευχήν, όπως ορισθή ως

έδρα διοικήσεως η πόλις Λεβαδείας και παρακαλεί τον κ. δήμαρχον, όπως αποστεί

λη το παρόν ψήφισμα προς τους κ. κ. Πρόεδρον της Κυβερνήσεως και Πρόεδρον

της Βουλής.

Ο δήμαρχος Ο πρόεδρος

Κ. Παπασταθόπσυλος Ν. Τριάντης

ΤΟ Συμβούλιον

(Επονται υπογραφαί)

ΑύρlOν προμηνύεται πάνδημον συλλαλητήριον.

Ο Δήμος Λαρύμνπς υπέρ mς Λεβαδείας

Ο Δήμος Λαρύμνηςτης Λοκρίδος με τηλΣγραφήματα αυτού προς την κυβέρνη

ση, τον υπουργόν της Παιδείας και τους βουλΣυτάς Λεβαδείας ζητούσε να ενωθεί

με τη Λεβάδειαν ως έδρα της νέας διοικήσεωςτης Βοιωτίας.

Το ψήφισμα του Δημοτικού Συμβουλίου Λαρύμνης ήταν το εξής:

Το ΔημουκόνΣυμβούλιονΛαρύμνπς

συγκείμενον από τον πρόεδρον κ. Αθ. Δάραν και ταπαρτίζοντα αυτό μέλη, συνε

δριάσαν δημοσία σήμερον την 16ην Μαίου του έτους 1899 εν Μαρτίνω και εν τω

δημαρχικω καταστήματι παρουσία και του δημαρχούντος παρέδρου Λάμπρου Πα

παλάμπρου προτείναντος, όπως εκφράση ευχήν το δημοτικόν Συμβούλιον τούτο

προς την Σ. Κυβέρνησιν, όπως εις τας γενομένας διοικητικός μεταρρυθμίσεις του

Κράτους υπαχθή ο δήμος ημων εις την διοικητική περιφέρεlαν της Βοιωτίας καθό-
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σον εκ τος Φθιώτιδος αοέχεl ο δήμος οερί τας 22 ώρας, ενώ εκ της Βοιωτίας έγγι

στα οκτώ μόνον και μάλιστα αηό της Λεβαδείας μόνον τέσσαρας.

Το δημοτικόν Συμβούλιον τούτο λαβόν υπόψεl τον πρότασιν ταύτον του κ. δη

μάρχου θεωρούν αυτήν εύλογον.

Αποφαίνεται

Εκφράζει τον ευχήν προς την Σ. Κυβέρνησιν όπως εις τα γενοσομένας δlοlκητι

κάς μεταρρυθμίσεις του Κράτους συμπεριφληθή ο δήμος ομών εις την διοίκησιν

της Βοιωτίας δια τους εν τη προτάσεl του κ. δημάρχου αναφερομένους λόγους

προτιμώμεν δε την πόλιν Λεβάδειαν, όπως γίνει πρωτεύουσα της διοικήσεως, καθό

τι ο δήμος ομών απέχει μόνο περί τας τέσοορας ώρας.

Εφ' ω συνετάγη η παρούσα και υπογραφείσα παρ' όλων των παρευρεθέντων με

λών τω κ. δημάρχω Λαρύμνης δια την περαιτέρω ενέργεlαν.

Ο πρόεδρος: Α. Δάρας.

Το oυμβoύλJoν: Χαραλάμπους.

Α. Καραπιπέρης, Ν. Ι. Ψαρράς. Ι. Κ. Φίτ:οου. Ν. Θεοδώρου. Α. Στ:εφάνου. Ι. Κ. Αδάμ

Ο πρόεδρος τος Βουλής στο συνεδρίαση τος 15 Μαίου 1899 ανακοίνωσε:

Ι) Το ψήφισμα του Λαού της Λεβαδείας που παρακαλοόσε τη Βουλή. όπως

άμεσα ψηφίσει το voμοοχέδιο της διοικητικής διαιρέσεως.

2) Αντίστοιχο τηλεγράφομα του Δημοτικού Συμβουλίου Πέτρας.

3) Ανάλογο ψήφισμα του Δομοτικού Συμβουλίου Ορχομενού και

4) Ψήφισμα των Λεβαδέων που διέμεναν στην Αθήνα. με το οποίο εξέφραζαν

την ευγνωμοσύνη τους για την υποβολή του Νομοσχεδίου και ανήγγειλαν

ότι είχαν αποφασίσει να συμπαρασταθούνστο Δήμο Λεβαδέων για την ανέ

γερση του Νομαρχείου και του Πρωτοδικείου.

Στις 17 Μαίου ο Πρόεδροςτης Βουλής ανακοίνωσετην ειδική επιτροπήτων

βουλευτώνπου θα επεξεργόζοταντο Νομοσχέδιοτης διοικητικής διαιρέσεως

του Κρότους.

Τότε όλοι κατόλαβανότι δεν υπήρχε περίπτωσηπαρό τις ανηδρόσειςτων

Θηβών να μην ορισθεί η Λεβόδεια έδρα διοίκησης, αφού πρόεδροςτης επι

τροπής είχε ορισθεί ο ΝικόλαοςΜπουφίδης,τα δε υπόλοιπα μέλη ήταν οι βου

λευτές Μ. Καλογερόπουλος,Κων. Ζώτος, Γ. Πετροπουλόκης,Παν. Μανέτας,

Δημ. Τερτίπης, Μιλτ. Βαρότσης, Σωτηρ. Κροκιδός και Βασιλ. Μαρκεζίνης.

Επιτροπήτων Θηβαίωναποτελούμενηαπό το Δήμαρχο ΘηβαίωνΑθανόσιο

Ζεγγίνη, Γ. Σίνη, Δήμαρχο Πλaταιών,τους εμπόρους και επιστήμονεςΔημ. Βε

ρίνη, Δημ. Μπέλ/ο, Ευόγγελο Μπασιόκο, Λουκό Μελέτη και Αγγελή Στόικο, συ

ναντ:ήθηκε σης 18 Μαίου με τον ΠρωθυπουργόΘεοτόκη και τον Υπουργό Οι

κονομικώνΣιμόπουλο και τους παρέδωσανυπόμνημα με τα αιτήματότης.

Ο Θεοτόκηςτους είπε πως, αν από τη συζήτησητης Βουλής αποδειχθείότι

έχουν δίκαιο, τότε η Θήβα θα ορισθεί έδρατης Βοιωτίας.

Ανόλογες επαφές είχε η επιτροπή με τους πολιτικούςΣκουλούδη,Δεληγε

ώργη, Ρόλ/η, Δραγούμη. από τους οποίους απέσπασανυποσχέσειςσυμπαρό-
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στασης στα αιτήματό τους, όταν θα ερχόταν προς συζήτηση το νομοσχέδιο

στη Βουλή. Την επιτροπή των Θηβαίων που εγκαταστόθηκε στην Αθήνα συντό

νιζαν στο τρόπο ενεργειών τους οι βουλευτές Θηβών Παπαχατζής, Σπυρομή

λJoς και Δαούτης, με τους οποίους καθημερινό είχαν επαφή στον περίβολο

της Βουλής.

Στις συζητήσεις και επαφές συμμετείχαν περί τους 200 Θηβαίουςπου έμε

ναν στην Αθήνα και όλ/οι, που είχαν έλθει με σούστες και κόρα από τη Θήβα.

προκειμένουνα συμμετόσχουνσε εκδηλώσει.ςυπέρ της Θήβαςακόμη και μέσα

στη Βουλή.

Την επιτροπή δέχθηκε σε ακρόαση στις 21 Μαίου ο Βασιλιός Γεώργισς Α'.

Η επιτροπή πρώτα έδωσε τις ευχές της για την ονομαστική εορτή του Δια

δόχου Κωνσταντίνσυ και έπειτα παρακόλεσε τσ Βασιλιό να συστήσει στην Κυ

βέρνηση να σεβασθεί τα δίκαια αιτήματα των Θηβών.

Ο Βασιλιός αντιμετώπισε ευγενικό τους εκπρσσώπους της Θήβας και τους

υποσχέθηκε ότι θα συστήσει στην Κυβέρνηση να αντιμετωπίσει με κατανόηση

τα αιτήματό τους.

Την ίδια ημέρα εστόλη στο BασιλJό από τη Λειβαδι6 το πιο κότω τηλεγρ6φη~

μα με XιλJόδες υπογραφές.

Διαμαρτυρόμενοι υπέρ του δικαίου και της αληθείας κατά των υποβαλλομένων

τη Υ. Μεγαλειοτάτl ανακριβειών εν υπομνήματι Θηβαίων Ικετεύομεν Βασιλέα ημών

προστατεύση εν δικαίω Λεβαδεία αείποτε υπάρξουσαν πρωτεύουσαν Βοιωτίας ως

υπερέχουσαν πληθυσμώ, πλούτω, κοινωνική ζωή, περιλαμβάνουσαν δε φύσει τα

στοιχεία ίνα κατασταθή μια των μεγαλυτέρων και επισημοτέρων πόλεων της Ελλά-

δος

Στις 22 Μαίου όλος ο Αθηναϊκός τύπος δημοσίευσε την ανοικτή επιστολή του

Θηβαίου παράγοντα Φ. Θεαγένη, με την οποία άφηνε αιχμές ότι ο Νικόλαος

Μπουφίδης δεν έγινε υπουργός προκειμένου να γίνει η Λειβαδιά πρωτεύουσα. Το

κείμενο της εηιστολής είναι πράγματι αποκαλυπτικό.

Καιροί: Θήβαι, 22 Μώου 1899
Κύριε Πρόεδρε mς ΚυβερνήσεωςΑνοικτή επιστολή

Λαμβάνω την τιμήν να απευθύνω υμίν την παρούσαν υποθέτων, ότι η κυβέρνη

σις, ίσως εν αγνοία, πρόκειται να γίνη πρόξενος πολλών και μεγάλων"δυστυχημά

των. Οι Θηβαίοι εξανέστησαν κατά του κυβερνητικού μέτρου, τούτο δε πράπουσιν

ουχί εκ φιλαυτίας, ουχί εξ αντιζηλείας προς την Λεβαδείαν, ουχί χάριν του μέλλο

ντος, άJJ,' ένεκεν αυτού του παρόντοςτο οποίον απειλείται. Η πόλις των Θηβών,

ως εκ της τοποθεσίας της εν Βοιωτία, αποτελεί φύσει το κέντρον της συγκοινωνίας,

ήτις κινεί το εμπόριον και παρέχει τα λοιπά μέσα της ουντηρήσεώςτης, εκ τούτων,

δε και μόνων επήΥασεν αρχήθεν η ύπαρξις αυτής. Εάν σήμερον της αφαιρεθούν βι

αίως και τεχνικώς τα μέσα ταύτα, τι μέλλει γενέσθαι; Φαντασθήτε την Κέρκυραν τι

δύναται να γίνη εις παρομοίαν περίστασιν.

Δεν σας γράφω υπερβολήν, ότι η πόλις αύτη θα στερεύση και θα καταστραφή
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εντός ολίγου, κρίνατε δε περί του μεγέθους του κακού το οποίον δύναται να προξε

νήση φεύ: ιιια κυβέρνησις, ήτις και κακοδαψονούσαν ιιίαν πόλιν οφείλει να προ

στατεύση. Και δεν είναι απορίας άξιον πώς η Λεβαδεία, η εις το άκρον της Βοιωτίας

κειμένη, κρίνεται κατάλληλος ως κέντρον διοικήσεως; Μήπως ανεστράφησαν οι

όροι οι προοδιορίζοντες τα κέντρα; Ή ιιήπως τασσομένης της έδρας εν Θήβαις η

Λεβάδεια δεν οφελείται κατά 15 ώρας πλησιέστερον της Αττικής; Τίνα λοιπόν άλλον

λόγον έχει η μιαν εκ των μάλλον αναπιολογήτων πλεονεξιών; Και πως επιτρέπει η

αξιοπρέπεια και το καθιΊκον εις την κυβέρνησιν της χώρας να θυσιάση μίαν πόλιν

εις όφελος ετέρας ακριβώς επί τω λόγω τούτω;

Μελετήσατε καλώς, κ. Πρόεδρε, το ζήτημα δια προΟΟπων ακεραίων και μη ανε

χθήτε να καταστραφή μια πόλις ήτις, πλην των άλλων πλεονεκτηιιάτων της, και ζω

ήν έαvκεν εις τας σελίδας της ιστορίας των ενδόξων ημερών της Πατρίδος, και τρο

φήν εις την ποίησιν, μην αφήνετε δε, προ πάντων, να πιστεύεται ότι η κυβέρνησις

επινοεί νόιιους των οποίων τον υψηλόν σκοπόν επιβουλεύεται χάριν προσωπικών

αναγκών.

Διαψεύσατε τα πρόσωπα εκείνα, των οποίων η πραγματική αξία είναι μόνη η δη

μοκοπία, τα KηρύΤΤOVΤα εις βάρος της Κυ βερνήσεως ότι την εν Λεβαδεία έδραν

αντήλλαξαν με την έδραν υπουργοίι, και μη δίδετε το δικαίωμα να πιστεύεται και να

λtγεται ότι εάν μέχρι τούδε εθυσιάζοντο τα άτοιια και η δηιιόσιος υπηρεσία, ήδη επί

των ηιιερών σας καρατομούνται πόλεις ολόκληροι εν τον βωμόν της Συναλλαγής.

Ιδού λοιπόν τα αγαθά του ιερού ημών Συντάγματος και της ελευθερίας, ελεεινοί

Ρομπεσπlέροl υπό άλλον μορφήν! Οποίον το όνειδος.

Μετά της προσηκούσης uπολήψεως.
Φ. Β. Θεαγένης

Ενώ πλησ(αζαν οι μέρες για τη συζήτηση του Νομοσχεδίου στη Βουλή. στον

τύπο δημοσιεύθηκε ότι ο Νικόλαος Μπουφ(δης θα είναι ο εισηγητής από πλευ

ράς Κυβέρνησης, ενώ κατά του νομοσχεδίου θα είναι οι πολιτικοί Δηλιγιάwης,

Δεληγεώργης, Ράλλης, Καραπάνος, ΖαΤμης, Δραγούμης και σύσσωμη η αντι

πολίτευση, που θα ζητήσει την απόρριψή του.

Οι φήμες έλεγαν ότι ο Δηλιγιάννης θα διατύπωνε τη γνώμη να ανασυστα

θούν τα επαρχεία, Από τις επαρχίες που εθεωρούσαντις πόλεις τσυς αδικημέ

νες υπήρχαν προειδοποιήσεις προς τους βουλευτές των ότι, αν ψηφισθεί το

νομοσχέδιο, θα έπρεπε αμέσως να παραιτηθούν.

Στη Θήβα υπήρξε απόφαση, εκτός από τους βουλευτές, να ζητήσσυν κο!

την παραίτηση όλων των Δημάρχων, Δημστικών παρέδρων και δημοτικών συμ

βούλων της επαρχίας από τα αξιώματά τους.

Στις 30 Μαίου η Κυβέρνηση εΙχε αναγράψει στην ημερήσια διάταξη της

Βουλής το επίμαχο νομοσχέδlOδέκατο τέταρτο, γεγονόςπου ανησυχούσε

όσους βσυλευτέςδεν ήθελαν τη ψήφισή του, αφού αρχικά το επίμαχο νομο

σχέδιο ήταν τελεUΤα(Oστη σχετική διάταξη.

Μέσα στη Βουλή οι υπουργοίαπαντούσανστους ενδιαφερόμενουςβουλευ

τές ότι το νομοσχέδιοόχι μόνσ θα συζητηθεΙαλλά και θα ψηφισθεί, γιατΙ απο-
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τελούσε τη βόση του μεταρρυθμιστικού προγρόμματος με το οποίο κατήλθε

στις εκλογές η Κυβέρνηση.

Ψίθυροι των διαδρόμων της Βουλής έλεγαν ότι ήδη θα είχε αρχίσει η συζή

τηση, όμως υπήρχε καθυστέρηση γιατί ο Πρωθυπουργός Θεοτόκης είχε ανα

σταστώσεl τα αρχεία όλων των Υπουργείων, του Ελεγκτικού Συνεδρίου και του

Αρείου Πόγου αναζητώντας τα πρακτικό του Ιστορικού Συμβουλίου της Eπι~

κρατείας του 1865, το οποίο είχε αποφασίσει παρόμοια διοικητική διαίρεση του

κρότους.

Με την εισήγηση του Συμβουλίου Επικρατείας το 1865 είχε ψηφισθείστη

Βουλή παρόμοιονομοσχέδιοστην α' και β' ανόγνωοη αλλά επειδή διακόπηοαν

οι εργασίεςτης Βουλής η ψήφισητου νομοσχεδίουείχε ματαιωθεί.

Η επί μέρες αναζήτησηαυτών των πρακτικώντα οποία ήθελε να xpησιμo~

ποιήσει ο Πρωθυπουργόςως επιχείρημαδεν είχαν αποτέλεσμα και δεν είχαν

βρεθεί.

Στις 2 lουνίου στις στήλες των εφημερίδων δημοσιεύθηκαν πληροφορίες ότι

τουλόχιστον 20 Κυβερνητικοίβουλευτέςείχαν κόνει γνωστό στον Πρωθυπουρ

γό ότι δεν συμφωνούσανστη ψήφιση του νομοσχεδίουγιατί ήταν αντίθετο με

τα ιδιαίτερασυμφέροντατων επαρχιώντους. Οι ίδιοι διέδιδαν ότι θα αναχω

ρούοαν για τις επαρχίεςτους. προκειμένουνα εμποδίσουντη ψήφιση του νο

μοσχεδίου,

Υπήρχε μια γενική όποψη ότι η Κυβέρνηση μ' αυτές τις ανrιδρόσειςτο μόνο

που ίσως πετύχαινεθα ήταν η ψήφιση του νομοσχεδίουστην Α' ανόγνωσητης

συγκεκριμένηςσυνόδουτης Βουλής.

Σύσσωμη η Κυβέρνηση και οι βουλευτές,των οποίων οι επαρχίες ευνοού

ντο από τη ψήφιση του νομοσχεδίου, με συνεχείς και πιεστικές επαφές προ

σπαθούσαννα εξασφαλίοουντην ψήφο των Κυβερνητικώνβουλευτών, των

οποίων οι επαρχίεςήταν δυοαρεστημένες.

Η πρώτη συζήτηση ξεκίνησε στη Βουλή στις 7 Ιουνίου. Όταν ο Πρόεδρος

της Βουλής ανήγγειλε την έναρξη της συζήτησης έλαβε το λόγο ο Βουλευτής

Θηβών Ν. Δαούτης και ζήτησε την αναβολή της συζήτησης με πρόσχημα την

απουσία των βουλευτών που επρόκειτο να μιλήσουν. Τόνισε ότι απουσίαζαν

γιατί πίστευαν ότι θα εξακολουθούσε η συζήτηση του νομοσχεδίου για το στα~

φιδικ6 θέμα που ήταν σε εξέλιξη.

Απόνrησε το μέλος της επιτροπής βουλευτής Κ. Ζώτης, που του υπενθύμι~

σε ότι έχουν τη δυνατότητα να τοποθετηθούν σrη β' ανόγνωση για να ξαναπό

ρει το λόγο εκ νέου ο Δαούτης συμπληρώνονrας:

Εκτός του λόγου τούτου, έχω και έτερον λόγον. Προκειμένου περί νομοσχεδίου

τόσον σπoυδαioυ, ως επίσης και περί των δύο επομένων νομοσχεδίων, περί ασruνo~

ιιίας και περί νομών, νομίζω ότι η συζήτησις πρέπει να αναβληθή, και να παραπεμθή

εις τας επιτροπάς, όπως και εν προηγουμένη συνεδριάσει υπεστηρίξαμεν, αλλά τότε

δεν ηδύνατο να υποβληθή πρότασις αναβολής, διότι το νομοσχέδιον δεν ήτο αναγε~

γραμμένον εις την ημερησίαν διmαξιν. ΔfY πρόκειται περί νομοσχεδίου απλού' πρόκει

ται περί νομοσχεδίου, το οποίον μέλλει, ως είπον και fY τη προηγουμένη ομιλία μου, ν'
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αναmατώσπ τας επαρχίας, πρόκειται περί μεταρρυθμίσεων δΙKαmΙKών, πρόκειται περί

αστυνομίας και νομίζω ότι πρέπει να εξετασθή υπό την γενlκήν αυτού έηοψιν από

όλας τας επιτροπάς, και νOμoσχi:δlOν τοιοότον πρέπει να συζητηθή προηγουμένως και

εν τω τύπω και εν τη κοινή γνώμη, ίνα γείνη αποδεκτόv- δεν πρέπει να έλθη εξαπίνης

εν τω Κοινοβουλίω.

Αυτοί είναι οι λόγοι, ένεκα των οποίων υηοστηρίζω την αναβoλiιν του νομοσχε

δίου.

Η απόπειρα αναβολ/ς της συζήτησης οδήγησε στο βήμα τον πρωθυπουργό Γ.

Θεοτόκη, ο οποίος παρενέβη για να επακολουθήσει ο πιο κάτω έντονος διάλογος:

Γ. Θεοτόκης (Πρωθυπουργός). Ουδέποτε ηκοόσθη, ότι πρέπει ν' αναβληθή

συζήτησις νομοσχεδίου, επειδή εκείνοι, οι οποίοι είχον σκοπόν να λάβουν τον λό

γον επ' αυτού, απουσιάζουν από την Boυλiιν. Οι κύριοι Βουλευταί είναι υποχρεω

μένοι να παρευρίσκωνται εις τας συνεδριάσεις της Βουλής, και να λαμβάνουν τον

λόγον, οσάκις νομίζωσιν, ότι nptnrI να λαμβάνCOOIτον λόγον.

Όσον αφορά την πρότασιντου κυρίου Βουλευτοό περί αναβολής, όηως τα νο

μoσχtδιαταύτα αποσταλώσινεις τας εηιτροπάς (δεν ηξεύρω ηοίας), παρατηρώ εις

τον κ. Βουλευτήν, ότι ακριβώς εηί των νομοσχεδίωναυτών εζητήθη η γνώμη ειδι

κών επιτροηών, ότι αύται αι ειδlκαί επιτροπαί ειργάσθησανεπί των νομοσχεδίων

και υπέβαλοντας εκθέσειςτων, ότι προ πολλών ημερών έχουσιν αύται κατατεθή,

τυπωθή και διανεμηθή και όστις ήθελεν, ηδύνατο να λάβη γνώσιν αυτών. Νομίζω

επομένως, ότι δεν υηάρχεl λόγος προς αναβολήν, και ηαρακαλώνα ηροβώμενεις

την συζήτησιντου νομοσχεδίου.

Ν. Δασύτης. Ο συνάδελφόςμου κ. εκ Ναυπλίας Βουλευτήςείχε ζητήσει παρά

του κ. Υπουργού της Δικαιοσύνηςνα κατατεθή η γνωμοδότησιςτου Συμβουλίου

του Αρείου Πάγου, δια να ίδωμεν, εάν ο Άρειος Πάγος είναι υπέρ της αυξήσεως

των Πρωτοδικείων. Επεθύμουννα ερωτηθή ο κ. Υπουργόςτης Δικαιοσύνης,εάν

κατέθηκετοιαύτην γνωμοδότησιν.(Διάλογοι).

Πολλοί βουλευταί. Εμπρός, κύριε Πρόεδρε.

Πρόεδρος. Οι παραδεχόμενοlτην αρχήν του νομοσχεδίου παρακαλοόνταινα

εγερθώσιν. (Εγείρονται οι περισσότεροι).Η Βουλ/ ηαρεδέχθη».

Με την έναρξη της συνεδρίασηςστις 8 Ιουνίου ο εκτελών χρέη Προέδρου, αντι

πρόεδρος Στεφανόπουλος, ενημέρωσε το σώμα ότι:

«ο λαός των Θηβών δια τηλεγραφήματός του εκφράζει την λύηην του και δια

μαρτύρεται δια την εις πρώτην ανάγνωσιν επιψήφισιν του νομοσχεδίου περί διοικη

τικής διαιρέσεως».

Η ανάγνωση του τηλεγραφήματος είχε σαν αποτέλεσμα να ξεκινήσει εντονότατη

λογομαχία με πρωταγωνιστές τους βουλευτές Θηβών.

Μ. Λαμπρυνίδπς. Υποθέτω ότι πρόκειται και περί παραπόνων, διότι ο κ. συνά

δελφος εκ Θηβών έχει αναφοράν, εν τη οποία οι συμπολίται του αηειλοόσιν, ότι, εάν

ψηφισθή το νομοσχέδιον, ως έχει, θα διαταράξcooι την δημοσίαν τάξιν (θόρυβος).

51Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Δ. Τοά-ιοος. Εληίζω ότι ο κύριος συνάδελφός θα είναι αρκετά φιλόνομος, ώστε

να μη διαβιβάση τοιαύτην αναφοράν.

Μ. ΛαμπpυVΊδης. Ιδού η αναφορά. (Αναγινώσκει αυτήν).

Γ. Θεo-ιόκnς (Πρωθυηουργός). Ο αξιόΤljιος συνάδελφος έλαβε τον λόγον,

όπως ζητήση την εφαρμογήν του Κανονισμού' άλλ' ελησμόνησε τας διατάξεις του

Κανονισμού και έφερε πρότασιν αναβολής, καθ' ην στιγμήν δεν συζητείται το νο

μοσχέδιον, ούτε πρόκειται να συζητηθή.

Όσον δ' αφορά το αναγνωσθέν τηλεγράφημα, παρατηρώ ότι δύναται ο λαός των

Θηβών να διατυπώση οιαδήποτε θέλει επιχειρήματα κατά του νομοσχεδίου, άλλ'

ουδέν έχει δικαίωμα να αηειλήση διατάραξιν της δημοσίας τάξεως. Ας είναι βέβαιος

ο λαός των Θηβών, ή μάλλον εκείνοι, οίτινες εν ονόματι αυτοίι τηλεγραφοίισιν, ότι

η εξουσία θέλει εμποδίσει την διατάραξιν της δημοσίας τάξεως (εηιδοκιμασίαι).

Ν. Δαούως. Όταν πρόκειται να προβήτε εις τοιαύτα μέτρα, παρακαλώ να το

δηλώσητε (θόρυβος). Όταν ηρόκειται να καταστραφώσιν επαρχίαι χάριν των φίλων

της Κυβερνήσεως (θόρυβος), έχουσι το δικαίωμα αι επαρχίαι αύται να διαμαρτυρη

θώσ, (θόρυβος).

Γ. Θεo-ιόκnς (Πρωθυπουργός). Οι Βουλευταί δύνανται να εκφράσωσι τας

γνώμας αυτών και τους πόθους των επαρχιών των, δεν δύνανται όμως να είηωσιν,

ότι, εάν ψηφισθή το υηοβληθέν εις την Βουλήν νομοσχέδιον, απειλείται διατάραξις

της τάξεως. Ουδεμία διατάραξις τοιαύτη απειλείται, και αι επαρχίαι όλοι θα υπο

βληθώσιν εις την αηόφασιν της Βουλής, οιαδήποτε και αν είναι αύτη (θόρυβος).

Δαoύmς. Μάλιστα, θα διαταράξωμεν την τάξιν. (Θόρυβος).

Πρόεδρος. Κύριε βουλευτά, σας ανακαλώ εις την τάξιν.

Παπαχατζής. (βουλ Θηβών) .....
(Ενταύθα ομιλώσι πολλοί και γίνεται θόρυβος εκκωφαντικός. Τον κ. Παπαχα

τζήν ομιλούντα και χειρονομούντα μανιωδώς αποπειράται να καθησυχάση ο κ.

Στάης).

Πολλοί Βουλειπές. Τι πράγματα είναι αυτά, κύριε Πρόεδρε, εφαρμόσατε τον

κανονισμόν.

Η περιγραφή της ατμόσφαιρας μέσα στη Βουλή. όπως την έδωσαν οι πολιτι

κοί οuvrόκτες της εποχής, είναι αποκαλυπτικήτου κλίματος που επικρατούσε.

Ο κ. Δαούτης και ο κ. Παπαχατζής εξακολουθούν να απειλώσιν. Η πλειονοψη

φία ταράσσεται. Πέριξ του κ. Παπαχατζή εγείρεται κύκλος θορυβώδης. Ο κ. 1.
Κουντουριώτης, ο νεαρός βουλευτής Ύδρας ηαρασύρεται υπό θυμοίι και θεάται να

εγείρη την ράβδον κατά του κ. Παπαχατζή. Ο μεσήλιξ βουλευτής Θηβών προσπα

θεί να εξαγάγη κάτι τι εκ της ράβδου, αλλά δεν το κατορθοί. Προς στιγμήν απειλεί

ται η τάξις Εv τω κοινοβουλίω και η συμπλοκή επίκειται. Εκ του θεωρείου των κυ

ριών εκφεύγουσι κραυγαί τρόμου. Εις το θεωρείον των διπλωματών μειδιώσιν υπό

την σκιάν του μονόκλ δύο νεαροί διπλωμάται. Η εικών της αιθούσης της Βουλής
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δεν είναι καθόλου υπέρ της τάξεως. Ωρυγαί και ύβρεις εκφεύγουσl ηχούντα προε

δρικόν κώδωνα. Οι υπουργοΙ εγείρονται πάντες και προσβλέπουσι την κατάστασιν

μετά τινος φόβου. Αιφνιδίως η αίθουσα της Βουλής πληρούται από αγνώστους

μορφάς. Εις τα θεωρεία επίσης εισορμώσιν άγνωστοι. Την εηιδρομήν δεν απέφυγεν

ούτε το δημοσιογραφlκόν.

Θεοτόκης (πρωθ. από του βήματος). Οι Θηβαίοι ζητούσι την έδραν της διοι

κήσεως της Βοιωτίας εν Θήβαις. Οι Λεβαδείς επίσης. Εάν η Βουλή αποφασίση

υπέρ των ΘηβαΙων η κυβέρνησις θα υποκύψη. Εάν όχι η κυβέρνησις θα εκτελέση

τας αποφάσεις της Βουλής. Οι απειλούντες δε να κάμωσl ταραχάς οιοιδήποτε και

αν ώαι θα αναγκασθώσι να υποταχθώαιν εις τους νόμους (χειροκροτήματα παταγώ

δη εκ της Βουλής και των θεωρείων).

Ο κ. Δαούτης εγείρεται πάλιν και αηειλεί, άλ/' ο κώδων συμπνΙγεl την φωνήν του.

Πολλοί. Κάτω, κάτω.

Πρόεδρος. Σας ανακαλώ εις την τάξιν.

(Υηό του προέδρου εδόθησαν διαταγαί εις την φρουράν να κληθή εις τα όπλα. Ο

κ. Δαούτης εξακολουθεί να μιμήταl τον Δερουλέδ ο δε κ. Παπαχατζής με την ράβδον

του τον κόμητα Χριοοάνη. Προς στιγμήν φοβούνται τινές σκηνάς των ιηηοδρομίων

του Λονσάν και της Ωτέlλης. Όλοι κραυγάζουν όλοι απειλούν και εις την ήρεμον

ακόμη μορφήν του γηραιού κ. Γ. Ρώμα διαγράφονται συσπάσεις οργής. Ο κ. Κ. Κου

μουνδούρος περιφέρεται περί το βήμα με την κεφαλήν προς τα κάτω. Ο κ. Ευταξίας

τας χείρας έχων εις τα θυλάκια της περισκελίδας, ωχρός ίσταται εις την θέσιν του βλέ

πων με οργήν. Ο κ. Θεοτόκης βλέπει δεξιά και αριστερά φαlόμεvoς έτοιμος να διατά

ξη την επέμβασιν της φρουράς.

Ο κ. Σιμόπουλος τελείως απαθεί. Ο κ. Δηλιγιάwης απών. Οι αλfιται των κομμά

των χειρονομούσι πάντες προς τον κ. Πρόεδρον να επαναφέρη την τάξιν. Επί τέ

λους επέρχεται μικρά ηρεμία.

Δραγούμης. Κύριε πρόεδρε κενώσατε την αίθουσαν από τους μη βουλευτάς.

Ο κ. Πρόεδρος διατάσσει και εξέρχονται ηάντες οι παρεισφρύσαντες άγνωστοι.

Ο κ. Ποταμιανός καταφέρεται κατά της ηλειονοψηφίας ότι ηνίγει με τον όγκον

της την φωνήν της αντιπολιτεύσεως.

Ο κ. Μπουφίδης λέγει, δεικνύων την πτέρυγα του κ. Δηλιγιάwη. εκεί είναι η

ανnπολίτευσις. Δεν είναι εκεί όπου κάθεσθε σεις.

Ο κ. Ασημ. Χρηστόπουλος παρακαλεί τον κ. πρόεδρον να διακόψη την συνε-

δρΙασlν επί τίνα λεπτά, ίνα επέλθη λέγει η γαλήνη εις τα πνεύματα των κ. Βουλευτών.

Πολλοί. Όχι! όχι! Δεν θέλομεν διακοπήν.

Χρηστόηουλος. Πρέπει να επέλθη διακοπή, ίνα παύσωσιν αι αγριότητες...
Πολλοί. Ω! ω! (νέος θόρυβοςαπειλούνταινέαl σκηναί).

Τελικό η Βουλή ησύχασε με την αποχώρησηπολλών βουλευτών, που εξήλ

θαν από την αίθουσα.

Ο πρωθυπουργόςΘεοτόκης10 μεσημέρι της 8 lουνίου ανέβηκε στα Ανό-
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κτορα και συνεργάσθηκε με το Βασιλιά, ενημερώνοντάς τον για τα γεγονότα

των Θηβών και τον καθησύχασε ότι επικρατσύσε ησυχία και τάξη.

ΤΟ απόγευμα της ίδια ημέρας ήλθε σε επαφή τηλεγραφικά με τις αρχές των

Θηβών και έδωσε οδηγίες για λήψη μέτρων σε περίmωση ταραχών.

Το απόγευμα της 8 lουνίου έξω από τη Βουλή συγκεντρώθηκαν 150 Θηβαί

οι πσυ είχαν έλθει με τα πόδια στην Αθήνα και ήθελαννα εισέλθουνστη Βουλή

για να παρακολουθήσουντη συνεδρίαση.

Ο Πρόεδροςτης Βουλής διπλασίασετη φρουρά, απαγόρευσετην είσοδο

στη Βουλή και δεν επέτρεψε την παρσυσία ατόμων στους διαδρόμουςτης

Βουλής, εκτόςτων Βουλευτών.

Το Υπουργείο Εσωτερικώνεξέδωσε ανακοίνωσηότι τα όσα συνέβησανστη

Θήβα έχουν παρασταθείυπερβολικάδιογκωμένα και ότι οι επίσημεςαρχές εί

χαν ενημερώσειτο Υπουργείοότι δεν είχε διασαλευθείη τάξη.

Όμως η αποστολήτηλεγραφημάτωνστις 7 μ.μ. από τις αρχές των Θηβών

στα Υπσυργεία Εσωτερικών και Στρατιωτικών με την ένδειξη κατεπείγον καθώς

και η φημολογία ότι οι Θηβαίοι ετοιμάζονται να εKστρaτεύσσυν κατά της Λεβα

δείας και να καταστρέψουν τους αμαξωτούς δρόμους, υποχρέωσε την Κυβέρ

νηση να στείλει στη Θήβα μια ίλη ιππικού με διοικητή το Μελεάγρο.

Ο Νικόλαος Μπουφίδης ζήτησε ενημέρωση από τη Λειβαδιά για το τι συνέ

βαινε στη Θήβα. ΤΟ μεσημέρι της 8 lουνίου έλαβε τηλεγραφικά την απάνrηση:

«Ησυχία, ησυχία, ησυχία».

Επίσης ενημερώθηκε ότι αρχικά στη Λειβαδιά υπήρχε φημολογία ότι υπήρ

χε κίνδυνος συμπλσκής και αποφάσισαν να ζητήσουν τηλεγραφικό οδηγίες

από τον βουλευτή τους Ν. Μπουφίδη προς τον οποίον έστειλαν τον παρακάτω

τηλεγράφημα:

«Αναμένομεν ένοπλοι τπλεγραφικόν σταθμό. Απαντήσατε rι πράξωμεν)).

Στο τηλεγράφημα τούτο ο Μπουφίδης απάντησε με το επόμενο καθησυχαστικό

τηλεγράφημα:

"Ησυχείτε. Το δίκαιον υπέρ υμών. Αναμείνατε. Η Βουλή θα κρίνη».

Σύμφωνα με τις ανταποκρίσεις προς τον Αθηναϊκό τύπο από τη Θήβα, μόλις

έγινε γνωστό στη Θήβα ότι ψηφίσθηκε στην πρώτη του ανάγνωση το νομοσχέ

διο, οι κάτοικοι της πόλεως και των προαστείων άρχισαν να συρρέουν στο κέ

ντρο της Θήβας.

Τα καταστήματα έκλεισαν ενώ με κωδωνοκρουσίες και κήρυκες, που περι

φέρονταν στις συνοικίες και τα χωριά, εκαλείτο ο λαός να συγκεντρωθεί στις 9
loυνίoυ ώρα 10 το πρωί στην οδό Επαμεινώνδα.

Στις χιλιάδες λαού μίλησε ο Δικηγόρος Κουκούλεζας και αποφασίσθηκενα

σταλούν 3 έντονα ψηφίσματα στον Πρωθυπουργό, τον Πρόεδρο της Βουλής

και τους Βουλευτές Θηβών.

Η πύρινη ομιλία του Κουκούλεζα ξεσήκωσε τον κόσμο, ο οποίος άρχισε να

διαδηλώνει μέσα στην πόλη με συνθήματα υπέρ του Βασιλιά.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΠΠΑΣ: Βουλευτής Λεβαδεiας.

Άρχισαν όμως να εκδη

λώνσνται και οι πρώτες

πρόξεις βίας. ΟΙ διαδηλω

τές έφθασαν στο Ταμείο,

έσπασαν την κλειστή πόρ

τα, έδιωξαν τον ταμία και

με φωνές διαμαρτυρΙας δή

λωσαν ότι σταματό η πλη

ρωμή των φόρων. Μετό με-

τέβησαν στο ΕιρηνοδlκεΙο

και ανόγκασαν τον Ειρηνο-

δίκη να διακόψει την εισή-

γηση επί υΠΟθέσεως που

εουζητείτο.

Στις ίδιες πρόξεις προέ

βησαν οι διαδηλωτές στο

Ελληνικό σχολείο, στο Πται

σματοδlκε(ο και στο γρα-

φε(ο του μηχανικού και τέ

λος κατευθύνθηκαν στην

Αστυνομ(α, όπου απειλού

σαν και προειδοποιούσαν

τον Αστυνόμο ότι αν ψηφι

σθεί στην τρ(τη και τελική

ανόΓVωση το νομοσχέδιο ο

λαός θα πυρπολήσει όλα τα

δημόσια καταστήματα.

Οι διαδηλωτές περιφέροvrαν μέσα στη Θήβα κραυγόζοvrας: ..Κότω η συ

ναλλαγή. Ζήτω ο Βασιλεύς».

Ο Δήμαρχος Θηβών ZεtΎίνης τηλεγράφησε στον Πρόεδρο της Βουλ/ς ότι: (10
λαός της επαρχίας εν αναβρασμώ. Αι συναθροίσεις εξακολουθοίισl μέχρις αυτής

της στιγμής. Καταστήματα παραμένουOl κεκλεισμένα. Άνθρωποι εγκατέλειψαν τας

εργασίας".

Η όλη έvrαση τόσο έξω αλλό κυρΙως μέσα στη Βουλή, είχε σαν απστέλεσμα

να KαUΤΗριασθε( tvrova από το σύνολοτου τύπου η συμπεριφορότων βουλευ

τών με δημοσιεύματαόπως τσ ακόλουθο:

Βουλή ΚQJ θηβαίο. (9-6-1899)
Η εξέγερσtς

των Θηβαίων έO'f!- και εν τη Βουλή τον αντίκτυπον. Ως να μετεδόθη δια του αέ

ρος όλος ο ηλεκτρισμός του Θηβα:tκοu λαοίι εις τους αvτlπρoαόπoυς του, εξηΥΈΡ

θησαν και ούτοι σφοδρότατοι, πολεμικώτατοι, και ολίγον .... στασιαστικοί!
Όπως και άλλοτε εγράψαμεν, το ζήτημα της πρωτευούσηςτου νομού Βοιωτίας
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θα το λύση η Βουλή, αφοι) OKOUon αμφότερα τα μέρη και συζητήση και συγκρίνη

τους λόγους της προτψήσεως των Θηβών ή της Λεβαδείας. Δύνανται εν τω lιεταξι)

πάσαl αι επαρχίαl και πάσαι αι πόλεις να συνέρχωνται και εKδί&uσι ψηφίσματα και

υποβάλλωσιν αναφορά, παριστώσαι τα δίκαιά των. Δεν επιτρέπεται όμως να προ

βαίνουν μέχρι απειλών! Πολι) ολιγώτερον μέχρι στάσεως, οποίαν αΥγέλ/ι:1 το σημε

ρινόν εκ Θηβών τηλεγράφημά μας. Ημείς δεν θέλομεν ακόμη να πιστεύσωμεν, ότι

οι Θηβαίοι έκλεισαν βία τα δηιιόσια γραφεία. Οuτω πράποντος θα ετίθεντο εκrός

του νόμου, καθήκον δε και δικαίωιια έχει το Κράτος, να επιβάλΩ τον νόμον. Ορθό

τατα και αξlοπρεπέστατα ωμίλησε χθες ο κ. Θεοτόκης απένανn τοιοuτων απειλών.

Ότι οποιοσδήποτε αν είναι ο υπό της Βουλής ψηφισθησόμενος και υπό του Βασι

λέως εγκριθησόιιενος νόμος, η κυβέρνησις θα τον επlβάλn.

Πρέπει να μάθωιιεν ότι αποτελοuιιεν Κράτος. Ότι οφείλοιιεν υπακοήν εις τους

νόμους auτoU. Ότι ουδέν δικαίωμα έχομεν να αηειλώμεν την Πολιτείαν. Ότι ουδείς

άνθρωηος και ουδεμία ομάς ανθρώηων έχει την δύναμιν να εηιβάλη την θέλησίν

της εις την Πολιτε[αν. Ότι η Βουλή νομοθετεί συζητούσας όχι τρομοκρατουμένη.

Εις την συζήτησιν δικαιούνται να ακουσθώσl πάντες.

Την συζήτησιν δε, την αναφοράν προς συζήτησιν έχουν καθήκον να συστήσουν

ηρώτιστα μεν οι βουλευταί των, έηειτα δε και ηάντες οι άλλοι ηροέχοντες εν εκάσm

πόλει εις τους συιιηολίτας των.

Η χθεσινή εν τη Βουλή εξέγερσις και ο επακολουθήσας θόρυβος απειλών και

uβρεων ήτο χειρότερος της εν Θήβαις στάσεως. Και ο μεν κ. πρωθυπουργός είπεν

ό,τι έπρεπε να είηη. 'AJJ\' έχουν και οι κ.κ. βουλευταί καθήκον όχι μόνον να μην

εκτρέπωνται πέραν των ορίων των προπαντός, αλλά και να παρέχουν εαυτούς υπό

δειγμα, αν μη άλλως, της εwόμoυ τουλάχιστον συμπεριφοράς. Λέγομεν δε ταuτα

μη διακρίνοντες ωρlσμένα πρόαυπα, αλλά την Βουλήν όλην έχοντας υπ' όψει.

Στις 9 και 1Ο lουνίου στ/ Βουλή συνεχιζόταν η συζήτηση του Νομοσχεδ(ου

και οι ομιλητές avtmuooov τους ισχυρισμούςτους για τις μεταρρυθμίσειςπου

θα επέφερε στη Δικαιοσύνηη ψήφιση του νομοσχεδίουτης διοικητικής διαίρε

σης και lδιαΙτερα κατά πόσο επέβαλαν οι συνθήκεςτην αύξηση των δlκαστη

ρΙων της χώρας,

Εκ μέρουςτης ανηπολιτεύσεωςμίλησε ο βουλευτήςΠαπαμιχολόπουλος,ο

οποίος εξέφρασετην ανrίθεσήτου με το νομοσχέδιοκαι ιδίως με την αύξηση

των ΠρωτοδlκεΙωντης χώρας.

Με την ομιλία του σηματοδότησεένανγενικότεροαντιπολιτευτικόισχυρισμό

που εστιαζότανκυρΙως στην επιβάρυνσητου προϋπολογισμούαπό την πρo~

βλεπόμενηαύξησητων δικαστηρίων.

Ανέφερε ότι από τη διοικητική μεταρρύθμισηκανένα ουσιαστικόόφελος δεν

θα προκύψειστον τόπο, αφού τα ίδια προβλήματαθα εξακολουθούννα υπάρ

χουν για τις μισές επαρχΙες, ενώ οι υπόλοιπες που δεν eryovral καθόλου από
τη νέο διοίκηση δεν θα έχουν κανένα όφελος.

Ανrίθετα υποστήριξεότι επΙκειται ο κίνδυνοςτης βλάβηςτης Δικαιοσύνης
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από το σχηματισμό περισσότερων δικαστηρ(ων και κατέληξε λέγοντας χαρα

κτηριστικό:

Το οlκονομlκόν μέρος του νομοσχεδίου πολύ θα βαρύνΩ το δημόσιο προϋπολο

γισμό, ενώ κατά την γνώμπν μου> επαναλαμβάνω, δεν θα επέλθη καμμία ωφέλεια

εις την διοίκησιν, θα έχωμεν 27 Πρωτοδικεία, αλλά θα έχωμεν και 27 φυλακάς, περί

των οποίων δεν γίνεται λόγος, θα έχωμεν 27 νομοίις, αλλά θα έχωμεν και 27 στρα

τολογικά γραφεία, και απορώ, πώς ο κ. Υπουργός επί των Στρατιωτικών δεν υπέ

γραψε το νομοσχέδιον τοίιτο, - διότι βεβαίως έκαστος νομός θα έχπ και εν στρατο

λογικόν γραφείον. - Πρέπει να έχωμεν διοικπτικήν διαίρεσιv εν 27 νομοίς, δlκαστι

κήν διαίρεσιν, εκκλησιαστικήν διοίρεσιν, περί της οποίας προνοεί το νομοσχέδιον,

αστυνομlκήν, περί της οποίας προνοεί άλλο νομοσχέδιον, υπ' όψιν ημών κείμενον,

σφατιωτικήν δια στρατολογικά γραφεία και δια Μοφαρχίας ως προς την χωροφυ

λακή. Διεύθυνση ίαυς εν εκάστω νομώ δημοσίων έργων, θα έχωμεν φυλακάς. 
αφήνω τας οlκονομικάς αρχάς, ΟΙ οποία υπάρχον τώρα εν ταις επαρχαίς. - Όλα αυ

τά θα προσθέσουν δαπάνας εν τω ΠΡ0ί.iΠOλOγlσμώ, ήκουσα δε αξιότιμον συνάδελ

φον αναφέροντα και αριθμόν. Εγώ οφείλω να ομολογήσω, ότι δεν δύναμαι να βε

βOlώσω το ποσόν, καθ' ο θα αυξηθώσι τα έξοδα του πρoί.iπoλoγισμOύ εκ της νέας

αυτής μεταβολής, αΛΛ' αναφέρω τον αριθμόν, τον οποίον ο αξιότιμος Βουλωτής

ανέφερε, τας 340 χιλιάδας, ως αίιξησιν δαπανών ....

ΤΟ λόγο μετό πήρε ο ΒουλειπήςΘηβών Δαούτης, ο οπο(ος αρχικό εξήγησε

ότι ζήτησετην αναβολήντης συζητήσεωςτου νομοσχεδ(ουπερ( διοικητικής διαι

ρέσεωςτου Κρότους και την παραπομπήντου στις οικε(ες επιτροπές, όχι για να

παραπεμφθε(αυτό στις ελληνικές καλένδες, αλλό γιατί θεωρούσεότι ένα τόσο

σπουδαίο νομοσχέδΙΟ, που ξεσήκωσετις επαρχ(ες κατό των επαρχιών και τις πό

λεις κατό των πόλεων, θα ήταν συμφερώτερον,πριν έλθη στη Βουλή, να συζητη

θε( πρώτα στις επιτροπές. Τόνισε ότι τέτοιοι νόμοι δεν θα έπρεπε να έρχονται

ξαφνικό στη Βουλή αλλό μετό από μακρό και ώριμη συζήτηση, για να γ(νονrαι

αποδεκτοίαπό το έθνος. Ε(πε ότι όσοι νόμοι εισήχθησανξαφνικά στη Βουλή και

εψηφίσθησανμε ψυχολογική π(εση, εκείνοι οι νόμοι βραδύτερα κατέπεσανστη

συνειδήσητου έθνους, και αυτό το Κοινοβούλιο,το οποίο παμψηφείτους εψήφι

σεν, αιπό τους ακύρωσε, και επανέφερετο προηγούμενοKαθεσrώς.Ανέφερεως

παρόδειγματο νόμο του 1886, που αφορούσε τη νομαρχιακή περιφέρεια, για τον

οπο(ο είπε ότι εισήχθη ξαφνικό και ψηφ(σθηκε με ψυχολογική π(οοη και αναβρα

σμό και γι' αυτό κατέπεσε. Αλλό ατυχώς διαφορετικό πιστεύουν οι ηγέτες της

πλειονοψηφ(ας, στους οπο(ους εύχομαι να μη μεταvoήσουν.

Άλλ' αφού δεν ελήφθησαν υπ' όψιν οι λόγοι της αναβολής, ας εξετάσομεν το

νομοσχέδιον, όπως εισήχθη. Το νομοσχέδιον τοίιτο, κίιριοι Βουλευταί, πρέπει να

εξετασθεί από δύο απόψεις. Και πρώτον ας το εξετάσωμεν από τη διοικητική του

άποψη. Όταν ο κ. Πρόεδρος της Κυβερνήσεως εισήγαγε το νομοοχέδlον τοίιτο, ως

λόγο δικαιολογητικό αυτού ανέφερε τη μακράν απόσταση των διαφόρων δήμων
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από το κέντρο της δ]οικήσεως, στους οποίους δεν φθάνει το βλέμμα του νομάρχου.

Αλ/ά ο λόγος αυτός, κύρlO] ΒουΛευταί, είνω λόγος αποχρών, είνω λόγος δΙΚα/Ολο

γών την αύξηση των νομών και συνεπώς των δαπανών; Νομίζω όχ], ο λόγος, τον

οποίον ο κ. επί των Εσωτερ]κών Υπουργός ανέφερεν, είναι μάλλον λόγος δικωολο

γών την ανασύσταση των επαρχείων κα] την επάνοδον των επάρχων, ουδέποτε δε

τη διαίρεση των νομών, δ]ό1l, κατά τας αρχάς του διο]κητικοίι δ]καίου, ο έπαρχος

στη διο]κήση είναι ο βοηθός του νομάρχου. Επειδή ο] νομοί, μάλιστα εις τα ευρω

παϊκά Κράτη, και κυρίως m:n Γαλλία, από την οποίαν εμείς πήραμε το νομαρχιακό

σύστημα, επειδή οι νομοί εκεί είναι εκτεταμένο], γι' αυτό έγ]νε δεκτό το σύστημα

των επάρχων, ως βοηθών του νομάρχου. Λο]πόν ο λόγος αυτός δύναται να χρησι

μείιση δω την ανασύσταση των επαρχείων, όχ] δε δια να αυξήση τους νομούς κα]

συνεπώς τους νομάρχες. Δυστυχώς κατά της ανασυστάσεως των επαρχείων γενική

πρόληψη υηάρχε] ένεκα των επάρχων. Νομίζω όμως, Κύριο], ό1l άδικα. Δ]ό1l, αν

δεν έγινε καλή εκλογή των εηάρχων, δεν σημαίνει ό1l κα] ο θεσμός είναι κακός. Δύ

ναται μια Κυβέρνηση, προβλέηουσα περί του θεσμοίι αυτοίι, περί του νομαρχωκού

συm:ήματος, να φέρει θεραπεία, μάλιστα σήμερα, όταν έχουμε τΟΟους επιστήμονες,

τους οποίους άρlOτα δυνάμεθα να χρησιμοποιήσουμε, ουδέποτε όμως, εξ' αnίας

της μη καταλλήλου άλλοτε εκλογής των προσώπων, να καταδ]κασθή ένας τόσο εηι

τυχής θεσμός γ]α τον τόπο. Εγώ δε τάσσομα] υπέρ της ανασυστάσεως των επαρχεί

ων, δ]ό1l, αν κω μ]κρό διάστημα έμElνα στη Γαλλία, εν τούτο]ς παρετήρησα, ό1l με

τά το δικασ1lκό κλάδο την αρίστη θέση κατέχε] στη Γαλλία ο διοικητικός κλάδος.

Για να δείτε δε ποία θέση κατέχEl στη Γαλλία ο διο]κητικός κλάδος, κω πο]ους νο

μάρχες έχει, σας αναφέρω το εξής, ότι μεταξύ του δ]πλωματ]κού σώματος του Γαλ

λ]κού δύο εξέχοντες διπλωμάτες ήσαν νομάρχες, και από νομάρχες η ΓaλλIKή Κυ

βέρνηση τους παρέλαβε κα] τους διώρισε πρέσβεις. Ώστε αυτός είνω ο λόγος, γ]α

τον οποίον τάσσομαι περισσότερο υπέρ της ανασυστάσεως των επαρχείων κω κατά

του συστήματος, το οποίον το νομοσχέδιον περιλαμβάνει

Ας έλθωμεν τώρα να εξετάσουμε αυτό από τη δικαστ]κή του άποψη. διότι, αν

επρόκειτο μόνον περί προσθήκης εmά ή δέκα νομαρχών, το ζήτημα θα ήτο απλού

στατον, η Κυβέρνηση αυτή θα προσέθετε δέκα νομάρχες, άλλη Κυβέρνηση θα επα

νέφερε το πρώην καθεστώς, και η βλάβη θα ήτο ελαχίστη. AJJ..ά. το ζήτημα δεν είναι

μόνον περί τοuτου. Σοβαρόν ζήτημα γ]α μας είνω το δικαστικό, είναι ο πολλαπλα

σ]ασμός των Πρωτοδικείων, και αυτό το ζήτημα πρέπει να εξετάσει μετά προσοχής

η Βουλή, αν συμφέρει δηλ. ή όχ] ο πολλαπλασιασμός των Πρωτοδ]κείων. Επί του

ζητήματος τοuτου, Κύριοι, δεν θα ανατρέξω σε ξένα Κράτη, θα περιορισθώ μέσα

m:o Ελλην]κό Βασίλειο, κω θα λάβω υπ' όψιν τη σίισταση των Πρωτοδ]κείων στις

επαρχίες, τα οποία έγιναν το 1867, γ]α να δούμε ποιο λόγο η τότε Κυβέρνησις έφε

ρε προς δ]κωολόγηση της συστάσεως των τριών εκείνων επαρχιακών δ]καστηρίων.

Ο λόγος, τον οποίον ο μακαρίτης Κουμουνδοuρος επεKCΙΛΈΣΘη προς σύστασιν των

επαρχιακών εκείνων δικαστηρίων, υφίσταται σήμερον δω τους νομούς εκείνους,

τους οποίους η δlO]κη1lκή διαίρεσις προβλέπει; Στην έκθεση αυτού λέγε], ότι δεν

58
Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



unnpxav μέσα συγκοινωνίας. Δεν υπnρχαν μέσα συγκσινωνίας στη Τριφυλία, στην

Παρνασίδα, στην Ηλεία. ΑΛλά σ λόγσς ούτος υπάρχει σnμερα δlO τη σίισταση τεσ

σάρων ή πέντε Πρωτοδικείων; Αφοι:. εξέτασα, Κύριοι, τις επαρχίες ή τσυς νομσίις

εκείνους, τους οποίους προβλέπει το υπσβληθέν νομσσχέδιον, βρίσκω μόνον την

επαρχίαν Ευρυτανίας, να στερείτω μέσα συγκσινωνίας, όλες δε οι άλλες επαρχίες

έχουν μέσα συγκοινωνίας άφθονα, μάλιστα η επαρχία Κορινθίας συνδέεται όχι μό

voν με αμαξιτάς οδούς, αλλά και με σιδηρόδρομο μέχρι Ναυπλίας. Επίσης η Βοιω

τία, η σπσία απστελείτω από δύο επαρχίες, της επαρχίας Θηβών κω της επαρχίας

Λεβαδείας. Πσιος ΔUνατω να είπη, ότι μεταξύ Θηβών και Αθηνών κω Λεβαδείας

κω Αθηνών δεν υπάρχει αμαξιτή οδός κω δια θαλάσσης συγκοινωνία; Βλέπετε,

λοιπόν, ότι ο λόγος, τον σπσίον τότε προέβαλε ο μακαρίτης Κουμσυνδοίιρος, δεν

υφίσταται σnμερα γlO τις περισσότερες επαρχίες υφίστατω μόνον γlO την επαρχία

Ευρυτανίας, για καμία άλλη επαρχία. Τότε, όταν συνεζητείτο το νομοσχέδισν εκεί

νο, σ πρώτος ο σποίος έλαβε το λόγο και επολέμησε το νσμοσχέδlO, τουτέστι την

αίιξηση των Πρωτοδικείων, ήταν ο μακαρίτης Δεληγεώργης. Τι δε είπε εναντίον

εκείνου του νομοσχεδίου, το βλέπει κανείς στα πρακτικά της Βουλής. Εν σλίγοις εί

πε, ότι στην Πσλιτεία Ω αίιξΩση των Πρωτοδικείων δεν συμφέρει. Οφείλομεν να

προσέξουμε, αν είναι δυνατόν, να ελαττώσουμε τα δικαστήρια, κω να αυξήσουμε

τους δικαστές κατά ποιόν, όχι κατά πόσσν. Αυτή είνω η ορθοτέρα βάση περί ανα

μορφώσεως της Δικαιοσίινης. Πώς δε θα αυξήσσυμε τους δικαστές κατά ποιόν;

Εάν τους μισθοδοτήσσυμε καλά. Διότι, όταν ο δικαστής μισθσδστείταl καλά, θ'

αφιερωθεί στο καθήκον του, όχι όπως σήμερα που μισθoδoτoύvται ως εμπορσο

πάλληλοl. Όταν nμουν στο EλλnνΙKόν Προξενείον ΚωνσταvτΙVOυπόλεως, αλλά πά

σης της Ανατολής, σ δικαστής αυτός εμισθοδοτείτο τοσσύτον, όσον ημείς σι τέσσα

ρες, και ο δικαστής αυτός ζσίισε ως διπλωμάτης περισσότερσ, παρά ως δικαστής,

υλικώς ανεξάρτητος, μακρυά από κάθε άλλη ασχολία. κω αυτό είναι το σίιστημα,

υπέρ του οποίου εκηρύχθην και κηρύσσομαι.

Αυτή είνω Ω μια όψη, από την οποίαν οφείλομεν να εξετάσουμε το ζήτημα. Η

άλλη όψη, κίιριοι Βουλευταί, είνω, εάν συμφέρει σε μικρές επαρχίες να υπάρχουν

πσλυμελή δικαστήρια; Αυτό είναι το ζήτημα, το οποίον σφείλετε επίσης να πρσσέ

ξετε. Κατά τη δική μσυ γνώμΩν, όσον πλησιέστερα είναι προς τσν λαόν τα δικαστή

ρια, τόσον ευ κολωτέρα επέρχεται η εξαχρείωση, κω όσον απομεμακρυσμένα είναι

τα δlκαστήρlO, τόσο ο λαός έχει υψηλή ιδέα για τους δικαστές και τη δικαισσύνη,

κω τόσο βραδύτερα προσέρχεται στα δικαστήρια. Κω δεν είνω μόνον ο λόγος αυ

τός, ά"λ/' είνω κω άλλος λόγος. Στη μικρή κσινωνία δεν υπάρχει ο έλεγχος, διότι

δεν υπάρχει κοινή γνώμη μορφωμένη και δεν υπάρχουν και σι ανώτεροι υπάλληλοι

δια να επιβλέπσυν, ενώ, όσο μεγαλίιτερη είνω η κοινωνία, τόσο μεγαλίιτερη είναι

κω η επίβλεψη.

Για αυτό τα δlκαστήρlO πρέπει να είναι στις πρωτείιουσες των νομών, διόη τις

περlOσότερες φσρές είναι μεγάλες πόλεις κω έχουν τους ανωτέρσυς υπαλλήλσυς.

Προς υποστήριξη της γνώμης μου μποροίισα να φέρω και άλλους λόγσυς. Επειδή
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όμως περιήλθε στα χέρια μου μια εφημερίω, η οποία περ]έχε] τη γνώμη διακεκριμέ

νου στο Ναύπλιο δικηγόρου, του κ. Ν]κολάου Κσραπαύλου, Προέδρου του Δ]κη

γορικού Συλλόγου Ναυπλίου και σημερ]νού Υπουργού της Δ]κα]οσύνης, θα μου

επιτρέψετε να σας την αναγνώσω, διότι συμβάλλει πολύ στη λύση του ζητήματος,

με το οποίο ασχολούμεθα:

Πολύς θόρυβος γίνεται για την ίδρυση Πρωτοδ]κείου στην Κόρινθο, ().tγε] ο κ.

Καράπαυλος) εγώ όμως αδυνατώ τελείως να πιστεύσω, ότι είνω δυνατόν να ευρεθή

σήμερα Υπουργός της Δικαιοσύνης, έχων συναίσθηση των καθηκόντων του, ο

οποίος θ' αποφάσιζε κάτι τέτο]ο κω θα υπέβαλλε το σχετικό διάταγμα σro Βασ]λέα.

Δεν εww να εξετάσω εάν η ίδρυση του Πρωτοδ]κείου τούτου συμφέρει ή βλά

mει τις δ]αμαχομένες πόλεις του Ναυπλίου ή της Κορίνθου, ούτε είνω αύτη η σκο

π]ά εκείνη, κάτω από την οποία πρέπει το ζήτημα τούτο να εξετασθεί. Το ζήτημα εί

νω γεν]κού ενδιαφέροντος, και πρέπει να εξετάσουμε, εάν η [δρυση κα] άλλου

επαρχ]ακού Πρωτοδικείου συμφέρει την Πολιτεία κα] τη Δ]κα]οούνη.

Γ]α μένα, κω για όλο το δ]καστικό κόσμο, και απλή σκέψη περί ιδρύσεως νέου

Πρωτοδ]κείου, κω μάλιστα επαρχιακού. είναι έγκλημα κατά της Δ]καιοσύνης. Σή

μερα δεν έχουμε ανάγκη πολλών δικαστηρίων, αλλά ταχείας κω απροσκόmου απο

νομής της δ]κα]οσύνης. Τούτο είναι το παν, και εις τούτο οφείλουμε ν' αποβλέψου

με. διότι τούτο συμφέρει προ πανrός το Κράτος και τους δlOδίκους. Δια της συστά

σεως πολλών επαρχιακών Πρωτοδ]κείων το ποθούμενο αποτέλεσμα δεν επιτυγχά

νεται, το αντίθετο η μέχρι τώρα πείρα τα καταδ]κάζει, ως αποτυχόντα. ως ουδόλως

συμβάλλoνrα στην ταχεία κα] καλή απονομή της δικα]οσύνης. Απλό βλέμμα στους

επίσημους πίνακες του Υπουργείου Δικαιοσύνης. που δημοσιεύθησαν τελευταία,

κω τους έχω υπ' όψιν μου, αποδεικνύει {Ων αλήθειαν αυτή. Ας πάρουμε το επαρ

χ]ακό Πρωτοδ]κείο Κυπαρ]σσίας στη δικαιοδοσία του οποίου υπάγεται μια επαρ

χία, και συγκρίνουμε την εργασία αυτού με εκείνη του Πρωτοδικείου Πατρών, στο

οποίο υπάγονται τρεις ολόκληρες επαρχίες. και του Ναυπλίου, στο οποιο υπάγο

νται οκτώ επαρχίες. Ιδού τι εξάγομεν: Στο Πρωτοδ]κείο Κυπαρ]σσίας κατά την τε

λευταία τριμηνία του 1897 έμειναν, στους ανακριτές εκκρεμείς υποθέσεις 1.011,
στους άλλους ανακριτ]κούς υπαλλήλους 7.557, και στους Ε]σαγγελείς 6.860, ήτοι

συνOfιJKά 14.428 εκκρεμείς υποθέσε]ς. Ενώ στο ευρείας περιφερείας Πρωτοδ]κείο

Πατρών έμε]ναν, κατά το αυτό τελευταίο τρίμηνο διάστημα του 1897 εκκρεμείς

υπσθέσεις. στους ανακρ]τές 1339. στους άλλους ανακριτ]κούς υπαλλήλους 8.283.
κα] στους Ε]σαγγελείς3.0 Ι 2. ήτο] συνολ]κά εκκρεμείς υποθέσε]ς 12.632. Στο Πρω

τοδικείο Ναυπλίου έμε]ναν, στους ανακριτές 709. στους άλλους ανακριτικσύς
υπαλλήλο]ς4.478, κω στους Ε]σαγγελείς 5.650, ήτοι εκκρεμείς υποθέσεις ουνολικά

10.837. Ήδη συγκρίνατε αυτούς τους εuγλώπoυς αριθμούς και τον αριθμό των πε

ρατωθε]σών ανακρίσεων από τους ανακριτές και ανακριτ]κούς υπαλλήλους των

επαρχιακών δ]καστηρίων προς την εργασίαν των ό.'J.:N.vν Πρωτοδικείων. για να δείτε

την εργατικότητα και την απρόσκοmον λειτουργίαν στην απονομή της δικαιοσύνης

των επαρχ]ακών δικαστηρίων.
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- Και που αποδίδετε, κύριε Καράπαυλε, την καθυστέρηοη αυτή ή την ανικανό

τητα των επαρχιακών Πρωτοδικείων;

- Θα σας πω αμέσως. Πρσηγσυμένως όμως πρέπει να λάβετε υπ' όψιν, ότι η

σόσταση των 5 επαρχιακών Πρωτοδικείων, Κυπαρισσίας, Ηλείας, ΛΕUKάδoς, Παρ

νασσίδος και Καρδίτσης, έγινε προς ικανοποίηση κομματικών συμφερόντων δια

φόρων πολιτευτών κατά καιροός, και όχι πρσς το συμφέρον της Δικαιοσόνης. Οι

& λόγοι, δια τους οποίους τα επαρχιακά Πρωτοδικεία απέτυχαν, είναι τρεις. Πρώ

τον διότι η πολιτική πίεση στα μικράς περιφερείας Πρωτοδικεία είναι μεγαλύτερη

από εκείνη των νομαρχιακών Πρωτοδικείων, για λόγους ευνοήτους. Δεύτερον,

διότι τα επαρχιακά δικαστήρια ως επί το πλείστον συγκροτούνται aπό δικαστές είτε

νέους, άπειρους, που μόλις έχουν εισέλθει στη δικαστική υπηρεσία, είτε άλλων, γη

ρασμένων στην υπηρεσία, άJ.,λ' ανικάνων. Και τρίτον, διότι οι Δικηγορικοί σύλλογοι

αυτών των Πρωτοδικείων είναι μικροί, μη ανεπτυγμένοι όπως θα έπρεπε, λόγω του

περιωρισμένου των εργασιών τους, και ελάχιστα εξ' αιτίας αυτοό του λόγου συμ

βάλλουν στην απρόσκοπτη λειτουργία και απονομή της δικαιοσύνης. Γνωρίζετε &
καλώς, ότι η ανάπτυξη η καλή ή κακή κάθε Δικηγορικού συλλόγου συμβάλλει τα

μέγιοτα στην πρόοδο του δικαστηρίου, στο οποίο υπάρχει και δικηγορεί.

Γι' αυτούς τους πολύ σπουδαίους λόγους τα επαρχιακά δικαστόρια κατεδικά

σθησαν ολοσχερώς στη συνείδηση σύμπαντος του δικαστικού κόσμου. Ευχής δε

έργον θα ήτο, εάν ευρίσκετο σήμερα κάποιος Υπουργός της Δικαιοσύνης, ο οποίος

θα είχε όλο το ηθικό σθένος να καταργήσει και τα υπάρχοντα σήμερα 5 επαρχιακά

Πρωτοδικεία. Ο αείμνηστος Τρικούπης, ενθυμούμαι ότι είχε έτοιμο νομοσχέδιο

προς υποβολή περί καταργήοεως των επαρχιακών Πρωτοδικείων, αλλά η λαμπρά

πρόθεση ναυάγησε, διότι αντιστάθηκε ο κ. Σιμόπουλος, ως Υπουργός της Δικαιο

σόνης, τον οποίο δεν συνέφερε κομματικά η διάλυση του Πρωτοδικείου Παρνασ

σίδος, της ιδιαιτέρας επαρχίας του, το οποίσ εκείνος ίδρυσε.

Μετά απ' όλα αυτά λοιπόν είναι λογικό, είναι συμφέρον στη δικαιοσόνη, στο

Κράτος, στους διαδΙκους, η ίδρυση Πρωτοδικείων επαρχιακών, καταδικασθέντων

δια την πασιφανή αποτυχία τους; Ποιο είναι το ουμφέρον και τι οφειλει η Πολιτεία

να επιδιώξει; Την ταχεία και αυστηρά διεξαγωγή των υποθέσεων. Ποιο είναι το συμ

φέρον και τι προ παντός ζητοόν οι διάδικοι; Να βρουν καλή και γρόγορη απονομή

της α/τουμένης δικαιοσόνης, και τους είναι αδιάφορο, εάν το Πρωτοδικείο βρίσκεται

στην έδρα της επαρχίας τους ό στην έδρα του νομού τους. Σφάλλουν δε πολύ όσοι

νομίζουν, ότι η ύπαρξη πολλών δικαστηρίων συντελεί στον περιορισμό της εγκλημα

τικότητος και της φυγοδικίας, το αντίθετο η φυγοδικία και η εγκληματικότητα είναι

μεγαλύτερη, όσον ευχερέοτερα είναι τα μέσα της προσφυγής στα δικαστόρια. ΊVJwx,

αυτό μου θυμίζει τον περιώνυμο Γάλλο συγγραφέα Louis BIanc, ο οποίος, όταν ρω

τήθηκε κάποτε, εάν προτιμά τα μικρά εκλογικά διαμερίσματα των μεγάλων, απάντησε

λίαν ειρωνικά: <,Προτιμώ καλύτερα να συλλέγουμε τους ψόφους των πολιτών μας

στις οικίες». Έτσι δυνάμεθα και εμείς να πούμε σε όσους υποστηρίζουν τα πολλά και
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μικρά περιφερείας Πρωτοδικεία, ότι προτιμότερο είναι να μεταβαίνουν οι δικαστές

προς απονομή της δικαιοσύνης στα χωριά και τις καλύβες των χωρικών.

Κατέληξε δε ο βουλευτής Θηβών Δαούτης λέγοντας:

Οι λόγοι αυτοί είναι του Προέδρου του Δικηγορικού Συλλόγου στο Ναύπλιο,

σημερινού δε Υπουργού της Δικαιοσύνης. Στον κ. Υπουργόν της Δικαιοσύνης ενα

ηόκειταl να μας είπη σήμερα τι φρονεί. Εγώ, Κύριοι, κηρύσσομαι υπέρ της ανασυ

στάσεως των επαρχείων και κατά του πολλαπλασιασμοίι των επαρχιακών δικαστη

ρίων. Βεβαίως, Κύ ριοl, μετά τις καταστροφές του πολέμου, τις οποίες υπέστημεν, πι

στεύω ότι η Βουλή κυρίως ήθελεν ασχοληθή περί οικονομιών, μεταξίι δε των οικο

νομιών αυτών έπρεπε να είναι και η κατάργηση των εηαρχιακών δικαστηρίων και όχι

η αύξηση αυτών. Αυτή είναι η ιδέα, την οποίαν έχω. Επιφυλάσσομαι δε να φέρω την

~ώμη μου και στα καθέκαστα.

Σύμμαχος στις απόψεις του ήλθε ο βουλευτής Λαμπρυνίδης λέγοντας:

Το αυτό συνέβη με τα Πρωτοδικεία. Κατά το Ι 867 απεφασίσθη, πλην των δεκα

τριών υφισταμένων Πρωτοδικείων, η σύσταση 1 Ι άλλων. Τότε ούτε η δύναμη των

διαμαρτυριών του αειμνήστου Δελnγεώργη απέτρεψε τη Βουλή, ούτε εξ αντιθέτου

η δεινότητα των επιχειρημάτων του αειμνήστου Κουμουνδούρου έπεισε αυτή να

δεχθεί τη σύσταση των νέων Πρωτοδικείων. Υπήρχον πολιτικοί ισχυροί, οι οποίοι

εηέβαλαν και τότε τη σύσταση Πρωτοδικείων. Ψηφίσθηκε ο νόμος, κα] άρχισε η

σύσταση των νέων Πρωτοδικείων κατά προτίμηση στις επαρχίες εκείνες, οι οποίες

είχαν τη μεγαλίιτερη εύνοια της Κυβερνήσεως. Ποίον το αποτέλεσμα; Με τη σύσια

ση των πρώτων νέων δικαστηρίων το θέαμα υπήρξεν οικτρόΥ' και δια τοίιτο, μόλις

συνεστάθησαν 4 τοιαύτα, η Κυβέρνηση αναγκάσθηκε να σταματήσει.

Η συνέχιση της συζήτησης του θέματος μέσα από τα πρακτικό της Βουλής

αξίζει να μεταφερθεί ως έχει, γιατί είναι αποκαλυπτική.

Ποταμιανός. Και θα μου επlτρέψαε πάλι να επικαλεσθώ τη συγκριτική μελέτη. Στη

Γαλλία αναλογούν πλέον των 112.000 κατοίκων εις έκαστο των 382 Πρωτοδικείων,

σrην Iτaλiα είναι 162 Πρωτοδικεία, στα οποία αναλογούν ανά 200.000 κάτοικοι- πά

ντοτε κατά μέσο όρο. - Στη Ρουμανία είναι 32 Πρωτοδικεία επί πέντε εκατομμυρίων κα

τοίκων, κω αναλογούν σε κάθε Πρωτοδικείο Ι 57.000 και πλέον κάτοικοι. Στο Βέλγιο

αναλογούν 236.000 κάτοικοι σε κάθε Πρωτοδικείο. Οι απαράσεις δε των Πλημμελεlο

δικείων στα Κράτη ταύτα υπόκεlVΤω σε έφεση. Στην Πoρτoγaλία αντιστοιχούν 214.000
κάτοικοι σε κάθε Πρωτοδικείο. Σ' εμάς αVΤιστOIXOύν 110.000 σήμερα, και πρόκειται να

κατέβουν σε 90.000. Στα Γερμανικά Κράτη η αναλογία του αριθμού των κατοίκων σε

κάθε δικαστήριο είναι πολύ μεγαλύτερη. Εάν τα Πρωτοδικεία μας γίνουν 27, θ' αναλο

γούν σε κάθε ένα 90.000 κάτοικοι, κατά μέσο όρο, διότι σε μερικές περιmώ:Jεlς θα ανα-
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λσγούν κα] 39.000, όπως m:nv Άρτα, και 43.000, όπως m:n Ζάκυνθο, και 45.000 όπως

αλ/αχοΟ .

Τώρα, αφού m:ερούμεθα m:ατιm:ικών πληραρ<ψ]ών, κάθε ~ώμη δύνατω να διεκ

δικήσε] υπέρ εαυτής το κύρος της αληθείας, εγώ όμως έχω τπ ~ώμη, την οποίαν δ]α

32 πών πείρας εσχημάτισα, ότι, όπου είναι Πρωτοδικεία τόσο μικρά, ελάχιm:α συντε

λοuν στην καταστολή των πλημμελημάτων κα] των άλλων εγκλημάτων. Θέλετε να

βρείτε παραδείγματα, πού κυρίως φαίνπαι π εγκληματ]κότητα; Θα δεfτε, ότι δεν είνω

τόσο μεγάλη στην περ]φέρεια του Πρωτοδικείου Πατρών, κατ' αναλογίαν πληθυ

σμού, δεν είναι απ' όλες τις πλευρές στην περ]φέΡεlα του Πρωτοδικείου Ναυπλίας,

δεν είναι στην περιφέρεια του Πρωτοδικείου Κυκλάδων, δεν είνα] στην περιφέρεια

του Πρωτοδ]κείου Αθηνών.

Ν. Μηουφίδης. Από του τα βγάζπε αυτά;

Ποταμιαγός. Παρατηρήσατε τας m:ατιm:]κάς του Υπουργείου, και θα δείτε, συ-

γκρίνοντες τον πληθυσμό κω τους όρους του βίου εκάm:ης περιφερείας.

Μηουφίδης, Ακριβώς αι m:anonKQ] 'J.έyOυν το εναντίον.

Ποωμιαγός. Φέρετέ τας.

Μηουφίδης. Γ]ατί δεν τις φέρετε σεις;

Ποταμιαγός. Διότ] δεν τις έχω και διότι δεν είχα καιρό να προσκομίσω αυτές. Σας

είπα ότι επ]καλούμω της πείρας και της μνήμης μου τις παρατηρήσεις κω την κρίση

μου. Σας είπα δε ακόμα, ότι, όπου είχα στατιστικές σημειώσεις, τις έφερα, όπου δεν

είχα, δεν έφερα. Σας επαναλαμβάνω, παρατηρήσατε ποι) είναι σήμερα ο] μεγάλοι φυ

γόδικοι και φυγόποινοι, κω θα δείτε, ότι m:ις περιφέρειες των μ]κρών Πρωτοδικείων

είναι. Μη θέλετε ν' αμφισβητείτε τα καταφανή, διότι τίποτε δεν προσθέτετε εσείς με

τέτοιες αμφισβητήσεις φέρετε σημεlOOεις, για να με δ]αψεύσπε.

Μηουφίδης. Θα τις φέρω εγώ κα] θα τις ανακο]νώσω m:n Βουλή, κω τότε θα

ομολογήσουν και ο] της mipuyoς εκείνης και ΟΟσοωμη η Βουλή την ανακρίβε]α των

πληροφοριών, τις οποίες παρέχετε στο Βουλή, θα δείτε δε πως λειτουργεί η δ]KαΙOσίr

νη m:nv Αθήνα, στην Πάτρα, στο Nαίrπλιo. Θα τις ακούσουν όλο], γ]α να μάθουν

πως απονέμεται η Ελληνική δικαιοσύνη στον Ελληνικό λαό, ο οποίος καταβάλλει

τους φόρους για να έχει δ]καιοσύνη, και δ]KαΙOσίrνη δεν έχει.

Ποταμιαγός. Βλέπω τον ενθουσιασμόν σας. Μη τον KαταναλiσKπε. Φυλάξατέ

τον διά να τον δείξητε δια μιας. Γνωρίζω τη ρίζα του εvθoυσ]ασμOίr σας μη τον κατα

ναλίσκετε (θορυ βώδε]ς b]QΚOnai).

Mηoυφiδης. Εμείς ~ωρίζoυμε τη ρίζα της αγανακτήσεώς σας (θόρυβος).

Ποταμιαγός. Εγώ δεν πτοούμαι από φωνές, αλλά εσείς (σrρέφεται προς τον

Πρόεδρον) δίrνασθε να επιβάλετε ησυχία.

Πρόεδρος. Να είσθε εντός του θέματος.

Ποταμιαγός, Είμω, διότι εντός του θέματος ομιλώ. Σ' εκείνους όμως δεν κάμνπε

καμμία παρατήρηση! (διακοπαί).

Δ, Pόλλnς. Ο εκ Ναυπλίας αξιότιμος Βουλευτής ομιλεί ήδη επί μιαν ώρα, χωρίς

να θίξη ουδενός τη φιλοτιμία, θαυμάζω δε δια τον τρόπον, με τον οποίον μερικοί συ-
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νάδελφοl ζητούν να ανασκευάσουν τα παρ' αυτού λεγόμενα, όταν μάλιστα πρόκειται

περί θεωριών. Εάν υπό τοιούτους όρους πρόκειται να συνερχώμεθα εδώ και να εργα

ζώμεθα, βεβαίως θα φθάσωμεν στις σκηνές, τις οποίες είδαμε χθες. Νομίζω ότι και

αυτή η αξιοπρέπεια της Βουλής επιβάλλει, όπως και εκείνοι, οι οποίοι έχουσιν αντίθε

τον γνώμην προς τον αγορεύοντα, να καταστείλουν την ορμήν τους.

Πολλοί βουλευταί. Βεβαίως, βεβαίως.

Πρόεδρος. Παρακαλώ τον αγορεύοντα ...
Ποταμιανός. Δεν θα λάβητε ποτέ αφορμήν να μου παρατηρήσητε τίποτε.

Πρόεδρος. AJJ..ά ζητείτε τη γνώμη των Βουλευτών (δlακoπαi).

Δ. Ράλλης. Εγώ δεν ήκουσα καμμία λέξη από τον αγορεύοντα που να θίγει τη φι

λοτιμία κάποιου, μετά θλίψεως δε άκουσα αξιότιμο συνάδελφο, ο οποίος διακρίνεται

για τη συμπεριφορά του και για την ευγένεια των τρόηων του, να εκφέρει κατά του

αγορεύοντος, ότι εκ ποταπών συμφερόντων ΚJVOύμενoς λtγει όσα λέγει, το είπε δε με

δυνατή φωνή, για να το ακούση κάθε ένας μέσα στην αiθoυσα και όλοι όσοι είναι μέ

σα στα ακροατηρια.

r. Θεοτόκης (Πρωθυπουργός). Εδώ υπάρχει παρεξήγηση. Ο κ. Βουλευτής εκ

Ναυπλίας ανέπτυξε τις θεωρίες και τα επιχειρήματα, τα οποία ενόμισεν ότι έπρεπε να

αναπτύξει' παρατήρηση εγένετο παρά του εκ Λεβαδείας κ. Βουλευτού περί της ακρι

βείας των στατιστικών πληροφοριών, τις οποίες ο κ. Βουλευτής έδωκε. Στραφείς δε

προς αυτόν ο εκ Ναυπλίας κ. Βουλευτής, του είπε: ~(o λόγος του ενθουσιασμού σας

είναι γνωστός στη Βουλή», απήντησε δε τότε ο κ. Βουλευτής εκ Λεβαδείας, ότι ο αυ

τός ίσως λόγος ενθουσιασμού κινεί και τον κ. Βουλευτήν εκ Ναυ πλίας.

Ποταμιανός. Δεν ήκουσα εγώ (θορυβώδεις διάλογοι) την απρεπή λέξη. Αν τις εί

πεν ύβριν, λέγω τώρα, ότι περιφρονώ αυτόν.

Ν. Μηουφίδης. Εγώ ουδέποτε έ&uκα αφορμή εις ουδένα να με περιφρονήσει,

διότι και εγώ δεν επιθυμώ να εuρεθώ στη θέση να περιφρονήσω κάποιον. Εγώ σας

διέκοψα, διότι είπατε, ότι γνωρίζετε τα ελατήρια του ενθουσιασμού μου' οος απήντη

σα, ότι και εγώ γνωρίζω τη ρίζα των ελατηρίων της αγανακτήσεώς σας. Ουδεμία

υβριστική λέξη υπάρχει σε αυτά.

Ποταμιανός. Είπατε - όπως άλλοι λέγουν, διότι εγώ δεν προσέχω, όταν αγο

ρεύω, - ότι εκ ποταπών συμφερόντων κιvoύμενος λέγω όσα λέγω.

Μηουφίδης. Πως είναι δυνατόν να υποθέσετε, ότι ήταν δυνατόν να είπω εγώ

αυτό;

Δ. Ράλλης. Βεβαίως αυτή η βαριά λέξη συμπεραίνετω από κάποιοψ εκείνο όμως,

το οποίο οφείλω να παρατηρήσω προς όλους, είναι, ότι πρέπει περιοοοτέρη ευπρέπεια

να διακρίνει όσους αγορεύουν t&iJ, για να μη γινώμεθα θεαταί σκηνών θλιβερών.

Στη συνέχεια της αγόρευσής του ο βουλευτής Ποταμιανός ανέφερε ότι η ανάγκη

δημιουργίας νέων γυμνασίων θα βαρύνει ακόμη τον προϋπολογισμό, με αποτέλεσμα να

προκαλέσει τον Αθ. Ευταξία (Υπουργό επί των Εκκλησιαστικών και της Δημοσίας Εκ

παιOCύσεως). Το αντίθετο θα καταργήοουμε από τα 45 υπαρχόντα Γυμνασίων τα 18.
Ποταμιανός. Είμαι βέβαιος, ότι κανένα απ' όσα υπάρχοντα Γυμνάσια θα καταρ-
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γήσετε, το αντίθετο μάλιστα θα δημ]ουργήσετε νέα' κα] εάν δεν τα δημlOυργήσετε το

πρώτο έτος, θα το κάνετε το δεύτερο.

Ευταξίας. Μην επιμένετε.

Ποταμιανός. Εγώ τη σύσταση δύο ακόμη Γυμναοίωντη θεωρώ βεβαιοτάτη, διότι

δεν είνaι δυνατόν παρά να ιδρύσετε Γυμνάσια στην πρωτεύουσα εκάστου νομού, και

μάλιστα τώρα στο Καρπενήοιο και στη Λεβαδεία· η δαπάνη δε αυτών συνολικά σε

50.760 δραχllές. Πρέπει δε να προσθέσουμε και επιθεωρητές της κατωτάτης Εκπαι

δεύσεως, οι οποίοι είναι απαραίτητο], διότι, για να λειτουργήση ο θεσμός των επ]θεω

ρητών, πρέπει να εφαρμόζεται οε κάθε νοιιό.

Αθ. Ευταξίας (Υπουργός επί των Εκκληο]αστικών και της Δημοσίας Εκπαιδεύσε

ως). Τώρα ο] ιιόνοl νομοί, ο] οποίο] δεν έχουν Γυμνάοια, θα είναι ο της Ευρυτανίας

και ο της Λεβαδείας. Αλ/ά από πού συνάγει ο κ. Βουλευτής, ότι θα γίνουν σε αυτούς

νέα Γυμνάοια, αφού καιιία τέτο]α διάταξη δεν υπάρχει στο υπό συζήτηση νομοσχέ

διο;

Ακολούθησε στο βήμα βουλευτής της αντ]πολίτευσης, που μεταξύ άλλων είπε:

Α. Μομφερρά10ς. Πολλά μπορεί κάπο]ος να αντιτάξει κατ' αρχήν εναντίον του

νομοσχεδίου και της ιδρύσεως νάυν Πρωτοδικείων. Νομίζω όμως γενικά, ότι το νο

μοσχέδ]ο ή πρέπει να αποσυρθεί εντελώς, ή τουλάχ]στον να ε]σαχθή μετά του νοιιο

σχεδίου περί Νοιιαρχ]ακών Συμβουλίων και συγχρόνως μετά του νομοσχεδίου περί

δήμων. Όπως όμως εισάγεται, ουδεμία ωφέλεια θα προσδώσε] στη νομοθεσία του

Κράτους, τουναντίον εξ όλης της νομοθετ]κής αποπείρας προς βελτίωση της τοπικής

δ]οικήσεως, θα δ]ασωθούν μόνον τα προς παράλυση της δικαιοσύνης ιδρυόμενα

Πρωτοδ]κεία και η πικρά ανάμνηση ενός νεωτέρου Πελοποννησ]ακού πολέμου, τον

οποίον δεν γνωρίζω εάν θα ευρεθή τις Θουκυδίδης να περιγράψει

Ακολούθησε η αγόρευση του βουλευτή ΛεβαδεΙας Νικολάου ΜπουφΙδη, ο

οποΙος εΙχε γΙνει στόχος επιθέσεων εκ μέρους των βουλευτών της ανnπολιτεύ

σεως.

Ν. Μnουφίδης. Ήταν λίαν δικαιολογημένη η έκπληξη του κ. Προέδρου της Κυ

βερνήσεως, όταν προκλήθηκε από τον κ. Βουλευτή εξ Αττικής, όπως απαντήσει εις

τους συζητούντες επί του νομοσχεδίου, περί του οποίου πρόκειται. Δ]ότι ομολογώ,

ότι, αν οι επί του νoμαJXεδίoυ συζητούντες δεν κατεφέροντο κατά του νομοσχεδίου

κα] εφ' όσον δ]' αυτού επιζητείται η σύσταση νέων δικαστηρίων, και αν τα επ]χειρή

ιιατα, τα οποία προς το σκοπό τούτον εΠ]Ka.λtσθησαν, δεν εθεώρουν ότι έπρεπε να ιιη

αφεθούν ούτε για lιια στιγμή χωρίς απάντηση, ομολογώ ότι δεν ήταν ανάγκη να λάβε]

κάποιος το λόγο. Διότ], προκεψένου περί τπς διαιρέσεως, η οποία καθιερώνεται με το

επίμαχο νομοσχέδ]ο, δεν άκουσα τίποτα που να έχε] σχέση με το υπό συζήτηση νομο

σχέδιο. Άκουσα τον κύρ]ο Βουλευτή Απικής, τον πρώτο που αγόρευσε αυτό το βρά

δυ, ο οποίος απήγγε]λε λόγο που έμο]αζε με διΟΟσκαλίες που γίνοντα] από υφηγητές,

είπε μάλιστα ότι θα ιΙταν ευχής έργο ίσως να εισαχθεί και σε ιιας το σύστημα του να

φέρε] βρόχο στο λαιμό εκείνος που προτείνει νόμους, έτσι ώστε, αν ο προτεινόιιενος
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νόμος δεν ήθελε εγκριθεί, να σύρεται αμέσως ο βρόχος, και να πληρώνει με τη ζωιί

του εκείνος που προβάλλει ανόητο νόμο κω aπασxoλI'i. άσκοπα το νομοθετικό σώμα.

Αληθινά το μέτρο θα ήταν άριστονο θα ήταν δε πλI'i.ρες, αν εφαΡ1ιοζόταν και σε όα>υς

συζητούσαν επί των νομοσχεδίων και αγόρευαν επί ώρες, επαναλαμβάνοντας τα ίδια

πράnιατα, χωρίς να προτείνουν τίποτα ό1ιως που να έχει σχέση με το υπό συζήτηση

θέμα. Αν το μέτρο αυτό έτσι πλI'i.ρες για όλους εμάς εφαρμοζόταν, ο κ. Βουλευτής Ατ

τικής θα ελογίζετο ήδη 1lεταξύ των μακαριτών' διότι όλοι όσοι άκουσαν αυτόν, μετά

το τέλος της αγορεύσεώς του ήθελον προθυμοποιηθή να σύρουν το βρόχο (γέλως).

'Ελεγεν ο κ. Βουλευτιίς, ότι δεν αρέσκεται στις μεταβολές των διοικητικών συστη

μάτων' κω για να υπαπηρίξει τη ')Νώμη του, κατέφυγε σε θεωρίες ειλημμένες από τη

νομοθεσία διαφόρων Κρατών. 'Ελεγε δε αυτά, διότι ο κ. Βουλευτής δεν έχει, φαiVΕΤα/,

κατανοήσει, ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο δεν δημιουργείται νέο διοικητικό

σύστημα, ούτε μεταβάλ/εται το υπάρχον, άλ/' απλώς περιορίζεται η έκταση των

υπαρχόνrων διοικητικών διαμερισμάτων. Ενώ δε 1lε το συζητούμενο νομοσχέδιο το

σύστημα παραμένει όπως έχει, με το έτερο νομοσχέδιο, το σχεπζόμενο προς το νομο

σχέδιο αυτό, το περί Νομαρχιακών Συμβουλίων, επιβεβαιώνεται η πρόθεση της Κυ

βερνήσεως, η οποία είναι και πόθος όNiJν 11ας, όπως θεμελιωθούν τα πρώτα στοιχεία

προς αποκέντρωση, υπέρ της οποίας ο κ. Βουλευτής Αττικής κόmεται δια των συγ

γρα1ιμάτων και των αγορεύσεων αυτού. Κατά τη στιγμή &: που οι πρώτες βάσεις τίθε

νται, επί των οποίων αν στηριχτούμε θα μπορέσουμε να καταλήξουμε στην αποκέ

ντρωση, έρχεται ο κ. Βουλευτής και διαρρηγνύει τα ιμάτιά του κατά του νομοσχεδίου,

νομίζοντας ίσως ότι είναι καθήκον του, επειδή συνέπεσε να κάθεται στην πτέρυγα

εκείνη, να αντιστρατεύεται προς κάθε πρόταση που προέρχεται από την mέρυγα αυ

τή, αδιαφορώντας αν αύτη η πρόταση συμβάλλει προς πραγματοποίηση των πόθων

του, των ιδεών του, υπέρ των οποίων έγραψε τό1lOυς ολοκλ/ρους.

Μετά το Βουλευτή Απικής ήλθεν ο κ. Βουλευτής εκ Ναυπλίας. Του κ. Βουλευ

τού εκ Ναυπλίας η αγόρευση, ομολογώ, ήταν δικανική, αντίθετα προς την του δευτέ

ρου εξ Αττικής βουλευτού κ. Λεβίδου, η οποία ήταν πανηγυρικιί. Τον κ. Βουλευτή

Ατπκής ομολογώ, ότι άκουσα ευχάριστα· απήγγειλε μια πολύ όμορφη αγόρευση, ένα

Μγο πανηγυρικό, ο οποίος δείχνει ότι ο κύριος βουλευτής μελiτησε επαρκώς, για να

aπαγγείλει το Μγο του' αλλά κρίσεις για το συζητούμενο θέ1lα, επί του νομοθετήμα

τος, οφείλω να ομολογήαο, ότι από τον κύριο Βουλευτή Aπικr'i.ς δεν άκουσα. Ο μό

νος, τον οποίον άκουσα να συζητεί επί του θέματος, είναι ο τελευταίος αγορητής που

1lόλις κατέβηκε από το βήμα. Ο κ. Βουλευτιίς εκ Κραναίας συνεζήτησε το νo1loσχέ

δlO και βρήκε αυτό κατ' αρχήν παραδεκτό από τη BoυλI'i., διότι, ως διαίρεση αναγρά

φετω σω νομοθέτημα, δεν μεταβάλλει τα κείμενα τα μέχρι τώρα ισχύοντα. Αλλά κω ο

κ. Βουλευτής εκ Κραναίας, ως και ο κ. βουλευτής εκ Ναυπλίας, εθεώρησαν ότι η 111
κρότερη κατάτμηση των νομών δεν έχει κανένα δικαιολογητικό λόγο' και χρησιμοποί

ησε επιχειρήματα από τα όσα συμβαίνουν στο Βέλγιο, ornv Αγγλία κω στη Γαλλία. Ο

κ. Βουλευτής Ναυπλίας 1lάλιστα ανέφερε αριθμούς και σας είπε ότι ένας νομός του

Βελγίου ή της Γαλλίας ή της Αγγλίας περιλαμβάνει, δεν ')Νωρίζω πόσας χιλιάδας κα-
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τοίκων, κω όμως εκεί ο νομός διοικείται ευχερώς. Εγώ, Κύριοι, δεν γνωρίζω πόσον

είνω το εμβαΟΟν των νομών εκείνων' εγώ νομίζω, ότι ιιρος εξεύρεση των αγαθών, τα

οποία περιμένουμε με τη ψήφιση του νόμου αυτού, πΡέηει να εξειάσουμε πρακτικώ

τερο το ζήτπμα. Άλ/' έτσι δύνανται να το εξετάσουν όχι όσοι ηαραμένουν διαΡK~

στις πόλι:ις και τα μεγάλα κέντρα, ό)).' tKrimI, σι οποίοι έζησαν μαζί με το λαό, το γε

ωργό κω το χωρικό, διόrι εκείνοι δύναντα/ να εκrιμήσoυν τnν κατάσταση, στην οιισία

διατελεί ο λοός, και ποιες αξιώσεις έχει από τους ανηη~ηoυς του. Τι ζητούν δε

από εμάς εκείνοι, aπό τους οποίους εμείς ζητούμε όλες τις θυσίες, ψέγομεν δε αυ

τούς. κάθε φορά που δυσανασχετούν όταν τους ζητούμε θυσίες, ενώ εμείς δεν μερι

μνούμε για να δώσουμε σ' αυτούς ούτε διοίκηση, αλλά προ ηάντων ούτε δlκωοούνη;

Αυτό είναι, Κύριοι, το ζήτημα,

Ο κ. Βουλευτής εκ Ναυπλίας σας είπε (κω μόνον κάτω αη' αυτό το πρίσμα θα συ

ζητήαι:ι το ζήτημα), ότι η δικαιοσύνη στα μικρά κέντρα ηαραλύει, ένεκα του συγχρω

τισμού αυτής προς τα πρόσωηα' οος είηε ότι, όσο μικρότερη είναι η ηεριφέρεια της

δΙΙ;CαιOσύνης, τόσο περισσότερο αύτη καθίσταται ατελεστέρα, διότι ο συγχρωτισμός

προς τα πρόαυηα γεwά σχέσεις τέτοιου είΟΟυς, αι οποίω δεν αφήνουν ελευθερία στο

δικαστή να εκπληρώσει το καθήκον του. Προβάλλων δε προς απόκρουση του νομο

σχεδίου τέτοια θεωρία, δεν καταλαβαίνει ότι το επιχείρημα δύναται να στραφεί ευθύς

εξ αρχής εναντίον αυτού. Και πράγματι, αναστρέφοντας το επιχείρημα, θα έλεγα σroν

κ. Βουλευτή εκ αυιιλίας: γιατί καταδικάζει τις ηρωτευούσες των mμών στην κακο

&:uμονία και ανέχεται να έχουν αύτες πάντοτε κακή δικαιοσύνη; Πως ανέχεrα/, όιι<ιΧ;

αυτό το μέγα αγαθό απολαμβάνουν μόνο τα άxρa. του νομού, τα οποία είναι μακριά

από τη ηρωτεύουοο; Γιατί το NαύnλJoν, φέρ' ειπείν, να CIVQJ τόοο δυoruχές, ~ε εκ

του συγχρωτισμού των δικαστών μετά των προοώηων να έχει κακή και μεροληπηκή

δIΚα/οσύνη, ν' aπoλαμβάνoυν δε πλήρη και αμερόληπτπ δικαιοσύνη τα Τρίκαλα της

Κορινθίας, τα οποία βρίσκονται απόμακρα α/ιό το κέντρο της δικαστικής έδρας; Εν

τοιαύτη περιπτώσει, πρέηει ν' αποδώσουμε το αγαθό αυτό κω στο αύnλJO, να αno

λούσουν κω οι κα/οικοι roυ Ναυιιλίου τέλεια δικωοούνη, να εννοήσουν κω εκείνοι

ηοια είναι τα αγαθά, τα οηοία απολαμβάνει ο πολίτης, απομακρυνόμενος της έδρας

της δικαιοσύνης, Ας μεταθέσουμε λοιπόν την έδρα του δικαστηρίου στο πιο αιιόμα

κρο σημείο roυ νομού, AJJ..ό και οι κάτοικοι της πρωτευούσης του Ελληνικού Βασι

λείου, των Αθηνών, θα είπαν προς εμάς που κατοικούμε στο απώτατο σημείο, στον

Ορχομενό, στην Αράχωβα και το Δίστομο: «Γιατί σεις να αιιολαμβάνετε αυτών των

αγαθών, επειδή έγινε μακρυά από την έδρα της δικωοοίινης, και ημείς να κακ.οδο.ιμο

νούμε γι' έλλειψη δικαιοσύνης; Λάβετε εαίς την έδρα, για να απολαύσουμε και εμείς

αυτών των αγαθών, απομακρυνόμενοι της έδρας». AJJ..ό βλέπω ότι ούτε αι Αθήνω,

ούτε το Ναύπλιον αηοδέχεται τις θεωρίες του κ. Βουλευτού Ναυπλίας, γεγονός 1J0υ

qκινερώνει, ότι η θεωρία του κ. Βουλευτού δεν στηρίζεται στην αλή8εJα' είναι θεωρία,

την οιιοία δηiOOύΡγnοον τα συμφέροντα των μεγά}ιι.>ν πόλεων για να αvuτάξουν στις

αξιώσεις των άJJ..ων. Αυτή είναι n θέση του ζητήματα;, και απ' αυτή τη σκοπιά ας εξε

τάσουμε ro ζήτημα, για να &>ύμε, αν πρέπει να διευρύνουμε ακόμη τις περιφέρειες τις
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δικαστικές. ή πρέπει στο λαό που διψά για δικαιοσύνη να δώσουμε τέτοια όπως αυτό

το νομοσχέδιο σκοπεύει.

Ά.)J..' αυξάνει, σας λi.γoυν, η εγκληματικότητα, όταν η δlκαιοούνη είναι πλησίον.

Και μας έφερεν ο κ. Βουλευτής εκ Ναυπλίας στατιστική, για να μας αποδοξη, ότι,

από τη στιγμή που ιδρύθηκαν τα νέα μικρά δικαστήρια, οι μηνύσεις αυξήθηκαν' τού

το δε χαρακτηρίζει ως αύξηοη της εγκληματικότητας! Αλ/ά τούτο, κύριε Βουλευτά εκ

Ναυπλίας, δεν αποτελεί αύξηση της εγκληματικότητος η αύξηση των μηνύσεων

αποδεικνύει, ότι ο λαός, που διψούσε για δικαιοσύνη, και δεν μπορούσε να την απο

λαύση, μόλις βρήκε αυτή πρόχειρη, έσπευσε προς αυτή, εγκαταλείποντας την αυτοδι

κία, στην οποία κατέφευγε, όταν η δικαιοσύνη ήταν μακριά από αυτό. Και πως ισχυ

ρίζεστε. ότι παρέχετε δικαιοσύνη στον πολίτη, όταν για ένα μικρό πλημμέλημα υπο

χρεώνετε αυτόν να ταξιδεύει εβδομάδες ολόκληρες, να δαπανά ό,τι δεν έχει, να αργεί

επί πολλές ημέρες αυτός και όλοι οι' κατά την υπόθεση προτονόμενοl μάρτυρες, πολ

Ίix, δε φορές όλο τα μέλη μιας και της αυτής οικογενείας; Βεβαίως σε αυτή την περί

πτωση προτιμά ο πολίτης την οδό της αυτοδικίας παρά την οδό της δικαιοσύνης.

Ιδού δε που έχει η αύξηση της εγκλημαΊlKότητoς την αφορμή. Άλλ' όταν ο πολίτης

έχο τη δικαιοσύνη πρόχειρη, σπεύδει προς αυτή, ενώ δε αυτός αποφεύγει την αυτο

δικία, ο άλλος, ταχέως τιμωρούμενος, βελτιώνεται' έτσι δε μοώνεται κατά διπλό τρό

πο η εγκληματικότητα. Δια τούτο βλέπουμε, ότι η επανορθωτική δικαιοσύνη σ' εμάς

ουδένα έφερε αποτέλεσμα, παρά μόνον εκεί, όπου υπάρχει το κέντρο των δικαστη

ρίων' και εκείνο το οποίον είπεν ο κ. Υπουργός των Οικονομικών είναι μια μεγάλη

αλήθεια, ότι εις την πατρίδα του, αφ' ης εποχής ουνέοτησε το δικαστήριον, εξέλιπεν

εντελώς η ζωοκλοπή. Της αληθείας αυτής την αντίληψη εγώ έyfiJ πλήρη. Διότι εμείς

συνορεύουμε με την επαρχία του κ. Υπουργού των Οικονομικών' έχουμε το δήμο Δι

στομίων, ο οποίος συνορεύο με το δήμο AνrιKύρας και οι δυο οι δήμοι κατοικούνται

από ανθρώπους των αυτών έξεων και του αυτού χαρακτήρος, χαρακτήρος ζωηρού

και, μπορεί να είπη τις, ατιθάσου. Ποία δε είναι η κατάστασις από της συστάσεως του

δικαστηρίου της Αμφίσσης στους δύο εκείνους δήμους; Στο δήμο της επαρχίας Αμ

φίσσης η ζuχ:ικλoπή εξέλιπεν εντελώς, στο δήμο Διστομίων, που υπάγεται δικαστικά

εδώ, η ζuχ:ικλoπή είναι σε ύψιστο βαθμό προηγμένη, τα άλλα δε πλημμελήματα επίσης

στην αυτή κατάσταση.

Και σας kyouv οι Κύριοι, που αγωνίζoνrαιυπέρ της αποκέντρωσηςκαι της περι

φερείας, ότι πρέπει ο Ελληνικόςλαός, ο οποίος παραμένει μακριά από το κέντρο, να

είναι απόκληροςτης Πολιτείας, να μη δύναται να ζητήσει δικαιοσύνη,να μη δύναται

να προσέλθοστο δικαστήριο,εάν δε αποφασίσεινα προσέλθεινα πληρώσει την προ

σέλευοή του αυτή δια βαρυτάτηςθυσίας! Γιατί αναλογισθείτε,Κύριοι, πόσες ημέρες

θέλει να προσέλθει κάποιοςαπό το ένα άκρον στην έδρα του δlκαστηρίσυ.Λαμβάνω

ως παράδειγματην επαρχίαν μου. Για να έλθει κάποιος από το δήμο Χαιρωνείαςή

Αραχώβηςή Διστομίωνεις Αθήνας, πρέπει να έλθει πεζή, καθόσον, για να έλθο με

άμαξα, πρέπει να καταβάλει δαπάνες, τις οποίες δεν δύναται να καταβάλει. Για να έλ

θει λοιπόν εδώ, απαnούνταlτρεις ολόκληρεςημέρες, και τρεις, οι οποίες απαιτούνται
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γ]α να εΠlστρέψη, γίνονται εξ ημέρες όταν δε έλθει ενταύθα, θα μείνει άραγε μία ημέ

ρα μόνο; Μακάρ] να έμενε μία μόνον. Πρέπει να έλθει δέκα φορές σε εμένα και να με

ταβεί είκοσ] φορές στον ανακριτή, για να &:ιση μίαν ανάκριση' και εάν κατορθώσει να

παραμείνει τρεις ημέρες μόνον για τον σκοπόν αυτό ε&:ι, θα είναι ευτυχής. Θα χάσει

λο]πόν συνολικά τουλάχ]στον εννέα ημέρες. Και λέγε] ο KUpICX) Βουλευτής Ναυηλίας,

ότι το νομοσχέδιο τούτο έχει φοβερές ΟΟπάνες δεν αναλογίζετα] δε τη ΟΟπάνη, την

οποία υφίσταται το Δημόσ]ο από την καταβολή μαΡΝρικών δ]καιωμάτων, τα οποία

κατά τον προϋπολογισμό ανέρχονται σε 800.000 δραχμές, από ης οποίες ελάχ]στες

κατορθώνε] να εισπράξε] από τις ελάχlOτες καταδ]καοτικέςαΠOφάOεlς καθόσον, ως

άλλοτε έλαβα την τιμή να αποδείξω ενώπιον της Βουλής, οι καταδ]καστ]κέςαποφά

οεις είναι ελάχ]στες, συγκρ]νόμενες με τον αριθμό των εισαγομένων υποθέσεων και

των δια βουλευμάτωναπαλλασσομένων.

Άλ/' είναι άραγε μόνη η ζημία αύτη, την οποία υφίσταται η Πολιτεία από αυτή την

ευρύτητα της δικαστικής περιφερείας; Δ]ακόσιες χιλιάδες ανθρώπων κάθε ηλικίας κα]

φuλου, προ πάντων δε άρρενες της εργατικωτέραςηλικίας, περιφέρονταιτο ήμισυ

του έτους, γlO να προσέρχονταιστα δικαστήρια. Βεβαίως η απώλεια της δημόσιας0]

κονομίαςεκ της ΚΝητοπο]ήσεωςτόσου πληθυσμούεπί τΟΟες ημέρες είναι ανυπολόγl

οτη' εμείς όμως, προκαλούμενοlνα σκεφθοuμεγ]' αυτή την κατάσταση, δεν είνα] δυ

νατόν να μη λάβουμε υπ' όψιν, ότι η ανυπολόγlOτηOUTn απώλεlO των παραγωγικών

δυνάμεων της χώρας, η αργία, στην οποία καταδ]κάζουμε τα περισσότερα εργατικά

χέρια της χώρας το 1/4 τουλάχ]στον του χρόνου κατ' έτος, πρέπει σπουΟΟίως να βα

ρύνει στη λήψη των αποφάσεων μας, κα] πρέπει με κάθε τρόπο να φροντίσουμε να

περlOρίσουμε, αν δεν δυνάμεθα να εξαλείψωμεν, το κακό. Και το νομοσχέδιο αυτό

εκτός των άΛJuiJν και αυτό το κακό περ]oρίζεl, αποδίδοντας τους γεωργικοuς πληθυ

σμοuς στις εργασίες των, κα] χαρίζοντας έτσι ornv Πολιτείατα οφέλη που πηγάζουν

από την εργασία τους.

Αλ/ά τέλος πάντων οποία είναι αυτή η δ]κα]οσύνητων μεγάλων KΈVΤρων, την

οποία εξυμνείτε, κα] την οποίαν, περ]φέρεταl ως πλάνης ο γεωργός και ο ποιμήν επί

ημέρας, για να εύρη; Ακούσατε. Θα σας ομιλήσω πρώτον περί της πολιτικήςδικα]ο

οUνης. Επί 32 έτη δΗrnγορώ στην Αθήνα' είδα πολλές αποφάσειςτων δ]καστηρίων

των μικρών κέντρων, ομολογώ δε με ευχαρίστηοη και προς τιμή των δ]καστών των

μικρών κέντρων, ότι στις αποφάσε]ς εκείνες παρετήρησα, ότι μετά φιλοτίμου ζήλου ο]

δ]καστές αιτlOλογοuντις αΠOφάOεlς των, κατά τρόπον που καθιστά καταφανές, όη

επ]ζητοuν να πείοουν τον καταδ]καζόμενοότι δίκαια καταδικάσθηκε. Τούτο δε είναι

για μένα το κυριώτερο προσόν της allεpoλIίmou δlκα]οοUνης. JV.:).,' ο κ. Βουλευτής

Ναυπλίας Κlνεί την κεφαλήΥ' δεν αναλογίζεται ότι το Ναuπλιον είναι μ]κρότατον κέ

ντρον, διότι έχει 5.000 μόνον κατοίκους, επομένως τα επιχειρήματά του συνεπάγονται

κατ' ανάγκην την κατάργηοη του δικαστηρίου του, ή την μετάθεση της έδρας στο

Άργος, το οποίο έχει 8.000. Οι πολιτlιcές λο]πόν αποφάσεις των επαρχιακών δικαστη

ρίων αυτή την πεποίθηση έχουν γεν/ήσεl ο' εμένα' προκαλώ δε όλους τους δ]καστl

κοuς να μαρτυρήσουν, αν τα πράγματα δεν έχουν έτσι. Αλ/ά και αν ως προς την πο-
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λιτική δικαιοσύνη δεν είχαν έτσι τα πράγματα, το κακό δεν θα ήταν μεγάλο' διότι δεν

εγείρω τη φωνή μου χάριν της πολιτικής δικαιοσύνης, υπέρ της οποίας υπάρχουσιν

εγγυήσεις, οι διάφοροι βαθμοί της διαδικασίας, αλλά προ πάντων χάριν της επανoρ~

θωrιKής δικαιοσύνης. Στα μεγάλα κέντρα επανορθωτική δικαιοσύνη δεν υπάρχει. Στα

μεγάλα Kένrρα το γόητρον της ποινικής δικαιοσύνης κατέπεσε τελείUΧ;' διότι δεν είων

ένα καν πολίτην να πισιεύη, ότι ερχόμενος εδώ να δlκασιεί έρχεrαι για να δώσει λόγο

των πράξεών του, ή να είδει να δίδει λόγο των πράξεών του εκείνος, τον οποίον Kα~

τήγγειλεν. Έρχεται εδώ με την πεποίθηση, ότι το παν εξαρτάται εκ της τύχης ή των μέ

σων, τα οποία διαθέτει, το δε αποτέλεσμα πάνroτε αποδίδει στην τύχη' και ορθώς...
Εις Βουλευτής. Στην Αθήνα συμβαίνουν αυτά.

Μηουφίδης. Περισσότερον εδώ, ολιγώτερον εις άλλα μέρη, στα άλλα μεγάλα κέ~

ντρα. Άλ/' αυτό είναι ακριjX;χ;, όπUΧ; σας το λέγω και δεν βλέπω να το αρνείσθε' τoυ~

ναντίον δε δια της διακοπής σας ενισχύετε το επιχείρημά μου, ότι, άχ> μικρότερο εί

ναι το κέντρο, τόσον ολιγώτερα θα συμβαίνουν κακά ... Το αποτέλεσμα λοιπόν αποδί

δει στην τύχη, και ορθώς διότι, όταν μάθετε οι αΥνοούντες, πως απονέμεται η επα

νορθωτική δικαιοσύνη σrα μεγάλα κέντρα, θα ομολογήσετε μαζί μου, ότι πολύ σκαιός

θα είναι εκείνος. ο οποίος θα αδικήσει τον Ελληνικό λαό, που ζητάει να παρέχωνταl

ο' αυτόν τα αγαθά της αληθινής δικαιοσύνης. Θα σας δώσω ήδη την εικόνα της δι

καιοσύνης, την οποία παρέχετε σιον Ελληνικό λαό.

Παραβρεθήκατε πότε σε συνεδρίαση του Πλημμελειοδικείου στην Αθήνα; Όσοι

δεν έχετε παραστεί, ακούσατε τι τελείται εκεΙ Έρχεται το πιχυί ο Εισαγγελεύς, συνo~

δευόμενος από το γραμματέα, ο οποίος φέρει κάτω από τη μασχάλη του 80 ή 90 δικο

γραφίες ...
Εις Βουλευτής. Και Ι 00 πολλές φορές.

Μηουφίδης. Εισέρχεται στην αίθουσα του ακροατηρίου, κύριε Βουλευτά εκ

Ναυπλίας, και καταλαμβάνει τη θέση του χωρίς να γνωρίζει καμμία από τις δlKoγρα~

φίες. τις οποίες έφερε να δικάσει, τι ηερlέχεl, και ποίο αδίκημα αφορά. Μόνον εάν

συμβαίνει ηοτέ κάποια δίκη να αφορά πρόσωπο ηου έχει κάποια επισημότητα, ο κα

νόνας έχει και την εξαίρεση. Ο κανόνας συμβαίνει να είναι αυτό, το οποίο λέγω.

Ανέρχεται το δικαστήριο ornv έδρα, και ο Πρόεδρος του δικαστηρίου, Κα/πά το κου

δούνι μέσα σε απερίγραmο θόρυβο κάθε είωυς ανθρώπων, λαμβάνει μία από τις πoλ~

λές δικογραφίες και εκφωνεί το όνομα του κατηγορουμένου. Μόλις αναφωνήσει ο

κατηγορούμενος «παρών» και πριν ή ακόμη κάνει το πρώτο βήμα προς το δικαστήριο,

ο Πρόεδρος αρχίζει να λαμβάνει την ταυτότητα με σιδηροδρομική ταχύτητα: «Εγεννή

θεις και κατοικείς εις Μάνδραν, ετών 35, γεωργός, χρισιιανός. Κατηγορείαυ. Κάθησε

κάτω,,! Όταν εκφωνείται το «κάθησε κάτω», ο δυστυχής κατηγορούμενος δεν έχει Kα~

τορθώσει ακόμη να φθάσει προ της έδρας roυ δικαστηρίου' «κάθησε κάτω», επανα

λαμβάνει εντονώτερα ο Πρόεδρος, και ο κατηγορούμενος, χωρίς να προφθάσεl να πει

λέξη, κάθετω κάτω (γέλως). Γελάτε βέβαια' αλλά δυστυχώς τοιαύτη κωμωδία παίζεται

εκεί, όπου η Πολιτεία όρισε ν' απονέμεται η δικαιοσύνη.

Δf:V ετελείUXJO. όμως ακόμη' θα ακούσετε κω άλλα χειρότερα' θ' ακούσετε ότι ο Πρό~
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εδρα; ονομάζει και το συνήγορο του κατηγορουμένου, τον πρώτον εκ των δικηγόρων,

τον οποίο βλέπει εγειρόμενον, διόυ δεν θέλει να χαθεί ο χρόνος ο από της ερωτήσεώς

του μέχρι της απαντήσεως του κατπγορουμένου, (Έχεις δικηγόρον το δείνα, λέγει, κά

θησε κάτω» ' (λαμβάνω ως παράδειγμα δίκην κατ' ανακοπήν). Μόλις ο κατηγορούμε

νος καθήοει, ο Πρόεδρος διατάσσει την ανάγνωση των πρακτικών της ερήμην δίκης. Τι

είναι δε αυτά τα πρακτικά, Κύριοι; ένα φύ'λ/ο χάρτου, Kακoζήkς συντεταγμένο. χωρίς

να δίνει μηδεμία πληραρορία περί της κατηγορουμένης πράξΕUX;. Συνήθ<ι.χ; αυτά περιέ

χουν στερεοτύπες τις φράσεις: (προσήλθεν ο δείνα μάρτυς, όστις κατέθεσεν, ότι ο κατη

γορούμενος εκτύηησε τον παθόντα!» Διατί τον εκτύπησε, πως συνέβη η πράξη, ποίες

περιστάσεις συνέβησαν κατά την εκτέλεση του αδικήματος, καθόλου δεν εξετάζεται' τα

πρακτικά περί αυτού δεν ενδιαφέρονται' αδιάφορον αν όλα αυτά έχουν επιρροή στο

Χ<ψ1κτηρισμό της πράξεcι.x;. στον καταkηισμό ή στην επιμέτρηση της ποινής. Αυτά εί

ναι ανοησίες και δεν θεωρείται αναγκαίον να εξετασθούν! Και νομίζετε ότι η ατέλεια ή

μάλλον η παρωδία αύτη εκπροοωπείται μόνο δια των πρακτικών; Ακούσατε πως εξετά

ζονται οι μάρτυρες. Κατά την εκφώνηση του ονόματος του μάρτυρα; επαναλι:φβάνεται

υπό του Προέδρου η αυτή τακτική' n ταυτότης του μάρτυρος λαμβάνεται καθ' υπόθε

σιν, ούτως ώστε, μόλις πλησιάσει ο μάρτυρας στην έδρα του δικαστηρίου, ο Πρόεδρος

ήδη έχει λάβει την ταυτότητα, του μάρτυρος ουδέν Ν;γοντος, αλλά του Προέδρου ερω

τώντος και απαντώτος δια του «Γεώργιος Κωνσταντίνου. Εγεwήθης και κατοικείς εις

Αράχωβαν, ετών 50 ή 40, χριστιανός' γνωρίζεις και &v συγyεvεύεις τον κατηγορούμε

νον. Βάλε το χέρι σου εις το Ευαγγέλιον», Μόλις λοιπόν φθάση ο μάρτυς προ της

έδρας, ακούει τούτο μόνον: (βάλε το χέρι σου εις το EuawέλIov»' εάν αντιληφθεί τη

διαταγήν, θέτει τη χείρα του επί του Ευαγγελίου, εάν δεν την αντιληφθεί, αμέα.χ; ο πα

ριστάιιεvoς κλητήρ αρπάζει την χείρα του και την θέτει επί του Ευαγγελίου, ενώ ο Πρό

εδρος απαγγέλλει τον όρκον: «ορκίζομαι να είπω την αλήθειαν,,' (κάτω το χέρι σου!,.

προστάττει ο Πρόεδρος, και συγχρόνως: (Μγε μας, τον εβάρεσεν ο κατηγορούμενος

τον μηνυτήν;» Ο δυστυχής ο μάρτυς, βρισκόμενος σε σύγχυση, από την παρότρυνση

να σηεύσει, αρχίζει να κάνει απόπειρα για να διηγηθεί τα περιστατικά της πράξεως, για

την οποία ερωτάται' άλ/' στην πρώτη λέξη διακόπτεται απότομα από τον Πρόεδρο, λέ

γοντος: «βρε αδελφέ, &v θα μας ζαλίσεις τώρα με το που ήσουν και τι έκαμες τον εβά

ρεσεν η δεν τον εβάρεσε; Λέγε λοιπόν!» προοθέτει εντονώτερον. Ο μάρτυς απαντά: (ψά

λιστα, τον εβάρεσεν, αλλά ... »(Δεν θέλω αλλά .., λέγει ο Πρόεδρος, (αρκεί, κάθησε ...
Ούτω δε ο μάρτυς υποχωρεί, το δε δικαστήριον είναι ευχαριστημένον, διότι υποθέτει,

ότι εξεπλήρωσε το καθήκον του και άκουσε το μάρτυ ρα. Η αυτή διαδικασία ακολουθεί

και κατά την απολογίαν του κατηγορουμένου, την οποίαν συνήθως κάμνει μόνος ο

Πρόεδρα;' διότι λέγει: (σήκω επάνω, κατηγορούμενε' τι λέγεις; δεν έπραξες τίποτε' κά

θησε κάτω! Ο κ. Ειοογγελεύςέχει τον fόγoν". Η αγόρευσις του Ειοογγελέως περιορίζε

ται στις δύο αυτές λέξεις: «Να κηρυχθή ένοχος κατά το κατηγορητήριον». Αμέοοχ; μετά

τούτο δίδεται δήθεν ο λόγος στην υπεράσπιση, και πριν ή ο συνήγορος αρθρώση τις

πρώτες λέξεις, το δικαστήριο, διασKεπτόμεvo επί των εδρών του, εκδί&:ι την απόφαση,

χωρίς να πραρθάοει να αρθρώ:πl λέξη ο συνήγορος! ...
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Παπαμιχαλόπουλος. Κω το νομοσχέδιον τα διορθώνει αυτά;

Μπουφίδης. Βεβαίως τα δ]ορθώνει' διότι, όταν περιορίζεται δια του πολλαπλα

σιασμού των δικαστηρίων ο αριθμός των εκδικαζομένων υποθέσεων σε κάθε συνε

δρίαση, έχετε δε τα δικαστήρ]α υπό τον έλεγχο των μικρών κένφων, βεβαίως δεν εί

ναι δυνατόν να συμβαίνουν ταύτα. Και τι θέλετε να κάνει ο δικαστής, όταν είνOl υπο

χρεωμένος να δ]κάζει σε μίαν ημέραν 80 και 100 υποθέσεις; είναι ανθρωπίνως αδύνα

τον να δικάσει όλη αυτι'ι την πληθώρα των υποθέσεων σε μία ημέρα, και για αυτό το

δικαστήρ]ο είναι υποχρεωμένο να καταφεύγει σε τέτοιο τρόπο, ο οποίος μου έ&υσε

αφορμι'ι μία ημέρα να παραστώ στο φρικωδέστερο θέαμα, το οποίο μπορούσε να

εκτυλιχθεί ενώπ]ον δ]καστηρίου. Εδ]κάζετο ένας από την Αίγινα' συνiβη δε την ημέ

ραν εκείνην να εκδικάζοντα] 100 υποθέσε]ς Πρόεδρος ι'ιταν ένας εφέτης, ο οποίος

πέθανε, ο μακαρίτης Δέδες εξεφώνησε το όνομα του κατηγορουμένου, ο οποίος

ονομάζετο ΓεώργlOς Αιγ]νήτης. Ήταν και στο δικαοτήρlO ένας από την Αίγινα, ο

οποίος είχε καταγγείλε] κάποιον, ότι τον είχε τραυματίσει' νομίζοντας δε, ότι αυτός

εκαλείτο, ως Αιγινι'ιτης, είπε παρών. Ο Πρόεδρος, εκλαβών ότι παρών ι'ιτο ο κατηγο

ρούμενος, του οποίου το όνομα εξεφωνήθη, μόλις άκουσε τη λέξη παρών, άρχ]σε να

λαμβάνει την ταυτότητά του πρ]ν προφθάσε] να έλθει πλησίον του' κα] μόλις επλησία

σε, του λf.γεl: ,\κάθησε κάτω' έχεις μάρτυρας;» Ο δήθεν κατηγορούμενος λέγει «όχι,

δεν ήλθαν ο] μάρτυρές μου», εννοώντας ότι δεν ήλθαν ο] μάρτυρες της μηνύσεώς

του' ο Πρόεδρος διατάσσει την ανάγνωση των πρακτικών (γέλως)' αναγινώσκονται

τα Πραι<τικά' κατηγορείτο ο Αιγινι'ιτης εκείνος για τραυματισμό' μάρτυρες δεν είχε, δ]

κηγόρο δεν είχε. «Σήκω επάνω», του λέγε] ο Πρόεδρος μετά την ανάγνωση των πρα

κτικών' ,(διατί τον εβάρεσες αυτόν;» ο δύστυχης εκείνος απαντά ,(δεν τον εβάρεσα

εγώ, κύρ]ε Πρόεδρε, εκείνος μ' εβάρεσε». «Πολύ' καλά», λέγει ο Πρόεδρος, «κάθησε

κάτω». Ο Ε]σαn'ελεύς ζητεί την ενοχή του, το δικαστήριον τον καταδ]κάζε], και τον

παραλαμβάνουν οι χωροφύ'λακες και τον οδηγούν στους καταδ]κασθέντες. Μετά πέ

ντε λεπrά καταφθάνει ο κ. Ράλλης, ο οποίος ι'ιταν ο συνι'ιγορος του αληθινού κατηγο

ρουμένου, μετά του αληθινού κατηγορουμένου, και ζητεί να ειοοχθεί η υπόθεση, για

να δ]κάση την ανακοπήψ άλλ' ο Ε](κ}αγελεύς λέγει προς τον κ. Ράλλην, ότι συνεζητή

θηκε KOJ απερρίφθηκε η ανακοπή του κατ' αντιμωλίαν! (θόρυβος). Αυτι'ι είναι, Κύρι

οι, η δικοιοσύνη, η οποία αποδίδεται εις τα μεγάλο κέντρα!

Γ. Αναστασόπουλος. Αυτά είναι αληθή' αλλά τη δικαιοσύνη τη διορθώνουν οι

δ]κασταί' τα αυτά πρόσωπα θα είνOl και στη Λεβάδε]α κω αλλαχού.

Μπουφίδης. Αυτό το σύστημα του να πολεμά κανείς τα εlOOγόμΕVα νομοθετήμα

τα είναι το χειρότερο. Επί τέλους αυτοί είναι οι δικαστές, τους οποίους έχουμε' δεν

πρόκειται να δημlOυργήσουμε άλλους δικαστές, αλλά να φροντίοουμε, όπως με αυ

τούς μέχρις ότου αποκτήσουμε καλύτερους, να περιορίσουμε το κακό, ώστε να μη

εKδ]Kάζovται στο Πλημμελειοδικείο σε κάθε συνεδρίαση 100 υποθέσεις πράγμα που

τους κακούς δ]καστές τους καθιστά χεφοτέρους, εξ' α]τίας της ταχύτητος, με την

οποία διεξάγοντα] ο] υποθέσεις. Το ηεριορίζουμε το κοκό, όταν το δικαστι'ιριον έχε]

να δικάσει 30 υποθέσεις δ]όη και σ' αυτό εrllβάλλετOl τότε να δικάσει κανον]κώτερα,
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κα] σων έΝ::ΥΥ"ο της κοινής γνώμης στα μ]κρά κέντρα αΠOτελεOμαηKώτερa υποβάλλε

ΤOl' διότι σης μικρές πόλεις ο έΝ::ΥΥ"ος είναι αυσΙηρός και διαρκής. Οι δ]καστές στα μι

κρά κέντρα γνωρίζουν, ότι σε κάθε μέρος, και σΙους περιπάτους και στα καφενεία και

στις συνανασΙροφές, θα γίνεται λόγος περί της αξίας, της ικανότητος και της συμπερ]

φοράς τους. Και επειδή ο] δ]καmtς μας δεν στερούνται φ]λοτιμίας, θα φροντίσουν,

όπως μη αοοουν αφορμές σε επ]κρίσε]ς δίκαιες εξ' αιτίας της διαγωγής των, και να

μην εξευτελίσουν τη δικα]οσύνη στα μάτια της κο]νωνίας, μεταξύ της οποίας ζουν.

Δ]α τούτο f.iγω, ότι δεν είνα] δυνατόν να συνηγορήαυ υπέρ των μεγάλων κέντρων·

εάν δε έχει αρετές το νομοθέτημα αυτό, ομολογώ μετά πεποιθήσεως, ότι η πρωτίστη

αρετή του είναι, ότι καθΙσΙά και άλλα δικαστικά κέντρα.

Δεν είναι δε η πρώτη φορά, κατά την οποία αναπτύχθηκε σΙην αίθουσα αυτή η

ανάγκη της συστάσεως και ά).)..ων δικαστηρίων. Από 30 ετών δεν υπήρχε σύνοδος

Βουλευτική, κατά την οποία να μη συνεζητείτο το ζήτημα αυτό' και αν δεν είχε πολ

λούς υποστηρ]κτάς, επ]ζητούντας την σύσταση δικαστηρίων, δεν είχεν όμως κα] πο

λεμίους. Κατά το 1865, όταν υποβλήθηκε δ]οικητ]κό σύστημα, υποβλήθηκε και δικα

στικό, το οποίο ψηφίσθηκε μάλιστα από τη Βουλή σε πρώτη ανάγνUXJη, άλ/' η Κυ

βέρνηση εκείνη παρητήθη, απoλέσασa την πλειοψηφία της Βουλής, κα] το νομοοχt

διο δεν ψηφίσθηκε. Είχε αντιληφθεί η Κυβέρνηση την ανάγκη, όπως προβεί σε σύ

σΙαση δ]κασΙηρίων, διότι μη λησμονείτε, Κύριοι, ότι, αν δεν παρέχετε στον Ελληνικό

λαό δικαιοούνη, αν δεν παρέχετε σ' αυτόν δ]οίκηση, όJJ,.' αφήνητε αυτόν εκτεθειμέ

νον σε κάθε είδους καταπιέσεις, βασ]ζόμενοι στο φιλήσυχο του χαρακτήρος αυτού,

μεγάλως τον αδ]κείτε. Στις απόκεντρες επαρχίες δεν υπάρχει ίχνος δ]οικήσεως. Ο πο

λίτης, ο αδικούμενος από το χωροφύλακα και από τον τελευταίο υπάλληλο, δεν έχε]

πού να καταφύγει, για να υ ποβόλει το παράπονό του, δεν έχε] πού να ζητήσει θερα

πεία ...
Παπαμιχαλόπουλος. Τώρα θα (χε];

Μπουφίδης. Και βεβαίως θα έχει τώρα. Δεν θα έχει ίΑUς τόση, όση επιθυμεί, αλ

λά θα (χει περισσότερη από εκείνη, την οποία είχε μέχρι τώρα (θόρυβος). Σας βλέπω

απαισιόδοξους. Αλλοίμονον, εάν μας καταλάβε] τέτο]α απαισιοωξία! Η απαισ]οδοξία

γεwά την απελπισία, η οποία παραλύει κάθε διάθεση προς εργασία υπέρ του κοινού

καλού, αφού θεωρούμε ότι ό,τι κ] αν επ]χειρήοουμε προς βελτίωση της καταστάσεως

είναι μάταιο. Αλ/ά σε κάθε περίπτωση πρέπει να πράξουμε εκείνο, το οποίο έλεγε ο κ.

Βουλευτής εξ Αττ]κής να θέοουμε βρόχο σιο λαιμό μας, γ]α να απαγχονισθούμε. λ/

λά με αυτό τον τρόπο ο] πολιτικοί άνδρες ούτε συζητούν ούτε σκέπτονται. ο] πολιτι

κοί άνδρες δεν πρέπει να απελπίζοντOl· πρέπει να προσπαθούν να κατορθώνουν τα

καλά, ελπίζοντες ότι σιο μέλλον θα πετύχουν τα καλύτερα. Μετά τόοο παθήματα ανα

μένε] ο Ελληνικός λαός από αυτή τη Βουλ/, όπως προβεί σε μέτρο που να εγγυάται

τη βελτίωση των κακώς εχόντων, κοι να μεριμνήσει γ]α να περισυλλέξει τα ερείπια.

Με ποιο τρόπο θα επέλθει η περ]συλλογή αύτη; Με πο]ο τρόπο θα εμπνεύσει στο λαό

την πεποίθηση ότι προς τον σκοπό αυτό εργάζεται, όταν δεν δίδει εις αυτόν τα απα

ραίτητα σΙο]χεία για τη βελτίωση, διοίκηση και δικαιοσύνη; Να], Κύριο]! καθήκον
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έχουμε όλο] να μπν εKμετaλλευόμεθα για πολιτικούς σκοποuς ζπτήματα τέτοιου εί

δους, ωφελοuμενο] από το γεγονά:" ότι τα ζητήματα αυτά θίγουν προσωπικά συμφέ

ροντα ολοκλήρων πληθυσμώV' πρέπει να συντρέξουμε στο έργο της ανορθώσεως,

διότι είνα] καιρός να εννοήσσυμε επί τέλους, ότι επ]βάλλετα] σ' εμάς να μεταρρυθμί

σουμε το καθεστώς κατά τρόπο, ο οποίος να επιτρέπει σε εμάς όπω; εγείρουμε αργό

τερο αξιώσε]ς, για να υποβάλουμε το λαό σε θυσίες. Μόνο απο&ικvuονως ότι two~

οuμε να δώσουμε στο λαό δ]οίκηση και δικαιοσύνη, δυνάμεθα ν' απαιτήσουμε από το

λαό θυσίες. Όταν δε αποδεχόμεθα όλο], ότι πρέπει να δ]αχωρίσουμε το στρατό από

την πολιτική, ότι πρέπει να παρα~σoυμε το στρατό στο στρατό, ότι πρέπει να μορ

qxSJσουμε τους πολίτες με τελε]ότερο εKπαιδΕUΤΙKό σuστημα, ότι πρέπει ν' αποκατα

στήσουμε τέλεια δημοτική εκπαίδευση, η οποία είνα] ο tnIOUQ]oς άρτος των λαών,

πρέπει να κατανοήσουμε, ότι όλα αυτά μόνο δια μεταρρυθμίσεως νομοθετικής των

όσων υφίστανωι σήμερα τότε μόνο δuναντα] να γίνουν όλα αυτά. 'Α).λ' ενώ όλοι με

μια φωνή ταuτα επ]ζητοuμε, εσείς εξεγείρεσθε, όταν προκαλείσθε να ψπφίσετε τέτο]

ου είδους νομοθετήματα! Αναγνωρίζετε το ορθόν των μέτρων άραγε και δεν θέλετε να

προέλθει από εμάς κανένα αγαθό; A).)..!J. τότε, αν έχετε τη ΔUναμη, ας πράξετε εσείς το

αγαθό, εμείς δε θέλουμε σπεuσει να παράσχουμε προς εσάς όλη μας τη συνδρομή.

(Χειροκροτήματα εξ αμφοτέρων των πτερuγων και εκ των θεωρείων).

Ι(. ΠωΙOμtXαλόΠOυλoς. Αληθώς, KUp]E Πρόεδρε, δεν ανέμενα ν' OKOUoω σ' αυ

τή τπν αίθουσα από άνδρα που πέρασε τη ζωή του στην άσκηση του δικηγορ]κοι)

επαγγέλματος, λίαν επιτυχώς, ομολογουμένως, και τον υπόλοιπο βίο του εκ παραλ

λήλου στπν πολ]τlιαΊ, δεν ανέμενα να ακούσω απ' αυτόν τέτοιο ευτελισμό τπς δικα]Q

σuνης της πατρί&χ; του ...
Tιvες βOυΛευtαί. Είνα] η αλή.θεια.

Ι(. Παnoμtxαλόπoυλoς ... κι' αυτό, για να xpnOIμtUoε] στον κ. Βουλευτή ως πα

ράδειγμα, ότι η δικα]οοuνπ κακώς λειτουργεί στα μεγάλα κέντρο' διότι π πρόθεσή του

δεν ]ίταν να προσβάλε] τη δικαιοσuνη, αλλά ν' αποδείξε], ότι κακώς λειτουργεί στα

μεγάλα κέντρα, ενώ στη Λεβάδε]α ή την Άμφισσα λειτουργεί κάλλιον. Εγώ δεν δύνα

μαι να εννοήσω κατά τι θα λειτουργή καλύτερο στη Λεβάδεια το Πρωτοδικείο, αφού

θ' αποτελείται από τους ιδίους δικαστάς.

Μπουφίδης. Είπα ότι δεν φταίνε ο] δ]καστές.

ΔnλιΥιόvvnς. Η τακτική αυτή δεν νομίζω ότι δ]ευKOΛUνε] τις συζπτήσε]ς, αντίθε

τα νομίζω, ότι παράγει διαπλnKIIσμOύς κα] σκάνδαλα. Η γνώμη, την οποίαν είχα κατά

το 1875, το Δεκέμβριο, αυτή η γνώμη εξακολουθεί να είναι γ]α μένα η κρατούσα. Η

γνώμπ, δε, την οποίαν κατά Δεκέμβριο του 1875 έδωσα στη Βουλή, είναι, ότι προσέγ

γ]ση των δ]καστών προς τους δ]καζομένους είναι επικίνδυνος για τη δ]καιοσύνη. Κα

τά το 1875, το Δεκέμβρ]ο, Πρόεδρος του Υπουργικοι) Συμβουλίου ήταν επιφανής

πολιIlκός άνδρος, ο αείμνπστος Κουμουνδούρος. Επρότεινε στη Βουλή πίστωση, δ]α

της οποίας ζητούσε τα αναγκαία χρήματα, για να συστήσει Πρωτοδικείο στην Κόρ]ν

θο. Άλ/' όταν συζπτήθηκε η πίστωση αυτή, έκρ]να ότι είχα καθήκον να αντιλέξω, αν

κα] ouYέnImt να μην είμαι μεν από εκείνους, ο] οποίοι ανήκουν σIlς τάξεις του κόμ-

74

Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Ι

ματας, του οποίου ηγείτο ο μακαρίτης Κουμουνδούρος, πoλπεuόμεvoς αυτοβούλως

μετά Ι Ο κοι πλέον φίλων, να συμπαθώ όμως τον αείμνηστο άνδρα ΚQΙ να παρέχω εις

αυτόν την υποστήριξή μου κατά τις συζητήσεις του Κοινοβουλίου, ΟΟες φορές βε

βαίως ο] γνώμες του Υπουργείου δεν ήοοv αντίθετες προς ης δικές μου γνώμες. Π

ΤOJας περίπτωσης ήταν n εισαχθείσα πρόταση της συστάσεως νέου Πρωτοδικείου.

Αγόρευσα κατά της προτάσεως αυτής ο Πρωθυπουργός αντείπε προς με" Αφού" επα

νήλθε και αγόρευσε, n δε ψηφοφορία που έγινε με ονομασηκή κλήση έ&.χJε σ' εμένα

άδικο, διότι n βουλή επεψήφπσε την πίστωση, την οποία ζητούσε ο Πρωθυπουργός.

Το αποτέλεσμα της ψπφοφορίας βεβαίως δεν εξέπλπξεν, αφού υπεστπρίζετο το νο

μοσχέδιον από τους φίλους του Υπουργείου, αν και το νομοσχέδlOν δεν είχε χαρα

κτήρα πολιτικό. Αλλά τοοούτην είχα πεποίθηση περί τοu επιζημίοu τοu μέτροu, ώστε

έκρινα ότι έπρεπε να ματαιώσω αuτό κατ' άλλον τρόπον, σuνε-Νοήθηκα δε με πολ

λούς Βοuλεuτές, και κατορθώθηκε την εσπέρα εκείνη ν' αποφασίσει η BouM, όπως
σuσταθούν δlOδοχ]κά Πρωτοδικεία όχ] μόνο στπν Κόρ]νθο, αλλά και στα Κaλάβρu

τα, στο Γύθε]ο, στην Εuρuτανία, σrην Κuνοuρία, στη Γόρτuνα, σrη Θήβα, σων Ιθά

κη κα] σro Ξηροχώρ]ο. Ο αριθμός των Πρωτοδικείων των σuσταθtντων ανεβιβάσθπ

κε σε 1Ο nεpinou, πλην τοu Πρωτοδ]κείοu της Kopivθou. Ο μακαρίτης KoulJouv
δούρος τότε ανήλθε στο βήμα, και παρεκάλεσε τπν BouMV να παύση πλέον τις ψη

φοφορίες.

Α. Σιμόποuλος (Υποuργός επί των Ο]κονομικών). Διότι εξηκολούθη π δημ]οuρ

γία και άλλων.

Θ. Π. Δnλιyιάvνnς. Διότι σε κάθε από τις προτάσεις αuτές γινόταν ψπφοφορία,

κα] κάποιες από τις ψηφοφορίες εγένοντο με ονομαστ]κή κλήση. Δήλωσε ο μακαρί

της Κοuμοuνδούρος, ότι τα θέματα έχαοον την αξίαν των, ότι είναι περmόν πλέον να

επαναλαμβάνοντα] ψπφοφορίες. Ο αείμνηστος ανήρ είχε αρετήν, της οποίας πολλά

κις εμνήσθηv- ήταν καθ' uπερβολή ανεκτικός. Σηκώθπκα από τη θέοη μοu - καθό

lJouv επάνω σε θρανίο - και παρέστηοο σroν αγορεύοοντα τότε, ότι, εάν απώλεσαν τα

θέματα τπ σημασία των, εάν ο] εργασίες μας έπαuοον να είναι σποuοοίες, παρέστησα

ότι δεν φταίμε εμείς, άλ)..' ότι φταίει το Υποuργείο, 10 οποίον εισήγαγε πρόταση όχι

onouOOίa. Αληθώςόχι σποuοοίαθεωρούσαμετην πρότασπ περί σuσrάσεωςΠρωτο

δικείοu στην Κόρ]νθο. Έτσι, με τη ouvaivεonτοu Υποuργείοu και με τπ BouM να

επ]κροτεί, έγ]νε δεκτό να κρ]θεί, ότι δεν σuζητήθηκε τίποτα. Τοιοuτοτρόπως και το

Πρωτοδ]κείο Κορίνθοu δεν σuνεσrήθηκε και τα άλλα Πρωτοδ]κεία δεν σuνεστήθη

οον. Τη -ινώμη αuτή έχω και σήμερα, και ομολογώ ότι φρονώ, ότι n σύσrαση Πρωτο

δ]κείων σε στενές περιφέρειες, σε μικρές περιφέρειες, είναι επιζήμια. Και εάν είναι

άρ]στοι οι δ]καστές, και εάν είναι ανώτεροι πάσπς uπονοίας, μεροληψίας και μπ εuθύ

τητος, πρέπει να μη λησμονήσοuμε, κύριο] Βοuλεuτές, ότι ο] αρχαίο] έΝγαν, ότι δεν

αρκεί μόνο να είναι, αλλά κα] να φαίνονται ότι είναι. Υπόvoιαι εγείρονται και δημ]οuρ

γούνται στη σuνείδησπ των πολιτών, ότι ο] δ]Kασrαί χαρίζονται, ότι μεροληπτούν, ότι

επηρεάζονται από τις σχiσεις τοuς.

Ο κ. Βοuλεuτής εκ Λεβαδείας έχει μεγίστη εuστρoφίαν πνεύματος και εuφuίαν
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αξίαν αναγνωρίσεως αλλά μετέτρεψε τα ζητήματα, όταν δ' λέγουμε περί των στενών

περιφερειών κα] περί της πρoσεwίσεως των δ]καζομένων προς τους δικάζοντας, εξε]

κόνισε ποία τυγχάνει η απονομή της επανορθωτικής δικαιοσύνης στην Αθήνα, στη

μέγιστη αυτό περιφέρεια. Συμπέρανε δε, ότι αν η απονομό της επανoρθωτικιlς δικαιο

σuνης είναι tO]QUIll, την orιoία 11αρέmησε, στην Αθήνα, ουδείς έχει δ]KαJωμα να πα

ραπονεθεί, εάν σε κάπο]α στενή περιφέρεια είναι τοιαύτη η απονομό της πο]νικός δ]

κα]οσύνης, ενώ αυτός νομίζει ότι είναι 110ΛU καλύτερη. Το δικό μου επάγγελμα δεν με

υποχρεώνει να φοιτώ στο ΠλημμελεlOδ]κείο, ομολογώ δ' ότι μέχρι αυτή την ώρα

αγνοούσα όσα γίνοντα] στο ΠλημμελεlOδικείο Αθηνών, μετ' εκπλήξεως δε και μετά

θλίψεως άKoυσa την εξεικόν]ση των εργασιών του Πλημμελειοδ]κείου Αθηνών, την

οποίαν ο κuρ]ος Βουλευτός εκ Λεβαδείας περιέγραψε. ΕίΙ1α μετ' εKπλrίξεως, όχ] διότι

αμφισβητώ την ακρίβεια της εικόνας, άλ/' εξεπλάγην, πώς ο Ε]σαγγελεύς των Εφε

τών, ο 0110ίος είναι ο ανώιερος επιθεωρητής της ποινικής δικα]οοuνης, πώς ανέχεται

τέτοια κατάσταση, πώς δεν κάλεσε αμέΑUς τον Ε]σαγγελέα των Πρωτοδικών, δεν εζή

τησε παρ' αυτού λόγον, πως συμπράπε] σε τέτο]α σάτυραν της απονομής της δΙΚα/Ο

σύνης, αυτός ο υποκατάστατος αυτού, ο Εισαγγελεύς των Πρωτοδικών. Εάν εκείνοι,

ο] 0110ίOl είναι εΙllτετραμμένο] λειτουργοί κατά την απονομό της δ]καιοσuνης, και

έχουν είτε κυρία, είτε επ]κουρ]κή αΠOσΤOλrί σΙην απονομή αυτής, δεν εκπληρώσ] τα

καθήκοντά των, εάν ο] εππηρούντες αυτούς δεν εκπληρώνουν τα καθήκοντά τους, εί

ναι απελπισία, Κύρ]ο], για κάθε δικαστήριο, όπου κα] αν tOUtO λειτουργεί. Και 11αίρ

νοντας μάλισΙα αφορμό αΙ1' αυτό ν' αΕ10ταθώ lφος τον Υπουργό της Δ]καιοσύνης, αν

κω ελπίζω ότι δεν έχει ανάγκη της δικής μου προτροπής και ενισχUσεως ο κ. Υπου ρ

γός, κω θα πρέπει να λάβει αφορμή να μην αφήσει να παρέλθουν οι λόγοι του κ.

Βουλευτοι} εκ Λεβαδείας στη σ]ωπό, αλλά να ζητήσει να εξετάσει τα πράγματα πως

έχουν, κα] όχ] μόνο να οδηγόσε] τους αντ]προσωπεύοντας την Πολιτείαν, όπως

aOKOUV τη δημοσία αγωγή εκεί, όπως εκπληρώνουν ειλικρ]νά και όχι εικονικά το κα

θήκον τους, αλλά και να πάρει μέτρα εναντίον εκείνων, οι οποίοι έ&ϊκJαν αφορμή σε

τέτο]ο σaτυ ρισμό της δΙΚα/οσύνης της πατρίδος μας.

Αλλά το κακόν αυτό ας υποθέσωμεν ότι είνω μοναδ]κό στην Αθόνα, εύχομα/ δε

να είναι μοναδικό, κα] να μη διαπράπετα] κα] σε άλλα μέρη, ελπίζω δε να μην επανα

ληφθεί και στο μέλλον, εάν το Υπουργείον της Δικαιοσuνης προβεί σε έρευνες περί

του πράγματος και φροντίσε] να διoρθι:iκπ] τα κακώς κείμενα.

Αλλά δεν επρόκειτο περί της ευρείας περιφερείας των Αθηνών, Ε1ερί του κέντρου

των Αθηνών, για να περιγράψει ο κ. Βουλευτής εκ Λεβαδείας ποία τυγχάνει η κατά

σταση του Πλημμελειοδικείου επρόκε]το περί άλλου θέματος, τούτου, ότι, όταν

]δρuονται Πρωτοδικεία σε μ]κρές περιφέρειες, σε μ]κρές κοινωνίες, όταν ο] δ]καστές

είναι αναγκασμένο] να συγκο]νωνοuν, να είναι σε άμεση εΙ1αφό με τους κατοίκους

του χωρ]ού ή της κωμοπόλεως εκείνης, σΙην οποία εδρεuει το Πρωτοδικείο, όταν συ

ναvτιώνται οι δικαστές και οι δ]καζόμενο], όταν ytUOVΤaI, όταν περνούν τα βράδια

μαζί τους, όταν είναι σε άμεση ειιαφή κω άμεση συγκο]νωνία, είνα/ αδύνατον να μέ

νουν ανεπηρέαστοι. Οι κο]νωνικές σχέσεις πολλές φορές tYθappUVOUV όσους είναι
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προσηλωμένοι σrα δικά τους συμφέροντα, συμβαίνει δε οι σχέσεις αυτές να ειαρέπο

νται και μέχρι της εκπληρώσεως των δημοσίων καθηκόντων, και εάν τυχόν οι δικα

στές είναι ανώτεροι κάθε τέτοια αιτίας, είναι όμως όχι αδύνατον, εκείvoι οι οποίοι

έχουν αντίθετα συμφέροντα, να μην πείθονται ότι, εάν εξέδωσαν οι δικαστές τέτοια

απόφαση, εξέ&υοον αυτή μετά δικαιοσύνης, δεν είναι αδύνατον να υποθέσουν, ότι

την εξέ&uσαν χάριν εκείνων, μετά των οποίων συμβιώνουν και βρίσKovτω σε άμεση

επαφή.

Κατά την δική μου γνώμη, η δικαιοσύνη του λαού πρέπει να είναι μέοο σro λαό,

και να βρίσκεται σε άμεση επαφή μαζί του. Η ανωτέρα όμως δικαιοσύνη δεν πρέπει

να έχει σχέσεις με τους δlκαζομένους. Ενθυμείσθε τους αρχαίους, πόσο υπερβολικά

έκριναν αυτά, πώς αναπαρίσταναν με εικόνες τη γνώμη τους, για να διδάξουν στα

πλήθη, ότι οι δικάζοντες πρέπει να είναι ξένοι των δικαζομένων. Πολλοί ενθυμούνται

τα ιστορούμενα περί των δικαζόντων στο σκοτάδι, για να μη βλέηουν τα πρόαυηα

των δικαζομένων.

Γ. Θεοτόκης. Εξήτασα το ζήτημα, Κύριοι, από τη διοικητική του σκοπιά. AλJ.iJ το

ζήτημα συζητήθηκε από ΠΡOλαλήσαvτ:ες και από τη δικασηκή του σκοηιά. Και ακού

σατε τους μεν κατηγορούντες το σύστημα των μικρών δικαστηρίων, ή μάλλον το σύ

στημα των δικαστηρίων που λειτουργούν στις μικρές πόλεις. Και ακούσατε τον εύ

γλωπο εκ Λεβαδείας Βουλευτή, που αντιμετώπισε τα επιχειρήματα, τα οποία από αυτό

το βήμα αναπτύχθηκαν κατά των συγκεκριμένων δικασΙηρίων, δύνασθε δε να κρίνετε

μεταξύ των επιχειρημάτων του μεν και των επιχειρημάτων των δε. Αλ/ά ο αξιότιμα; εκ

Γόρτυνος Βουλευτής προσεπάθησε να μειώση την ενrύπωση, την οποία ο λόγα; του

αξιοτίμου εκ ΛεβαδεΙας Βουλευτού προξένησε στη Βουλή, και ανέφερε, ότι όσα λέ

χθηκαν απ' αυτόν, σχετικά με το δικαστήριο των Αθηνών, ήσαν υπερβολικά, και εξέ

φρασε την απορία του, πώς ο Εισαγγελεύς δεν ενήργησε προς τιμωρίαν των δικα

στών, περί των οποίων έκανε μνεία ο αξιότιμος εκ Λεβaδείας Βουλευτής. Αλ/ά ποίαν

ενέργειαν ηδύνατο, παρακαfώ, να κάνει ο Ειοογγελεύς; Μήπως ο αξιότιμος Βουλευ

τής εκ Λεβαδείας παρέσrησεν, ότι εκ κακής προαιρέσεως των δικαστών τα γεγονότα

ταύτα τα λυπηρά συνέβησαν; Συνέβησαν, συμβαίνουν και θα συμβαίνουν, διότι είναι

αδύνατον, εξ' αιτίας του μεγάλου αριθμού των δικών, να επαρκέσουν οι δικαστές

προς λεπτομερή και ακριβή εξέταση των υ ποθέσεων. Αυτό παρέσΙησε ο κ. Βουλευτής,

και υ ποστήριξε, ότι στο δικαστήριο, το οποίο θα έχει λιγότερες υ ποθέocις, η εξέταση

θα γίνεται καλύτερα, η εκδίκαση της υποθέσεως τακπκωτέρα.

Η σθεναρή υπερόσπιση των επιχειρημάτων του Μπουφίδη εκ μέρους του

ιδίσυ του Πρωθυπουργσύ και Υπσυργού Εσωτερικών Γ. Θεοτόκη δεν άφηνε

περιθώριο σε κανέναν να αμφισβητήσει ότι ο Μπσυφίδης θα καθιστούσε με τη

σύμφωνη γνώμη της Βουλής τη Λεβόδεια πρωτεύουσα του Νομού Βοιωτίας.

Στη Θήβα οι παρόγοντες όλης της πόλης και της επαρχίας συνειδητοποιού

σαν πλέον ότι η βουλή θα ψήφιζε το νομοσχέδιο και ότι η Λεβάδεια θα γινόταν

το κέντρο του Νομού.

Η κατάσταση άρχισε να επιδεινώνεται.
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Οι Θηβαίοι πίστευαν ότι η Κυβέρνηοη ε(χε δώσει εντολή στο τηλεγραφείο

να μην αποστέλλονται τηλεγραφήματα διαμαρτυρίας στον τύπο, γεγονός που

ανάγκασε το Δικηγόρο Β. Κυρέλλο να στείλει στην εφημερίδα «Εμπρός» την

πιο κάτω επιστολή:

Κι5ριε Συντάκrα,

Σας γράφω από τας επαναστατημένας Θήβας μη έχων δε την απαιτουμένην ψυ

χικήν γαλήνην όπως σας περιγράψω την έκρυθμον κατάστασιν, παρακαλώ ν' ακού

σετε δι' αυτήν τους εηιφέροντας τσ παρόν μσυ.

Τους εστείλαμεν εηίτηδες διότι τα τηλεγραφήματά μας τα κατακρατεί η λογσκρι

σία.

Εν Θήβαις, !Ο Ιουνίου ώρα !! Π.μ.

ΥμέτεροςΒ. Κυρέλλος

Το τηλεγράφημαπου νόμιζαν λανθασμέναότι δεν ε(χε φθάσει στον βασιλιά

έλεγε:

Mεγαλεtότατε,

Επαρχία Θηβών, δολοφσνσυμένηυπό της Κυβερνήσεωςκαι θυσιαζομένηεις

αυθαιρέτουςθελήσεις βουλευτού Λεβαδείας, μαίνεrαι από τριών ημερών, ετέθη δε

υπό την σκέπηντης Υμετέρας Μεγαλειότητας,παρ' ης και μόνης αναμένει την σω

τηρίαν της.

Η Κυβέρνησιςαντί να συντελέσει εις κατευνασμόνεξαφθέντωνπνευμάτων ρί

πτει έλαιον εις την πυράν και μας θέτει από σήμερον υπό την πτέρναν ίλης ιππικού.

Απαγορεύειδε την αποστολήντηλεγραφημάτωνκαι παραποιείοσάκις δεν παρα-

κρατεί τα αποστελλόμενα.Ο λαός έτι πλέον εξαγριωθείςεκ τούτου, προβαίνει εις τα Ι

έσχατα και συγκρατείται μόλις υπό των συντηρητικώντου τόπου στοιχείων. γμετέ-

ρα Υψηλή επέμβασιςας προλάβει βεβαίαν αψατοχυσίαν.

Το πρωίτης 1Ο lουνίου έφθασε έξω από τη Θήβα η ίλη του ιππικού σε από

σταση περίπου 15 λεπτών από την πόλη. Ο Δήμαρχος Θηβών Ζεγγίνης μαζί με

τον Αστυνόμο προϋπάντησαν τον ίλαρχο Μελέαγρο και του ζήτησαν να μην ει

σέλθουν στη Θήβα φοβούμενοι μήπως ερεθιστεί το εξαγριωμένο πλήθος από

την παρουσία τους.

Ο διοικητής της (λης σεβάσθηκε το αίτημά τους και κάλεσε τον τηλεγραφη

τή της πόλης, στον οποίο έδωσε εντολή να διαβιβάσει αναφορά του στην Κυ

βέρνηση, από την οποία ζήτησε νεώτερες διαταγές.

Οι Θηβαίοι έδωσαν τροφή για την ίλη μόνο για μια ημέρα, γεγονός που ανά

γκασε το Υπουργείο Στρατιωτικών να διατάξει την αποστολή τροφοδοσιών για

τις ανάγκες της ίλης.

Όταν στις 6 μ.μ. της 10 lουν(ου έφθασε στο ΥπουργείοΣτρατιωτικώντο τη

λεγράφηματου ιλάρχου Μελέαγρου, ο τμηματάρχηςδημοσίας ασφαλείας

ταγματάρχηςχωροφυλακήςΚόκκαληςτο προσκόμισειδιοχείρως στον Υπουρ

γό ΣτρατιωτικώνΚουμουνδούρομέσα στη Βουλή.
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Συνήλθε έκτακτο υπουργικό ουμβούλιο και αποφασίσθηκε η άμεση αποστο

λή του συνταγματάρχη πεζικού Δημ. Στάικου με εντολή να εξετάσει την κατά

σταση και να λάβει κάθε νόμιμο μέτρο για την επαναφορά της τάξεως.

Ο συνταγματάρχης Στάικος ανεχώρησε νύχτα για τη Θήβα με άμαξα, συνο

δευόμενος από τον ανθυπολοχαγό Βαλάση, ενώ ακολουθούσε μικρή δύναμη

ανδρών.

ΤαUΤόΧΡOνα ο υπουργός Στρατιωτικών Κουμουνδούρος διέταξε τηλεγραφι

κά το διοικητή του ευζωνικού τάγματος Κορίνθου Πίκουλα να αναχωρήσει με

το τάγμα του για τη Θήβα. Μετά το υπουργικό συμβούλιο. ο υπουργός Οικονο

μικών Σιμόπουλος κάλεσε στο γραφείο του το βουλευτή Θηβών Παπαχατζή και

αφού μίλησαν επί μακρόν ανεχώρησε ο Παπαχατζής εκτάκτως γιο τη Θήβα.

Έξω από τη Βουλή ο Δαούτης δήλωνε στους δημοσιογράφους ότι ο Παπα

χατζής εστάλη από την Κυβέρνηση για να καθησυχάσει τα πράγματα.

Για τη Θήβα ανεχώρησαν επίσης ο Αντιεισαγγελέας Αθηνών Αγγελακόπου

λος και ο Ανακριτής lωαwίδης προς ενέργεια ανακρίοεων και ανακαλύψεως

των πρωταιτίων των ταραχών.

Η Κυβέρνηση έδειχνε πλέον αποφασισμένη να πάρει αυστηρά μέτρα.

Ο συνταγματάρχης Στάικος κατέλυσε στο Κριεκούκι, όπου είχε μεταβεί

προς καταυλισμό και η ίλη του Μελέαγρου.

Στις 11 lουvίου το πρωί ο ανακριτής Ιωαwίδης ανήγγειλε τηλεγραφικά στο

Υπουργείο Δικαιοσύνης ότι παρουσιάσθηκε ενώπιον του επιτροπή εγκρίτων Θη

βαίων και τον διαβεβαίωσαν ότι είναι πρόθυμοι να σεβασθούν τους νόμους και

ότι δεν πρόκειται να αντιτάξουν αντίσταση στις ενέργειες των δικαστικών αρχών.

Ο ανακριτής Αγγελακόπουλος ενημέρωσε τηλεγραφικά τον Υπουργό Δικαι

οσύνης το μεσημέρι της ίδιας ημέρας ότι η παρουσία του Βουλευτή Παπαχα

τζή ηρέμησε τα πνεύματα και ότι η τάξη έχει αποκατοσταθεί.

Οι δύο εκπρόσωποι της Δικαιοσύνης μαζί με το βoυλεuτή Παπαχατζή πήγαν

στο Κριεκούκι και συνεwοήθηκαν με το συνταγματάρχη Στάικο για την είσοδο

των στρατιωτικών δυνάμεων στη Θήβα.

Προηγήθηκε το ευζωνικό σώμα, μετά το πεζικό και ακολουθούσε το ιππικό,

ένα σύνολο 500 ανδρών με επικεφαλήςτο ταγματάρχη Πίκουλα και τον ίλαρχο

Μελέαγρο. Οι πολίτες αντιμετώπισανφιλικά το στρατό και οι κάθε είδους απει

λές αποδείχθηκαναπλά λόγια.

Ο στρατός κατέλυσεστα οχολείατης πόλης.

Το απόγευμα 15μελής επιτροπή των Θηβαίων επισκέφθηκετο συνταγμα

τάρχη Στάικο για να χαιρετίσουντην άφιξη του στρατού και να διατυπώσουντα

αιτια της έκρυθμης κατάστασης.

Ο ιατρός Β. Δράκος απευθύνθηκεστο Στάlκο εκ μέρουςτης επιτροπήςλέ

γοντας:

ΚύρΖε ουνταγματάρχα

Η πόλις {ων Θηβών δι' ημών σας απευθύνειτους χαιρετιομούςτης.

Λυπείται λίαν υποδεχθείσαυμάς και τον αδελφόν στρατόνάνευ της πρεπούσης

εκδηλώσεωςαισθημάτωναγάπης, διότι ήλθατε εκιελώνωςδιαταγάςνα καταστείλετε

την εκδήλωση των αισθημάτωνμας δια την αδικίαν ήτις μας ηροσγίγνεται. Καίτοι
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γνωρίζομεν ότι ΟΙ τύποι δεν επιτρέποuσιν, εν τούτοις εuαρεστηθείτε να δεχθήτε την

παράκλησιν, ην ολόκληρος η επαρχία δι' ημών σας απευθύνει, ίνα μεταβιβάσετε

οποuδήποτε την άπειρον θλίψιν της, δια το μελετώμενον κατ' αυτής μέγα αδίκημα

δια της επιψηφίσεως ως έχει TOU νομοσχεδίοu περί Διοικητικήςτου Κράτοuς διαι

ρέσεως.

Ο Στόlκοςτους υπενθύμισεότι κανείς δεν έχει το δικαίωμα να παραβιόζεl

τους νόμους και ότι ο στρατός έχει έλθει για να μην επιτρέψει βιαιότητες, συ

νέστησε να επιδείξουννομιμοφροσύνηκαι με τσυς πολιτικσύςεκπροσώπους

τσυς να διεκδικήσουννόμιματα αιτήματότους,

Η δήλωση τσυ πρωθυπουργούΘεοτόκη ότι την ψήφιση του νομοσχεδίου

δεν θεωρεί ζήτημα εμπιστοσύνης,αΜό αφήνει ελεύθερουςτους κυβερνητι

κσύς βσυλευτέςνα ψηφίσουν κατό συνείδηση, ευχαρίστησετους Θηβαίους

διότι όφηνε ελπίδες για τη μη ψήφισητου νομοσχεδίου.

Οι συνεχείς επαφέςτσυ βουλευτή Παπαχατζή με τους συμπολίτεςτου, δια

μόρφωσανμια νέα κίνηση τακτικής στον αγώνατης Θήβας.

Έδειχναν ικανοποιημένοιμε μια τροπολογίαόπου διοικητικό και δικαστικό

να ανήκουνστο νομό Αττικής ή, σε περίπτωση πσυ δεν γινόταν δεκτό αυτό το

αίτημό τους, να ανήκαν διοικητικόστο νομό Βοιωτίας και δικαστικόνα μην υπό

γονταν στη δικαιοδοοίατου ΠρωτοδικείουΛεβοδείας, αλλό να παρέμενανστη

δικασnκή δικαιοδοοίατων Αθηνών.

Το γπουργικόΣυμβούλιοαποφόσιοεσε συνεδρίασήτου την ψήφιση του

Νομοσχεδίουως είχε, ενώ ο γπουργόςΔικαιοσύνηςΚαρόπαυλοςδιέταξε τις

δικαστικές αρχές, που είχαν μεταβεί στη Θήβα, να συνεχίσουντις ανακρίσεις

και να προβούνστη σύλληψητων πρωταγωνιστώντων επεισοδίων.

Ο γπουργόςΣτρατιωτικώνΚουμουνδούροςδιέταξε το Στόικο να βοηθήσει

την ανόκριση στο έργο της.

Ο γπουργόςΔικαιοσύνηςδήλωσε ότι:

Θα εκδοθούνεντάλματα κατά πάντων των υποκινπσάντωντον λαόν εις τας τα

ραχάς. των αγορευσάντωνεις τα σuλλαλητήρια,ακόμη και κατ' αuτών των Δημάρ

χων, αν ήθελε προκύψει ένδειξη της ενοχήςτων.

Φαίνεται ότι οι πολίται παρασύρθησανuπό πολιτικώνκερδοσκόπων,εκμεταλ

λευθέντωναυτούς δι' άλλα σuμφέροντα,

Ελπίζομενότι η ανάκριση θα αποκαλύψητους ηθικούςαυτοuργούς,θα τιμωρη

θώσι δε ούτοuςαuστηρότερονκαι αυτώντων στασιακών.

Οι ανακριθέντεςαπό τον Ανακριτή Ιωαwίδη ήταν οι Βασίλειος ΚυρέλλοςΔι

κηγόρος, ΘωμόςΣαχόλης, Ε. ΑναστασίουΔικηγόρος, Ερμ. ΠαπαχατζήςΔικη

γόρος, Νικ. Αναστασίου Ιατρός, ΑναστόσιοςΖεγκίνης Δήμαρχος Θηβών, Ζερ

βόπουλοςέμπορος,Τσέλιος Ιατρός, Δημ. ΒαγιόwηςΦαρμακοποιόςκαι Π. Ζή

σης.

Όλη αυτή η κατόσταση έδινε τροφή στον Αθηναϊκότύπο. που κατακλυζόταν

από όρθρα, επιστολές, χρονογραφήματα,σκιτσόγραφα.στίχους.

Ο περίφημοςΣουρής έγραψε στο «Αστυ»:
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Θπβ<iiκός πόλεμος

Κύπα, μάχπ συγΚΡΟίείτω, κι' ο Μπουφίδπι; aππνώς

πτέρυγι λευκή χιόνΟς" επελaύvει στεΥaνός",

κ' ο Κaκούλεζaι; της ΘΩβaιΥ που πολέμου μένα; κρύπτει,

Πυρ πaλτόν ειι; τούτοv.ρίπτει,

ΚεΡaυνώνων. τον Μπουφίδπν Ωs ο Zεuι; ταν Κaπανέα...
χαίρε γενεά γεν/αία.

Να κ/ ο Λάππας στον καυγά

ώσπερ ΥΙΥας υψωθείς,

nλnν: κι' εκείνα; επί γα έπεσε πavταλωθείς.

Στην (δια εφημερΙδα υπήρχε σχόλιο από την αγόρευση Μπουφίδη στη βου

λή κοι εγένετο μνε(ο του εύθυμου περιστατικού Ι:!ε το μάρτυρα οπό την Αίγινα.

Έγραφε η εφημερfδa:

(Νοστιμώτατοv) δικαστικόν ανέκδοτον διηγήθη προχθές εν τη Βουλή ο Κ.

Μπουφίδης, ομιλών περί της νέας διοικητικήςδιαιρέσεως κοι θέλων ν' αποδειξη

την ανεπάρκειαντων υφισταμένων δικαστηρίων.

Συνέχιζε με τη λεπτομερή περιγραφή του περισrQτικού και κατέληγε:

Και ο εν μικροσκοπία Ντρέϋφουςαπάγεταl εις το πραιτώριον, ότε μετ' ολίγον

προσάγεται προς εκδίκασιν της ανακοηής του, ο αληθής κατηγοροι.Ίμενος, ο πραγ

ματικώς κατα'ιΎελθείς. Ο αηροσδοκήτως καταδικασθείς δεν γνωρίζομεν τι έγεινεν

εις την περίστασιν ται.Ίτην, αλλά προδήλως εδέησε να γείνη προσφυγή εις τον Άρεl

ον Πάγον και να διαταχθή η αναθεώρησιςτης δίκης!

Το ανέκδοτον είναι τω όvτι διασκεδαστικώτατονκαι δεν είναι δυστυχώς μοναδl

κόν- ά'λλ' είναι βέβαιος ο κ. Μηουφίδης, ότι αυτά δεν θα γίνωvται - όχι εις τους

Παρισίους πλέον - άλ/' εις την Λεβάδεια.

Το Σάββατο 12 lουν{ου στην εφημερfδα"ΕΜΠΡΟΣ.. υπήρχε το πιό κάτω άρ

θρο:

«Τα παράδοξα»

Και αι μεν απειλαί των Θηβαίων περί ενόπλου εισβολής εις Αθήνας δεν παρέ

χουν, ελπίζομεν, πραγματικόν κίνδυνον, όπως ανησυχεί τις. Μολονότι η πρωτεύ

ουσα δεν έχει την τι.Ίχην, καθώς και η Λεβάδεια, να διατελή υπό την στρατηγίαν του

συμπαθεστάτου άλλως τε βουλευτού κ. Μπουφίδου, η εκ των νώτων όμως αντί

δρασις των Λεβαδέων, θα ωφελήσει πολύ την άμυναν των Αθηνών.

AJJ..ά νομίζομεν, ότι είναι καιρός να εννοήσει και η Κυβέρνησις, ότι το νομοσχέ

διον της διοικητικής διαιρέσεως δεν αξίζει τοιαύτας θυσίας. Μεταξι.Ί των αστεlοτέ

ρων επινοιών είναι και το να θέλη κανείς να βελτιώσει την διοίκησιν δια του πολλα-
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Η πολιτική ηγεσ(α στη Βουλή του 1887. Xoρfλooς Τρικούπης στο βήμα. ΑΥδρέας Aν~

γερινός, Πρόεδρος της Βονλής, από δεqά Δημήτριος Ράλλης, Σφlφτόμrwλας (με τη φον

σraviUo), Νικόλαος Λεβiδης, Άπελος Βλάχος, Θεόδωρος Δηληyι.άwης, Ανδρέας Σνγγρός,

Στέφανος Σκoνλmιδης, Νικόλαος Μπονφ{δης αΤΙό αριστερά, Γεωρywς Θεοτόκης, Στέφανος

Δραγούμης, Kνρto"l«J'ύλης Μαυρομιχάλης, Αλέ{ανδΡος Σκονζές, ΔlOνύΣWς Στεφάv01J, Τιμα

λέων Φtλήμωv, Νικόλαος Καλογερόπονλος, Αχιλ. Γερoκωσrόπoνλoς.

πλασlOOμOιJ των αφορμών, αίτινες παραλύουοιν αυτήν. Ιδlαηέρως μάλιστα n εξέ

γερσις των Θηβών και n αριμάνειος οτάοις της Λεβαδείας αποδεικνύει προώρως,

ότι το νομοσχέδιον της δΙΟΙΚΩτικής διαιρέσεως δεν παράγει τόσον καλούς καρπούς.

Όσοι αναζητούσιν α/τlO εις την επιμονήν του κ. Θεοτόκη υπέρ του νομοσχεδίου

τούτου βεβαιούσιν, ότι ο κ. Πρωθυπουργός φρονεί, ότι η Ελλάς μόνον δια της δι

οικητικής διαιρέσεως δύναται να σωθεί. Ά)).,' η Ελλάς, πτις δεν είδεν ανακούφισιν

μέχρι τούδε aπό μέτρα πολύ σοβαρώτερα, παρακαλεί τον κ. Πρωθυπουργόν να μη

την σώσει δια τοιούτου νομοσχεδίου.

Το συμπέρασμα όλων τούτων θα φανεί ίσως παράδοξον. Άλλ' αυτπ είναι η γνώ

μη μας. Η Κυβέρνησις Θεοτόκη δεν έχει αντίδρασιν εις την Βουλ/ν και εύρεν ευμε

νεστάτην υποδοχπν από την κοινπν γνώμην. Απεφάσισε λοιπόν ν' αντιπολιτευθεί

εαυτήν. Και προς τούτο εξέλεξε το νομοσχέδιον της δΙΟΙΚΩτικπς διαιρέσεως. Η aπό

φασις τιμά βεβαίως το ηρωισμόν της. Αλλά παρακαλούμεν τον κ. Θεοτόκην να τε

θεί πδη επί κεφαλής των στρατευμάτων των αποστελλομένων εις ΘΠβας. Αφού δεν

ηδυνήθη να μας αποδειξη, ότι είναι μέγας Πρωθυπουργός, ας μας αποδειξη, του

λάχιστον, ότι είναι μέγας στρατηγός".

Στις 13 'ουνίου η "ΑκρόΠΟλη» δημοσίευσεμέρος τηλεγραφήματοςαπό τη
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Λειβαδιό. Σύμφωνα μ' αυτό δεν υπήρχε ξεσηκωμός στη Θήβα. όπως έλεγαν σι

ανταποκρίσεις από τη Θήβα, αλλό η αλήθεια ήταν ότι με προτροπή δικηγόρων

των Θηβών, οι Θηβαίοι είχαν κλείσει τα μαγαζιό τους επί 2ήμερο και κατεγείνο

ντο σε σύνταξη και αποστολή τηλεγραφημάτων προς το Βασιλιό, την Κυβέρνη

ση, τη Βουλή και τις εφημερίδες ..
Το υπόλοιπο τηλεγρόφημα δεν δημοσίευσε η «Ακρόπολις» για να μην δημι

ουργηθεί ένταση στη Θήβα, ενώ την ίδια ημέρα ο Υπουργός Παιδείας Ευταξίας

δήλωνε ότι η Λειβαδιό πόοεl θυσία πρέπει να γίνει έδρα Διοικήσεως.

Στις 14 lουνίσυ οι βουλευτές Θηβών Π. Παπαχατζής, Σ. Σπυρομήλιος και Ν.

Δαούτης κατέθεσαν στη Βουλή τρσπολογία, σύμφωνα με την οποία ζητούσαν η

επαρχία Θηβών να ενταχθεί στσ νομό Απικής και ο νομός Βοιωτίας να απoτε~

λείται από την επαρχία Λεβαδείας και τους Δήμους Τlθορέας, Ελατείας, Δρυ

μαίας και Λαρύμνης της επαρχίας Λοκρίδος, ενώ πιο έντονη ήταν η φημολογία

ότι η Κυβέρνηση, προς όροη των παραπόνων των Θηβαίων, οκεπτόταν να

εντόξει διοικητικό τη Θήβα υπό της Λεβαδείας ενώ δικαστικό υπό του Πρωτο

δικείου Αθηνών.

Στη Θήβα συνέχιζε να παραμένει ο στρατός που ανήρχετο τελικό οε 750 όν

δρες.

Ο συνταγματόρχηςΣτόικος με τηλεγρόφημότου διευκρίνισεστο Υπουρ

γείο Στρατιωτικώνότι ζήτησε ψωμί και τροφή, διότι η αγορό των Θηβών δεν

επαρκούσεγια να προμηθευτούντα απαραίτητατρόφιμα, και όχι γιατί υπήρξε

όΡVΗση εκ μέρουςτων εμπόρωντης Θήβας. Οι παρόγονΤ&ςτης Λεβαδείαςεί

χαν αρχίσει να ανησυχούνμε τις κινητοποιήσειςτων Θηβαίων, γι' αυτό στις 14
lουνίου συγκόλεοαν συλλαλητήριο και με ψήφιομα ζητούοαν από το Βασιλιό,

τη Βουλή και την Κυβέρνηοη να παραγκωνίσουντα στασιαστικό και παρόνομα

κινήματα των Θηβαίων και να ψηφισθεί το νομοσχέδιο όπως είχε υποβληθεί.

Κατέληγαν δε ότι κόθε όλλη λύση θα αποδείκνυε σε όλη την Ελλόδα ότι επε

κρότησαν όσοι δεν οέβονται τους νόμους και όσοι απειλούντο καθεστώς.

Ταυτόχρονα οι Θηβαίοι παρόγοντες έστειλαν το πιο κότω τηλεγρόφημα

στον καθηγητή Ιστορίας του Πανεπιστημίου Αθηνών κ. Σπύρο Λόμπρου:

Εξ ονόματος του Θηβ<iIKOύ λαού παρακαλείσθε όπως ευαρεστούμενος δηλώσετε

υπό την ιδιότητά οος απόψε εις την ,{Εστίανl, και αύριον εις τας λοιπάς εφημερίδας

,{ποία πόλις υπήρξεν» από των αρχαιοτάτων χρόνων μέχρι σήμερον η πρωτεύουοο

της Βοιωrίας και αν ποτέ εχρημάτισε τοιαύrη n πολις Λεβάδεια. Εκφράζουμε εκ των

προτέρων ισόβιον ευγνωμοσύνον Επαρχίας. Εξ ονόματ-ος του Θοβα1'κού λαού.

Ο καθηγητής Σπύρος Λόμπρου απόντησε όμεσα στις 15 lουνίου δια μέσου

των εφημερίδων:

Αρχικό ανέφερε τη μεγόλη ιστορία των Θηβών κατό την αρχαιότητα έναντι

της γνωστής από το Μαντείο του Τροφωνίου Λεβαδείας.

Στη συνέχεια τόνιζε τη διαχρονική πορεία των δύο πόλεων ιστορικό και,

αφού επισήμανε τις ιστορικές εποχές που η μια υπερτερούσε έναντι της όλ

λης, ξεκαθόριοε ότι μέχρι την αποκατόσταοη του Βασιλείου δεν εμφανιζόταν

κόποια πόλη ως πρωτεύουσα της Βοιωτίας, κατέληγε δε ότι:
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Μετά την αποκατάσταση του Βασιλείου η αρχαία Βοιωτία διηρέθη το πρώτον εις

δύο διοικήσεις, την της Θηβαϊδος, έχουσαν πρωτεύουσαν τας Θήβας και την της

Βοιωτίας, ης πρωτεύουσα ανεδείχθη ο Λεβάδεια (Ι 836).
Μετά δε το 1838 οι δύο διοικήσεις ηνώθησαν εις μιαν την τος Θηβαϊδος και

Βοιωτίας με πρωτεύουσαντην Λεβάδεια.

Η δε νέα αυτή διαίρεσις ίσχυε μέχρι και του 1845 ότε καθιδρύθη ο νυν ισχύου

σα νομαρχιακή διαίρεσις.

Ξημερώματα της 15 lουνίου ψηφιζόταν και σε β' ανόγνωοητο νομοσχέδιο

και ο βουλευτήςΔαούτης δήλωνε έξω από τη Βουλή.

- Εγώ είμαι απελπlομένος, δεν βλέπηε τον πλειοψηφίαν εκτροχlαζομένην.

Η Θήβα έχασε την έδραν της, προσπάθησα απόψε δια της ενστάσεως της απαρ

τίας να αναβάλω τη συζήτηση αλλά μάταια, αφοίΙ και αντιπολιτευόμενοl ψηφίζουν

το νομοσχέδιο χάριν επαρχιακών συμφερόντων και έπειτα σου λtγoυν ότι δεν είναι

ΠΡ<XJωΠΙKά.

Επίmδες δε και ανέβαλα να ζητήα.u αύριο επί της γ' αναγv((,σεως ψηφοqχ:ψίαν επί

της τροπολογίας υπέρ των Θηβών για να μην επέλθει αμΈΑUς ο αντίκτυπος στη Θήβα.

Στις 16 lουν(ου επέστρεφεστη Θήβα ο Ανακριτής Ιωαvν(δης, ο οποίος συ

ναντήθηκεστηνΑθήνα με τον ΥπουργόΔικαιοσυνηςΚαρόπαυλοκαι τον Εισαγ

γελώ ΠλημμελειοδικώνΛυκουρέζο.

Η συνεργασ(ατους αντικε(μενοείχε τη συλληψητων πρωταιτίωντων συλλα

λητηρίων και των υποκινουντωντις ταραχές, καθώς και ο χαρακτ/ρισμόςτων

πρόξεων, ενώ ο ανακριτής Ιωαννίδηςόρχισε να απαγγέλλει κατηγορ(εςκαι να

καλε( σε απολογία επώνυμουςπαρόγοντεςτης Θηβαϊκής κοινωνίας. Στη Βου

λή συζητείτοστις 18 10υνίου η Τρ(τη και τελευταία ανόγνωση του νομοσχεδ[ου.

Ο βουλευτής Θηβών Δαούτης υπέβαλε τροπολογία ζητώντας να μη διαιρε

θε( ο Νομός Αττικής και Βοιωτ[ας και τόνισε πως αν γινόταν δεκτή αυτή δεν

υπήρχε λόγος να συζητηθε( η τροπολογία που ε(χε καταθέσει μαζ( με τους συ

ναδέλφους του βουλευτές των Θηβών.

Με συντριπτική πλειονοψηφία απορρ(φθησαν οι δυο προτόσεις και το λόγο

πήρε ο NΙKόλαcχ::; Μπουφ(δης.

Τα σημαντικώτερα σημεία αυτής της ιστορικής αγόρευσης έχουν ως εξής:

Ν. Μιιουφίδης. Δεν είνOl ίΣUΧ; αναγκαίον ν' απαντήα.u εις όσα ο κ. Βουλευτής

εκ Θηβών πρoέβaλεν απόψε, αν άλλοι λόγοι δεν με υποχρέωναν να το πράξω. Πολ

λά έχουν γραφτεί αυτές τις ημέρες στον τόηο και πολλά γεγονότα έχουν γίνει στη

Θήβα. Πρέπει όμως να μάθουν οι αντιπρόα.uπOI του έθνους, αλλά και όλος ο Ελλη

νικός Λαός, ότι σχετικά με την εμφανιζόμενη έριδα των δύο πόλεων, δεν έχουν λε

χθεί οίΙτε έχουν γραφτεί, ότι είναι αποτέλεσμα κομματικής διαμάχος μεταξίΙ των δια

γωνιζομένων πολιτικών κομμάτων εντός της πόλεως των Θηβών, για τους λόγους

τους οποίους οι κίΙριοι αVΤιπρόα.uπOΙ των Θηβών γνωρίζουν καλύτερα από εμένα.
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Δ]ότl δεν είναι δυνατόν κατά την υηοβολήν του νομοσχεδίου αυτού να αμφισβητη

θεί, ότι από της συστάσεως τσυ Ελλην]κού Βασ]λείου μέχρι σήμερα πρωτεύουσα της

Βο]ωτίας έδε] να είναι η Λεβάδεια. Θα σας καταδείξω δε μέσα αηό επίσημα κείμενα,

ότι, από τότε που έγ]νε Ελλην]κό ΒασίλεlO, ο] Κυβερνήσεις της Ελλάδος, οπότε απο

φάσισαν να καταστήσουν τη Βο]ωτία όλη μια δ]ο]κητική περιφέρεια, ή και όταν δ]ε

νοήθησαν να προβούν σε τέτο]ες δ]O]KητlKές διαφέσεlς, πάντοτε ως πρωτεύουσα της

Βο]ωτίας πρότειναν τη Λεβάδεια. Ό,τι δε εγένετο απ' όλες τις Κυβερνήσε]ς, κα] όταν

αυτές αποτελούντο από Βαυαρούς, και όταν αποτελέσθησαν από Έλληνες δεν ήτο

δυνατόν να μη γίνε] και τώρα. Έπρεπε επί πολύ να εργαοθεί η κακοβουλία, γ]α να

δημ]ουργήσει την εντύπωση, ότι η σημερινή Κυβέρνηση προέβη στην υποβολή του

νομοσχεδίου τούτου ορμωμένη από λόγους προσωπικούς. Σας παρακαλώ κύριο]

Βουλευτές να μου χαρίσετε την προσοχή σας, για να αποδειχθεί ότι η Λεβάδεια αξί

ζει δ]καιωματικά την πρώτην θέση στη Βοιωτία, αφού αυτό το δ]καίωμα το έχε] όχι

από της συστάσεως του Ελλην]κού Βασιλείου, αλλά πολύ προ της συστάσεως αυ

τού, δεν ήταν δυνατόν Ελλην]κή Κυβέρνηση, οποιαδήποτε θέση και αν είχα εγώ

απέναντί της, αν επρόκειτο να καταστήση τη Βοιωτία μια διοίκηση, να αποβλέψει εις

άλλη πόλη ως πρωτεύουσα εκτός της Λεβαδείας.

Κατά το 1836, δια δ]ατάγματος της 20 Ιουνίου, εγένετο η πρώτη διαίρεση του

Κράτους σε επαρχίες. Με το διάταγμα αυτό η Βοιωτία, αποτέλεσε μ]α επαρχία, με

πρωτεύουσα τη Λεβάδεια. Η Θήβα με το διάταγμα αυτό αποτέλεσε ιδιαίτερη επαρ

χία, η οποία όμως δεν έφερε το όνομα της Βο]ωτίας, αλλά επωνομάσθη επαρχία Θη

βαϊδος. Όταν κατά το 1838 απεφασίσθη η ένωσπ κάποιων επαρχ]ών σε μία δ]οίκη

ση, η επαρχία Βο]ωτίας ενώθηκε μετά της επαρχίας Θηβαϊδος, με πρωτεύουσα τη

Λεβάδεια, Ακούοοτε ήδη, κύρ]ο] Βουλευταί, το νόμο περί μεταρρυθμίσεως της δ]ο]

κήσεως του Κράτους της 22 Ιουλίου 1838' ακούσατε με ποιο τρόπο κανονίζε] τις δ]

οικήσε]ς, Διαβάζω γ]α να ακούσουν όσοι υποστήρ]ξαν ανακρίβειες και όσοι έγρα

ψαν ψεύδη στα υπομνήματα, ο] οποίο] εύλογα έλεγαν στα υπομνήματα ότι φοβού

ντα] την συζήτηση στη Βουλή, διότι εω θα λάμψε] η αλήθεια:

«Άρθρον 19. Διοίκησ]ς Βοιωτίας, περιλαμβάνουσα τας επαρχίας Βοιωτίας και

Θηβαϊδος. πρωτεύουσα η Λεβάδειω).

Ιδού λο]πόν, όταν ενώθηκε η Βοιωτία σε μία διοίκηση, πρωτεύουσα αυτής υπήρ

ξε η Λεβάδε]α. Το δ]O]ΚΠτlKό καθεστ6χ; που δημlOυργήθηκε με αυτό το νόμο διατη

ρήθηκε μέχρι το 1845, όταν και εφαρμόσθηκε το νυν ]σχύον νομαρχ]ακό σύστημα.

Ενώ δε καθ' όλο αυτό το διάστημα πρωτεύουσα της Βοιωτίας υπήρξε η Λεβάδεια,

γράφτηκε από τους γειτόνους μας στο υπόμνημά τους κω υποστηρίχθηκε δυστυχώς

υπό του Βουλευτού των Θηβών απόψε, ότι ουδέποτε η Λεβάδεια υπήρξε πρωτεύ

ουοο της Βοιωτίας, άλ/' ότι αυτή πάντοτε ήταν η Θήβα, ενώ η Θήβα, και όταν απο

τελούσε, προ του 1838, ιδιαίτερη επαρχία, δεν έφερε ούτε το όνομα της Βοιωτίας.

Αυτά είναι αρκετά νομίζω, να καταδείξουν, ότι μόνοι ημείς δ]καιούμεθα να προ

βόλου με κεκτημένα δ]καιώματα, αφού από της συστάσεως του Βασιλείου, δυνάμει

νόμων, μόνο η Λεβάδεια υπήρξε πρωτεύουσα της Βο]ωτίας. Άλ/' επειδή έχουν την
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τόλμη μετά παραδόξου επιμονής να αγωνίζονται, όηως δlασιρέψουν τα πράγματα,

θα μου εηιτρέψετε, κύριοι Βουλευτές, να επικαλεσθώ και άλλες αηοδείξεις, για να μη

μείνη καμία αμφιβολία και εις αυτούς τους αγαπητούς γειτόνους, ότι η Ελληνική

Κυβέρνηση, σεβομένη εαυτήν, ήταν αδύνατον να προβεί σε καταηάτηση δικαίων τό

σο προφανών ΚΟΙ να ορίοεl πρωτεύουσαν της Βοιωτίας άλλη πόλη εκτός της Λεβα

δείας.

Αηέδειξα ότι ΟΙ κείμενοι νόμοι καθιέρωσαν τα δικαιώματα της Λεβαδείας. Α).),'

άρα γε, και μετά το 1845, όταν συζητήθηκε μεταρρύθμlοη του καθεστώτος, υπήρξε

διαφορετική σος Κυ βερνήσεις που μελέιηαιν σκέψη μειαρρυθμίσεUΧ;; Μετά το 1845
η πρώτη απόπειρα προς μειαρρύθμιση του καθεστώτος έγινε κατά το 1865, επί ηρω

θυηουργίας του αειμνήστου Κουμουνδούρου. Τότε έγινε και υηοβλήθηκε στη Βου

λή νομοσχέδιον περί διοικητικής διαιρέσεως του Κράτους και τότε, η Βοιωτία ολό

κληρος αποτέλεσε μία διοίκηση, της πρωτεύουσα ορίζειο ΚΟΙ πάλι η Λεβάδεια. Την

εποχή εκείνη δεν υπήρχα εγώ, υπήρχαν όμως τα αναμφισβήτητα δlκωώματα της Λε

βαδείας, η αναμφισβήτητη υπεροχή αυτής, και δεν ήταν δυνατόν, Κυβέρνηση νομι

μόφρονος ανδρός να ξεπεράσει τέτοια δικοιώματα. 'Α),λ' εκτός του νομοσχεδίου τού

του κατά την ίδια εποχή υποβλήθηκε και νομοσχέδιο δικαστικής διαιρέσεως του

Κράτους, το οποίο υπάρχει m:a m:ενογραφημένα πρακπκά της Βουλής του 1865' και

κατά το νομοσχέδιο αυτό έδρα του δlκαm:ηρίου ορίζετο η Λεβάδεια. Ακούαιτε, κύ

ριοι Βουλευταί, το σχετικό μέρος του νομοσχεδίου:

«Άρθρον Ι 5. Πρωτοδικείον Βοιωτίας, περιλαμβάνον τας επαρχίας Θηβών κω Λε

βαδείας, έδραν έχον την Λεβάδειαν».

Όταν δε συζητήθηκε το νομοσχέδιο αυτό στην πρώτη ανάγνωση, ο τότε Υπουρ

γός της Δικαιοσύνης ποία, νομίζετε, επαρχία επικαλέσθηκε, για να δlκοιολογήσεl την

ανάγκη της υποβολής του νομοσχεδίου; τη Λεβάδεια. Ιδού τι έλεγε ο τότε Υπουρ

γός, όταν ο αείμνηστος Δεληγεώργης εναvτlώθηKε στη ψήφιση του νομοσχεδίου,

ζητώντας να προταχθεί η συζήτηση του νομοσχεδίου περί διοικητικής διαιρέσεως:

({Λ. Κρεστενίτης. ΕίνOl άσχετον το εν από το άλλο. Το δlοlκητικόν σύστημα

άπαξ ήτο και πάλιν επανήλθε, κω πάλιν ο τόπος ημπορεί αν το ζητήση. Το δlκασιι

κόν το εζήτησε πάvτoτε ο τόπος, διότι μόνον τα έξοδα των μαρτύρων δια την μειά

βασιν θα ήναl περισσότερα από 200.000 δραχμάς, κατ' έτος, και εκτός τούτου σας

δί&:.> εν παράδειγμα: Από την Λεβάδειαν έρχεται ένας μάρτυς εγώ διατάσαu και του

δίδουν 13 δραχμάς, αυτός θα πάρη ένα ζώον με 30 δραχμάς, θα φάγη αυτός και το

ζώον του 20, και θα χασομερήση 1Ο ημέρας ώστε θα πληρ6χJη κω αυτός άλλας 40
δραχμάς. Εξ αυτού βλέπειε, ότι όχι μόνον το ΔημόσlOν ωφελείται, αλλά και αυτός ο

λαός. Αυτό είναι της πρώτης ανάγκης.»

Βλέπετε λοιπόν, Κύριοι, ότι κω από της εποχής εκείνης η Κυβέρνηση της χώρας

είδε την ανάγκη της διαιρέσεως του Πρωτοδικείου Αθηνών, αλλά συγχρόνως ανε

γνώρισε, ότι μόνον στη Λεβάδεια ώφειλε να συστήση το Πρωτοδικείο, και δεν ήταν

δυνατόν να γίνει διαφορετικά. Η Λεβάδεια ήδη, από του 1838 είχεν αναγνωρισθή

ως πρωτεύουσα της όλης Βοιωτίας, είχε δε διατηρηθή ως πρωτεύουσα επί εmά όλα
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έτη, ενώ η Θήβα οότε υποδιοίκηοη θεωρήθηκε αναγκαίο να γίνει, καίτοι άλλες πό

λεις, όπως τα Μέγαρα, η Αταλάντη και άλλες, έγιναν υποδΙΟΗιήσεις. Πως ήταν δυ

νατόν λοιπόν να παραβλεφθοόν κεκτημένα δ]καιώματα; Άλ/' εκτός τοότου, και προ

του 1865, κατά το έτος 1841, όταν κανονίσθηκαν τα θέματα της έδρας των Μοιραρ

χ]ών δ]α του δ]ατάγματος της 19 Μαρτίου 1841, η Λεβάδεια ορίοθηκε έδρα της

Μοιραρχίας των επαρχιών Θηβών και Λεβαδείας, συμηεριλήφθηκε μάλιστα στη πε

ρ]φέρεια αυτής και της δισικήσεως της Φωκiδoς. Ιδού, το διάταγμα:

«Διάταγμα περί μεταρρυθμίσεώς τινων ως πρσς τα όρια της Στερεάς Μοιραρ

χ]ών". Εδάφ. β': «Η μέχρι τοόδε Μοιραρχία Αττικής και Βοιωτίας, εδρεύουσα εν

Λεβάδε]α, θέλει περιλάβει τας διοικήσεως Βοιωτίας και ΦωκίΟΟς και την υπσδιοίκο

σιν Λοκρίδος εηομένως η Μοιραρχία αύτη θέλει ονομάζεσθαι εις το εξής Μοιραρ

χία Παρνασσίδος.»

Κα] ταύτα μεν σε ότι αφορά την ιστορία του δ]οικητικού οργανlOμοu του Κρά

τους. Ά)J..' ο κ. Βουλευτής Θηβών νόμισε, ότι μπορούσε να αντιτάξει στα επ]χειρή

ματά μας τα δ]καιώματα των Θηβών που πηγάζουν από την ιστορία. Ά)J,' η ιστορία

δεν αναγνωρίζει την Θήβα ως πρωτεύουσα της Βοιωτίας, οότε ήταν δυνατόν να εί

να] πρωτεύουσα, αφού αυτό ήταν αδύνατο με το ότι ουνέβαινε σε όλη την Ελλάδα,

αφού ο] πόλεις ήταν αυτόνομες κα] αΠOτrλOόOOν η κάθε μία ανεξάρτητο Κράτος. Η

Θήβα υπήρξε αναμφ]οβήτητα μια από τις σπουδαιότερες Βοιωτ]κές πόλεις, ίαυς μά

λ]στα η σπουδαιότερη από όλες από την άποψη στρατιωτικής οργανώσεως, αλλά

πρωτεόουσα ουδέποτε υπήρξε' αντίθετα άλλοτε υπήρξε υποτελής στον Ορχομενό,

κα] άλλοτε κυρίαρχος, ουδέποτε όμως ηρωτεύουσα ό).ων των Βο]ωτ]κών πόλεων.

Ουδείς αρνείται το μεγαλείον του Εηαμεινώνδου και των προγόνων ημών. Αλ/ά

τη δόξα της Ελλάδος τη συναντώ κω αλλοό, τη βλέπω περιπλανώμενη στον υπερή

φανο βράχο των Ψαρών, από εκεί τη βλέπω φερομένη προς το Σοόλι, το Μεσολόγ

γ], το Βαλτέτσ], τη βλέπω σπεύδουσα στο Δίστομο και την Αράχωβα και επ]στρέ

φουσα στην Ακρόπολη των Αθηνών, και από εκεί, αφού παρακάμmε] την πόλη των

Θηβών, τη βλέπω γονυπετούσαν προς την Πέτρα, όπως στεφανώσει τους ήρωες

που έπεσαν εκεί, από το αίμα των οποίων εβλάστηοε και παγ]ώθηκε η ανεξαρτησία

του Ελ/ην]κού' Έθνους. Αότη είναι η δόξα, η οποία σημείωσε εηί του περ]φανοός

διαδήιlOτος της Λεβαδείας τρία περίλαμπρα εμβλήματα, που συμβολίζουν τις τρεις

μυρ]όνεκρες μάχες, στις οηοίες δοξάστηκαν τα ελληνικά όπλα, τις μάχες του Δ]στό

μου, της Αραχώβης και της Πέτρας!

Αλλά, Κύρ]ο], ομολογώ, ότι πάντες οι λόγοι αυτοί δεν είνα] ]κανοί, όπως αναγνω

ρ]σθεί κάπο]α πόλη ως πρωτεόουσα νομού. Σπουδα]ότερο] λόγοι είνα] άλλοι' είνα] η

ανάmυξη, είναι το κλίμα, είνω το ΚΕVΨΙKόν της πόλεως ...
Ν. ΔαOύmς. Τώρα το πέτυχες!

Μηουφίδης. Θα δείτε αμέσως, αν το ηέτυχα ... Σε ότι αφορά στο κεντρικόν της

θέσεως, θα σας αποδείξω αμέσως, ότι τούτο δεν δύ'ναται ν' αμφισβητηθή. Μεταξύ

των δίιο πόλεων βρίσκονται ο] δήμοι Πέτρας κα] Ορχομενοίι της επαρχίας Λεβαδεί

ας, κα] οι δήμο] Ακρα]φνίου, Θεση]ών, Θίσβης και Πλαταιώντων Θηβών. Αφοίι οι
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δήμοι αυτοί είναι μεταξύ των δύο πόλεων, δεν δύναται να γίνει λόγος για τη διαφο

ρά απόστασης που υπάρχει από την κάθε πόλη, διότι αύτη είναι άνευ αξίας. Η αξία

λόγου διαφορά είναι δια τους δήμους που βρίσκονται πίαο των δυο πόλεων. Η Θή

βα έχει πίαυ της δυο δήμους, την Τανάγρα και την Αυλίδα. Η απόσταση αυτών από

τη Λεβάδεια είναι κατά μέσο όρο 12 ώρες σε έδαφος επίπεδο και ομαλό' ά))..' η Λε

βάδεια έχει πίσω της τρεις δήμους, σε έδαφος ορεινό και ανώμαλο, τους δήμους

Χαιρωνείας, Διστομίων και Αραχώβης, οι οποίοι απέχουν των Θηβών, ο μεν της

Αραχώβης 17 ώρες, οι δυο άλλοι 13 ώρες. Έχουμε λοιπόν δυο μεν δήμους των Θη

βών, με πληθυσμό 7253 κατοίκους, που απέχουν 12 ώρες από τη Λεβάδεια, ενώ

έχουμε τρεις δήμους της Λεβαδείας με πληθυσμό 10.213 κατοίκους, που απέχουν

πλέον των 14 ωρών, νομίζω ότι το κέντρο είναι καταφανές.

Αλλ' και η κατά τα υπόλοιπα υπεροχή της Λεβαδείας κατέστησαν αυτήν από του

ΙΕ' αιώνος πρωτεύουσα όχι μόνο της Βοιωτίας, αλλά και όλης της Ανατολικής ελλά

δος, ένεκα δε αυτού κατά τον Pouqeville έ&uσε και το όνομά της σε όλη την Ανατολι

κή Ελλάδα. Ακούσατε δε τι λέγει ο επιφανής Γάλλος στο σύ'ιΎραμμα αυτού "Περιη

γήσεις ανά την Ελλάδα», όταν επισκέφθηκε τη Λεβάδεια κατά το 1814:
(,Η Λειβαδιά, ήτις αντικατέστησε τη Λεβάδεια, είναι η νυν πρωτεύουσα της αρ

χαίας Βοιωτίας, της οποίας η έκτασις σχηματίζει εν Βοϊβοδιλίκι. Η πόλις Λειβαδιά

έ&οκε τόνομά της εις όλη τη Βοιωτία και προ του ΙΕ' αιώνος, απετέλεσε δε ΒοϊβοΟΟ

λίκι δια φιρμανίου του Σουλτάνου Σουλεϊμάν του Περιφήμου, περιλαμβάνον 18 με

γάλα χωρία. Υψωθείοο δε εις επισκοπήν περί τα μέσα του IZ' αιώνος, διατηρεί ακόμη

εις την κατοχήν των χριστιανών πολλούς χριστιανικούς ναούς. Οι Έλληνες της Λει

βαδιάς είναι πράοι και πολυμήχανοι' η μάλλον συγκινητική και εγκάρδιος φιλοξενία

τούς χαρακτηρίζει- μεθ' υπερηφανείας δε δεικνύουσι τον τάφον της μητρός του Λά

μπρου Κατσώνη.»

Και αυτά αναφέρει για τη Λεβάδεια. Ακούοοτε τι γράφει για τη Θήβα:

«ο Duloir είναι ο πρώτος ταξιδιώτης, όστις ομιλεί περί Θηβών εις επιστολή.ν του

προς τον περιώνυμον Menage. Δεν βλέπει τις εκεί (γράφει) άλλα ίχνη της αρχαιότη

τας, πλην θεμελίων τινών λιθίνων τοίχων, άτινα έκλειον την πόλιν εκ του μεσημβρι

νού μέρους αλλά ΚQΙ ταύτα είναι ασήμαντα. Εκ της παλαιάς ΕUKλείας της πόλεως ου

δέν απέμεινε, διότι μετά τον θάνατον του ΕπαμεινώνΟΟυ κατέστη αφανής, ΚQI, καθά

ορθώς παρατηρεί ο Κικέρων, η δόξα των Θηβών εγεννήθη και απέθανε μετά του

ΕπαμεlνώνΟΟυ.»

Αυτήν την κρίσιν λίγο προ της επαναστάσεως κάνει ο διαπρεπής άνδρας για τις

δύο πόλεις.

Αλ/ά, οος έλεγε ο Βουλευτής Θηβών πριν από λίγο, ότι η Θήβα πληρώνει περισ

σοτέρους φόρους εις το Δημόσιον, το επιχείρημα δεν θεωρώ σοβαρό, δεν νομίζω

ότι το να καταβάλλει περισσότερους φόρους δίδει δικαίωμα πρωτείων, όταν δεν συ

ντρέχουν ά))..α προσόντα, όμως ο συνάδελφος και γι' αυτό θα καταδείξω ότι έλεγε

ανακρίβειες.

Κατά τον απολογισμό του 1897, στο ταμείο και στο υποταμείο Θηβών κατεβλή-
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θησαν δρχ. 269.959+264.678, ήτο] σύνολο δρχ. 534.637' στο ταμείο και υποταμείο

Λεβαδείας δρχ. 375.547+50.548, σύνολο δρχ. 426.075. 'Αλ/' από τα ποσά αυτά πρέ

πει ν' αφαιρεθούν τα καταβληθέΥΤα δια πληρωμή παγίων και προσωρινών δόσεων

διότι η καταβολή αυτών δεν αποτελεί καταβολή φόρου, αλλά τιμήματος αγοράς γαι

ών- πρέπει λο]πόν ν' aφoιpcθouv όσα κατά τις καταστάσεις του Υπουργείου των 0]
κονομlκών κατεβλήθησανπρος το σκοπό αυτό. Έτσι αφαιροuιιεδια το έτος 1897,
από τη Θήβα το ποσό των δρχ. 191.234, από τη Λεβάδε]α το ποσόν των δρχ.

74.247' CVTcuecv έχουμε ως αποτέλεσμα, ότι δια μεν τη Θήβα απομένει ποσό που

πληρώθηκε από φόρους δρχ. 343.405, δια δε τη Λεβάδεια απομένε] ποσό δραχμών

351.832, παρατηροuμε λοιπόν, ότι κα] ως προς την καταβολή φόρων υπερτερεί ελά

χιστα η Λεβάδε]α. Η έρευνα, σε ότι αφορά τους φόρους, απoδε]κvύoυν την uπαρξη

εμπορικής κα] κοινωνικής κ]νήσεως, βλέπουμε λοιπόν ότι η Λεβάδεια υπερτερεί σε

καταπληκτικό βαθμό των Θηβών. ΑκοUσατε.

Φόρος οικοδομών: Θήβα δρχ. 11.167. Λεβάδεια δρχ. 16.658. Τηλεγραφικά τέ

λη: Θήβα δρχ. 2685. Λεβάδεια δρχ. 4053. Σιγαρόχαρτο: Θήβα δρχ. 686. Λεβάδεια
δρχ. 21.791. Ταινίες: Θήβα δρχ. 1859. Λεβάδεια δρχ. 53.293. Γραμματόσημα: Θήβα

δρχ. 6.146. Λεβάδεια 9.875. Χαρτόσημα: Θήβα δρχ. 115.801. Λεβάδεια 118.217.
Μόνο στο φόρο των αροψ]ώντων κτηνών υπερτερεί η Θήβα' αλλά και γι' αυτά,

ενώ πληρώνουν στο ταμείο Θηβών, καλλ]εργούΥΤαl ε&ίφη της επαρχίας Λεβαδείας,

διότι καλλιεργούν κυρίως την Κωπαϊδα.

Αλλά μήπως ο πληθυσμός των δύο πόλεων δ]καιολογεί τη σίrσταση της έδρας

αλλού εκτός από τη Λεβάδεια; Η επίσηιιη στατιστική του Κράτους φέρει τη μεν Θή

βα να έχε] πληθυσμό 3469 κατοίκους, τη δε Λεβάδειαν 6271 ...
Δασύτης. Με συγχωρείτε, κύρ]ε συνάδελφε' αφαιρείτε τα δύο προάστεια, τα

οποία είναι συνέχεια της πόλεως.

Μπουφίδης. Να τα προσθέσω προς χάρ]ν σας, μολονότι τα προάστεια είναι ξε

χωρ]στά από την πόλη, κα] είναι γνωστό ότι απέχουν πoΛU της πόλεως. Ιδοu: Θήβα

3469, Άγιοι Θεό&uρOI 1094, Πυρί 1049, ouvoλo 5612. Ά).J..' η Λεβάδεια μόνπ χωρίς

προάστεια έχει 6271.
Δασύτης. Βάλετε κα] τάλλα προάστεια.

Μπουφίδης. Θέλετε να υπολογίαυ και το Τάχl ως προάστε]ον, που απέχει μισή

ώρα; Θέλετε όλο το δήμον των Θηβαίων να υπολογίαυ ως πόλη των Θηβών; Το

πράπω προς χάρ]ν σας. Όλος ο δήμος έχει 6586, απoτελoίrμενoς από 7 χωρ]ά, μόνη

δε η Λεβάδεια 8476! Είσθε ευχαρ]στημένος; Αυτά Ν:.γουν ο] επίσημοι αρ]θμοί' όιιως

κα] απέναvτl αριθμών γράψατε κα] είπατε ανακρίβειες, χωρίς να υπολογίσετε ότι θα

γίνει συζήτηση και D.i:γχoς, και θα λάμψει η αλήθεια.

Αλλά μήπως κατά την τελευταία μόνον απογραφή παρουσ]άζετα] αυτή η διαφορά

του πληθυσμοu; Στα υπομνήματά τους ΟΙ Κ.Κ. Βουλευταί Θπβών ανέφεραν, ότι η

δ]αφορά του ηλnθυσμOύ κατά τπν τελευταία απογραφή παρατηρείται, διότι η απο

γραφή έγινε στις 6 Οκτωβρίου, όταν εξ' αιτίας της συλλογής του βάμβακος διαμέ

νουν πολλοί ξένοι στη Λεβάδε]α. Προς άρση και auΤOU, του επιπόλα]ου επ]χειρήμα-
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τος, λαμβάνω τη στατιστικιί του 1890, που έγινε τον Απρίλιο, όταν δεν έγινε συλλο

γή κανενός προϊόντος, ούτε του βάμβακος, και εκεί αποδεικνύεται, ότι η πόλη των

Θηβών έχει κατοίκους 3.228, η δε ΛεβάδεJα 4.990, δηλαδιί 5.000. Κατά την τελευ

ταία δεκαετία η πόλη των Θηβών αυξήθηκε κατά 200 μόνον κατοίκους, η δε Λεβά

δεια κατά 1300 κατοίκους. Από την αίιξηση αυτιί απoδειΚVίιεται ότι η πόλη της Λε

βαδείας είναι πόλη ζωής και κ]νιίσεως, και ότι όσα περί τσυ νσσηροίι του κλίματος

εγράφησαν, είναι συκοφαντίες θα το αποδείξω αμέα.ιχ; με επίσημσυς αριθμσίις.

Γράψατε στο υπόμνημά σας, όη η Λεβάδεια είναι νσσηρά, πρσσβαλλσμένη από

ελειογενείς πυρετούς, και διαδώσατε τη φιίμη αυτιί επιτήδεια, εκμεταλλευόμενοι το

πρ]ν από 30 χρόνια νοσηρό κλίμα, ένεκα της τότε καλλ]έργεlαςτου ρυζιού, όπως γί

νετε ωστευτοί. Αλλά θα σας αποδείξω ότι και πάλι συκοφαντείτε τη Λεβάδε]α. Ερείι

νησα τις στατιστικέςστο Υπουργείοτων Εσωτερικών,όπως βρω πληροφορίεςγ]α τη

θνησιμότητατων δυο πόλεων. Ακοίισατεη λiyoυν οι επίσημοι αριθμοί· έχω στα χέ

ρ]α μου απόσπασμα από το β]βλίο των νεκροσκόπωντων Μο πόλεων. Προκύπτει

ότι η πόλη των Θηβών, κατά μέσο όρο των ετών 1896-1897-1898, έχει θνησιμότητα

32/1000, η δε πόλη της Λεβαδείας μόνον 20/1000. Κατά το 1896 στη Θήβα απεβίω

σαν 69, είναι δε ξεχωριστοί ο] θάνατοι της πόλεως από των προαστείωντων Πυρί,

Αγίων Θεοδώρωνκαι των άλ/.ων χωρίων. Ο αριθμός οίιτος, διαιρούμενοςδια του

αριθμού των κατοίκων, μας δίδει θνησιμότητα23/1000. Κατά το έτος 1897 οι θάνα

τοι είναι 110' ώστε κατά το έτος τούτο έχουμε θνησιμότητα 35/1000, το έτος 1898 ο]

θάνατο] ανέρxovτω εις 116, κα] επομένως η θνησιμότης ανέρχεται σε 3711000. Κατά
το 1896 οι θάνατοι στη Λεβάδεια ανήλθον εις 135 επί 6,271 κατοίκωψ ώστε έχουμε

θνησιμότητα 2011000, το 1897 στη Λεβάδε]α οι θάνατοι ανήλθον στον αριθμόν 122'
έχουμε θνησιμότητα 19/1000. Ο ανώτατος όρος της θνησιμότητας στη Λεβάδεια

φθάνει μέχρι του αρ]θμού 20/1000, ο δε κατώτατος μέχρι του 19/1000, ενώ στη Θιί

βα ο μεν ανώτατος όρος μέχρι του αριθμού 37/1000, ο δε κατώτατος μέχρι του

23/1000. Κρίνετε ωείς λοιπόν ποια είναι η νοσηρά πόλη.

ΆΛλ' ανάγκη ν' ανακοινώσω συγκρnικιί μελέτη κα] επί των άλλων πόλεων, για να

αποδε]χθεί, ότι μας συKαpά.VΤησαν. Ιδού τι λtyε] η επίοημη στατισηκή. Η Αθήνα φέ

ρε] θνηοιμότητα 23/1 000, ο Πειρα]άς 21, η Πάτρα 24, η Σύρος 28, τα Τρίκαλα 28, η
Κέρκυρα 26, α Βόλος 29, n Λόρισα 29, n Ζάκυνθος 24, n Καλαμάτα 18, ο ΠΟΡΥος

21, η Τρίπολη 21. Από τη συγκριηια/ μελέτη απoδε]ΚVύετω, όη η Καλαμάτα κατέχε]

την τελευταία θέση, ως προς τον αριθμόν της θνησιμότητας, και αμέσως μετά έρχετα]

n Λεβάδεια· πρώτη δε όλων, ως προς τον αριθμόν της θνησιμότητας έρχεται η πόλη

των Θηβών.

ΔαoΎUΙς. Όποιος οας ακούει, θα γελά με σας!

Μποuφίδης. Αλ/' εγώ θα γελάσω τελευταίος! Ακούσατε ακόμη.

Αλλά νομίζετε, Κύρ]οι, ότι θα αρκεσθώ έως εδώ, δια να υποστηρίξω τον αναμφ]

σβιίτητον ιίδη ισχυρισμό, ότι η Λεβάδεια είναι μια των π]ο υγ]ε]νών πόλεων της Ελ

λάδος; Ανέτρεξα σε άλλη στατιστ]κιί του 1884, ούμφωνα με την οποία έχουμε θανά

τους εντός του έτους 1884 στην πόλη των Θηβών 165, στη Λεβάδεια 103' η αναλο-
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γία κατά το έτος αυτό είναι πολύ μικρότερπ, η δε σύγκρ]ση λίαν ικανοποιητική δια

την Λεβάδε]αν. EΠΙKαλtσθηKα αυτούς τους αριθμούς, για να κλείσω γ]α πάντα τα

στόματα εκείνων, ο] οποίο] συκοφαντούν τη Λεβάδεια, γράφοντες και λέγοντες, όη

έχει κλίμα νοσηρό, και ότι προσβάλλετα] αηό ελεlOγενείς πυρετούς. Είναι γνωστόν

ηρος όλους μας, και μάλιστα όσους από μας είνα] ιατροί, όη οι ελειογενείς πυρετοί

στα νοσώδη κλίματα αναπτύσσονται κατά τους θερινούς μήνες, ΙούνlO, Ιούλιο και

Αύγουστο, ας δούμε ποία είναι κατά τη συγκριτ]κή στατιστική η θνησιμότητα των

μηνών αυτών στις δύο ηόλε]ς και έτσι θα έχουμε ασφαλή βάση να κρίνουμε περί της

υγείας των δύο πόλεων.

Σας δlOβάζω τους αρ]θμούς. Μάιος, στη Θήβα θάνατο] 15, στη Λεβάδε]α 5' Ιού

νιος, στη Θήβα θάνατοι 13, στη Λεβάδεια 8' Ιούλιος, στη Θήβα θάνατο] 15, στη Λε

βάδε]α 6· Auyoumoς, στη Θήβα θάνατο] ι 1, στη Λεβάδεια 9' Σεπτέμβρ]ος,στη Θή
βα θάνατοι 15, στη Λεβάδεια 9.

Επικαλούμαι την μαρτυρία των κυρίων ιατρών, ηου βρίσκονται στην αίθουσα

αυτή για να μου είπουν, αν πόλη, στην οποίαν κατά τους μήνες, τους οποίους ανέ

φερα, παρατηρείται τέτοια θνησιμότητα, δύναται να θεωρηθεί νοα;χ)ης ... Ποίον λοι

ηόν το κέρδος, που κερδίσατεαπό αυτή τη συκοφαντία;Αν υποτεθεί η Λεβάδεια νο

σώδης, νoαvδεστέραβεβαίωςαποδεικνύεται η πόλη των Θηβών.

Επομένωςκαι κατά τούτο η Λεβάδεια υ περτερεί.

Θα επικαλεσθώ κρίσεις για τη Λεβάδεια, προερχόμενεςαπό άνδρες επιφανείς,

σοβαρούς, ξένους προς τα πάθη και τα συμφέροντάμας, θα ε]δούμε τι εντυπώσεις

απεκόμισαναυτοί γ]α τη Λεβάδεια και ηο]α για τη Θήβα, αφού επισκέφθηκανκα] τις

δύο. Σας διαβάζω τις κρίσεις γν<ΟΟΊού και επιφανούςανδρός, του μακαρίτου Σχλίε

μαν, για ης δύο πόλεις. Πριν όμως προβώ σ' αυτήν την ανάγνωση τούτων, οφείλω

να δηλώσω, όη λυπούμαι, δ]όη κατάσταση ανάγκης με υποχρεώνει να ηροβώ σε

ανακοινώσε]ςκατά της γειτον]κής πόλης, επίσης αγαπητής ο' εμένα, με την οποία

συνδέομαι στενώτατα, ά))..' είπα όη διατελώ σε κατάσταση ανάγκης. Η συκοφαντη

θείοο πατρί& μου απαιτεί από εμένα την ]κανοποίηση αυτή, και εγώ προβαίνωστο

καθήκον μου.

Να η γράφε] λοιπόν ο μακαρίτηςΣχλίεμαν στο σύν/ραμμάτου «Ορχομενός»:

«Η νυν επί την Καδμείαν περιοριζομένη πόλις είναι ο ρυπαρώτεροςκαι απεχθέ

στερος τόπος της Ελλάδος, και συμβουλεύωσπου&ίωςτους περ]ηγητάς, προτιμό

τερον να διανυκτερεύσωσινεις το φαυλότεροναχυρώνα παρά εις το λεγόμενονΞε

νοδοχείοντων Θηβών>,.

Πιο κάτω, σαν να μην αρκούοον αυτά, μεταχειρίζετα]τη ρυπαρότητατης πόλεως

οον μέτρο σύγκρισηςμε το χωρ]ό Τοπόλια:

«Εν τη τοποθεσίατων Κωπών κείται το χωρίον Τοπόλια, σχεδόν τοσούτον ρυπα-

ρόν όοον και αι Θήβα]... »
Δαoύmς. Αυτά τα έγραψε, διότι δεν τον άφηναν να κλέβε] αρχαιότητες.

Μπουφίδης. Αμέαυς μετά γράφε] τα εξής γ]α τη Λεβάδεια:

«Η νυν Λεβάδεια ήτο επί τουρκοκρατίας η μάλιστα ανθούσα πόλJς της βορείου
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Ελλάδος, έχουσα 1500 οικίας' και σήμερον ακόμη είναι πόλις. ήτις εμποιεί εντύπω

σιν ευπορίας και καθαριότητος. Ευρίσκει τις νυκτερινόν κατάλυμα. μολονότι ο ευγε

νής και ευπαίδευτος αστυνόμος κ. Γ. Λουκίδης δεν επιτρέπει τοις ξένοις να κατοική

OUXJlv αλλαχού η εν τη φιλοξένω αυτού οικία),.

Παιιαχατζής. Ο Σχλίεμαν ήταν άνθρωπος του συμφέροντος.

Μπουφίδης. Αφού νομίζετε ότι δεν είναι αμερόληπτη η μαρτυρία αυτού, θα επι

καλεσθώ άλλην. Ο πρώτος γραμματέας της Γαλλικής Πρεσβείας στην Αθήνα Henrie
Belle, το 1881 στο σύγγραμμά του ((Περιηγήσεις ανά την Ελλάδα», περιγράφει ως

εξής τις δύο πόλεις. Και πρώτα για τη Θήβα:

«Παρακάμmοντες, λέγει, υπέρυθρον λόφον. διακρίνομεν αίφνης περί τας 300 οι

κίας επί στενού επιπέδου πεντήκοντα μέτρων, μεμονωμένου πανταχόθεν από των

παρακειμένων υψωμάτων. Είναι η πόλις των Θηβών, όπου μετ' ολίγον εισερχόμεθα.

Αι Θήβαι αποτελούνται εκ μιας μόνον οδού, αρκούντως ευρείας, διερχομένπς

δια διπλfις σειράς μονωρόφων οικιών. των οποίων το lσόγειον, κατεlλημμένον υπό

διαφόρων καταστημάτων, προοτατεύεταl δια πλατέος προστεγάσματοςεκ σανίδων,

στηρlζομένων επί ξυλίνων πασσάλων, χονδροειδώς τετραγωνισμένων. Τα συνεχή

ταύτα προστεγάσματα, εκτεινόμενα εκατέρωθεν της οδού, αποτελούσιν είδος στοάς,

χρησιμευούσηςως καταφυγίου και περιπάτου εις τους κατοίκους κατά τας βροχάς,

συχνάς κατά την χώραν ταύτην. Πολλαί οlκίαι, κρημνισθείσαι υπό σεισμοίΙ και μη

οlκοδομηθείοοl, παρουσιάζουσl την όψιν πόλεως την επιούσαν πολιορκίας. Σήμε

ρον, μίαν εκ των εκατόν ογδοήκοντα εορτών του ημερολογίου των ορθοδόξων, το

πλfιθoς περιφέρεται εις τας οδούς. Φοβούμεθα μήπως, ένεκα του πλήθουςτων χω

ρικών του συρρεύσαντος εις την πόλιν. δεν εύρωμεν δωμάτιον εις το χάνι, οπόθεν

εκπέμπεται οσμή ναυτιώδης. λίαν δυσάρεστος. AJJ..ά χάρις εις την προστασίαν του

δημάρχου ευρίσκομεν κατάλυμα εν τη πόλει.

Καθ' όλην την νύκτα η κατοικία συνεταράσσετο υπό του πνέοντος σφοδροίΙ ανέ

μου, όπως εν ώρα σεισμού. Εις τας διαφόρους οδούς της πόλεως εκατοντάδες

αμνών εβέλαζον κατά παντοίους τόνους. Τα ποίμνια εσκηνωμένα εντός της πόλεως,

σχεδόν υπό τα παράθυρά μας, εθορύβουν, ποθούντα ν' απέλθωσlν εις τα όρη των.

Ενίοτε η φωνή του ποιμένος επέβαλλε σιγήν εις τον θόρυβον τούτον. όστις έπαυεν

επί στιγμήν, όπως μετ' ολίγον επαναληφθή;,.

ΑκοίΙστε δε, Κύριοι, την περιγραφή που κάνει για τη Λεβάδεια:

((Αφού επί τινα χρόνον διήλθομεν ανωφέρεlαν κεκαλυμμένην υπό ηνθισμένης

ερείκης, φθάνομεν εις κορυφήν, οπόθεν διακρίνομεν πέραν ευφόρου πεδιάδος την

πόλιν της Λεβαδείας, μίαν των γραφικωτέρων και χαρlεστέρων πόλεων της Ελλάδος.

της οποίας οι λευκαί με ερυθράς στέγας οικίαl, κλιμακηδόν επί ταχείας κλίσεως δια

τεθειμέναι, αναμιγνύονται με δένδρα και άνθη εις τους πρόποδας του Ελικώvoς επί

της εισόδου μυστηριώδουςστενοπορίας.

Η νυξ είχεν ήδη επέλθει, ότε κατήλθομεν εις την πόλιν δι' ευρείας και καθαράς

οδοίι, εν μέαυ διπλής σειράς καταστημάτων και καφενείων.

Την επlοίΙοον εγερθέντες είχομεν ενώπιον ημών το μεγαλύτερον μέρος της πόλε-
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ως της Λεβαδείας. Αι χαρίεσσαι και κομψai οικίω της κατέρχοντω μέχρι του χειμάρ

ρου, φCιπ]ζόμεναl υπό του ηλίου της πρωίας, όστις ρίπτει επί των λευκών τοίχων και

ερυθρών στεγών ζωηρόν φως avnetrux; προς τα πέριξ απείρου γλυκύτητος. Η κάτω

πόλις εκrείνε:τω επί των δύο οχθών της Ερκύνης, ήτις απωτέρω χωρεί οφιοειδώς εν

τη πεδιάδι μέχρι της λίμνης ΚωπαϊΟΟς. Το παν παρουσιάζει κίνησ]ν κα] ζωήν, και εις

τον θόρυβον του χειμάρρου ανεμι-ινuε:το ο υπόκωφος κω κανονικός θόρυβος του

κοπάνου των -ιναφέων. Κυπάρ]σσοι, πλάταvol και λεύκαι εκάλυπιον τα κλιμακηδόν

διατεθειμένα δώματα, εν δε τη πεδιάδ] λευκοί οικίσκοι ΕUρίσKOντO δ]εσπαρμένο] εν

τω μέσω κήπων, πεφυτευμένων υπό αμυγδαλών, ροδακινών και επιδεών, υπό την

σκιάν των οποίων βλαστάνουσιν ο αραβόσιτος κω το ορύζιον ... ».
Επ]τρέψτε μου να σας διαβάσω περικοπή περί Λεβαδείας από το σύγγραμμα του

Άγγλου καθηγητού Mahaffy, όπου ομιλεί για τη σύγχρονη ζωή της πόλης:

j( .•• Και ήδη, υπάρχει περlOσοτέραζωή εις την Λεβάδειαν παρά εις τας πλείσrας

των ελληνικών πόλεων. Όλος ο βάμβαξ της χώρας εισάγεται και πωλείται εκεί. Και

με την βοήθειαν της μεγάληςδυνάμεωςτου ύδατος κέκτητα] η Λεβάδεια μίαν σημα

ντικήν βιομηχανίαν,όπου ο βάμβαξ κλώθεται κω υφαίνεται. Μέγας κω διαυγέστα

τος ποταμόςχωρίζει την πόλιν εις δύο. Ολόκληροςη άποψιςτης πόλεως ομοιάζει

προς ελβετικήν πόλιν, κω ολόκληρος η πέριξ ανωφέρειατων ενδοξοτέρωνβουνών

του κόσμου, άτινα την στέφουν, φέρει εις τον ταξιδ]ώτηνελβετικόςαναμνήσεJς».

Η Λεβάδεια, που τόσες εντυπώσειςπροκαλεί στους ξένους, είνω εύλογο να προ

καλέσει το ενδιαφέρονκάθε Ελληνικής Κυβερνήσεως.Ας ακούσουμετι γράφει για

το παρόν και το μέλλον αυτής ο δlOκεκριμένοςΑλσατόςακαδημαϊκόςΜεϋμάρ, σιην

μελέτη περί των δημοσίωνέργων στην Ελλάδα, που δημοσιεύθηκεστο εκδιδόμενο

στο Παρίσ] το 1870 περιοδ]κό «Εθνική Επιθεώρησιςι':

«Η πόλις της Λεβαδείας (γράφει) είναι μια των ωραlOτάτων και κομψοτάτων πό

λεων της Ελλάδος. Χωριζομένη από της πεδιάδος δι' OΡεJνής αρρύος, avanacivvu
τα] ζωγραφ]κώς δίκην αμφιθεάτρου επί υπωρείας αποτόμου πολυποικ]λου θέας. Η

Έρκυνα, έχουσα τας αρχάς απ' αυτής, ρεί δια μέσης πόλεως. Αι βαθεία] χαράδραι και

αι αναμνήσεις των σπηλαίων του Τροφωνίου Δ]ός πληρούσl την ψυχήν απεριγρά

πτου ρέμβης. Αλλ' η σκηνή μεταβάλλεται κα] καθίσταται ΕUθυμOτέρα ως κατέλθωμεν

εις την πόλιν. Αι οδοί της πόλεως καθαραί κα] υπό εργαστηρίων πoικiλης uλης και

πολυχρώτων προϊόντων οριζόμεναι, εJσί πλήρεις λαού ευθύμου και εργατικού, όστις

έχει εν Ελλάδι υπόληψιν λαού τιμίου κα] φιλοξένου. AJ κυπάρισσοι, αι πλάτανοι κω

α] ιτέαι, σκιάζουσαι τας στέγας κω τα δωμάτια των ο]κ]ών, γραφ]κήν απoτrλoύσι την

πρόσοψ]ν. Ο δ]ά μέσου της πόλεως διερχόμενος ποταμός της Ερκύνης πληροί ζωής

κω ποιήσεως τας οδούς. Και νυν μεν λάλος, κελαρύζων, χειμαρρώδης κω εύθυμος,

νυν δε μελαγχολικός κα] σOβaρός, καταφέρεται επί το προάστειον, μεταβαλλόμενος

εJς πράον ρείθρον, ούτ]νος τα ελαφρά νάματα έρπουσιν ανά μέσον σειράς μακράς

αγροικιών και αγροκηπίων, κομψών, χλοερών και κατασκίων, άνεσιν και ευημερίαν

αποπνεόντων.

Η πόλις της Λεβαδείας δεν παρέχει την όψιν της πενίας, της αργίας κα] της αγρο]-

93Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



κίας πολλών πόλεων τπς Ελλάδος, υφ' πς παθαίνεται ο περlΠγητής. Οι κάτοικοι κέ

KτηVΤω ευφορωτάτας γαίας εις τας παρακειμένας πεδιάδας, και εισίν έκΟΟτοι εις την

καλλιέργειαν. Η τακτική εργασία και η εξ αυτής απορρέουσα άνεσις εξημέρωσε τα

ήθη αυτών. Όταν η λίμνη Κωπως αποξηρανθή, η Λεβάδεια θέλει δρέψει πρώτη τους

καρποuς της UΧΡελείας ταuτης και θέλει καταστή μία εκ των πρώτων πόλεων της Ελ

λάδος. Αuτη έσταl εις το μέλλον το κέντρον πάσης δράσεως εν τη Βοιωτία, και η

αφετηρία μεγάλης παραγωγής πανωίων βιομηχανικών επιχειρήσεων».

Παπαχατζής. Μπα! μπα! μπα! Συ κοντεύεις να μας την κάμης Παρίσl τη Λειβα

διά!

Μηουφίδης. Θα με ερωτήσητε ίσως, τι γράφει περί Θηβών. Ουδέν! Πέρασε

από τη Θήβα και έφυγε, χωρίς να γράψει άλλο παρά το ότι «και αι Θήβαι έχουσι γην

παράλυιιρον, προσομοίαν προς την της Αττικής».

NJ..ό. για να καταδείξω σ' εσάς ότι και αυτοί οι γείτονες Θηβαίοι αποδίδουν αξίαν

εις τη Λεβάδεια, σαν πόλη εμπορικής ζωής, θα σας δlOβάαυ αγόρευση του άλλοτε

αVΤιπρoooπoυ των Θηβών μακαρίτου Κατσίνα. Όταν κατά το 1863 βαρuς χιονιάς

κάλυψε τον Κιθαιρώνα, και η συγκοινωνία μεταξύ της AναΤOλJKής Ελλά&ς και των

Αθηνών διεκόπη για αρκετό χρόνο, ο τότε πληρεξούσιος των Θηβών, θέλοντας να

προκαλέσει το ενδιαφέρον της Κυβερνήσεως για γρήγορη αποκατάσταση της συ

γκοινωνίας, ποία, νομίζετε, επικαλέσθηκε πόλη, όπως εξεγείρει το ενδιαφέρον της

Κυβερνήσεως; Τη Θήβα; Όχι. Τη Λεβάδεια επικαλέσθηκε, διότι τον αποκλεισμό της

Λεβαδείας θεώρησε ως επιβλαβή σω συμφέρovτα του τόπου, και επί της εμπορικής

κινήσεως της Λεβαδείας αφού στηρίχθηκε, επεζήτησε ν' αποκαταστήση την συγκοι

νωνία της πατρίδος του. Ακοuσατε:

<iΚαισίνας. KUpIOI, προ 20 ημερών γνωρίζετε, ότι διεκόπη η συγκοινωνία μεταξι)

της Ανατολικής Ελλάδος και της πρωτευούσης. Εγώ νομίζω, ότι όχι μόνον δι' αυτό,

αλλά διότι επί είκοοιν ημέρας αγνοούμεν τι γίνεται εις τπν Ανατολικήν Ελλά&ι, όπου

μεγάλα εμπορικά συμφέρovτα διακινδυνεύουν, και διότι έχομεν την βεβαιότητα, ότι η

επαρχία Λεβαδείας, η οποία κάμνει εξαγωγήν βάμβακος 2-3 εκατομμυρίων οκάδας,

θα υποστή μεγάλη ζημίαν, διότι οι έμποροι του Λονδίνου διαμαρτύρovται κατά των

προμηθευτών .. ,» κλη.

Αυτές είναι, Kuplol, οι κρίσεις των ξένων κω του πληρεξουσίου των Θηβών περί

Λεβαδείας, την οποίαν τόσον σκαιότατα συKoφαvτoύν επί μήνες ήδη, αφού γρά

φουν και λέγουν ανυπόστατα περί αυτής.

ΔαoΎUΙς. Δεν συκοφαvτοuμεν' λέγομεν τα δίκαιά μας.

Μπουφίδης. Σας απέδειξα ποια είναι τα δίκαιά σας. Ήταν ανάγκη να πω αυτά,

κίιριοι Βουλευταί, διότι επιθυμοίισα, όταν κληθείτε να &χπτε τη ψήφο σας, να μπ

ευρεθή Βουλευτής, ο οποίος ήθελε νομίσει, ότι χαρίζεται προς εμένα προσωπικά, ή

προς τπν Κυ βέρνηση, δίδοντας τπ ψήφο του υπέρ της Λεβα&:ίας. Η υ πέρ της Λεβα

δείας ψήφος εΠJβά.λλεται εκ της υπεροχής της, και την υπέρ αυτής )'Vώμην τπς Βου

λής αποδέχομα/ oμόqχuνoν. (Εύγε! Εύγε!).

Ι. Γ. Λάnηας. Κρίνω περιπόν, KUpIOI Βουλευταί, να σας KOυράΑU, μετά απ' όσα
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εΜ ειπώθηκαν επί των υποβληθεισών διαφορών τροπολογιών. Δια μακρόν ο δεινός

χειριστής του λόγου κω συμπολίτης μου, κ. Μπουφίδης, σας εξέθεσε τους λόγους, δια

τους οποίους η Λεβάδεια πρέπει να προτιμηθεί σαν πrχυτεύoυσα της Βοιωτίας. Πλην

των ποικίλων άλΝ.υν λόγων, και η υπεροχή του πληθυσιιού, διότι κατά την τελευταία

απογραφή η Λεβάδεια αριθμεί 6271 κατοίκους, η δε Θήβα μόνο 3469, και η αναγνώρl

οη της Λεβαδείας υπό του Κράτους επί επταετία, ήτοι από του 1838-1845, οον πrχυτεύ

ουσα της διοικήσεως Βοιωτίας, αλλά προ πάντων, κύριοι Βουλευταί, διότι αύτη είναι η

μεrά τον Πειραιά και τη Σύρο τρίτη βιομηχανική πόλη στην Ελλάδα, επιβάλλουν στους

Θηβαίους να αναγνωρίοουν τη Λεβάδεια ως πrχυτεύoυσα του νομού Βοιωτίας.

Τώρα δε στρέφομαι προς τους κυρίους αντιπροσώπους των Θηβών, και παρα

καλώ αυτούς να ουνομολογήσουν, αφού πλέον έχουμε lιία και την αυτή πατρίδα, τη

Βοιωτία, ότι επιβάλλεται ο' εμάς, τους αντιπροσώπους των Θηβών και της Λεβαδεί

ας, να φροντίσουιιε από καθήκον να συμφιλιώσουμε και αδελφοποιήσουμε τους

δύο λαούς, και να συνεργασθούμε χάριν των κοινών συμφερόντων.

Πωιοχατζής. Ouδt"OTε θα βρεθούμε μαζί'

Λάππας. Θα βρεθούμε, κύριε συνάδελφε, διότι τους Θηβαίους και Λεβαδείς

συνδέουν κοινοί πόθοι και κοινά βιοτικά συμφέροντωl.

Τελικό με 117 ψήφους υπέρ του νομοσχεδίου, 33 ψήφους κατά και ενός

που δήλωσε παρών, το νομοσχέδιοψηφίσθηκεξημερώματατης 18 lοuνίου

1899.
Στη Θήβα δεν υπήρχαν περιθώρια για αντιδράσεις, γιατί ήδη ο ανακριτής

lωαwίδηςείχε απαγγείλεισε επώνυμουςΘηβαίουςότι: ..από της 8 έως 19 l0υ

νίου τεθέντοςεπί κεφαλήςτου Θηβαϊκούλαού εξηνάγκασαναυτόν εις βίαν κα

τά των δημοσίωναρχών προς παρακώλυσινεκτελέσεωςαποφάσεωςτης Κυ

βερνήσεως,γενόμενηςούτω αιτίας στάσεωςκατά των καθεστηκυιώναρχών».

Η κατηγορίααπαγγέλθηκεκατά των εξής Θηβαίων: Αθ. 2εγγίνης δήμαρχος

Θηβαίων, Γεώργιος Σίνης δήμαρχος Πλαταιών, Π. ΓκορίτσαςδήμαρχοςΘε

σπιών, Κ. Χρηστίδης, Κ. Ανδριανός. Β. Κυρέλ/ος, Ευστ. Δόλογλος,Αγγελής

Στάμου, Δ. Κρανιώτης, Επαμ. Αναστασίου, ΠελοπίδαςΖιώμας. Δ. Κατσίνας, Ε.

Ταμβίσκος, Αλ. Κουκούλεζας, Γ. Παπαίωάwου, Κίμων Στάικος, Αλ. Κώνστας,

Αναστ. Τσέλιος, Β. Δράκος. Φιλοκλής Καλόπτας, Δ. Βαγιάwης, Δ. Βυρίνης,

Σπυρίδων Παπαχατζής, Ν. Σπηλιώτης, Θ. Σαχάλας, Ευαγ. Μπασιάκος,Στ. Πα

παχατζής, Στ. Μπέλ/ος, Δημ. Μπέλ/ος, Ανδ. Τσίτσας. Κ. Φουφούνης, Θ. Χού

ντρης, Αναστ. Κ. Αναστασίου,ΑγγελήςΣτάlκος, Λουκάς Παυλίδης, Δημοσθέ

νης Βουρδουμπάς, Γ. ΠαπαγΥιάνης,ΦιλοποίμηνΘεαγένης, Πελοπ. Βρυζάκης,

Στ. Τζουγελάκης, ΠολυνείκηςΣτεφανάκης, Ηλ. Χαντζής, Ιωαν. Δαγλαρίδης, Νί

κας. Δημ. Παπαθ. ΓιαWΊτσης, Απ. Αγραφιώτης, Π. Α. Ανδριανός, Δ. Αγάσσος ή

Αντωνίου, Αντ. ΘωμαΤδης, Αχιλ. Κοπός, Ν. Σαχόλας, Ν. Αναστ. Χαντζής, Δημ.

Παναγιωτίδης, lωόν. Δόλογλου, Δημ. Γιαννίτσης, Στυλ. Ζερβόπουλος, lωόν.

Στιμπουράκης,Αλ. Κασαβριάς,Σεραφείμ Τάλαρος.

Οι κατηγορούμενοιαπολογούμενοιισχυρίσθηκανότι έλαβαν μέρος στα γε

γονότα αλλά με την παρουσία τους κατάφεραννα καταπαύσουντις ταραχές

και δεν επέτρεψανστο μαινόμενοπλήθος να εκραγεί.
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Οι Θηβαίοι είχαν εναποθέσει πλέον τις ελπίδες τους στο Βασιλιά Γεώργιο

Α', αφού πίστευαν ότι ίσως δεν κύρωνε το νόμο που ψήφισε η Βουλή.

"Ομως τη Δευτέρα 21 lουνίου 1899 ο Θεοτόκηςανέβηκε στ' ΑνάΚΓορα και ο

Βασιλιάςυπόγραψε και επικύρωσετο νόμο.

Η αναμενόμενηεπιείκεια του Βασιλιά προς τους Θηβαίους έγινε πράξη αρ

γότερα καθώς με Βασιλική Χάρη απήλλαξε οριστικότους καταδικασθέντες

στην Αθήνα πρωταιτίουςτων γεγονότων: Βασίλειο Κυρέλλο δικηγόρο, Θωμά

Σαχάλα, Ε. Αναστασίου δικηγόρο, Θωμά Θωμαϊδη, Ερ. Παπαχατζή δικηγόρο,

Νικ. Αναστασίου ιατρό, Αναστάσιο Ζεγκίνη δήμαρχο Θηβών, Ζερβόπουλο

έμπορο, Τσέλιο ιατρό, Δημ. Βαγιάwηφαρμακοποιόκαι Π. Ε. Ζήση.

Στη Λειβαδιά, ξημερώνοντας18 lουνίου προς 19 lουνίου κανείς δεν κοιμή

θηκε. Η είδηση ότι με απόφασητης Βουλής η Λειβαδιά ήταν πρωτεύουσατου

Νομού Βοιωτίαςπροξένησεθύελλα ενθουσιασμού.

χιλιάδεςπυροβολισμώνανΓηχούσανόλη τη μέρα στην πόλη.

Οι εικόνες του ΠρωθυπουργούΘεοτόκη και του Νικολάου Μπουφίδη στε

φανωμένεςμε άνθη είχαν αναρτηθείμε σημαίες σε όλα τα μπαλκόνιατων σπι

τιών και των καταστημάτωντης αγοράς.

Ο κόσμος κτυπούσετις καμπάνεςτων εκκλησιών, περιφερότανμέσα σrην

πόλη κάτω από τους ήχους μουσικήςαπό οργανοπαίκτες.

Οι ζητωκραυγέςυπέρ του Βασιλιά, της Κυβερνήσεωςκαι του Μπουφίδη

δεν είχαν τελειωμό. Το σύνολο των επιστημόνων,των συντεχνιών,των δημο

σίων υπαλλήλων,των εμπόρων, των βιομηχάνωνέστειλαν δεκάδεςσυγχαρη

τηρίωντηλεγραφημάτωνστους βουλευτέςΜπουφίδη και Λάππα.

Το Δημοτικό Συμβούλιοτου Δήμου Λεβαδέωνδιεβίβασεπρσς αυτούς το

ακόλουθοτηλεγράφημα:

Επί επιψπφίσεl σωτηρίου νομοσχεδίου διοικητικήςδιαιρέσεωςκράτους, δι' ου

ωρίσθη έδρα διοικήσεωςνομού ΒοιωΓίας η Αεβάδεια, Δημοτικόν ΣυμβούλιονΑε

βαδέων εκφράζει ευγνωμοσύνηντουδι' επιψήφισιν παρ' υμών και δια καταβληθέ

ντας ατρύτουςκόπουςσας.

ΔήμαρχοςΛεβαδέωνΝ. Πανοuργιάς

Στις 20 10υνίου στο ΜητροπολιτικόΝαό εψάλη θεία δοξολογία, μετά το τέ

λος της οποίας σύσσωμοςο λαόςτης Λεβαδείας και οι παράγοντεςτης επαρ

χίας Λεβαδείαςσυγκεντρώθηκανέξω από ναό και άκουσαν λόγους ευχαρι

στιών εκ μέρουςτων δικηγόρωνΕυριπαίου και Παπασπύρουπρος την Κυβέρ

νηση και τους βουλευτέςτης Επαρχίας. Στη συνέχεια εκδόθηκε ψήφισμα, με

το οποίο ο λαόςτης πόλης εξέφραζετην ευγνωμοσύνητου:

1. Προς την Κυβέρνηση δια την υπ' αυτής υποβολή και υποστήριξη των

εθνοσωτηρίων νομοσχεδίων, όπως αυτό της διοικητικής διαιρέσεως του

Κράτους.

2. Προς τη Βουλή, που ψήφισε το νομοσχέδιο.

3. Προς τον υπέροχο συμπολίτη κ. Ν. Μπουφίδη, δια τους υπ' αυτού κατα

βληθένΓες αγώνες προς αναγνώριση των δικαίων της Λεβαδείας και

4. Προς πάντας τους οποιουσδήποτε συνΓελέσαντες βουλευτές και ιδιώτες

υπέρ του μεγαλείου της Λεβαδείας.

96

Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Το βράδυ της 20 lουνίου στην αγορά της πόλης έγιναν εορταστικέςεκδη

λώσεις και επακολούθησεμεγάλη λαμπαδοφορία.

Τελικά σύμφωνα με το Νόμο ΒΧΔ' της 6/8 10υλιΌυ 1899 περί ΔιοικητικήςΔι

αιρέσεωςτου κράτους.το άρθρο 2 παρ. 2, το νομό Βοιωτίας αποτελούσαν οι

επαρχίες Λεβαδείας και Θηβών.

Έδρα του νομάρχη και φυοικά πρωτεύουσα οριζόταν η Λεβάδεια.

Επίσης με το άρθρο 12 του ιδίου Νόμου, συνιστώντο Πρωτοδικεία στους Νο

μούς, όπου δεν υπήρχαν τέτοια. με έδρα την πρωτεύουσατου Νομού. Ακόμη

επροβλέπετο ότι η περιφέρεια της δικαιοδοσίαςτων πρωτοδικείων και ο χρόνος

της έναρξης εργασιών αυτών θα οριζόταν στο μέλλον με Βασιλικό Διάταγμα.

Με μεγάλη αγωνία σύσσωμος ο λαός της επαρχίας Λεβαδείας, κυρίως

όμως ο Νομικός κόσμος της πόλης, περίμενε την έκδοση του Βασιλικού Δια

τάγματος για την ίδρυση και λειτουργία του Πρωτοδικείου Λεβαδείας.

Δικηγόροι το 1899 στη Λεβάδεια ήταν οι: Βαρδαβούλιαςlωαν., Ευρυπαίος

Κ., ΚουτσοπέταλοςΚων.. Μπαλωμένος Αθαν., Μπουρνόζος Παναγ., Παπα

σπυρίδωνος (Παπαοπύρου) Γεώργιος, Φάφαλης Αριστ., Χέβας Παν., Φόρτης

Σπυρίδων, Βασ. Μέγας, Γεώργιος Κορόζος, lωάν. Kouτσoπέταλoς, Αναστά

σιος Κυριαζής.

Συμβολαιογράφοι ήταν οι: Νάκος Πέτρος, Παπαχρήστου Κων. και

Δικαστικοί Επιμελητές οι: Καλλιακούδας Αλεξ., Μαχαιρίτσας Avτ., Παπαϊω

άWΟυ Θωμάς, Παπακωνσταντίνου Δ., Παπαχρήστου Γεωργ .. Πατής lωάν., Ρή

γας lωάν., Σαρίδης Γεώργ., Σουφλίδης Δημ., Στουραϊτης Κων., Φαρμάκης

Αντων.

Το Βασιλικό Διάταγμα υπογράφτηκε στις 14 Οκτωβρίου 1900 και δημοσιεύ

θηκε στο υπ' αρ. 241 φύλλο της Εφημερίδος της Κυβερνήσεως. Στο υπ' αρ.

1ον άρθρο του αναφερόταν ότι:

Το εν τη έδρα του νομού Βοιωτίας συσταθέν Πρωτοδικείον λαμβάνει εηωνυμίαν

(Πρωτοδικείον Λεβαδείας», έχει δlκαιοδοσίαν επί του νομού Βοιωτίας και περιλαμ

βάνιταl εν τη περιφερεία των εν Αθήναις Εφιτών.

Ακόμα, σύμφωνα με το άρθρο 5 του ιδίου Βασιλικού Διατάγματα;:

Ως ημέρα ενάρξεUΧ; των εργασιών ωρίζετο η 1n Σεπn:μβρίου 1901, από δε της

ενάρξεως των εργασιών του Πρωτοδικείου Λεβαδείας έπαυσε η δικαιοδοσία του

Πρωτοδικείου Αθηνών.

Δυσruχώς όμως το Πρωτοδικείο Λεβαδείας, στα χρόνια που επακολούθη

οαν, αντιμετώπιοε μεγάλα προβλήματα και αρκετές φορές απειλήθηκε η λει

τουργία του μέχρι του οημείου να καταργηθεί. Αυτό οφειλόταν, αφ' ενός μεν

στην πολιτική αντιπαράθεση και στο πάθος των πολιτικών αντιπάλων του Νικο

λάου Μπουφίδη και αφ' ετέρου στους πολιτικούς και όχι μόνο παράγονΓες των

Θηβών, που ποτέ δεν ξέχασαν τα γεγονότα του 1899 και αγωνίστηκαν πεισμα

τικά 35 χρόνια μέχρι που κατάφεραντη διάσπασητου ΠρωτοδικείουΛεβαδεί

ας, με την παράλληληίδρυοη και λειτουργ(α Πρωτοδικε(ουΘηβών.

XαρaKrηρlσrΙKήήταν σχετική συζήτηση στη Βουλή το Μάρτιοτου 1904, που
αφορούσενομοσχέδιο οικονομικού περιεχομένου.
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Από το βήμα της βουλής ο αντιπολιτευόμενος βουλευτής Κ. Αγγελόπουλος

τον υπουργό Οικονομικών κ. Σιμόπουλο. αναφέρθηκε στα γεγονότα του 1899
ΚΟΙ ανέφερε τα πιο κότω λόγια κατό του Νικολόου ΜπουφΙδη:

Ο κ. Υπουργός των Οικονομικών φαίνεται ότι βαδίζει απρόσεκτα και δlO τοuτο

πίπτει πάντοτε στα χέρια των ληστών του Γλάδστωνος. ΚΟΙ δια να πεί(Χι) εσάς περί

τοuτου, θα αναφέρω μόνο ένα παράδειγμα.

Κατά το 1900, διερχόμενος με θυλάκια πλήρπ χρυσίου από τα OUVOpa της Λεβαδεί
ας, συνελήφθη υπό του Καπετάνου, ή ως έλrγOν οι BυζαvτινOί του Καπετάνου της

επαρχίας εκείνης, υπό του κ. Μπουφίδου. Ο κ. Μπουφίδης, με το λευκό του υπογέ

νειο και τους Iέρaκoς oφθaλμοuς, έχει ομολογουμένως στρατιωτική φυσιο-ινωμία, και

Μναταl κάποιος αξιόλογα να τον εκλάβει ως απΟΟφατο επιλοχία (ιλαρότης). Δια tOU
το δεν εκπλήττομαι, ότι ενέπνευσε φόβο στον KUplO Σιμόπουλο, ήσυχο και γλυκu άν

θρωπο. Ο KUpioς Μπουφίδης, κατά το ωραίο σuστημα του χαριτωμένου μας τόπου

εζήτησε από τον συλληφθέντα Υπουργό, τον κ. Σιμόπουλο, λUτρα. Ποια λύτρα εζητή

θησαν; Απλούστατα πράγματα: 4 Πρωτοδικεία, από τα οποία ένα στη Λεβάδεια, και

δέκα νομοί, από τους οποίους ένας στη Λεβάδεια. Αλ/ά τι εστοίχισε η σύλληψη αuτη

στο Κράτος, και πόσα ποσά πληρώνει το Κράτος ετήσια δια τα λύτρα του κυρίου

Μπουφίδου; Ο κ. Πρωθυπουργός και ο κ. Υπουργός των Οικονομικών πολλές φο

ρές διελάλnOOν, ότι με μικρά πράγματα εξεμπέρ&υσαν με τον κ. Μπουφίδη, ότι η &ι

πάνη ανήλθε μόνο σε 150.000 δραχμές. Αλ/ά qxιivεται, ότι η δαπάνη δεν είναι τοιαuτη'

διότι έχω εω ένα σημείωμα, αιιό το οποίο φa.ίvεταl, τι ποσό στοίχισε η απροσεξία του

κ. Υπουργού των Οικονομικών. Οι δαπάνες των νέων νομών και των νέων nfXUToδI

κείων φαίνονται πολι:. ανώτερες του ποσού, το οποίο ανέφερε προς εμάς πολλές φο

ρές ο κ. Πρωθυπουργός διότι επιβαρύvθησαν εξ' αιτίας αυτών κατά το εξής ποσά τα

διάφορα Υπουργεία. Το Υπουργείο της Δικοιοοuνης, εάν λάβουμε υπ' όψιν το 1899,
την εποχήν την προ τπς συστάσεως των νέων νομών και Δικαστηρίων, και τον Προϋ

πολοΥισμόν του 1904, θα βρούμε, ότι έχει σε ορισμένα κεφάλαια τις εξής διαφορές:

Στο κεφάλαιον 7, ,(Πρωτοδικείω,. το μεν 1899 αναγράφει niotUXJll δραχ. 876.240, το
1904 αναγράφει πίσrωση 992.800, δηλαδή επί πλέον &ιπάνη 116.560. Το κεφάλαιον

8, ((έξοδα υπηρεσίας Πρωτοδικείων)., το 1899 περιλαμβάνει πίστωση 89.673, το 1904
περιλαμβάνει πίστωση 113.570, δηλαδή επί πλέον 23.897. Στο κεφάλ.1Ι0 9, (,Εισαγγε

λίαι Πρωτοδικών», ο Προϋπολογισμός του 1899 περιλαμβάνει πίστωση δραχ.

217.600, ο & του 1904 δραχ. 260.540, δηλαδή επί πλέον δραχ. 42.940. Το κεφάλαιον

10, «έξο&ι υπηρεσίας Εισαγγελιών», το 1899 είναι 43.736, το 1904 αναγράφονται

51.160, δηλαδή επί πλέον 7.424. Το κεφάλαιον 13, ('φυλακαί εξεταστικαί και ποινl

καί" δροχ. 198.672 το 1899 αλλά 203.179 το 1904, δπλαδή ,ιι; ιιλέον δραχ. 4.507.
Ήτοι συνολικά το Υπουργείο της Δικαιοσύνης περιλαμβάνει επί πλέον πιστώσεις

195.328 δραχμών σε σύγκριση του ΠροϋπολοΥισμοι:. του 1899 με αυτόν του 1904.
Ν. Μπουφίδης. Είναι πολλά κονΜλια άσχετα, ώστε καλύτερα να μη αφαιρέ

ontE τίποτε... Το λόγο, κύριε Πρόεδρε.
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Γ. Θεοτόκης. Δεν ηύξησε ούτε κατά ένα ο αριθμός των υπαλλήλων των δημο

σίων έργων. Πως προκύπτει αυτή η διαφορά;

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Άρα έχετε και στο Υπουργείο των Εσωτερικών αύξηση

δαπάνπς εκ δραχ. 296.760.
Επομένως, εάν αθροίσουμε το ποσόν των τεσσάρων Υπουργείων, Δικαιοσύνης,

Εσωτερικών, Στρατιωτικών και Εκκλησιαστικών, θα δούμε, ότι η σύλληψη του κ.

Υπουργού των Οικονομικών στα σύνορα της Λεβαδείας στοίχισε 1.425.278 δραχ

μές ετήσια στο Κράτος, και όχι 150.000 δραχμές, ως διατείνεται παραδόξως ο κ.

Πρωθυπουργός.

Ά),λ' είναι τάχα η πολυτέλεια αύτη, η δικαστική και η διοικητική, ανάλογος προς

την έκταση και τον πληθυσμό της χώρας; Παρετήρησα και άλλοτε και αναφέρω και

τώρα, ότι η Ρουμανία, η οποία έχει έKtαση χιλιομετρική διπλάσια της Ελληνlκής,

διότι έχει έκταση 131.020 τετρ. χιλιομέτρων, κατοίκους δε έξι περίπου εκατομμίΙ

ρια, ενώ εμείς έχουμε μόνον 2.500.000 - έχει 32 νομοίΙς. Πόσα δε Δικαστήρια; έχει

32 Πρωτοδικεία, - Κράτος με διπλάσια, επαναλαμβάνω, έκταση και υπερδιπλάσιο

πληθυσμό!- εμείς 26! Πόσα Εφετεία; Τέσσαρα' εμείς πέντε! Πόσα Ειρηνοδικεία;

130' εμείς 235! Εμείς θέλουμε να έχουμε διπλάσιο αριθμό!

Η Βουλγαρία, κύριοι συνάδελφοι, έχει έκταση χιλιομετρική πoΛU ανώτερη της

Ελλάδος, πληθυσμό δε ενάμισυ εκατομμύριο ανώτερο του ελληνικού πληθυσμού.

Πόσους έχει νομούς; πόοα Πρωτοδικεία; 18' εμείς 26. Πόσα Εφετεία; 3' εμείς 4.
Η Σερβία, η οποία έχει έκταση χιλιομετρική μικρότερη της Ελλάδος, αλλά πλη

θυσμό ίσο με εμάς, έχει εντούτοις σε αναλογία λιγότερους νομούς έχει 17 μόνον.

Ά),λ' αν και από άλλης απόψεως εξετάσουμε τους πρoίiπoλoγισμOίIς του Υπουρ

γείου της Δικαιοσύνης, θα βρούμε ότι η Ρουμανία δαπανά 5.230.000 φράγκα, η

Σερβία πολύ ολ.γώτερα, 1.792.228, π Βουλγαρία 4.153.236, π 6< Ελλάς 6.000.000!
Ερωτώ εσάς, για ποιο λόγο έχουμε πέντε Εφετεία, από τα οποία τα δυο να δημοσι

είΙουν ασήμαντο και αυτόχρημα κωμικόν αριθμόν αποφάσεων το έτος; Γιατί να

έχουμε τόσα Πρωτοδικεία; γιατί τόσα Ειρηνοδικεία; Δεν είναι άσκοπη και περιπή

δαπάνη, και δεν είναι ασπλαχνία να φορολογούμε τον Ελληνικό κόσμο, για να

ιδρύουμε περιττά Δικαστήρια και περιπούς νομούς, λόγου χάριν στη Λεβάδεια, η

οποία απέχει ήδη σιδηροδρομικώς 2 μόνον ώρας των Άθηνών ή της Χαλκίδος;».

Ν. Μπουφίδης. Ο κ. εξ Απικής Βουλευτής είναι αναμφισβητήτως ο μεθυγρα

φικώτερος των ρητόρων της Βουλής, αλλά αυτό δεν τον εμποδίζει να είναι και ο

μυθολογlκώτερος αυτών, διότι έχει παρατηρηθεί, ότι όσες φορές λαμβάνει το λόγο,

δεν ασχολείται μόνο σε εξεύρεση εικόνων, για να παραστήσει τα διανοήματά του,

αλλά μυθολογεί και επί των πραγμάτων, αφού και τα πράγματα διαστρέφει, και

ανακρίβειες, κατά τρόπο μη επιτρεπόμενο στη νοημοσύνη αυτού, ούτε στην, υποτι

θέμενη τουλάχιστον, νοημοσύνη των ακροατών του, υποβάλλει ενώπιον της Βου

λής.

Δεν είχα σκοπό να αναμιχθώ στη συζήτηση αυτή, ούτε στη συζήτηση, η οποία

από ημερών ήδη διεξάγεται σκόπιμα εδώ, για να παραστεί, ότι απόλυτος ανάγκη
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υπάρχει, όπως και οι νομοί και τα νέα Δικαστήρια, τα οποία κατά το 1899 ουνεστά

θπσαν, καταργηθοίιν, όπως με την οικονομία, που θα προκύψει από την κατάργηση

αυτών, θα αποκτήσουμε το χρήμα, το απαιτούμενο όχι μόνο, όπως προικίσουμε το

Ταμείον της Εθνικής Αμύνης, αλλά και όπως ανταποκριθώμεν σε όλες τις δαπάνες

των στρατιωτικών Υπουργείων, και ίσως όπως κατορθώσουμε με αυτά να αποκτή

σου με και τη Μακεδονία!

Άλλος των κυρίων Βουλευτών αγορεύοντας βρήκε, ότι η λειτουργία της δικαστι

κής εξουσίας δύναται να επιδράσει ευεργετlκώς επί της κοινωνίας, εάν περιορισθεί

σε σημείο, το οποίο δεν επιτρέπει η νομοθεσία. Και είναι περισσότερο περίεργο αυ

τό, διότι υποστηρίχθηκε από διακεκριμένο νομομαθή και έγκριτο δικηγόρο. Και

ακούσαμε να βροντοφωνούν από του βήματος της Βουλής: «Τα Ειρηνοδικεία σε τι

χρησιμεύουν; δυνάμεθα να καταργήσουμε πλήθος τοιούτων;;. Εάν δε ευρεθεί κά

ποιος να ρωτήσει αυτοός, γιατί, την απάντηση έχουν πρόχειρη' διότι τα περισσότε

ρα από τα Ειρηνοδικεία, σας λέγουν, δεν εκδίδουν παρά πΜε μόνον, ή δέκα ή εί

κοσι αποφάσεις. Έτσι δε η ευεργετική επίδραση της Δικαιοσύνης επί της Πολιτείας

καθορίζεται εκ του αριθμού των αποφάσεως, τις οποίες συμπίπτει να εκδίδουν τα

Δικαστήρια!

Ομολογώ, ότι δεν ανέμενα να ακούσω τέτοια επιχειρήματα, λεγόμενα μάλιστα

από δικαστικούς άνδρες. Γνωρίζω ότι οι κοινωνίες αποδεχόμενες την ανάγκη να

ζήσουν σε αρμονία όπως επιβάλλει το συμφέρον τους, δημιουργούν εξουσία ανε

ξάρτητη, τη δικαστική εξουσία, στην οποία παρέχουν το δικαίωμα να επιβάλλει το

σεβασμό προς την αλήθεια και το δίκαιο, ανορθούσα το προσβαλλόμενο δίκαιο, και

διωσκουσα συγχρόνως τον αμοιβαίο σεβασμό προς τα δικαιώματα των πολιτών

και της Πολιτείας εν γένει. Γίνεται φανερό, ότι η επίδραση της Δικαιοσύνης κάθε

άλλο σκοπό επιδιώκει παρά τη δημιουργία πολλών δικών. Ευτυχής δ' είναι η κοι

νωνία εκείνη, στην οποία η επίδραση της δικαστικής εξουσίας θα έχει ως αποτέλε

σμα την έλλειψη πάσης των Δικαστηρίων εργασίας. Θα είναι δε η μεγαλύτερη ευτυ

χία, την οποία Μναται να αηοκτήσεί η πατρίς μας, εάν έλθει εποχή, κατά την οποία

θα παρέρχονται έτη ολόκληρα χωρίς τα Δικαστήρια να έχουν ανάγκη να συνεδριά

ζουν. Έτσι εγώ τουλάχιστον εν/α::, την επίδραση της δικαστικής εξουσίας επί της

κοινωνίας. Για να πραγματοποιήσει η δικαστική εξουσία αυτό το σκοπό, δαπανά το

Κράτος όσα δαπανά' διότι διαφορετικά δεν θα υπήρχε λόγος να δαπανώνται τα πο

σά αυτά

Μεθ' όλα αυτά σας λέγουν οι Κύριοι της mtpuyoς εκείνης: «(τα Ειρηνοδικεία εις

τι χρησιμεύουν; διατί να μη συγχωνεύσωμεν πολλά Ειρηνοδικεία εις ένα;;; Λες και

ότι τα Ειρηνοδικεία είχαν μόνο το σκοπό να δικάζουν τις κλήσεις των δικολάβων,

τόσα δε άλλα ύψιστα καθήκοντα, τα οποία έχουν να επιτελούν οι Ειρηνοδίκες, κα

θόλου δεν ελήφθησαν υπ' όψιν. Εάν μόνον και άπαξ του έτους παρασταθεί η ανά

γκη της συγκροτήσεως ενός συγγενικού Συμβουλίου, ενός μόνον, υπέρ ενός ανη

λίκου, δεν δικαιολογείται η δαπάνη του Κράτους υπέρ της υπάρξεως του Ειρηνοδι

κείου; Εάν μία μόνο φορά παρασταθεί ανάγκη να προσκληθεί ο Ειρηνοδίκης, για να
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λύσει δ]αφσρά επί προαυρινών μέτρων, δεν δ]Kαιoλoγείταl η υπέρ της λεπουργίας

τσυ Ειρηνοδικείου δαπάνη; Τότε γιατί πληρώνουν τους φόρους ο] ηολίτες; Κα] οας

ομ]λούν περί καταργήοεως των Ειρηνοδ]κείων, λες και, Κύριοι, επρόκειτο περί κα

ταργήσεως θέσεων αργομίσθων! Δεν εξετάζω, αν έχουν και άλλα καθήκοντα οι Ε]

ρηνοδίκες, διότι εγώ γνωρίζω, κα] όλοι εσείς γνωρίζετε, πόοα καθήκοντα έχει ο Ει

ρηνοδίκης άλ/' ανέφερα δύο μόνο περιστάσεις, οι οιιοίες αρκούν να δ]καιολογή

σουν την ύπαρξη παντός Ειρηνοδικείου. Θα ήταν δε αληθινά περίεργο πράγμα, εάν

η Ελλην]κή Βουλή αποφάο]ζε να καταδ]κάοε] τους κατοίκους π.χ. της Ανάφης,

όποτε παραοτεί ανάγκη να ληφθούν μέτρα προς προοτασία των ουμφερόντων κά

ποιου ανηλίκου, να παραλαμβάνουν τους συγγενείς μέσα σε καίκ], να πλέουν, εάν

ευνοϊκός είναι ο άνεμος, αρκετές ημέρες, εάν δε δεν είναι ευνοϊκός, επί μήνες ολό

κληρους, για να φθάσουν στην έδρα του Ειρηνοδικείου, όπως συγκροτηθεί ουγγε

νικό Συμβοuλιο, για να προστατεύσει τα ουμφέροντα του ορφανού!

Εγώ κυρίως ανέβηκα ΟΤΟ βήμα για ν' αΙIOVΤήσω οε όοα ο αξ]ότψος εξ AτrΙKής

Βουλευτής είπε, με τρόπο μυθογραφ]κό πάvτoτε, περί των δαπανών, οτις οποίες

υποβλήθηκε το Κράτος από τη σuσταση των νομών και των νέων Δ]καστηρίων,

διότι, όταν αυτά, Κύριο], λέγοντω στη δημοσlOγραφία, χωρίς να έχουν καμία επ]

σημότητα, βεβαίως μπορεί κανείς να μη το προοέξει' ά))..' όταν από το επίοημο βή

μα της Βουλής αντιπρόσωπος του έθνους προβαίνει οε τέτο]ες ανακοινώσε]ς, που

δεν στηρίζον[αΙ ή μάλλον είναι αντίθετοι πραρανώς προς τους αριθμοuς και τα κεί

μενα των Προϋπολογισμών, είνω πράγματι ανάγκη επί τέλους να αρθεί ο ηέπλος,

γ]α να φανεί, ότι δεν είναι επιτετραμμένο να ανέρxoνrαι οτο βήμα της Βουλής και

να προκαλούν καταδ]καοnκή ψήφο στη συνείδηση της Βουλής κα] του Eλλnν]KOι)

λαοι] για πράξεις νομοθετικές, οι οποίες αναμφlOβήτητα υπήρξαν ευεργετ]κές γ]'

ολόκληρους πληθυσμοUς. Και γω να μην απαοχολώ τη Βουλή επί μακρόν, θα ει

σέλθω αμέαυς στο θέμα.

Αλλά πριν όμως εισέλθω και εξετάαυ το ο]κονομικό μέρος, θέλω να γνωρίζω, αν

η ιπέρυγα αυτή (δεΙKVΎO την αρ]στεράν), η οποία κόπτετω υπέρ της καταργήσεως

των νομών και των Δικαστηρίων, είναι σύμφωνη προς τις ιδέες αυτές. Δ]ότι, Κύρι

οι, εμείς δεν είμεθα που ηήραμε την πρωτοβουλία των μεταρρυθμίσεων αυτών, την

πρωτοβουλία των μεταρρυθμίσεων αυτών έλαβαν ά))..οι, εμείς δε δαvεlOθήKαμε αυ

τές από την υποστήριξη, την οποία έγκρπα μέλη της πτέρυγας αυτής έπραξαν ενώ

η]ον της Βουλής, αφού απέδοξαν ότι πρέπο ο] νομοί κα] τα Δικαοτήρια να αυξη

θούν, διότι μόνον έτσ], έλεγαν, δύναται να υπάρξει αληθ]νή Διοίκηση και αληθινή

Δικαιοούνη. Και είναι αλήθεια περίεργο, πώς ελησμόνησαν, ότι αυτοί υπήρξαν ο]

εισηγητές και πρωτοστάτες τέτοιων ιδεών, και έρχοντα] να επικρίνουν εμάς, οι οποί

οι αποδεχθήκαμε τις ιδέες αυτών, κα] επραγματοποιήοαμε αυτές! Τούτο, Κύριο],

ομολογώ, ότι υπερβαίνει και το Ι1ερίεργο' διότι εκείνοι, οι οποίοι napaκoλoueouv,

τις συνεδριάσεις της Βουλής από πολλά έτη, γνωρίζουν τις ιδέες ενός εκάστου των

κυρίων Βουλευτών, οι οποίοι επίοης επί μακράν οειράν ετών παραKάθηνrαι οτην

αίθουοα αυτή, και οφείλουν να γνωρίζουν, ότι η κο]νοβουλευτική ιστορία δεν λη-
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ομονείτα], ή ότι, εάν λnoμoνείτω, υπάρχουν άνθρωπο], ο] οποίοι δεν αφήνουν να

λnσμoνηθε!. Πως είνα] δυνατόν να εκφράζοντω μετά τέτο]ας - ας μου επιτραπεί η

λέξη - εμπαθείας κατά των νομοθετημάτων των μεταρρυθμ]OτlKών, τα οποία εμείς

εlOαγάγουμε κατά το 1899, αφού αυτοί υπέδειξαν τις μεταρρυθμίσεις αυτές, στηρί

ξαντες μάλιστα έτσι τα προγράμματα αυτών; Μη νομίζετε, ότι εγώ ακολουθώ το ού

οτημα του κυρίου εξ AnιKής Βουλευτού, μυθογραφών από το βήμα της Βουλής.

Δεν συνήθισα να μυθογραφώ. Θα οας αναγνώοω αυτές τις λέξεις των Κυρίων, ο]

οποίο] εμφανίζονται αμείλικτοι διώκται οήμερα των νομών κω των Δικαστηρίων,

γ]α να δείτε, πο]οι είχαν την πρωτοβουλίαν αυτών των μεταρρυθμίσεων.

Β. Βουδούρης. Κύριε Πρόεδρε, να μου διΟΟετε το λόγο, παρακαλώ.

Ν. Μηουφίδης. Κατά το 1894 ουνεζητείτο ο Προϋπολογ]σμός του 1895, κω
κατά τη γενική συζήτηση του Προϋπολογ]ομού μίληοαν πολλοί των ρητόρων της

Aντlnoλπεύσεως - διότι και τότε η πτέρυγα αυτή ήταν η Αντιπολίτευοη (δε]κνύε]

την αριστερά), η πτέρυγα δε αυτή ήταν η Συμπολίτευση (δεικνύε] τη δεξιά), - μετα

ξύ δε των μελών της Αντιπολπεύοεως ήταν κω ο εξ Άρτης βουλευτής και φίλος

μου κ. Καραπάνος, ο οποίος ανέπτυξε μακρότατον πρόγραμμα διο]κήσεως. Τ] δε

έλι:.γεν, ομιλών ενώπιον της Βουλής; Ακούοατε, για να κρίνετε, πο]οι είναι εκείνοι,

ο] οποίοι πρώτοι συνέλαβαν την ιδέα τη μεταρρυθμιoτlκή, όσον αφορά τη δ]οίκηοη

της χώρας. Ιδού τι έλεγε τότε ο κ. Καραπάνος (αναγινώσκc]):

,<Η Διοίκηο]ς ημών εις κακήν ευρίοκεται κατάοταο]ν· ουδείς αγνοεί, ότι, όπου

αυτή υφίσταται, είνω σχεδόν εξηρθρωμένη, κα] ότι εις τας πλείοτας των επαρχ]ών

δεν υηάρχει ούτε οκιά Δ]ο]κήσεως. Ποία π.χ. δύναται να είναι η ενέργεια του νο

μάρχου Αιτωλοακαρνανίας, εν ΜεσσλΟΥγίω εδρεύοντος, επί της επαρχίας Ευρυτα

νίας; Εν τως απόκεντροις δε ταύταις επαρχίως τις αντlπρoσωπεύε] την Δ]οίκηο]ν;

Οφείλομεν επομένως, δια να δυνηθώμεν να μoρqxOOωμεν αληθή δlOίκησ]ν, να με

ταβάλωμεν τα όρια των διοικητικών περιφερειών, αυξάνοντες τον αριθμόν των Νο

μαρχ]ών".

Ακούετε, κύρ]οι Βουλευταί; ακούετε;

Τινές Βουλευταί (εκ της δεξιάς. Ακούομεν, μάλιστα).

Ν. Μπουφίδης. «Αυξάνοντες τον αριθμόν των Νομαρχ]ών», λέγε] ο κύρ]ος

Καραπάνος.

Κ. Καραπάvoς. Κατά πόοες;

Ν. Μπουφίδης. Ακούσατε, πο]ος ομιλεί περί αυξήοεως του αρ]θμού των Νο

μαρχιών!

AJJ..ά νομίζετε, ότι μόνον τον αριθμόν των Νομαρχ]ών ζητούσε να αυξήσει ο

κύρlOς Κaραπάνoς; Με πο]ο τρόπο νομίζετε ότι επεδίωκε μεταρρύθμιση κω βελτίω

ση στα πράγματα της Δ]καιοούνης; Ακούοατε. Ο κύρ]ος Καραπάνος εηιθυμούοε

να περ]ορισθεί ο αριθμός των δ]καοτών κατά τις ουνεδρ]άσεις από 5 εις 3 (αναγ]νώ

οκε]):

«Το δ]καοτικόν ημών ούστημα έχε] ανάγκη ριζ]κωτέρας μεταρρυθμίσεως. Την

βελτίωσιν του δικαστικού κλάδου δυνάμεθα κα] πρέηει να επιδιώξωμεν δια της
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Η οδός NtmMov Mπovφiδη κm ια ΔtκαaτήΡw ιπη δεκαετia 1900.

ελαττώσεως ουχί των Δικαστηρίων, αλλά του προσωπικού αυτών, και δια της κα

λυτέρας αμοιβής αυτών».

Κ. Καραπάνος. ΑναΥνώσατέ το oλόκλnρoν.

Ν. Μπουφίδης. Εις εμέ δεν χρησιμεύει ν' αναγινώσκω παρά εκείνο το οποΙο

αποδεικνύει συγκεκριμένα τις επί του θέματος ιδέες σας, τις οποίας πραγματεUΟμαι.

Β. Βουδού,ρης. Ο ΚUΡΙΟς Καραπάνος αντιπροσώπευε τότε μόνον τον εαυτόν

του (θόρυβος).

Ν. Μπουφίδης. Μη νομΙζετε, ότι με το θόρυβο θα κατορθώσετε να μειώσετε

την εντuπωση του λόγου μου. Όσο &: και να θορυβήσετε, θα το επαναλάβω εκατό

φορές. για να ακουσθεί σε όλη τη Βουλή και απ' όλο τον Ελληνικό λαό. εντός και

εκτός της Ελλάδος, διότι στους πολιτικούς άνδρες. οι οποίοι έχουν ριζωμένες πε

ποιθήσεις περί του τρόπου της διοικήσεως της πατρίδας μας, δεν είναι επιτετραμμέ

νο να μεταβάλλουν αυτές από απλό πείσμα και αντΙδραση προς τους αντιπάλους

τους. όταν μάλιστα εκείνοι. ακΟλΟυθΟUν τις γνώμες αυτών. και εφαρμόζουν αυτές.

Θα έλθω ήδη στον υπολογισμό των δαπανών, τον οποίο έκανε ο κ. εξ Αττικής

συνάδελφος. για να δΟUμε επί τέλους. ποιον είναι πράγματι το ποσόν. το οποίον

δαπανάΤα/ για τη OUoτaon των 1Ο νομών και των τεσσάρων Δικαστηρίων. Δεν έχω

πρόχειρο τον υπολογισμό, τον οποίο την εσπέρα αυτή έκανε ο κ. εξ Αττικής Βου

λευτής, όΝι' έχω πρόχειρον τον υπολογισμόν, τον οποΙον σε διάφορα φύλλα των

εφημερίδων της πρωτευΟUσης δημοσίευσαν οι ασχολοUμενΟΙ να αποδείξουν, ότι οι

δαπάνες των νέων νομών και Δικαστηρίων ανήλθαν σε 1.396.383 δραχμές. ήτοι πε

ρίπου σε 1.400.000 για να καταλήξουν δε εις το αποτέλεσμα ΤΟUτΟ. κατά ποιον τρό-
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πον, νομίζετε, υπολογίζουν; Συγκρίνουν τον Προϋπολογισμό του 1899 με αυτόν

του 1902.
Αλ/ά για να βροίιμε τι δαπανήθηκε για τη σίισταση των τεσσάρων Δικασrηρίων,

το πράγμα είναι ευχερέστερο. Τα 4 Δικαστήρια συνεστήθησαν το 1901, το Σεπτέμ

βρlO, όταν δε, το Νοέμβριο, ο τότε Υπουργός της Δικαιοσίrνης υπέβαλε τον προϋ

πολογισμό του 1902, επειδή είχαν ήδη συσταθεί τα 4 Δικαστήρια, περιέλαβε τις δα

πάνες των τεσσάρων Δικασrηρίων για όλο το έως. Ο τότε Υπουργός στην εισηγητι

κή έκθεση fJ.v{ε ότι 81.324 δραχμαί είναι η ετησία δαπάνη των τεσσάρων Πρωτοδι

κείων.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Έτσι ε;

Ν. Μπουφίδης. Αλλά, μετά τη διαβεβαίωση την επίσημη, ενώπιον της Βουλής

από τον Αρμόδιο Υπουργό, ότι οι δαπάνες για τα 4 νέα Πρωτοδικεία ανέΡXOνΤαJ σε

δρ. 81.324, πως είναι δυνατόν να έχετε το θάρρος, ερωτώ, να προκαλείτε καν συζή

τηση και να τολμάτε να ισχυρίζεστε, όrι και μια έστω επί πλέον δραχμή είνω δυνα

τόν να δαπανηθεί για τα Δικαστήρια αυτά;

Ι. Καλούτσης. Θέλομεν να πεισθοίιμε. Αναφέρει η έκθεση αυτή αναλυτικά τα

ποσά;

Ν. Μπουφίδης. Βεβαιότατα, αφού είναι προϋπολογισμός. Επειδή δε κω χωρίς

να με προκαλέσετε είχα σκοπό να κάνω μιαν οιονεί διάλεξη μετά των κ. Βουλευτών

περί των δαπανών εKάσrOυ Δικαστηρίου, - διότι τέλος πάvrων πρέπει να λυθή μια

για πάντα το ζήτημα αυτό, για να γίνει γνωστό, τι &ιπανά το Κράτος για τα 4 ταύτα

Δικαστήρια, - προβαίνω σε λεπτομερή λογαριασμό, κατά τον οποίο θα παρατηρήσει

η Βουλή, ότι το όλον ποσόν των δαπανών ανέρχετω εις 100.400 δραχμές. Παρακα

λώ δε να με παρακολουθήσετε, διότι επιθυμώ να με διορθώσετε, εάν παραλείψω κα

νένα KOνΔUλιO.

Για τα τέσσαρα Πρωτοδικεία επροβιβάσθησαν 4 Πρόεδροι. Επομένως θα υπο

λογισθεί η διαφορά του μισθού των Προέδρων, διότι ως δlκασταί υπήρχον ...
π. Γκίκας. Δεν διορίσθησανάλλοι;

Ν. Μπουφίδης.Όχι. Διότι πάνωτε ο αριθμόςτων δικαστών είνω πολύ μικρό-

τερος του αριθμοίι, τον οποίον ορίζει ο νόμος πρα; λειτουργίαντων Δικαστηρίων.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος.Επιτρέπετε μια διακοπή;

Ν. Μπουφίδης.Μη με διακόπτετε. Κατόπιν ομιλείτε.

Λοιπόν η διαφορά δι' έκαστον Πρόεδρονείναι 1200 δραχμαί ετησίως, επομένως

δια τους τέσσαρας είναι δρ. 4800. Δια τους 4 γραμματείς, προς δραχ. 170 μηνιαίως,

το όλον 8160 δια τους 4 ετησίως ... Εάν επιθυμεί κάποιος από τους κ. Βουλευτές,

ας κρατά σημειώσεις για να κάνει κατόπιν την πρόσθεση, μήπως υποτεθεί, ότι έχω

λάθος στην πρόσθεση ..
Γ. Φικιωρης. Εις άλλα ζητήματα.

Ν. Μπουφίδης. Ποια άλλα; Είνω γραμμένα όλα εις τον προϋπολογισμόν.

Έχουμε γι' υπογραμματείς και γραφείς, κατά τον προϋπολογισμό, δραχ. 19.809.
Για τα ενοίκια των Πρωτοδικείων, κατά τον προϋπολογισμό, δρ. 9600, για τους μι-
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σθούς τεσοάρων Ε]σαγγελέων δραχ. 19200, γlO το ΠΡOΑUΠΙKό των Ε]σαγγελιών δρ.

13.080. Γ]α γραφικά, κατά τον προϋπολογισμό, δρ. 2400. Γραφικά Εισαγγελιών

δραχμές 1452. Ενοίκια Ε]σαγγελιών δραχ. 6300. Ενοίκια φυλακών, κατά τον προϋ

πολογ]σιιό, δρ. 9360. Μ]σθός τεσσάρων επιστατών των φυλακών, κατά τον προϋ

πολογιομό, δραχ. 3840. Μ]σθός τεσσάρων φυλάκων δρ. 2400.
Αυτές είνα] ο] δαπάνες. Γ]α δε το Κακουργιοδικείο ουδεμία πρόσθετη δαπάνη

υπάρχει στον προϋπολογισμό.

Όλες οι δαπάνες αυτές ανέρχονται σε δρ. 100.400. Άλλ' εξ αυτών πρέπει να

αφαιρεθούν δρ. 20.000, κατά ης οποίες μειώνεται η δαπάνη από τα άλλα Πρωτοδ]

κεία, ένεκα της αφαιρέσεως του κατωτέρου nPOoωUJKOίI, γραφ]κών και άλλων εξό

δων, και επομένως το ποσόν, στο οποίο ο] δαπάνες του Κράτους ανέρxovται για τα

4 Πρωτοδ]κεία, είναι δραχ. 81.000, όπως προείηα.

Γ. Καλούτσης. Ενθυμούμαι ηρόχειρα κάποιες α/πάνες τους εκτάκτους γραφείς

των Κακουργ]οδικείων, τους μ]οθούς κλητήρωντων ακροατηρίων κα] Εισαγγελιών.

Ν. Μιιουφίδης. Υπάρχουν όλα υπολελογισμένα εις το προσωπ]κό των Δ]κα

στηρίων, είναι υπολελογ]σμένα στους προϋπολογισμούς. Εάν θελήσητε να προσθέ

σετε και τους κλητήρες τους δίιο, 5.000 δραχμάς Γι 10.000 δραχιιάς, θα έχετε

105.000 Γι 110.000 δραχιιάς. Πόσα θέλετε, για να φθάοετε στο ποοόν του

1.400.000;
Αυτό είναι, Κύριοι, το ποσόν, το οποίον δαπανά το Κράτος για τα νέα δ]καστή

ριο. Τώρα θα δούμε, τι δαπανά για τους νέους νόμους.

Ο κ. συνάδελφος δυσηιοτεί ηρος τον αρχηγόν του, διότι στον Προϋπολογισμό

του 1903, του οηοίου εισηγητής υπήρξε ο κ. Βουλευτής εκ Γόρτυνος, ρητά ανα

γράφεται, ότι η οικονομία, η οποία επιτυγχάνεται γ]α το Κράτος με την κατάργηση

των νέων νομών, ανέρχεται σε 120.000 δραXlιάς. Αυτό λέγει ο Προϋηολογ]σμός

του 1903, ότι η οικονομία lιετά την κατάργηση, Κύρ]ο], των νέων νομών, ανέρχεται

οε 120.000 δραχμές. Καταργουμένων & των νέων νομών δ]α των νομοθετημάτων,

τα οποία εισήγαγε ο κ. Βουλευτής εκ Γόρτυνος, καταργούνται και όλες ο] συνεπα

κόλουθες δαπάνες στους νέους νομούς, και η οικονομία αυτή ανέρχεται, κατά τη

βεβαίωση που υπήρχε στην εισηγητική έκθεση του Προϋηολογισμού, σε δραχμές

120.000. Κα] ο κ. Βουλευτής εξ Απικής, ενώ είχεν υπόψη, προσδιορισμένο από

τον αρχηγό αυτοίι, όλο το ποσό της δαηάνης για τα νέα Δικαστήρια κα] τους νέους

νομούς, ανερχόιιενον σε 200.000 δραχμάς, ο κ. Βουλευτής εξ Απ]κής αναβιβάζει

αυτό σε 1.400.000! Κα] για να το αναβιβάσει στο ποσόν αυτό, πο]α μέθοδο νομίζετε

ότι ακολουθεί;

Εις Βουλευτής (εκ δεξιών). Τη μέθοδο του ποπά! (yI;λωc).

Ν. Μπουφίδης. Κύριοι, η lιέθοδος, την οποίαν ακολουθεί, ομολογώ, ότι δεν

είναι από εκείνες, οι οηοίες περ]ποιοίιν τιμή στους λογ]στικούς, διότι θ' ακούσετε

περιεργότατα πράγματα' Π.χ. θα &ίτε, ότι υπολογίζε] διαφορά από το κεφάλαιο των

δημοσίων έργων του Υπουργείου των Εσωτερικών δραχ. 265.320. Κα] θα ερωτήσε

τε αμέΑVς: «Αλ/.ά τέλος πάντων ηοια σχέση έχουν ΟΙ νέοι νομοί με τα δημόσια έργα;
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Μήπως αυξήθηκε το προσωπικό των νομομηχανlκών ή μηχανικών;" Ουδόλως.

Λοιπόν πως επήλθε αυτή η αύξηση, αυτή η διαφορά; Παρακαλώ να μην ανθήσει

στα χείλη οας μειδίαμα, εάν ακούσετε, από πού εξάγει τη διαφορά ο κύριος συνά

δελφος. Ο κ. συνάδελφος είναι ευφυέστατος άνθρωπος, δεν δύναται να πλανηθεί,

άλλ' έχει τον παράδοξο εγωισμό να νομίζει ότι δύναται να παρασύρει σε πλάνη

όλους εσάς που ακούτε τα λόγια του.

Ο Προϋπολογισμός του 1899, τον οποίον επικαλείται, στο κεφάλαιο 14, «Δημό
σια έργα", έχει δύο άρθρο' το ένα άρθρο επιγράφεται «Προσωπικόν εν τοις νομοίς

και εν ταις επαρχίαις", το έτερον άρθρον, το 3, επιγράφεται «Προσωπικόνβοηθητι
κόν,,· το συνολικό ποσό των δύο τούτων άρθρων ανέρχεται σε δραχ. 351.960. Ο
Προϋπολογισμόςτου 1902 τα δυο ταύτα άρθρα στο κεφάλαιο 14 τα έχει ένα

άρθρον' ο κ. Βουλευτής εξ Αττικής λαμβάνει λοιπόν το ένα άρθρο από τα δύο του

Προϋπολογισμού του 1899, και το συγκρίνει μετά δύο άρθρο του Προϋπολογισμού

του 1902, και έτσι βρίσκει τη διαφορά εκ δραχμών 265.320! (γέλωτες εν τη δεξιά).

Καταλαβαίνετε, Κύριοι, ότι αυτό δεν είναι έλλειψη καλής πίστεUΧ;, όλ/' είναι έλλειψη

καλής εκτιμήσεως της διανοπτικής καταστάσεως αυτού, ο οποίος νόμισε, ότι προκα

λώντας τα μειδιάματα και τα γέλια των κυρίων Βουλευτών από τη μεθυγραφlκή περι

γραφή στην αγόρευσή του, μπορεί να μας αποπλανήσει τόσο, ώστε να νομίσουμε,

ότι στα δημόσια έργα υπάρχει διαφορά 265.320 δραχμών. Το περίεργον δε είναι, ότι

ο κ. εξ Αττικής Βουλευτής γνωρίζει, ότι η μέθοδος αυτού είχεν ήδη αποκαλυφθεί

στη δημοσιογραφία, και όμUΧ; δεν βαρέθηκε να τη φέρει και ενώπιον μας.

Αλλά νομίζετε, ότι μόνο οι 265.320 δραχμές προστίθενται στη ράχη των νέων

νομών και Δικαστηρίων; Θα ακούσετε κάτι, το οποίον θα σας καταπλήξει, διότι θα

ακούσετε, ότι στο κεφάλαιον 9 του προϋπολογισμού του Υπουργείου των Στρατιω

τικών, υπό τον τίτλο (,Χωροφυλακή", ανέγραφε διαφορά επί πλέον δια το έτος

1902 δρ. 696.565, ΟΙ οποίες δεν ανεγράφοντο στον προϋπολογισμό του 1899. Τη
διαφορά δε αυτή ο κ. Βουλευτής ρίπτει σε βάρος των νέων νομών και Δικασ(ηρίων!

Όταν ανέγνωσα αυτό, σας ομολογώ, ότι δεν εδυνάμην να εννοήσω, ποια σχέση έχει

η δαπάνη της χωραρυλακής με τους νέους νομούς, και επί πολλή ώρα βασάνιζα το

νου μου, για να ανακαλύψω τη σχέση, την οποία απέδιδαν οι κύριοι της Αντιπολι

τεύσεως, αναγράφοντες τέτοια ποσά στις σημειώσεις τους. Εδέησε να ζητήσω βοη

θήματα, και προσέτρεξα στην εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισμού του 1902.
Τι διάβασα δε εκεί, σε σχέση με τη διαφορά των δρ. 696.565 στο κεφάλαιο 9, «Χω
ροφυλακή", του προϋπολογισμού του 1902 προς τον προϋπολογισμόν του 1899;
Γράφει ο τότε Υπουργός επί των Στρατιωτικών, ότι η επί πλέον αυτή διαφορά προ

έρχεται εκ της γενησομένης κατά το έτος εκείνο προμηθείας ειδών ιματισμού των

οπλιτών της χωροφυλακής και του στρατού, διότι εξηVΤλήθη η προμήθεια ... (ιλα

ρότης).

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Εμείς δεν είπαμε αυτό.

Ν. Μπουφίδης, Όταν διάβασα αυτά στην εισηγητική έκθεση, δεν ξέρω πως,

από ένστικτο, οι χείρες μου συνέλαβαν την ελάχιστη σωζόμενη ακόμη κόμη της κε-
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φαλής μου, διότι δεν εδυνάμην να φαντασθώ τέτοιο περί την κατάστρωση αριθμών

θράσος, αφού ήταν γνωστό, ότι πρόχειρα ήθελε αποκαλυφθεί η θραούτητα.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Κατά το 1904 ηου είναι ο ιματισμός αυτός;

Ν. Μπουφίδης. Η επί πλέον λοιπόν δαπάνη, κατά τη ρητή βεβαίωση του

Υπουργού των Στρατιωτικών, προέρχεται από αγορά ιματιομού των οπλιτών της

χωροφυλακής και του στρατού. Και ερωτά ο κ. Βουλευτής αυτή τη στιγμή, διότι

ενόμιζεν, ότι ως προς τα του προϋπολογισμού του 1904 είναι απαράσκευος, ερωτά,

πως υπάρχει αυτή η διαφορά. Απαντώ προς αυτόν, ότι οι νέοι νομοί συνεστάθηκαν

κατά το 1900, κατά το 1899 δεν υπήρχαν' η διαφορά λοιπόν των δαπανών κυρίως

στον πρώτο Προϋπολογισμό από της ουστάσεώς των πρέπει να συζητηθεί, διότι

έκτοτε δεν προσετέθησαν δαπάνες για τους νέους νομούς, ούτε συνεστάθηκαν άλ

λοι νομοί, ούτε αυξήθηκε το προσωπικόν αυτών. Κατά το χρόνο λοιπόν εκείνο η

διαφορά του κεφαλαίου 9 του Υπουργείου των Στρατιωτικών δεν υπήρχε, διότι η

υπάρχουσα διαφορά προερχόταν από το πραγματικό γεγονός, το οποίο ουδεμία

σχέση είχε με τους νέους νομούς και τα νέα Δικαστήρια, εκτός εάν υπολογίζει, ότι η

προμήθεια του ιματισμού έγινε λόγω της συστάσεως των νέων νομών και των νέων

Δικαστηρίων (γέλωτες).

Αυτή είναι η απάντηση, την οποία είχα να δώαυ στον κ. Βουλευτή εξ Αττικής, ο

οποίος νόμισε, ότι, επειδή δεν είχα τότε τον Προϋπολογισμό του 1904 στα χέρια

μου, θα κατάφερε να μας καταπλήξει δια της ερωτήσεώς του.

Αυτός, Κύριοι, είναι ο λογαριασμός, τον οποίο ακούσατε από τον κ. Βουλευτή

εξ Αττικής, και ο οποίος ανέρχεται σε 1.400.000 δραχμάς! Θέλετε δε να δείτε, μετά

την αφαίρεση των ποσών, τα οποία πρόσθεσαν χονδρικά και αυθαίρετα οι Κύριοι

σε βάρος των νέων νομών, πόσες είναι οι δαπάνες αυτών; Ακούσατε. Από το ποσό

δραχ. 1.396.383 πρέπει ν' αφαιρεθούν οι 265.320, οι οποίες προέρχονται από τη

διαφορά των δύο άρθρων του κεφαλαίου των δημοσίων έργων' πρέπει ν' αφαιρε

θούν επίσης οι 696.565 δραχμές, οι οποίες αφορούν τον ιματισμό των οπλιτών της

χωροφυλακής ΚQΙ του στρατού, πρέπει ν' αφαιρεθούν οι 275.000 δραχμές, οι οποί

ες προέρχοντQl από τη διαφορά μεταξύ των 375.000, τις οποίες αναγράφει ως έξο

δα Δικαστηρίων, προς τις πραγματικές 100.000, οι οποίες απαιτούνται ως δαηάνη

των Δικαστηρίων, - διότι αναγράφουν 375.000, ενώ αποδείξαμε, ότι η δαπάνη εί

ναι 100.000 κατ' έτος, - επομένως τις επί πλέον αναγραφόμενες 275.000 πρέπει να

τις αφαιρέσουμε. Ακόμη 14.000 δραχμές, τις οποίες αναγράφει το Υπουργείον των

Εσωτερικών. Πρέπει επίσης ν' αφαιρέσουμε δραχμές 13.000, την επί πλέον διαφο

ρά του κεφαλαίου 6 του Υπουργείου των Εσωτερικών υπό τον τίτλον «Στρατολο

γία», διότι ούτε λεπτό δαπανάται επί πλέον για τα Στρατολογικά Συμβούλια, πλην

των ενoικJων.

Δεν γνωρίζω, αν κρατήαηε σημείωση των αριθμώψ αλλά τα ποσά ταύτα προστι

θέμενα αποτελούν το ποσό των δραχμών 1.263.885. Το ποσό αυτό, το οποίον ουδε

μία έχει σχέση με τους νέους νομούς και τα νέα Δικαστήρια, πρέπει ν' αφαιρέσουμε

από τον υπολογισμό του κ. Βουλευτού εξ Αττικής. Όταν δε αφαιρέσετε το ποσό αυ-
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τό, τι απομένε]; 132.498 δραχμαί! Αυτό είνα] το ποσό, κατά τους δ]κοuς τους λογα

ριαομούς, το ποσό, το οποίον δαπανά το Κράτος επί πλέον δια τους νέους νομούς

κω τα νέα Δ]καστήρια. Κα] διατυμπανίζουν ουνεχώς κα] προσπαθούν να πείοουν

τον κόομο, ότι μεγάλη οπατάλη έγ]νε για τα Δ]καστήρ]α κω τους νέους νομούς, ενώ

πάσα η δαπάνη που έγ]νε για χάρη αυτών ανέρχεται σε 132.498 δραχμές!

illά, Κύρ]ο], εγώ, αν ομίληοα μετά τόοης αυστηρότητας, για τη λογ]στική τάξη,

την οποία ακολοuθησαν οι θέλοντες να παραστήοουν, ότι μεγάλη και φοβερή δα

πάνη έγινε γ]α τα Δ]καστήρ]α, το έιιραξα, διότι δεν ειιεθυμούοα να νομίσουν, ότι

ηΔUναντO ν' αποπλανήσουν εσάς και τον Ελλην]κό λαό, και να πιστεuσετε, ότι αλη

θώς έγινε τέτοια δαιιάνη' αλλά και αν είχαν γίνε] ο] διπλάσιες κω τριπλάοιες των δα

ιιανών αυτών, θα ήμουν πάντοτε υπέρ της αυξήσεως των Δικαστηρίων και της αυ

ξήοεως των νομών, θα ήμουν δε υπέρ αυτών όχι μόνο δ]' όοα επ]χειρήματα πολύ

EUyMuna ανέπτυξε ο αξιότψος εξ Αρτης βουλευτής κ. Καραπάνος άλλοτε, όταν δεν

είχε αλλάξει γνώμες, αλλά και διότι δ]αφορετικά εννοούσα εγώ τη λειτουργία της δι

καστικής εξουοίας, κα] κατ' αλ/ο τρόπο φαντάζομαι την ειιίδραση των διαφόρων

υιιηρεσ]ών του Κράτους, επί της κοινωνίας κω της Πολιτείας γενικά. Αυτό δε λέ

γω, KupιoI, διότι, όσες φορές άκουσα τον κ. Βουλευτή εκ Γόρτυνος να αγορεύει

κατά τις ημέρες αυτές από το βήμα αυτό, άκου οα πάντοτε αυτόν να επιτίθεται κατά

της τηλεγραφ]κής και ταχυδρομικής υηηρεσίας, ως δαπανηράς υπηρεσίας, ένεκα

της οποίας το Κράτος υποβλήθηκε οε αδικα]ολόγητες δαπάνες.

Και γιατί όλα ταύτα; Δαπανά το Κράτος περιοοότερα οήμερα για την ταχυδρομ]

κή κω τηλεγραφική υιιηρεσία, απ' όοα δαηανούοε κατά το περ]κλεές έτος 1896; Και

κατά ποιο τρόπο θα κρίνουμε γ]α τις δαπάνες μιας υπηρεσίας; ο] υιιηρεοίες οτο

Κράτος έχουν διπλό προορ]σμό. Νομίζετε, ότι για κάθε υιιηρεσία, ιιου λειτουργεί

καλά, ο] δαπάνες της ουντηρήοεως αυτής βεβαίως ιιρέπε] να είνα] ανάλογοι προς τα

έσοδα, τα οιιοία ιιροοπορίζει στο Κράτος η υηηρεοία, άσχετα προς την ευεργετικό

τητα του προοριομοι) αυτής υηό την αλ/η άποψη, την κο]νωνική;

Ας εξετάσουμε τώρα και το θέμα αυτό, για να &:>ύμε, αν είνω δεδικαιολοΥήμενα τα

εναντίον μας παράπονα γ]α τη σπατάλη δήθεν, την οιιοία εφαρμόσαμε επί της τηλεγρα

φ]κής κα] ταχυδρομικής υπηρεσίας, επειδή αυξήσαμε κώιως το lιροοωπικό της, επειδή

αυξήσαμε τα μέσα της ουγκοινωνίας, ειιε]δή ηυκνώσαμε το δίκτυο της τηλεγραφικής

και ταχυδρομ]κής ανταιιόκρ]οης, αφού ουστήοαμε γραφεία τηλεγραφ]κά και ταχυδρο

μικά, αφού βελτκΟΟαμε τα μέοα της μεταφοράς, με σκοπό να γίνετω αυτή ταχύτερη,

κω τέλος ηρονοήοαμε να αυξηθούν οι διανομές των επιστολών σας κυριότερες πόλεις

της Ελλάδος. Ας εξετάσουμε, για να δοuμε, αν είνα/ δίκωες οι εναντίον μας ωτιάοε]ς.

Κατά το έτος 1898 προϋπολογίζοντο δαπάνες δραχ. 2.428.730, προϋπολογίζο

ντο δε έσοδα 2.350.700, επομένως υπήρχε επί πλέον διαφορά μεταξι) εσόδων κω

εξόδων δραχ. 78.000. Αυτό ήταν το έλλειμμα, το οηοίον είχαμε κατά το έτος 1898.
Κατά το 1903, όταν λειτουργού οε ο νέος οργαν]σμός της ταχυδρομικής κα] τηλε

γραφ]κής υπηρεσίας, υπελογίσθηκαν τα έξοδα εις 3.579.201, τα δε έοοδα εις

4.521.300
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Έχουμε λοιπόν διαφορά δραχμών 942.000 κατά το έτος 1903, διότι ο οργανι

σμός ο νέος της ταχυδρομικής και τηλεγραφικής υπηρεσίας υπήρξε τέτοιος, και τέ

τοια είχε επιρροή επί της υπηρεσίας, ώστε τα έσοδα να αυξάνονται καταπληκτικά.

Κατά το 1904 είχαμε έξοδα δραχ. 3.670.870, είχαμε έσοδα δραχ. 4.720.100, διαφο
ρά επί mov στα έσοδα δραχ. 1.049.230. Ερωτώ, ποία είναι η οικονομικότερη υπη

ρεσία; Εκείνη, για την οποία δαπανοuμε 3 εκατομμuρια και απολαμβάνουμε 4 εκα

τομμuρια, ή εκείνη, δια την οποία δαπανοόμε 2.500.000 και απολαμβάνουμε

2.700.000;
Έτσι έχουν τα πράγματα, KUpΙOl, πρέπει να nauoouv πλέον να επικαλοόνται

διαρκώςτην κατάργησητων νομών και των Δικαστηρίων, διότι αποδείχθηκε, ότι

από την κατάργηση αυτών δεν είναι δυνατόν να npoσnOPIoθOUVμεγάλα κέρδη' αλ

λά συγχρόνωςδεν πρέπει να λέγεται και να υποστηρίζειαιαπό το εθνικό τοότο βή

μα, ότι η στρατιωτική οργάνUXJη της χώρας δόναταl να επιτευχθεί με οικονομίες

από τον Προϋπολογισμό...
Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Αυτό έλεγε ο KUpioς Θεοτόκης.

Εις Βουλευτής. Αυτά μόνον σεις τα λέγετε, χωρίς να τα πιστεuειε, κuριε ΑΥγε

λόπουλε.

Ν. Μπουφίδης.Έχω την πεποίθηση, ότι η Βουλή θα πρέπει πρόθυμα να προ

βεί στην επιψήφιση του υπό συζήτηση νομοθετήματος, το οποίο τείνει να πλπρΟΟη

την επιβαλλομένη ανάγκη.

Δια πάσης θυσίας να διεκδικήσουμε τα απαράγραπτα δικαιώματα μας, υπέρ της

διατηρήσεωςτων οποίων οι πατέρες μας ποταμοός όλους αιμάτων έχυσαν. (Εόγε!

εόγε! και χειροκροτήματαεκ της δεξιάς).

Β. Βουδούρης. Η Βουλή, κuριε Πρόεδρε, άκουσε μετά πόσης τραγικότητος ο

εκ Λεβαδείας Βουλευτής μίλησε, προκειμένου περί της συστάσεωςτων τεσσάρων

νέων Πρωτοδικείων, μεταξό των οποίων και το Πρωτοδικείο Λεβαδείας. Βεβαιώ

νω, κuριε Πρόεδρε, τη Βουλή, ότι με την ίδια τραγικότητα μιλοuσε και όταν ζήτησε

από τον τότε και νυν Πρωθυπουργό την υποβολή νομοσχεδίου προς σuσταση

Πρωτοδικείου και Νομαρχίας στη Λεβάδεια, και μετά μεγαλUΤεΡη ακόμη τραγικό

τητας μιλοόσε, όιαν πολlορκοόσε, θα έλεγα, τον κ. Πρωθυπουργό και ζητοόσε την

εκτέλεση του ψηφισθέντοςαπό τη Βουλή νόμου.

Θέλοντας ο κ. Βουλευτής να μεμφθεί την Αντιπολίτευση ως ανακόλουθη, επικα

λέσθηκε παλωά ομιλία του αξιοτίμου εξ Αρτης βουλευτοι} κ. Καραπάνου. Ελησμό

νησεν όμως, ότι ο αξιότιμος εξ Άρτης Βουλευτής δεν αντιπροσωπεuει άλ/ον ή τον

κ. Καραπάνον...
Ν. Μηουφίδης. Δεν ελπσμόνησα εγώ, σεις ελπσμονήσατε, ότι είσθε Υπουργός

και υποβάλατε το νoμαJXέδιo.

Β. Βουδούρος. Ακριβώς, κuριε Βουλευτά εκ Λεβαδείας, διότι δεν ελησμόνησα,

ότι ήμουν Υπουργός, γι' αυτό έλαβα το λόγο, για να IJάθει η Βουλή από το στόμα

μου, του τότε Υπουργοό, τα όσα είχαν λάβει χώρα.

Λησμόνησε λοιπόν ο εκ Λεβαδείας Βουλευτής, ότι ο αξιότιμος εξ Άρτης Βουλευ-

109Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



τής δεν αντιπροσωπεύει άλλον ή τον κύριον Καραπάνοψ την Αντιπολίτευση αντιπρο

αυπεύει ο ηγiτης αυτής ποιος δε είναι ο ηγέτης αυτής, η Βουλή το γνωρίζει.

Επαναλαμβάνω να είπω, Κύριοι, ότι εγώ ακριβώς ζήτησα το λόγο, για να ακού

σει η Βουλή από το στόμα μου, του τότε Υπουργού, την ιστορία της συστάσεως των

νέων Πρωτοδικείων.

Ο εκ Λεβαδείας Βουλευτής μετά μεγάλης, ως προείηον, τραγικότητας μιλούσε

τότε και ζητούσε από την Κυβέρνηση εκείνη τη σύσταση Πρωτοδικείου στη Λεβά

δεια. Και είχε καταντήσει τόσο ενοχλητικός, ώστε αναγκάοθηκε η τότε Κυβέρνηση

να υποκύψει στην επ~θυμία του. Ο νόμος λοιπόν ψηφίσθηκε, αλλά παρήλθεν ένα

και ήμισυ ολόκληρο έτος χωρίς να εκτελεσθεί. Αυτό απoδεικvύει, ότι η τότε Κυβέρ

νηση ουδεμία διάθεση είχε να συστήσει τα νέα Πρωτοδικεία. Ενθυμούμαι δε τον

τότε και νυν κ. Πρωθυηουργό πολλές φορές στενοχωρημένο, και να αναζητεί με

κάθε τρόπο ν' αποφύγει την εκτέλεση του νόμου εκείνου. Εάν δε, κύριε Πρόεδρε,

προιστατο τότε του Υπουργείου της Δικαιοσύνης Υπουργός που να είχε το απαι

τούμενο σθένος, βεβαίως ο νόμος περί των νέων Δικαστηρίων δεν θα είχε εκτελε

σθεί. Βεβαίως, εάν ο τότε Υπουργός επί της Δικαιοσύνης είχε το σθένος να αντιστα

θεί θα είχε προσφέρει μέγιστη υπηρεσία ηρος τον τότε και νυν κ. Πρωθυηουργό. Ο

τότε και νυν κ. Πρωθυπουργός είχε αναγνωρίσει, ότι δεν έπρεπε να συστήσει τα νέα

Πρωτοδικεία, και ζητούσε με κάθε τρόπο ν' αποφύγει την ειcrέλεση του νόμου' άΜ'

Ο κύριος εκ Λεβαδείας Βουλευτής είχε τεθεί εηί κεφαλής ενδιαφερομένων Βουλευ

τών και ζητούσε την εκτέλεση του νόμου. Και ήμουν Υηουργός τότε, και οφείλω να

ομολογήαυ, ότι μας επεβλήθη. Διότι είχε μειωθεί η θέση αυτού τότε στην επαρχία

του, και ζητούσε δια της συστάσεως του Δικαστηρίου να σωθεί' και το επέτυχε.

Διότι χωρίς τη σύσταση του Δικαστηρίου ο κύριος Μηουφίδης δεν θα είχε την ευ

χαρίστηση να βρίσκεται μεταξύ μας και να λέγει όσα την εσπέραν αυτήν είπε αηό το

βήμα, διότι βεβαίως θα ήταν έξω της Βουλής και ελεύθερος να εργάζεται στο δικη

γορικό του γραφείο.

θ. Π. ΔnλιΥιάvvnς. Οι αριθμοί, τους οποίους ανέφερε ο κ. Βουλευτής εκ Λε

βαδείας ηερί της ταχυδρομικής και τηλεγραφικής υπηρεσίας, δεν είναι ακριβείς. Αν,

ως λέγει, πήρε τους αριθμούς αηό τους Προϋπολογισμούς, δεν μου φαίνεται, ότι

είναι ορθό να κρίνει κάποιος τ' αποτελέσματα του απολογισμού του 1896 προς τον

Προϋπολογισμό του 1902.
Ο κ. Βουλευτής εκ Λεβαδείας ενδέχεται να περιλαμβάνει μεταξύ των εσόδων και

τα έσοδα τα εισηραπόμενα για λογαριασμό ξένων τηλεγραφικών εταιρειών, τα

οποία ο ταμίας δεν εισάγει εις το δημόσιο ταμείο, άλ/' αποδίδει εις τας εφημένας

εταιρείας.

Επί των άλλων βεβαίως θα μου δοθεί η ευκαιρία να απαντήσω στον κ. Βουλευ

τή. Τότε θέλω πραγματευθεί όχι περί ταπεινών, αλλά περί ουσιωδών ζητημάτων.

Εάν δαηανά το Κράτος περισσότερα ή ολιγώτερα, όταν έχει 26 νομούς ή 16, ή έχει

Πρωτοδικεία ηερισσότερα 4 ή 6 αηό όσα είχε πρότερον, το ζήτημα είναι ευρύτερον.

Η αύξηση των δαπανών του Κράτους δεν είναι διοικητικό ή οικονομικό ευεργέτη-
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ιια σε Κράτος, το οποίο βρίσκεται σε τέτοιες οικονομικές δυσχέρειες, στις οποίες ευ

ρισκόιιεθα εμείς. Άλ/' υπάρχουν απόψεις εξετάσεως των ζητημάτων ευρύτερες, δεν

θέλω δε να παραλείψω να οlllλήσω για όλα αυτά σε προσεχή συνεδρίαση.

Γ. Φικιώρης. Αναγκάσθηκα να λάβω το λόγο από την αγόρευση του αξιοτίμου

εκ Λεβαδείας Βουλευτού για το ζήτημα κυρίως των νέων νομών και ειδικότερα για

το ζήτημα των νέων Πρωτοδικείων. Γνωρίζω ότι έχω να παλαίψω προς τη ρητορική

δεινότητα και την ευστροφία του πνεύματος του αξlOτίμου κ. συναδέλφου' αλλά

αυτό δεν με αποθαρρύνει, διότι έχω πεποίθηση, ότι η αλήθεια είναι τόσο φανερή,

ώστε όχι ιιόνο αυτού η ρητορική δεινότητα, αλλά και αυτή η του Δημοσθένους δεν

θα ιίταν δυνατόν να καταρρίψει τα πορΙσματα της αλήθειας αυτής.

Δεν θαυμάζω, κύριε Πρόεδρε, το θάρρος του αξιοτίμου εκ Λεβαδείας Βουλευ

τού, που έρχεται επανειλημμένως ενώπιον της Βουλής και επιμένει ότι τα Πρωτοδι

κεία και οι νέοι νομοί επέφεραν αγαθά αποτελέσματα εις το Κράτος, διότι, αφού,

όπως ακούσατε από τον αξιότιμο εκ Χαλκίδος συνάδελφο, κατόρθωσε αυτός και

μόνος να επιβάλει στην Κυβέρνηση να εισαγάγει τα νοllοσχέδια εκείνα, και να κατα

στήσει αυτά νόμους του Κράτους. επόμενο είναι να έχει το θάρρος - για να μη άλ

λως, προσφυέστερον, χαρακτηρίσω αυτό - να προσέρχεται και να υποστηρίζει και

σήμερα ακόμη το ρουσφέτι αυτού τούτου, ήτοι τη σύσταση των νέων νομών και

των νέων Πρωτοδικείων, από τα οποία ιιόνον ζημία επήλθε στο δημόσιο ταllεΙο,

αλλά και IIέγιστη βλάβη στη Διοίκηση και στη Δικαιοούνη.

Εγώ δεν θα ομιλιίσω για την ιστορία. αλλά θα ομιλήσω επ' αυτών των πραγμά

των. Και ερωτώ και τον αξιότψο εκ Λεβαδείας συνάδελφο και κάθε άλλον από

εσάς, που έχει την ίδια γνώιιη. να ιιου ειπεί. ποια είναι η βελτίωση από τις νέες Νο

μαρχίες στη διοίκηση; Προ του νόμου αυτού, της αυξήσεως των νομών. γενικώς,

δύναμαι να είπω, επιστεύετο, ότι, εάν ευρίσκοντο 16 νομάρχες - όσοι ήταν πρώτα

οι νομοί - άξιοι της θέσεως αυτής και είχαν συνείδηση του προορισμού τους, ήταν

δυνατόν δι' αυτών και μόνον να λυθεί στην Ελλάδα το ζήτημα της τάξεως και ευνο

μίας, άλλ' ότι δύσκολο είναι να ευρεθούν τέτοιοι, όχι διότι δεν υπάρχουν άνδρες,

άλλ' ένεκα της πολιτικής καταστάσεως του Κράτους. Και ενώ πιστεύαιιε, ότι δεν

ήταν δυνατόν να βρούμε 16 μόνο νοιιάρχες που να στέκονται στο ύψος της θέσεώς

των, έρχεται σήιιερον ο κ. εκ Λεβαδείας συνάδελφος και μας λέγει. ότι βελτιώθηκε η

διοΙκηση δια της αυξήσεως αυτών εις 26, τους οποίους όλοι γνωρίζουμε, πως και

από που λαμβάνουν οι Κυβερνήσεις και προς ποιον σκοπό διορίζουν, ως γνωρί

ζου με και τη δράση και εργασία αυτών. Δεν ιιου λέγετε, ποια από τις νέες νομαρχίες

βελτίωσε τα της διοικήσεως του νοιιού, τον οποίον διευθύνει, και πότε ήλθε σε επl

κοινωνΙα περιακ)τερη προς τους πολίτες του νομού του προς βελτίωση είτε της δι

οικήσεως της δημοτικής, είτε της αστυνομίας, είτε οιουδήποτε άλλου κλάδου. του

οποίου αυτός έχει την εφορεία και την επίβλεψη; Ουδείς αυτών εξέρχεται της

έδρας του, παρά ιιόνο, όταν πρόκειται να παραλάβει δηιιόοια έργα, δια να κάιιεl κα

ταστάσεις οδοιπορικών και αποζημιώσεων. Εγώ τουλάχιστον τούτο γνωρίζω. και

πιστεύω, ότι ουδείς από εαίς θα αρνηθεί, ότι αυτό είναι αλήθεια.
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Άλ/' οαός της Διοικήσεως έρχομαι σΙη Δικαιοσύνη. Ο αξιότιμος εκ Λεβαδείας

Βουλευτής είηε, ότι ο εξ Άρτπς συνάδελφος είχε άλλοτε τη -ινώμη ...
κ. Καραπόνος. Κύριε συνάδελφε, ο αξιότιιιος εκ Λεβα&ίας Βουλευτήςηήρε

κάηοιες φράσεις από τις αγορεύσεις μου, χωρίς να αναπτύξει το όλο των ιδεών μου.

Γ. Φικιώρης... ότι δια του ηολλαπλασιασμού των νομών και των ΔικασΙηρίων

δύναται να εηέλθει βελτίωση, και ότι εκ της ητέρυγος ταύτης εξήλθε το πρώτον η

ιδέα του πολλαηλασιασμού τούτων. Τι προς τούτο; Εάν και άλλοι είχαν την ίδια

ιδέα, ούτε αυτούς θα συγχαρώ, άλ/' ούτε κω τον αξιότιμο εκ Λεβαδείας συνάδελφο

ούτε και τα μέλη της Κυβερνήσεως, τα οηοία υιοθέτησαν την ιδέα εκείνη και έλαβαν

την ηρωτοβουλία της εισηγήσεως και της ψηφίσεως του νόμου εκείνου. Δεν θα

συγχαρώ ακόμη περισσότερο αυτούς, διότι εγκατέλειψαν τις ίδιες -ινώμες, οι οποίες

ήταν και ορθότερες, τις -ινώμες του αξιοτίμου εκ Παρνασσίδος Βουλευτού και νυν

Υπουργού των Οικονομικών, ο οποίος το 1892, ως Υπουργός της Δικαιοσίινης,

δια μακροτάτης και λίαν δεδικαιολογημένης εκθέσεως εισηγήθηκε νομοσχέδιο στη

Βουλή, με το οποίο ζητούσε να καταργήσει μερικά αηό τα τότε υπάρχοvcα Πρωτο

δικεία.

Υπάρχουν ηλείσΙες εκκρεμείς υποθέσεις, δεν εργάζοvcαι όμως τα Πρωτοδικεία,

διότι δεν υπάρχει προσωηικό αρκετό ένεκα της διαιρέσεως αυτών σε μικρότερα, και

εφόσον υπάρχει αυτή η διαίρεση, και το Κράτος νομίζει, ότι σΙα μικρά ΔικασΙήρια

αρκούν τρεις ή το πολύ τέσσαρις δικαστές, βεβαίως δεν είναι δυνατόν να λειτουρ

γοίιν αυτά κανονικά, και όχι μόνο εις τα συμφέροvcα των δικαζομένων, οι οποίοι

περιμένουν δύο και τρία έτη για να συζητηθούν όλες οι υηοθέσεις των, επέρχεται

βλάβη, αλλά και εις τα συμφέροvcα και αυτού του δημοσίου ταμείου. Διότι νομίζω,

ότι, όταν δικάζοvcαι 1600 υποθέσεις, το δημόσιο ταμείο εισπράττει περισσότερα εκ

τελών ή όταν δικάζοvcαι 1200. Ιδού το κέρδος, το οποίο έχει και ο λαός και το

Κράτος, και από άποψη απονομής ταχείας και ορθής δικαιοσύνης και από άποψη

εσόδων. Φρονώ λοιπόν, ότι με πίστη ουδείς δύναται ν' αμφισβητήσει, ότι όχι μόνο

για τα Πρωτοδικεία η μικρή περιφέρεια είναι επιβλαβής, αλλά και για όλα τα άλ/α

ΔικασΙήρια.

Προκειμένου περί Ειρηνοδικείου, ο κ. Βουλευτής εκ Λεβα&ίας είπε, ότι δεν

πρέπει να καταργηθούν τα μικρά Ειρηνοδικεία, και αυτά ακόμπ που εκδίδουν 20 ή

30 αποφάσεις κατ' έτος, διότι είναι δύσκολη η συγκοινωνία. Αποδέχομαι, Κύριοι,

ότι στα μικρά νησιά, τα οποία δεν έχουν τακτική συγκοινωνία, είναι ανάγκη να υφί

σταται τέτοια μικρά Ειρηνοδικεία, άλ/' εις την άλλnν Ελλάδα, τη Στερεά, τη Θεσσα

λία, την Πελοπόvvησο και τα νησιά, όπου η συγκοινωνία σήμερα είναι πολύ καλύ

τερη ή όσο ήταν άλλοτε, διατί να υπάρχουν μικρά Ειρηνοδικεία, και ταύτα όχι προς

το συμφέρον της Δικαιοσύνης, αλλά προς ικανοποίπση κομματικών και προσωπι

κών συμφερόντων; Για να αποδείξω πόσο ολέθρια είναι τέτοια μικρά Ειρηνοδικεία,

θα φέρω παράδειγμα εκ της επαρχίας μου, της ΛαKεδαiμoνCΧ;. Σε απόσΙαση μια ώρα

από τη Σπάρτη υπήρχε Ειρηνοδικείο μικρό, στον οποίο, επειδή δεν είχαν μεγάλες

απολαβές, απέφευγαν να υπηρετούν καλοί Ειρηνοδίκες, και δια τούτο τοποθετού-
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νταν σ' αυτό σι χειρότεροι, ή οι υπό καταδίωξη, οίτινες όμως κατόρθωναν ως επί το

πλείστον να μη μεταβαίνουν στη θέση των, και ούτω το Ειρηνοδικείο διηυθύνετο

σχεδόν πάντοτε υπό γραμματέων, οίτινες, ευνόητο είναι, πώς δίκαζαν. Εκτός δε

τούτου στο Ειρηνοδικείο εκείνο, επειδή δεν ήταν δυνατόν να συντηρούνται δικολά

βοι ικανοί και ηθικοί, έμεναν δύο ή τρεις άγευστοι καθ' ολοκληρία της νoμικfις επι

στήμης, οι οποίοι δεν έκαναν τίηοτα άλλο από το να γεν/ούν δίκες, για να ζήσουΥ'

και πολλές φορές βλέπαμε αγωγές για διαφορά μιας δραχμής ή πέντε δραχμών, επί

των οποίων εξεδίδοντο τρεις, τέσσερις και πέντε αποφάσεις προδικαστικές! Βλέπο

ντας το κακό αυτό, συνέστησα πολλές φορές στους πολιτευόμενους του τόπου

μου, πριν αρχίσω να πολιτεύομαι ο ίδιος, ότι πρέπει να προσπαθήσουν όλοι να κα

ταργηθεί το Ειρηνοδικείο αυτό. Στο άκουσμα όμως, ότι πρόκειται να καταργηθεί,

εξηγείροντο οι τρεις ή τέσσερις οlνοπώλες του χωρίου εκείνου, στο οποίο έδρευε το

Ειρηνοδικείο, και οι δύο ή τρεις δικολάβοι, των οποίων τα συμφέροντα προσβάλ

λονταν, και κατόρθωσαν να εξεγείρουν και τους χωρικούς, για να αντιδράσουν

στην κατάργηση, έτσι &ν πέτυχε αυτή.

Η συζήτηση αυτή, με θέμα πάνωτε την επιβάρυνση του προϋπολσγισμού από

την ίδρυση των νέων Νομών και Δικαστηρίων του 1899. ολοκληρώθηκε στη Βου

λή στις 13 Μαρτίου του 1904. Οι ανrιπoλιτεύOμενOΙ το Νικόλαο Μπουφίδη συνέ

χιζαν τις επιθέσεις εναντίον του:

«Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Ανέρχομαι, Κόριοι. και πόλι στο βήμα, όπως από υπο

χρέωση πρoαuπικfι εξετάσω, αν και κατά πόσον τα υπό του κ. Βουλευτού Λεβαδεί

ας λεχθέντα εντεύθεν σε αντίλογο των όσων εγώ εξέθεσα, σχετικών δε προς την αό

ξηση την επελθοόσα στις &ιπάνες του Κράτους ένεκα των νέων νομών και των νέ

ων Δικαστηρίων, είναι τελείως ακριβή, και αν πρέπει ταύτα να γίνουν από εσάς πι

στευτά. Θα προσπαθήσω ήσυχα και ήρεμα, με όσες δύναμεις έχω. να διεξέλθω τα

περί τοότου, χωρίς ρητορικά σχήματα και εξάρσεις, χωρίς κραυγές και θορύβους,

και χωρίς να τίλλω τας τρίχας της κεφαλής μου, καθ' οιονδήποτε τρόπο, όπως θέ

λησε να πράξει προχθές εδώ ο κ. εκ Λεβα&ίας συνάδελφος, για να κινήσει, φαίνε

ται, τον οίκτο σας και το έλεος. και προκαλέσει τη συμπάθεια σας πρσς αποδοχήν

των παραδόξων αυτού γνωμών και προς οριστική αναγνώριση του εν Λεβα&ία Δι

καστηρίου και του νομού της Βοιωτίας, της οποίας πρωτεύουσα είναι η Λεβό&ια ...
Ν. Μπουφίδης. Εγώ δεν λέγω πράγματα, τα οποία να προκαλοόν σε όσους

ακούουν να σηκώνονται οι τρίχες της κεφαλής των.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Και όμως πράξατε αυτό προχθές, και συγκεκlνημένη η

Βουλή έβλεπε και τα δυο σας χέρια υψοόμενα μέχρι της φαλακράς σας κόμης! Αλ/ό.

ταύτα πάνω τα ρητορικά καρυκεόματα, συνήθη στις αιθοόσας ποινικών Δικαστη

ρίων, προς αποπλάνηση απλοϊκών ενόρκων, αήθη, αλλά και ανωφελή είναι στην αί

θουσα αυτή. Αποτεινόμενος εγώ προς τους αντιπροαδπουςτης χώρας, αντιπροΟΟ

πους νοημονεστάτου λαού, έχω ανάγκη να ζητήσω συνδρομή και καταφόγιο σε

ρητορικά σχήματα; Έχει τάχα και η αλήθεια ανάγκη ψιμυθίου; AJJ...ά μήπως ΔUναται

και ο ανθηρότερος ρητορικός λόγος και αυτά ακόμη της ποιήσεως τα μελίρρυτα
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ψεύδη να καλύψουν ή να επισκιάσουν καν την αλήθεια; Και τάχα τι θα πρσσθέσει η

κραυγιί εκείνη, η εις την διαπασών της εντάσεως, την σηοίαν συνιίθως μεταχειρίζε

ται σ κύρισς Βσυλευτής εκ Λεβαδείας, όταν πρόκειται να λάβει το λόγον ιδίως και

πρωτίστως επί του ζητήματος των νέων νομών και των νέων Δικαστηρίων;

Ενθυμούμαι, αναγνώσας στον καλό Πλούταρχο, το ρήτορα εκείνο των Ρωμαί

ων, το Γάιο Γράκχο, ο οποίος μιλούσε στο Forum ενώηlον του Ρωμαϊκού δήμου,

και ενθυμούμενοςτον άδικο θάνατο του αδελφού του, ηου δολοφονήθηκεαπό

τους αριστοκρατικούς, εηαθαίνετο, κατελαμβάνετο υπό οργής και ερεθισμού, και

ύψωνε υπέρμετρα τη φωνή. Άλλ' εγένοντο σ' αυτόν φιλικές παραοτάσεις, ότι οι

κραυγές δεν ωφελούντόσο πολύ την υπόθεσή του, και ότι θα ακούγοταν πολύ πε

ρισσότερο ευχάριστα, αν ηρεμότερααγόρευε. Και ο Γάιος Γράκχος έλαβε ένα μέτρο'

ηροσεκάλεσεφίλο του, Έλληνα αηελεύθερο, κιθαρωδό, τον οποίο τοποθέτησε πία.υ

από το βήμα, όταν επρόκειτο να αγορεύσει, και όταν ύψωνε τη φωνή, παρασυρόμε

νος από το πάθος, ο κιθαρωδός, με μαλακούς ήχους κιθάρας, συντελούσε, ώστε ο

ρήτορας να καταβιβάζει τη φωνή του και να κατέρχεται σε ήρεμο τόνο. Δεν γνωρί

ζω, αν ο κ. εκ Λεβαδείας Βουλευτήςέχει φίλο κάποιο κιθαρωδό, άλλ' αν τυχόν έχει

τέτοιον, καλό είναι να φέρει αυτόν εω και να τον τοηοθετήσει πίσω από το βήμα,

όταν πρόκειται να μιλήσει για τους νέους νομούς και τα νέα Δικαστήρια, διότι είναι

τούτο ζήτημα, δια το οποίον κατ' εξοχήν ενδιαφέρεται, και το οποίον τον παρασύ

ρει σε κραυγές και σε θρήνους πολύ δυσαρέστουςστην ακοή μας, και ηολύ εηιβλα

βείς και στην υγεία του.

Ν. Μπουφίδης. Δεν έχω, και παρακαλώ να μου δανείσετε ένα.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Ο κ. Βουλευτήςεκ Λεβαδείαςθέλησε ν' αμφισβητήσητην

ακρίβειατων αριθμών, τους οηοίουςανέφεραενώπιον σας, και ασχολήθηκεσχεδόν να

παραστήσει και να πείσει εσάς, ότι δέκα όλοι νέοι νομοί και τέσοορα νέα Δικαστήρια

δεν στοίχιοον οχεΟΟν τίποτε στο Κράτος, ότι δωρεάν, ούτως ειπείν, λειτουργούν! Ά),λ~

εγώ τον ηαρακαλώ, εάν σπουδαίως - ως δεν πιστεύει κανείς από εσάς, διότι νοήμων

είναι ο ανήρ, - φρονεί τούτο, να λάβει μέρος στη συζήτηση αυτή, και να με διακόmει

μάλιστα και να με ερωτά, όσες αναφέρω κάποιον αριθμό, ο οποίος δεν είναι ακριβής.

Διότι όταν κατά τον άλλο τρόηο συζητεί, τρόηο δικολαβικό αυτόχρημα, διαστρέφει

τους αριθμοuς, χειρονομεί και κραυγάζει, σύγχυση μόνον φέρει στη συζήτηση, χωρίς

να αποβλέπει σε άλλο παρά στο ν' αποπλανήσει τους απλουστέρους.

Εγώ υποστήριξα ότι οι νέοι νομοί και τα νέα Δικαστήρια έφεραν αύξηση δαπα

νών όχι μόνον στο Υπουργείο των Εσωτερικών και της Δικαιοσύνης. αλλά και σε

άλλα. Είπαν δε συγκεκριμένα κατά Υπουργείο και κατά κεφάλαιο. Είηαν ότι το

Υπουργείο της Παιδείας υηέστη επηρεασμό από το νόμο εκείνο στις δαπάνες του.

Και ερωτώ τον κ. Μπουφίδη, ά)J..' ερωτώ και τον κ. Υπουργό της Παιδείας, ως ει

δικώτερο: αληθεύει, ότι ένεκα των νέων νομών εγένετο αύξηση στο κεφάλαιον 16,
«προσωπικόν επιθεωρητών», εκ δραχμών 1640; Aλnθεuει, ότι τα έξοδα υπηρεσίας

επιθεωρητών και Εηοmικών Συμβουλίων ανήλθαν επί ηλέον εις 13.500 δραχμάς,

το όλον 15.140; Εάν τούτο είναι ανακριβές, ειηέ τε. Και εν τούτοις ο κύριος εκ Λε-
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βαδείας Βουλευτής, όταν αγόρευε προχθές, τίποτα δεν ανέφερε για το Υπουργείο

τπς Παιδείας εκραύγαζε μόνον, έτιλλε τις τρίχες της κεφαλής του, άσθμαινε, αγωνl~

ούσε άλ/' οι κραυγές δεν είχαν δυστυχώς πράγματα, τα οποία να πείθουν νοήμο

νες και σωφρονοίιντες ακροατές. Έχετε αμφισβήτηση περί του αριθμού τούτου;

Ν. Μπουφίδης. Παρακαλώ.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Σας παρακαλώ εγώ.

Ν. Μιιουφίδης. Θα μου επιτρέψετε να παρακαλέσω τους συναδέλφους σας,

τον κ. Πετρίδπ και τον κίιριο Τζαννετάκπ, να απαντήσουν, διότι εγώ κουράσθηκα

να συζητώ.

Κ. Ι. Αγγελόιιουλος. Ταύτα είναι ανάξιες υπεκφυγές. Επειδή οι Κύριοι, τους

οποίους αναφέρετε, είναι αντιπρόσωποι ευρισκόμενοι στπν αυτή με εσάς μοίρα,

διότι αντιπροσωπεύουν επαρχίες στις οποίες συνεστάσθησαν νέοι νομοί και Δικα

στήρια, στοχάζεσθε ότι θ' αντλόσητε από αυτούς επιχειρήματα.

Ν. Μπουφίδης. Στπν αυτή όμως πτέρυγα με εσάς ανήκουν.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Δεν έχει σημασία η παρατήρηση μας. Διότι ταύτα δεν είναι

ζπτήματα πτερύγων' οι πτέρυγες σας χρειάζονται για να εξέλθετε τπς συζητήσεως, για

να υπεKφύγεrε τον αγώνα, για να πετάξετε ίσως εκ τινος παραθίιρου εντεύθεν. Το ζή

τημα, περί του οποίου συζητούμε, είναι, αν οι νέοι νομοί και τα νέα Δικαστήρια αύξη

σαν σπουδαία τις δαπάνες του πτωχού Κράτους. Τι ζητείτε παρά του κ. Τζαννετάκη

να είπεl; Να είπει, ότι δεν θέλει το Δικαστήριον τπς επαρχίας του; Βεβαίως δεν θα το

είπει ο άνθρωπος. Το θέλει, όπως το θέλετε και σεις το θέλει, όπως το θέλει και ο κ.

Πετρίδης. Α).).,Ω δεν πρόκειται περί τούτου' πρόκειται, τι στοιχίζουν εις το Κράτος να

νέα Δικαστήρια..
Ν. Μιιουφίδης. Θα είπα ότι είναι χρήσιμα.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Αλ/ό δεν πρόκειται σήμερον ούτε και περί τσίιτου' πρόκει

ται περί των δαπανών, αν ηυξήθησαν ή ου. Εγώ ερωτώ εσάς περί των ΟΟπανών τουΥ

πουΡΥείου της Παιδείας, αν αίιξηθηκαν με τη σίισταση των νέων νομών, και εσείς

ενώπιον όλπς τπς Βουλής με παραπέμπετε στον κ. Τζαννετάκπ, ή τον κ. Πετρίδπ!

Εγώ σας )J:γω, ότι οι νέοι νομοί και τα νέα Δικαστήρια υπέβαλαν σε νέες και μεγάλες

δαπάνες το Κράτος, και εσείς απαντάτε: ,<είναι χρήσιμα ταύτα!» Εγώ σας ερωτώ: ,(Οι

αριθμοί, τους οποίους αναφέρω, είναι ακριβείς;» Και σεις λέγει-ε: ,(είμαι κουρασμέ

νος!» Α},λ' υπάγετε τότε να κοιμηθήτε, και μην έρχεσθε εδώ ν' αποπλανάτε την Βουλό.

Ν. Μπουφίδης. Εγώ έχω το δικαίωμα να είπω, ότι είμαι κουρασμένος, και να

παρακαλέσω τους κυρίους συναδέλφους Λάππα, Πετρίδη και Τζαννετάκη, οι οποί

οι είναι παρόντες να απαντήσουν διότι εγώ αρκετά αγωνίσθηκα να σας πείσω, αλλά

εσείς είναι αδύνατον να πεισθείτε. Επειδή δε είναι δυνατόν να είναι γλυκυτέρα π

φωνή των συναδέλφων, αφού κάθονται στπν αυτή πτέρυγα με εαίς, τους παρεκά

λεσα να σας πείσουν εκείνοι».

Τέτοιου είδους συζητήσεις και επιθέσεις Kαrό του Μπουφίδη έγιναν στη δε

καετία 1900-1910.
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Τον lούλιο του 1909 η ΚυβέρνηοηΘεοτόκη οδηγήθηκεσε παραίτηση από

τη συνομωσίατου ΣτρατιωτικούΣυνδέσμου.

Η εντολή προς σχηματισμό Κυβέρνησηςδόθηκε στο σημαντικότεροαντίπα

λο της από την ανηπολ1τευσητο Δ. Ρόλ/η.

Η αδυναμίατου Ρόλλη να συναντηθείμε τους κινηματίεςτον ανόγκασεσε

παραίτηση και ο ΒασιλιόςΓεώργιοςΑ έδωσε εντολή σχηματισμούΚυβέρνησης

στον επίσημο διόδοχοτου Θ. ΔηλιγιόWΗ,τον ΚυριακούληΜαυρομιχόλη.

Μια εποχή γεμότη ένταση ζούσε η βουλή και το έθνος.

Στις εφημερίδεςπόλι όρχισε να γρόφεται ότι η νέα κυβέρνησησκοπεύει να

καταργήσει αρκετό από τα νεοϊδρυθένταΠρωτοδικεία, αρκετό Πταισματοδι

κεία και Ειρηνοδικεία,προκειμένουνα υπόρξει οικονομία και να αξιοποιηθούν

χρήματα για πρακτικούςσκοπούς.

Στις 27 Σεmεμβρίου 1909 οι πολιτικοί παρόγοντεςτης Λεβαδείας, ο νομι

κός κόσμοςτης πόλης και ο λαός της, υπό την καθοδήγησητου Νικολόου

Μπουφίδη, συγκεντρώνονταιστην πλατεία ΑθανασίουΔιόκου, σ' ένα μαζικό

συλλαλητήριοδιαμαρτυρίαςγια τη μελετούμενηκατόργησητου Πρωτοδικείου.

Η συγκέντρωσηεξέδωσε ψήφισμα, το οποίο εστόλη στον Πρόεδροτης

Βουλής, τον Υπουργότης Δικαιοσύνης και τους Αρχηγούςτων κομμότων. Το

κείμενοτου είχε ως εξής:

ΨΗΦΙΣΜΑ

Ο Λαός Λεβαδείαςσυνελθώνσήμερον 27ην τρέxovτoς μηνός και έτους εις πάν

δημον συλλαλητήριονεπί τη πληροφορία περί μελλούσης υποβολής υπό της Κυ

βερνόσεωςΝομοσχεδίου περί καταργήσεωςτου ΠρωτοδικείουΛεβα&ίας.

Θεωρών ότι δια της καταργήσεωςτου Πρωτοδικείουτούτου εKδίδOVΤOς περί

τας 900 πολιτικός αποφάσεις, 3400 ΠOΙVΙKάς και 1400 βουλείιματα κατ' έτος όχι μό

νον οικονομία δεν προέρχεται, καθόσον πάντα τα έξοδα KaλύπτOVΤαι υπό των εσό

δων, αλλά και ζημία εκ της μειώσεως των τελών του χαρτοσήμου, αυξήσεως των

μαρτυρικών δικαιωμάτων, μειώσεως του φόρου των οικοδομών και επιτηδευμάτων

και μειώσεως των εσόδων των Δήμων, προς δε θέλει επέλθει μέγιστος ηθικός κλονι

σμός, τόσον εις τα καθ' έκαστα άτομα μεταβσλλομένης άρδην της οικονομικής κατα

στάσεως των πολιτών καθισταμένης προβληματικής της εν τω μέλλovτι ομαλής εκ

πληρώσεως των προς το Κράτος υποχρεώσεων αυτών, επανερχομένης κατ' ανά

γκην της προτέρας καταστάσεως, καθ' ην η δημόσιος ασφάλεια ευρίσκετο εν διαρ

κεί διασαλείισει, το κρότος των νόμων δεν ήτο σεβαστόν και οι εγκληματίαι και τα

κακοποιά στοιχεία ελυμαίνοντο την επαρχίαν μας, όσον και εν τω συνόλω ως προς

την απόλυτον απονομήν της δικαιοσίινης, μη δυναμένης ν' αποδοθή εν τη μεγάλη

δικαστική περιφερεία τόσον ταχέως και ακριβοδικαίως όσον εν τη μικρά τοιαίιτη εν

τη οποία ο αδικούμενος πολίτης ευρίσκει παραχρήμα το καταπατοίιμενον δίκαιον

αυτοίι και η τιμωρία του εγκλnματίOυ γνUXΠOίι εις τους δΙKάσOVΤας, ταχεία και πα

ραδειγματική επέρχεται, χωρίς να υΠOβάλλnται ο αδικοίιμενος εις δαπάνας μεταβά

σεώς του εις Αθήνας εγκαταλειμπάνων την εργασίαν του επί ημέρας και εντείιθεν

σπουδαίως ζημΙOίιμΕVOς. Ήδη μάλισΙα, οπότε νέα περίοδος ανακαινίσεως και βελ-
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τιώσεως διαπνέει σύμπαντα τον Eλλnνισμόν, η κατάργησις των Πρωτοδικείων και

εντεύθεν η αφαίρεσις εκ του λαού του επιουσίου άρτου της Δικαιοσύνης, του φαει

νού τούτου οδηγού εις την πρόοδον και ευημερίαν, όχι μόνον το προσδοκώμενον

αποτέλεσμα της βελτιώσεως δεν θέλει επιφέρει, αλλά τουναντίον την χαλάρωσιν της

απονομής της Δικαιοσύνης, υλικήν και κοινωνlκήν ζημίαν τόσων πόλεων.

ΑΠΟΦΑΙΝΕΤΑΙ

Ικετεύει την Σην Κυβέρνησιν όπως μη υποβάλη υπό την ψήφισιν Βουλής, το

Νομοσχέδιον της καταργήσεως των ηρωτοδικείων ως μέλλοντος να επιφέρει γενι

κήν αναστάτωσιν και υπό την όψιν της Δικαιοσύνης, υπό την οικονομικήν και κοι

νωνικήν των καθ' έκαστον πολιτών και πως αυτού του Κράτους.

Ικετεύει τους Αρχηγούς των κομμάτων αξιοτίμους κ.κ. Γ. Θεοτόκη, Δημ. Ράλ

λην και Στ. Δραγούμην καταδείξωσιν εν τη Βουλή το άσκοπον και επιβλαβές της

επιψηφίσεως νομοσχεδίου τούτου.

Ικετεύει την Βουλήν των Ελλήνων την αποτελουμένην εξ ανθρώπων γνωριζό

ντων πλήρως τη διαφοράν της απονομής Δικαιοσύνης εν τη στενή δικαστική περι

φερεία της εν τη ευρεία τοιαύτη και ηθικόν και υλικήν και κοινωνlκήν ζημίαν των

μερών τα Πρωτοδικεία θέλσυσι καταργήσωσι όπως καταψηφίσωσι το τοιούτον νο

μοσχέδιον.

Παρακαλεί και εντέλλεται τους Βουλευτάς της επαρχίας μας κ.κ. Μπουφίδην

και Ιωάν. Λάππαν όπως υπερμαχήσωσl των δικαίωμα μας στη Boυλιl κατά την συ

ζήτησιν του νομοσχεδίου τούτου ως και τους λοιπούς πoλιτεuoμένoυς της Επαρ

χίας μας φροντίσωσl δια των αγορεύσεων λοιπών ενεργειών των να καταδείξωσl

την επερχομένην εκ της καταργήσεως υλικήν και ηθlκήν ζημίαν τόσον του Κράτους

όσον και των συμπολιτών και συντελέσωσιν όπως μη επί των μερών των επέλθη η

τελεία καταστραρή της επαρχίας των ηθικώς και υλικώς.

Τέλος συνιστών επιτροπή εκ του κ. Γεωρ. Κορόζου Δημάρχου, Λ. Χ. Κουτσο

πετάλου δικηγόρου" Γρυπονησιώτου Ιατρού, Θωμά Κατωγάφαρμaκoπoιoύ, Παν.

Χέβα δικηγόρου Προέδρου του Δικηγορικού συλλόγου, Σπ. Στράγκα, Στ. Μαγιά

κου, Ση. Σπυρίδωνος, Ηρ. Λάππα, Νικολ. Μέγα βιομηχάνων, και Γεω. Μπαρμπά

τοη, Δημ. Δάλκα, Γεωρ. Λάππα, Ηρ. Ασημακοηούλου και Αντ. Χρυσαϊτου εμπό

ρων, εις ους αναθέτει την περαιτέρω και διαρκή ενέργειαν των δεόντων γενέσθαι

προς αποσόβησιν του κινδύνου του αηειλούντος ολόκληρον τον νομόν Βοιωτίας εκ

της καταργήσεως του Πρωτοδικείου Λεβαδείας.

Εν Λεβοδεία τη 28 Σεπτεμβρίοu 1909

Η ΕΠΙΤΡΟΠΗ

Γ. Κορόζος, Λ. Κοuτοοηέτaλoς, Ιω. Γρuηονησιώτης, Θ. Κατωγάς,

Π. Χέβας, Ση. Σπuρίδωνος, Στ. Μαγιάκος, Σ. Στράγκας, Ηρ. Λάππας, Νικόλ Μέγας,

Γεωρ. Μπαρμηάτσης, Δημ. Δάλκας, Γεωρ. Λάππας, Ηρ. Αοημακόnοuλος, Αν. Χρuοaϊτης.
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Ο βουλευτής Λόππας ανήκε τώρα στο Κυβερνητικό μέρος, ενώ ο Νικόλαος

Μπουφίδης στην αντιπολίτευση, εξακολουθούσαν όπως πόντα να δειχνουν την

αγόπη τους για τη γενέθλια γη,

Έτσι ο Λόππας, κινούμενος παρασκηνιακό, ενημέρωνε το λαό της Λεβαδεί

ας δια μέσω της εφημερίδας "ΛΕΒΑΔΕΙΑ.. ότι το νομοσχέδιο περί καταργήσε

ως των Πρωτοδικείων παραπέμφθηκε σε επιτροπή νομομαθών, γεγονός που

θα έδινε τη δυνατότητα να αΥΤΙμετωπισθεί ανόλογα στο μέλλον από τους πα

ρόγοντες της πόλης και ότι δεν υπήρχε όμεσος κίνδυνος για το Πρωτοδικείο.

Όμως δεν ενημέρωσε την επιτροπή, που συγκροτήθηκε στο συλλαλητήριο

της 271 ι<..; Σεπτεμβρίου, γι' αυτό η τοπική εφημερίδα σχολίαζε ότι προφανώς ο

κ. Λόππας δεν ενέγκρινε την επιτροπή που όρισε η λαΊκή συνέλευση, γι' αυτό

την ευχόριστη είδηση απέφυγε να τη μεταδώσει στην πόλη δια μέσου της επι

τροπής.

Η επιτροπή του Λαού της Λεβαδείας ταυτόχρονα έστειλε στις εφημερίδες

"Αθήνας", "Πατρίς", "Σκριπ.", 'Έσπερινήν" δύο τηλεγραφήματα:

Λαός Λεβαδείας δωμαρτύρητω εντόνως καθ' υπονοίας Στρατιωτικού συνδέ

σμου ότι Βουλευταί μας υποκινούν επαρχίαν εις εκδήλωσιν ζωηρού πόνου και υφ'

ης κατέχεται αγανακτήσεως επί μελετωμένπ καταστροφή πόλεως Λεβαδείας. Βου

λωταί Λεβαδείας ζώντες και κατοικούντες εν Αθήναις ίσως tmonenoav υπό αδί

κου κοινής γνώμπς Αθηνών. Πόλις όμως Λεβαδείαςέτοιμος να υποστεί πάσαν θυ

σίαν προς αποσώβπσινμελετωμένηςδια καταργήσεωςΠρωτοδικείου καταστροφής

αυτός διαδnλoί ότι δεν θα επιτρέψη να καταστραφήτόσον μακαρίωςδια σπασμωδι

κών και επιπολαiωννομοσχεδίων.Λαός Λεβαδείαςφρονεί ότι στρατός κω στόλος

δεν κατασκευάζεταιούτε πρέπει να κατασκευασθόδια βαρβάρου εξΟΥΓώσεως7 ή

10 πόλεων, αλλά δια θυσιών ολοκλήρου του έθνους. Η Λεβάδεια είναι πρόθυμος

εις πάσαν θυσίαν υπέρ ενισχύσεως στρατού και στόλου.

Επηροπή Λαού Λεβαδείας

Δήμαρχον Κυπαρισσίας

Λαός Λεβαδείας πληρέστατα συμμεριζόμενος αποφάσεις ευγενούς Λαού Κυπα

ρωσίας ouyxaipεl αυτόν επί ανδρικό και εμπρεπούσπ εκδηλώσει αυτών. Παρακα

λούμεν να μας αναγγείλητε πάσαν έμπρακτον απόφασιν λαού Κuπαρlσσίας δια πι

στόν αuτής μίμησιν, προς αποτροπήν επαπειλουμένοu αδlκοτάτοu και μεροληmι

κού ολέθρου πόλεώς μας δια καταργήσεως Πρωτοδικείου.

Επιτροπή Λαού Λεβαδείας

Η εισηγητική έκθεση του Νομοσχεδίου περί καταργήσεως κόποιων Δικα

στηρίων του Κρότους υποβλήθηκε στη Βουλή στις 7 Οκτωβρίου του 1909 από

τους ΥπουργούςΟικονομικώνκαι ΕσωτερικώνΑθαν. Ευταξία και Κ. Π. Μαυρο

μιχόλη αντίστοιχα.

Στα υπό κατόργησηΠρωτοδικειαεπρoτείνεroκαι το ΠρωτοδικείοΛεβαδείας,

Οι αρμόδιοι υπουργοίεισηγούντοτην κατόργηση 2 Εφετείων, 1Ο Πρωτοδι

κείων, 120 Ειρηνοδικείωνκαι 10 Ειδικών Πταισματοδικείων.

118

Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



Θεωρούσαν ότι σπς δύσκολες για τη χώρα περιστόσεις, η διαρρύθμιση του

προϋπολογισμού απαιτούσε εξασφόλιση πόρων που θα προήρχοντσ από την

αποκοπή περιπών δαπανών για τη λειτσυργία των υπό κατόργηση δικαστη

ρίων.

Οι εισηγητές υπουργσί ανέφεραν στη Βσυλή ότι έχει παγιωθεί σε όλους η

πεποίθηση ότι τα δικαστήρια ήταν πολλό και καθόλου δεν βοηθσύσαν στην

απονομή της Δικαιοούνης.

Σημείωναν ότι συγκριτική μελέτη των νομοθετικών ή των εκτελεστικών πρό

ξεων, με τις σποίες ιδρύονταν κατό καφούς νέα δικαστήρια ή αυξόνετο ο αριθ

μός των δικαστών, ήταν σε αντίθεση με τις αντίστοιχες ανόγκες και εύκολα

έβγαινε τσ συμπέρασμα ότι αυτό τα μέτρα δεν είχαν υπαγορεύσει λόγοι που

αφσρσύσαν τσ συμφέρσν της Δικαιοσύνης.

Συνεπώς ανεξόρτητα από τη σκσπιμότητα ή τους λόγους δια τους οποίους

καθιερώθηκε η υπόρχσυσα κατόσταση θα έπρεπε να εξετασθεί αν υπήρχαν

βόσιμοl λόγοι προς διατήρηση ή όχι αυτής.

Επεσήμαιναν ότι ήδη λειτουργσύσαν στο Κρότσς σιδηρόδρσμοι, αμαξιτοί

σδσί πσυ κόθε μέρα γίνονται περισσότερσι κατό τρόπσ πσυ να διευκολύνεται

σε όλες σχεδόν τις επαρχίες η συγκσινωνία και επσμένως, οι δυσχέρειες που

υπήρχαν από τις μεγόλες αποστόσεις, αλλού μεν εξέλιπαν σλσσχερώς, αλλού

δε μειώθηκαν σπουδαίως.

Έπρεπε συνεπώς να ερευνηθεί αν οι υποθέσεις πσυ απασχολσύσαν τα

υπόρχονrα δικαστήρια, ποσοτικό και ποιοτικό, ανnστοιχούσαν στις υφιστόμε

νες ανόγκες λειτουργίας του κόθε δικασrηρίου.

Η όποψη των υπουργών ήταν ότι η καθ' ημέρα παρατήρηση και πείρα όσων

συνδέσνταν με την απσνσμή της Δικαιοσύνης αλλό και αξιόπιστοι αριθμσί κατα

δίκαζαν την υπόρχουσα κατόσωση.

Ειδικώτερα για τη λειτουργία των Πρωτοδικείων ανέφεραν ότι:

Από τον αριθμό των 184 δικαστών (Προέδρων. Πρωτοδ]κών και εμμίσθων Πα

ρέδρων) στον οποίο ανέρχεται η δύναμη των 26 Πρωτοδη,είων του Κράτους, εξε

τέλεσαν πολιτική υπηρεσία κατά την τελευταία τριετία - ανεξαρτΩτως κάπο]ων μ]

κρών αυξομειώσεων - 135 περίπου σε όλο το Κράτος, διότι εκ των 184 δέον να

αφαιρεθούν 39 τακnκοί ανακριτές.

Ο ετΩσ]ος μέαχ; όρος των αποφάσεων που εκδόθηκαν κατά την τελευταία τρ]ε

τία από τα δ]KαστΩΡIα του Κράτους ανέρχεται συνολικά σε 33,883, από ης οποίες

9.319 εξέδωσε το Πρωτοδ]κείο Αθηνών δια 19 δ]καστών. έτσι ώστε αναλογούν 490
αποφάσε]ς (ερήμην και κατ' αντιμωλίαν) σε κάθε δ]καστΩ. Οι δε υπόλOlπες 23.764
εξεδόθησαν κατ' έτος από τα 25 άλλα Πρωτοδικεία του Κράτους που απασχόλησαν

114 δικαστές. Έτσ] ώστε σε κάθε ένα από αυτά αναλογούν 208 περίπου απαράσε]ς.

ήτο] αριθμός κατώτερος και του ημίσεως των αποφάσεων, τις οποίες εκδίδουν ο]

δικαστές των Αθηνών.

Εάν επομένως πάρουμε ως μέσον όρο δι' έκαστον δικαστή 490 απαράσεις (όσες

εκδίδε] έκαστος από τους Πρωτοδίκες των Αθηνών) ο] συνολικές αποφάσε]ς των

Πρωτοδ]κείων του Κράτους. οι οηοίες ανέρχονται σύμφωνα με τα π]ο πάνω σε
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33.083 πρέπει να απασχολοίιν 68 μόλις πρωτοδίκες, αντί των ήδη υπαρχόντων

135.
Ειδικότερα δε από τα πιο κάτω Πρωτοδικεία, τα οποία εκδίδουν κατ' έτος απο

φάσεις κατά μέσο όρο:

Του Βόλου 1489, της Ηλείας 1464, της Κορίνθου 1161, της Κυπαρισσίας 864,
της Λεβαδείας 824, της Καρδίτσης 606, της Παρνασσίδος 602, της Λευκάδος 366,
του Γυθείου 195, της Ευρυτανίας 132.

Ήτοι σε δέκα Πρωτοδικεία του Κράτους απασχολοίινται 45 περίπου δικαστές και

εκδίδουν συνολικά 7703 αποφάσεις ετησίως, από τις οποίες 154 ανaλoγoίιν σε κάθε

δικαστή απέναντι των 490, τις οποίες εκδίδει έκαστος των δικαστών στην Αθήνα.

Απ' όσα πιο πάνω εκτίθενται συμπεραίνεται ότι με τις προτεινόμενες καταργήσεις

πρόκειται να εκλείπουν θέσεις κατ' ουσίαν αργόμισθοι, και ότι τα διατηρούμενα δι

καστήρια είναι υπεραρκετά προς διεξαγωγή απρόσκοπτη των υποθέσεων που απα

σχολούν την Ελληνική Δικαιοσύνη.

Αλλά τα δικαστήρια, των οποίων προτείνεται η κατάργηση, δεν είναι μόνο εντε

λώς περιττά και μάταια επιβαρόνουν τον προϋπολογισμό του Κράτους, άλλ' απο

βαίνουν απ' όλες τις απόψεις προς ζημία στην απονομή της δικαιοσύνης.

Ακόμη και αυτός ο ήδη υπάρχων αριθμός των δικαστών, ο οποίος απεδείχθη

τόσο πολυτελ/ς και περιττός, είναι ανεπαρκής διανεμόμενος στα 26 Πρωτοδικεία

του Κράτους και θα ήταν ανάγκη, να αυξήσει ακόμη ο αριθμός των δικαστών,

όπως λειτουργούν αυτά κανονικά.

Διότι ήδη όχι σπάνια ουμβαίνει κωλυομένου ενός ή δυο εκ των δικαστών πολ

λών επαρχιακών Πρωτοδικείων, να καθίσταται αδύνατη η συγκρότπση των συνε

δριάσεων.

Ακόμη και από μια άλλη άποψη η κατάργηση και των δέκα Πρωτοδικείων θα

ήταν προοριομένη να υπηρετήσει το ουμφέρον της δικαιοσίινης, διότι η μετάθεοη

των δικαστών σε ορισμένα Πρωτοδικεία (λ.χ. της Κυπαρισσίας, της Ευρυτανίας,

της Παρνασσίδος κλπ) θεωρουμένη ως μια των δυσμενεστέρων καταδιώξεων, απο

φείιγεται όχι σπάνια με μεγάλες θυσίες και διότι η υπηρεσία των δικαστών σε μι

κρές κοινωνίες και στο κέντρο ακριβώς της συγκρούσεως των επαρχιακών συμφε

ρόντων, αυξάνει τους ενδεχομένους κινδύνους της παρεκτροηής αυτών' και τέλος

διότι η τοποθέτηση δικαστών σε Πρωτοδικεία που δεν έχουν επαρκείς εργασίες,

αποβαίνει εξ' αιτίας της έλλειψης των αφορμών αλλά και των μέαυν της ενασχολή

σεως περί την επιστήμη και την εφαρμογή, γενέτειρα αργίας και αμαθείας. Όσο με

γαλύτερος είναι ο αριθμός των εκδικαζομένων υ ποθέσεων και όσο ευ ρύτερος ο κύ

κλος των συνεργαζομένων δικαστών, τόσο και των δικαστών η κατάρτιση και της

δικαιοσύνης η απονομή αποβαίνει πληρεστέρα.

Απ' όσα πιο πάνω εκτίθενται συνάγετα/ ότι η προτεινομένη κατάργηση Εφετείων

και Ειρηνοδικείων είναι ηρωτίστως εξ αυτού του συμφέροντος της δικαΙΟ0ίινης

επιβεβλημένη. Εξ αυτών δε των λόγων ενδεδειγμένη ήταν και η κατάργηση δέκα

Πρωτοδικείων. Πλην σκόπιμο εκρίθη, όπως το μέτρο αυτό συνδυασθεί με κάποια
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ιδιαίτερη νομοθετική μέριμνα, ως ηρος την αηονομή της ηοινlκής δlκαιοοίινης, τα

ηορίοματα της οηοίας ηροσεχώς θα υηοβάλουμε στη ψήφο της Βουλής.

Οι σφοδρές αντιδράσεις των επαρχιών όπου έδρευαν τα προτεινόμενα να

καταργηθούν Πρωτοδικεία υποχρέωσε την Κυβέρνηοη να παραπέμψει το θέ

μα προς συζήτηση σε επιτροπές και φυσικά να μην πραγματοποιηθεί η κατάρ

γηση των 10 Πρωτοδικείων.

Στη Βουλή συνεχ,σθη μόνσ η συζήτησητης κατάργησηςδεκάδωνΕιρηνοδι

κείων.

Το Νοέμβριοτου 1909 ο Νικόλαος Μπουφίδης, βουλειπήςτηςαντιπολίτευ

σης πλέον, αναγκάσθηκεαπό το βήμα της Βουλής να θυμίσει, κυρίωςστο βου

λειπή Απικής Αγγελόπουλο,τι έλεγε στο παρελθόνσχετικά με τις επιπτώσεις

της ΔιοικητικήςΔιαίρεσηςτου Κράτους, όταν κατηγορούσετο Μπουφίδη ότι

είχε προκαλέσειοικονομική ζημιά στο Έθνος για να ευεργετήσειτην ιδιαιτέρα

του πατρίδα.

Αφορμή έδωσε η συζήτηση σχετικού νομοσχεδίουπου αφορούσετη διεύ

ρυνση ή όχι των εκλογικώνπεριφερειώντης χώρας.

Ο Μπουφίδηςπαίρνονταςτο λόγο τόνισε ότι δεν είχε σκοπό να αναμιχθεί

στη συζήτηση, διότι επί αρκετό καιρό είχε σιγήσει στις συζητήσειςτης βουλής.

Υποχρεώθηκεόμως να πάρει το λόγο όταν άκουσετους ισχυρισμούςτου

βουλευτήΑπικής Αγγελόπουλου.

Υπενθύμισε, σε όσους βουλευτέςπαρευρίσKOVΤOπριν από έτη στη βουλή,

τους Φιλιππικούςπου εξαπέλυεο Αγγελόπουλοςκαι οι ομοϊδεάτεςτου κατά

του συστήματοςτης αυξήσεωςτων νομών, όταν ήταν στην αντιπολίτευση, και

πόσους κεραυνούςεξαπέλυαν,όταν έτυχαν να είναι στην Κυβέρνηση.

Έτσι, μ' αυτές τις επιθέσεις και τις ανακοινώσειςστον τύπο, είχαν καταφέ

ρει να δηλητηριάσουντον Ελληνικό λαό και να τον πε,σουν ότι με τη σύσταση

των δέκα νομών η Κυβέρνηση Θεοτόκη σπατάλησε1.400.000 δρχ δημοσ,ου

χρήματος.

,ιΝ. Μπουφίδης..... φώναζε, ηως κατά τέτοιο τρόηο σηαταλάτε το δημόσιο θη

σαυρό; Δεν λυηείσθε τα χρήμα του Δημοσίου, μας έλεγε, και προβαίνετε εις δημι

ουργία θέσεων ηολυτελείας δαηανώντεςτο χρήμα τα οποΙο εισηράπετε εκ του

ιδρώτας ταυ Ελληνικοίι λαοίι; Και ταίιτα μεν τότε έλεγαν για να διασίιρουν εμάς

ενώπιον του EλλnνlKOίι λαοίι. Ακοίισατε όμως την εσπέρα αυτή τον κ. Αγγελόπου

λο και τους άλλσυς ρήτορες της mέρυγας εκείνης διαρρηΓVίιoνταςτα ιμάτιά των

κατά του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, με το οποΙο εηιζητείται η κατάργηση των δέ

κα νομών όχι μόνο διότι τοίιτο ως αναγκαία συνέπεια έχει την επέκταση της εκλογι

κής περιφερείας, αλλά διότι είιριοκαν ότι η ίιπαρξη των δέκα νομών, και επομένως

η δική μας δημlουργΙατοίιτων ήτο επιβαλλομένη και αναγκαία προς εξυπηρέτηση

των αναγκώντου λαοίι. Ανεφώνει ο κ. Αγγελόπουλος, που θα καταφίιγει ο πολίτης

στα απομεμακρυσμέναμέρη της διοικήσεως, για να είιρει θεραπεία των αναγκών

αυτοίι, όταν &ν έχει τη διοίκηση πρόχειρη;~ Κίιριοι, τι άλλο λέγαμε εμείς τότε,

όταν υποστηρίζαμετην προσθήκη των ΙΟ νομών, και ιδίως τι έλεγα εγώ αγωνιζόμε-
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νος από του βήματος της Βουλής ν' αναιρέαυ τα επιχειρήματα. τα οηοία επικαλού

ντο οι τότε καταπολεμούντες τη σύσταση των νέων νομών, αυτό το οποίο ΟΙ ίδιοι

την εσπέρα αυτή εΠIKaλoόνταl;

Το νομοσχέδιο τούτο δεν αφορά κυρίως στη δημιουργία εκλογικής περιφερείας.

Η υποβολή του νομοσχεδίου τούτου κατά την αιτιολογική έκθεση δύο έχει λόγους,

τις οικονομίες. τις οποίες ακούσατε την εσπέρα αυτή εξελεγχομένες υπό του κ. Αγ

γελόπουλου και αποδεικνυόμενες μηδέν, και την έλλειψη διοικήσεως, καθόσον

φρονούν ότι τα πρόσωπα των Νομαρχιών δεν είναι πρόαυπα περιωπής αναλόγου

προς τη θέση αυτών. Αλ/ά, Κύριοι, και οι δύο αυτοί λόγοι δεν είναι επαρκείς όπως

πείσουν κάποιον ότι επιβάλλεται η κατάργηση των δέκα νομών' ακούσατε δε τους

τέως αμειλίκτους διώκτες των δέκα νομών αγωνιζομένους υπέρ της διατηρήσεως

αυτών, για να μην αφεθεί ο Ελληνικός λαός έκθετος πάσης αντιλήψεως της διοική

σεως, μη έχων πού να καταφύγει σε περίπτωση που υπήρχε ανάγκη ν' απευθύνει

κάποιο παράπονο. Και γιατί λοιπόν, Κύριοι, αφού θεωρείτε αναγκαία την ύπαρξη

των νομών. εκόπτεσθε άλλοτε επικρίνοντες εμάς διότι συνεστήσαμε αυτούς; Σας

tN:yav προηγουμένως οι κύριοι Αγγελόπουλος και Κρεστενίτης ότι η επερχόμενη

οικονομία εκ της καταργήσεως των δέκα νομών είναι μηδαμινή. Ενθυμούμαι ότι ο

αείιινηστος Δηλιγιάννης ανεβίβαζε ταύτη εις 120.000 δραχμών ετησίως. καθ' ην

στιγμήν ο κ. Α'ιΎελόπουλος εφώνεl από του βήματος ότι 1.400.000 δραχιιών εσπα

τaλήσαμεν δια τπ σόσταση αυτών.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Λέγετε μια θλιβερά ανακρίβεια και λυποόμαl για αυτό.

Ν. Μπουφίδης. Ουδέποτε στο βίο μου είπα ανακρίβειες.

Κ. ι. Αγγελόπουλος. Υπάρχουν Eστενoγραφημέvα Πρακτικά.

Ν. Μπουφίδης. Εάν θέλετε, να φέρουμε τα εστενογραφημένα Πρακτικά. για να

σας αποδείξω ότι, για να αναβιβάσετε το ποσό σ' αυτό το ψευδή αριθμό. περιελάβατε

ως δαπάνη των νέων νομών τη δαπάνη του Υπουργείου των Στρατιωτικών για τον

ιματισμό των οπλιτών της Χωροφυλακής, και όταν σας ήλεγχαν από το βήμα της

Βουλής και σας αποδείκνυαν ότι προσεθέσατε ψευδείς αριθμούς, δια ν' αναβιβάσετε

τη δαπάνη εκεί όπου την αναβιβάσατε, μείνατε άναυδος, διότι δεν είχατε οότε λέξη, με

όλη τη μεθυγραφlκή δεινότητα, την οποία έχετε να npιxiMoετc. Σε 120.000 δραχιιές

λοιπόν ανεβίβαζε την οικονομία εκ της καταργήσεως των Ι Ο νομών ο μακαρίτης Δη

λιγιάννης και εντεύθεν προβάλλεται το ερώτημα: αξίζει τον κόπο για 120.000 δρax

lιών όχι μόνο να στερήσουμε το λαό των μέσων της διοικήσεως, αλλά κω να κατα

στρέψουlιε Ι Ο πόλεις της Ελλάδος, τις οποίες συμφέρον έχει και καθήκον η Πολιτεία

να συντρέχει για να κατορθώσουν και αυτές να προαχθούν, όπως προήχθησαν και

άλλες πόλεις, οι οποίες υπήρξαν πρωτεύουσες νομού; Αξίζει λοιπόν για 120.000
δραχμών να φέρουμε τοιαύτη καταστροφή; Ιδοό, Κόριοl. ο λόγος για τον οποίο.

εφόσον το νομοθέτημα αυτό σκοπεί την κατάργηση των Νομαρχιών, εγώ θα καταψη

φίCXι) αυτό. Ηδύνατο η Κυβέρνηση, αν ήθελε να ευρύνει την εκλογική περιφέρεια

διότι νοιιίζεl ότι πρέπει η περιφέρεια η εκλογική να ευρυνθεί, καθόσον και εγώ είμαι

υπέρ της ευρείας εκλογικής περιφερείας - να έπραττε άλλο, μη συνδυάζουσα τη διεό-
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ρυνση της εκλογικής ηερlφέρειας με την κατάργηση των νομών και την καταστροφή

των πόλεων, μπαξύ των οηοίων και η πόλις, η οποία με υμά εηί μακρά έτη, σr.έλνo

ντάς με στη Βουλή. Άλ/' εγώ δεν έλαβα το λόγο για να αγωνισθώ κατά του νομοσχε

δίου. Το λόγο έλαβα, διότι επεθύμουν η αγόρευσή μου ν' ακουσθεί uχ; φωνή δωμαρ

τυρίας κατ' εκείνων, οι οηοίο] ως έργο έχουν και ως καθήκον υπολαμβάνουν να συ

κοφανιούν τους πολιτικούς αυτών αντιηάλους μέχρι του σημείου του ν' aπoδίδoυν

σ' αυτούς τάσεις σπατάλης του δημοσίου πλούτου, ασιοργία ηρος τα δημόσια συμ

φέροντα, χωρίς ν' αναλογισθούν ότι επέρχονται περιστάσεις κατά τις οποίες εξανα

γκάζονται να ομολογήσουν την αλήθεια και να μετανοήσουν γι' όσα στην ορμή του

πολιτικού ανταγωνισμού κατηγορούν κατά του ηολlτικού αυτών αντιπάλου. Και μο

λονότι, Κύριοι, εγώ είμαι υπέρ της διατηρήσεως των νομών εύχομαι όπως η Βουλή

ψηφίσει το νομοσχέδιο, για να διδαχθούμε πάντες, όηUΧ;, όταν ομιλούμε αηό του βή

ματος της Βουλής, αποδίδουμε τα του Καίσαρος τω Καίσαρl και ομιλούμε ειλικρινώς,

μη προσηαθούμε δε συ κοφαντούτες τους άλλους ν' ανέλθουμε στην Αρχή, έστω και

αν πρόκειται να πατήσουμε εηί των mωμάτων εκείνων».

Το μεγάλο παράπονο του Νικολάου Μπουφίδη εναντίον εκείνων ηου τόσο

σκληρά τον είχαν "κτυπήσεΙ" μέσα και έξω από τη Βουλή και η έντονη διάθεση να

βάλει μια για πάντα τα πράγματα στη θέση τους τώρα, που μετά από χρόνια οι ίδιο]

πολιτικοί του αντίπαλοι είχαν την ίδια θέση με αυτόν, διεφάνη και στην ολοκλήρω

ση της απάντησης που έδωσε το βράδυ της 3
η

" Νοεμβρίου 1909 στο βουλευτή Ατ-

τικής κ. Αγγελόπουλο. •
Ν. Μηουφίδης. Θέλω να ρωτήσω' όταν ο κ. Βουλευτής εξ Αττικής ομιλούσε

ηερί παρελθόντος, περί τίνος τάχα ηαρελθόντος ομιλούσε; Περί του παρελθόντος

του ιδιωτικού μου βίου ή του πολιτικού; Αν ομιλούσε περί του παρελθόντος του

ιδιωτικού βίου μου, το παρελθόν τούτο υπήρξε και έντιμο και λαμηρό.

Κ. Ι. Αγγελόηουλος. Ποιος oμίλnoε ηερί αυτού;

Ν. Μηουφίδης. Του ]διωτικού μου βίου το παρελθόν θα κληροδοτήσει στπν

οικογένειά μου έντιμο πενία, τπν οποία θα φέρουν τα τέκνα μου υηερήφανα UΧ; πε

ρικαλλές δ]άδπμα τπς εντιμότητος του πατρός των. Όταν δε ο τάφος ομ]λήσει, θα

σιγήσει η συκοφαντία, οι δε συκοφάντες θα καλύψουν το πρόσωπο εξ αισχύνπς.

Αυτό είναι του ]διωτικού βίου μου το παρελθόν.

Περί τίνος άραγε παρελθόντος άλλου μίλπσε; Περί του πολιτικού μου;

Κ. Ι. Αγγελόηουλος. Βεβαιότατα και μόνο.

Ν. Μηουφίδης. Αλλ' εγώ έχω ηαρελθόν πολιτικό ...
Κ. Ι. Αγγελόπουλος.Ναι, ναι

Ν. Μηουφίδης. Εγώ έχω ηαρελθόν πολιτικό επίσπς και έντιμο και λαμπρό.

Οπαδός ων των αρχών του μεγάλου ηολίτου τπς Ελλάδος Χαριλάου Τρlκούππ εηί

μακρά σειρά ετών είχα την τιμή να τύχω της αμερίσr.oυ εκτιμήσεωςκαι αγάππς εκεί

νου, ετιμήθπν δε εις την υπό τπν προεδρίαν αυτού Κυβέρνησπ αναλαβώντο

Υπουργείοτων Εσωτερικών' γνωρίζει δε π Ελληνική Πολιτεία ηως η χείρα αυτή

διπύθυνε κατά την εηοχή εκείνπ το Υπουργείοτων Εσωτερικών.
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Μετά το θάνατο δ' εκείνου συνεχίζων την πολιτική μου δράση υπό την αρχη

γίαν του εντίμου Βουλευτού Κερκιίρας, πεντάκις τφήθηκα δια της εμπιστοσύνης

των αντιπροοώπων του έθνους ανελθών στο ύπατο αξίωμα του Προέδρου της

Βουλής δύνανται δε να μαρτυρήσουν όλοι οι παρακαθήμενοι εδώ πως εγώ χειρί

σθηκα το ύψιστο αλλά και μεγάλες επιβάλλον υποχρεώσεις αξίωμα τοιίτο.

Περί ποίου λοιπόν παρελθόντος μιλοιίσε ο κ. Βουλευτής; Μήπως νόμισε όη

εγώ είμαι εξ εκείνων, οι οποίοι δεν έχουν το παρελθόν αυτών καθαρό ως ο καθρέ

πτης; Εγώ έχω παρελθόν τέτοιο, ώστε να σεμνύνομαι δι' αυτό. Δεν είμα] εξ' εκεί

νων, οι οποίοι δεν έχουν παρελθόν, δεν έχουν καν παρόν και οι οποίοι βεβαίως δεν

δύνανται να έχουν μέλλον. Περί ποίου λοιπόν παρελθόντος μίλησε κατά τρόπο, ο

οποίος ηδύνατο να προκαλέσει τα σχόλια εκείνων, οι οποίοι άκουσαν αυτόν; Αρκεί

η απάντηση αυτή ως προς το μέρος τούτο της αγορεύσεώς του.

Εγώ, Κύριοι, δεν μετέβαλα ποτέ -ινώμη. Δεν υπάρχει σημείο του πολιηκού μου

βίου, κατά το οποίο να ήταν δυνατόν στους πολιηκοιίς μου αντJΠάλOυς να εύρουν

μlO καν στα εστενογραφημένα Πρακτικά της Βουλής ομιλία μου - και ευτυχώς ή

δυστυχώς είναι πολλές αυτές στα εστενογραφημένα Πρακτικά - επί της οποίας να

στηρίξουν αντίφαση -ινωμών, διότι ουδέποτε σκέφθηκα ν' αρνηθώ ό,τι πάντοτε

από πεποιθήσεως, υποστήριξα. Οιονδήποτε συμφέρον πολιτικό ή προσωηικό και

αν υπαγόρευε σ' εμένα την ανάγκη μεταβολής -ινώμης, περιεφρόνησα πάντοτε κα]

το πολιτικό και το προσωπικό μου συ μφέρον και έμεινα στις πεποιθήσεις μου, για

να έχω το δικαίωμα να λiγω ο' εκείνους, οι οποίοι μεταβάλλουν τις -ινώμες ανάλογα

προς τα ΠΡOαuΠΙKά ουμφέροντα αυτών, όσα άκουσε χθες κω όσα θ' ακούσει σήμε

ρον ο κ. Αγγελόπουλος.

Ο κ. Βουλευτής εξ ΑΠJκής δύνατα] ν' ακολουθεί το Βίσμαρκ και να μεταβάλλει

-ινώμες εκάστοτε, διότι δεν έχει την ιδιότητα εκείνου, ο οποίος δεν μεταβάλλει -ινώ

μες, αλλά, όταν αποφασίσει να μεταβάλει -ινώμες, πρέπει να έχει υπ' όψη του, ότι θ'

aκoιίσει όσα καθένας ο οποίος ρυμουλκείται στις σκέψεις του από το δικό του συμ

φέρον.

Εγώ δεν εκάκισα τον κ. Βουλευτιι, διότι εθεώρησε ορθό να μεταβάλει γνώμη,

άλλ' είχα την αξίωση, αφού μετέβη στην αντίθετη -ινώμη, ν' ανα-ινωρίσεl με ειλικρί

νεια ότι αδίκησε τότε τους πολιηκούς του αντιπάλους' αλλά αφού δεν έγινε αυτό εί

χα το δικαίωμα να παρατηρήσω σ' αυτόν όη οι πολιτικοί άνδρες πρέπει να είναι ει

λικρινείς κω όη δεν επιτρέπεται σ' αυτοιίς χάριν ευτελοιίς προσωπικού συμφέρο

ντος να μεταβάλλουν γνώμες.

Άλλ' ο κ. Βουλευτής ΑΠJκnς, για να μη διευρυνθεί η εκλογική περιφέρεια και

διατρέξει τον κίνδυνο ν' αποτιίχει κατά τις εκλογές, σπεύδει να δηλώσει ότι είναι

κατά του νομοθετήματος, ωσανεί πρόκειται να χαθεί η Ελλάς, εάν δεν είνω ο κ. Αγ

γελόπουλος Βουλευτής ή εγώ δια της ευρείας περιφερείας.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος. Όχι εσείς. Είναι μεγάλη απώλεια!

Ν. Μπουφίδης. Αληθές είναι ότι θα είναι μεγαλιίτερπ η απώλεια από τη δική

μου αποτυχία παρά από τη δική σου' αλλά πάνιως η Ελλάς δεν θα χαθεί! Ομολογώ,
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Κύριοι, ότι κατεπλάγπν χθες, όταν άκουγα τον κ. βουλευτή αναφωνούντα: Τι σας

φταίνε οι πτωχοί αγρότες οι απομεμακρυσμένοι από τπν έδρα του VOJlOU να στερπ

θούν τη διοίκησπ; Είναι αύτπ παλίμβουλος πολιτική, την οποία εγώ θεωρώ ότι δεν

είναι επιτετραμμένο να μετέρχεται άνθρωπος αξιών ότι δύναται - ως δύναται πράγ

ματι - να κατέχει το βήμα και να συμβουλεύει τα πρέποντα προς τους συναδέλφους

του. Τούτο πθέλησα να σας παρατπρήσω. Άλ/' αυτός αντί ν' απαντήσει σε όλα πε

ριορίσθηκε να βρίσει, όπως συνπθίζει.

Εγώ, KupIoι, υπήρξα ίΑVς πολύ δρψύτατος στπν εrιίθεσπ κατά των rιολιτικών

μου αντιπάλων, και ενθυμούνται όσοι riaPEUPIOKOYτOΙ εδώ επί πολ/ά έτπ μετά πό

σης δυνάμεως αγόΡΕUα, για να καταπολεμήσω όσα θεωροuσα ότι ήταν δυνατόν να

γίνουν πρόξενα κακών στην πατρίδα μας. Ουδέποτε όμως έφυγε από τα χείλη μου

uβρις ή υπαινιγμός προοωπικός εναντίον οποιουδήποτε από τα μέλπ τπς Βουλής,

όσο και αν ήμουν αντίθετος με τις γνώμες κάποιων κ. συναδέλφων. Διότι πάντα τι

μώ και σέβομαι τα μέλη της Βουλής, διότι είναι άξια τιμής και μεγάλου σεβασμοu,

Εάν όλοι τπρούμε τποια σιάσπ, δεν θα περιερχόμεθα στο σπμείο που rιεριήλθαμε

εξεΤΕUλιζόμενOΙ και ταπεινοuμενοι καθ' ημέρα. Ο πολιτικός ανταγωνισμός έχει τα

όριά του' rιptnEI δε να nεpIOPIoθOUjlE εντός των ορίων τούτων και να μη παρεκτρε

πώμεθα εις λόγους, οι οποίοι πρέπει να ομολογήσουμε, Κύριοι, μόνο σε χυδαίους

ανθρώπους αρμόζουν».

Στις σχετικές συζπτήσεις rIou έγιναν το ΦεβρουάρlO του 1910, δόθηκε η δυνα

τότπτα στο Νικόλαο Μπουφίδη να αποδείξει τη σιαθερότητα του πολιτικού του

λόγου αλλά και τη βαθιά πίσιπ του ότι η ύrιαρξη δικαστπρίων ήταν προς όφελος

των πολιτών και της κοινωνικής γαλήνπς.

Γ. ΦΙΚJώρης (Υπουργός της Δικαιοσύνης). Λόγοι οικονομικοί, σύμφωνα με τπ

γνώμπ και δικαιοσuνης, επέβαλαν σ' εσάς κατά τπν προηγούμενη λήξαοο Σύνοδο να

ψηφίσετε νόμο περί καταργήσεως Ειρηνοδικείων μέχρι 120, ορίσατε δε το ανώτατο

δικαστικό συμβούλιο όπως εξεuρει τα Ειρηνοδικεία που πρέπει να καταργηθούν. Με

τά τη δημοοίευση της αποφάσεως στη δημοσιογραφία πράγματι εξηΥέρθπαιν όλοι οι

τόrιοι εκείνοι των οποίων τα Ειρηνοδικεία κατηργούνταν. Τα παράπονα ταύτα π Κυ

βέρνηση βεβαίως δεν ηδύνατο παρά να λάβει σοβαρώς υπ' όψιν και έχει ήδπ υπό με

λέτη, ελπίζω δ' ότι θα καταφέρει να εξεύρει κάποιο νομοθετικό μέτρο δια του οποίου

να θεραπεύσει τα τοιαύτα γενόμενα, ως λέγεται, αδικήματα, Θα παρακαλέαυ τον κ.

Πρόεδρο της Βουλής, όrιως ορισθεί και επιτροrιή από Βουλευτές, όπως από κοινού

αrιοφασίσουμε τον καταλληλότερο τρόπο προς θεραπεία, διότι πρέπει να καταργη

θούν Ειρηνοδικεία κατά τη δική μου γνώμη όχι από οικονομικούς λόγους άλ/' από

άποψη δικαιοσύνης ουδείς, Κύριοι, πισιεύω ν' αμφισβητεί.

Ν. Μπουφίδης. Έχω, κύριε Πρόεδρε, εντελώς αντίθετη τπν αντίληψη περί του

σκοπού και του προορισμού της δικαστικής εξουσίας από εκείνη τπν οrιοία εξεδή

λωσε ο κ. Υπουργός της Δικαιοσύνης. Ότι ουδέν μέτρον και ουδεμία με μέτρο κα

τάργηση δύναται να εξυrιπρετήσει τα οικονομικά συμφέροντα του Δημοσίου και τη

δικαιοσύνη, περισσότερο δε τη δικαιοσύνη.
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Και δεν δειλιάζω να χαρακτηρίσω όλες αυτές τις θεωρίες ότι ανατρέπσυν εντε

λώς το σκοπό δια τον οποίο η Πολιτεία δημιούργησε μεταξύ των εξουσιών και την

ανεξάρτητη δικαστική εξουσία, διότι όσοι θέτουν ως βάση το μεγάλο ή μικρό αριθ

μό των εκδιδομένων αποφάσεων σφάλλουν ριζικά επί της αρχικής ιδέας περί του

προορισμού της δικαιοσuνης στα Κράτη και τις κοινωνίες διότι ο προορισμός της

δικαιοσύνης δεν είναι να εκδίδει πολλές αποφάσεις, αλλά να κατορθώσει καμία

απόφαση να μην εκδίδετα], Το θέμα είναι άξιο μεγάλης προσοχής και μακράς συζη

τήσεως.

Και γι' αυτό θα παρακαλέα.υ τον κ. Πρόεδρο της Βουλής ν' αποδεχθεί τη -Υνώμη

μου όπως αναβληθεί σήμερα η συζήτηση, όπως μετά το αποτέλεσμα το οποίο θα

προσαγάγει ο κ. Υπουργός της Δ]καιοσύνης δια της επιτροπής θα δούμε αν πρέπει

κάπOlα των Ειρηνοδικείων να καταργηθούν ή κανένα, όπως εγώ φρονώ, ή αν πρό

κε]ται να εξυηηρετηθούν τα συμφέροντα τα οικονομικά της χώρας δια της καταργή

σεως ή να καταστραφούν, διότι εγώ φρονώ ότι θα KaTaoτpoφouv, διότι πρόκειται η

δικαιοσύνη ή να καταστραφεί τελείως ή να εκλείψει εκεί όπου πρέπει προ πάντων

να υπάρχει.

Το θέμα, επαναλαμβάνω, είναι άξιον μακράς συζητήσεως και πολλής μελέτης και

αναβάλλω να ομ]λήα.υ επ' αυτού, αφού πρόκειται να γίνει συζήτηση. Επειδή δ' εδή

λωοο ότι έχω ριζική -Υνώμη κατά κάθε καταργήσεως Ειρηνοδικείων ή Δικαστηρίων

θα έχετε την καλοσύνη, κύριε Πρόεδρε, να μη με συμπεριλάβετε στην επιτροπή.

Φωνές Βουλευτών. Γι' αυτό το λόγο πρέπει να συμπεριληφθείτε.

Ν. Μηουφίδης. Όχι, διότι είναι αδύνατον να συμβιβασθώ με οποιαδήποτε

-Υνώμη που ζητεί μερική κατάργηση, αφοι:. ριζικά είμαι αντίθετος κάθε καταργήσεως

Δικαστηρίου.

Θα παρακαλέσω τον κ. Υπουργό να προσαγάγει κατάσταση που να εμφανίζει

μέχρι ποιου ποσού εξοικονομείται αυτή η μεγάλη οικονομία από την κατάργηση

των Ειρηνοδ]κείων, έστω και αν KaTapynθoUV και τα 40 Ειρηνοδικεία, για να ισχυ

ριζόμαστε ότι πρέπει να καταργηθούντα Ειρηνοδικείαλόγω οικονομίας. Προέβη

μεν πρώτα στην κατάργηση 90 Ειρηνοδικείων, άλλ' επειδή είδαμε κατόπιν ότι το

πράγμα δεν είναι πολύ ευχερές, διότι επί τέλους δεν δυνάμεθα ν' αφαιρέσουμε και

το υποκάμισο από τον Ελληνικό λαό και δεν θέλουμε να ομολογήσουμε ότι κακώς

πράξαμε, λέμε ότι θα καταργήσουμε λιγότερα.

Αλλά γιατί να καταργήσετε λιγότερα, για να κερδίσετε κάποιους οβολοuς από

τους πολίτες; Η ύπαρξη και σκιάς Πταισματοδικείου αρκεί, για να μην τελοuνται

πταίσματα στην έδρα. Τέλος πάντων ας προσαχθεί κατάσταση, για να δούμε πόσα

εκατομμύρια κερδίζουμε απ' αυτήν την κατάργηση, γ]α να μάθε] τέλος πάντων ο

Ελληνικός λαός ότι δεν σoβαΡΕUόμεθα τελικά.

Γ. Φικιώρης (Υπουργός επί της Δικαιοσύνης). Επαναλαμβάνω ότι δεν είναι μό

νο οικονομικοί λόγοι ο] οποίοι επιβάλλουν την κατάργηση των Ειρηνοδικείων, αλ

λά και λόγο] Δ]καιοσύνης, διότι Δικαστήρια εν γένει μικρά δεν έχουν λόγο υπάρξε

ως, εκτός αν άλλες ανάγκες επιβάλλουν την ύπαρξη αυτών. Δεν βλέπω ποιο λόγο
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έχε] εφηνοδ]κείο το οποίον εκδίδει εκατό μόνον αποφάσεις. Όλα σχεδόν τα Ειρη

νοδ]κεία τα οποία ιδρύθηκαν μετά το Ι 883 ιδρύθηκαν γlO λόγους μόνον κομματ]

κούς. Όπως λειτουργούσε πρ]ν στα μέρη εκείνα η ΔικαlOσύνη δύναται να λε110υρ

γεί κα] τώρα.

Εγώ, εάν μπορούσα, θα πρότεινα την κατάργηση περ]σσοτέρωνακόμη Εφηνο

δ]κείων, άλλ' ο] περιστάσειςδεν το επ]τρέπουν.

Ν. Μπουφίδης.Αυτός είναι ο τρόπος κατά τον οποίον απαντούν πάντοτε εκεί

νο] οι οποίο] νομίζουν ότι τα Ειρηνοδ]κείασυνεστάθηκανγια κομματικούςλόγους

διότι εγώ ούτε γνωρίζω ούτε νομίζω ότι Εφηνοδικείασυνεστάθηκανγια λόγους

κομματικούς. AJ.J...ά. δεν πρόκειται να συζητήσουμεσήμερα' ζήτησα το λόγο κατά τη

β' ανάγνωση, όταν θα μιλήσω επί της αρχής του νομοσχεδίου και θα ζητήσω όπως

ουδέν Εφηνοδικείονκαταργηθεί.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος.Μου φαίνεται, κ. Πρόεδρε, αληθώς παράδοξο ότι ο κ.

Υπουργόςτης Δικαιοσύνηςγια δεύτερη ήδη φορά εκφράζει τη 'tVώμη ενώπ]ον της

Βουλής ότι επιβάλλεται η κατάργηση πολλών ή λίγων Εφηνοδικείωνχάρη λόγων

Δικαιοσύνης. Ομολογώ ότι δεν κατόρθωσανα εwοήσω ποιο] είναι αυτοί ο] λόγο]

της Δικαιοσύνης.

Άλ/' είνα] άραγε ο Ειρηνοδίκηςόργανο μόνον της Δ]καιοσύνης; Γνωρίζει καλά

ο κ. Υπουργός της ΔlκαlOσύνης, άρ]στ:ος δικηγόρος, τα πολλαπλά καθήκοντα του

Ειρηνοδίκου, έστω κω στη μ]κρότερη περιφέρεια. Αν λείψει ο Εφηνοδίκης, και από

τη μικρότερη έστω περιφέρεια, άραγε πολλά άλλα συμφέροντατου Κράτους δεν θα

πάθουν; Μελετούσα πριν από λίγο καιρό το νόμο τον οποίον ψηφίσαμε περί επαρ

χlOκής οδοποιίας, και είδα τους φόρους ο] οποίο] επιβάλλοντα] κω τις άλλες πολ

λαπλές διατάξεις. Ά)J.' εί&ι σ' αυτές ότι ο Ειρηνοδίκηςέχει σπουΟΟlότατα καθήκο

ντα να εκπληρώσε] κατά την εφαρμογή κω εκτέλεση του νόμου αυτού. ΑΛλ' ο Ειρη

νοδίκης είναι, όπως γνωρίζει άρlOτα ο κ. Υπουργός, και προστάτης των ορφανών

ανηλίκων, είναι πρόεδροςτης λιμενικής επιτροπής, πρόεδροςναυαγ]αιρεσιών,συμ

βολωογράφος. Τόσο σοβαρά καθήκοντα δεν επιβάλλουν τη διατήρηση αυτού, ως

χΡησψωτάτου οργάνου; Κω αληθώς άριστα έπραξε ο αξιότψος Κ. Βουλευτής εκ

Λεβαδείας ΠΡOKαλtσαςτον κ. Υπουργόντης Δ]κωοούνηςνα καθορίσει την οικονο

μία, η οποία θα προκύψει εκ της καταργήσεωςτων Ειρηνοδ]κείων. Τότε ακριβώς θα

δούμε αν υπάρχε] κάπο]α ο]κονομία ή και ζημία στ:ο Κράτος. Υπάρχει δε ζημία και

δια το Κράτος αφ' ενός και δlO τους ]δ]ώτας αφ' ετέρου, ΟΙ οποίο] κατ' ανάγκη θα

υποβληθούν εξ' ωτίας της καταργήσεωςτων Ειρηνοδ]κείωντης περ]φέρεlOςαυτών

σε ζημίες πολλές κω σπουδαίες.

Γ. Φικιώρης (Υπουργόςτης Δικοιοσύνης).Ο κ. Βουλευτήςεξ AnιKής πείθομω

ότι ουδεμία ]δέα έχει περί του πως λειτουργεί η ΔικαlOσύνη στα μικρά Ειρηνοδι

κεία. Εάν 'tVώριζε ότι στα μ]κρά Ειρηνοδ]κεία η διεξαγωγή και η υπεράσπlOη των

υποθέσεων διενεργείται από αμαθείς δ]κολάβους, δ]ότl ένεκα του μικρού αρ]θμού

των υποθέσεων δεν είναι δυνατόν να δlOτηρώντα] άξ]οι του έργου δικολάβοι' εάν

δ]κηγορούσεκω έβλεπε πως ο] υποθέσειςδ]εξάγονται, πως υπερασπίζονται, πως οι
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Ειρηνοδίκες των μικρών αυτών Ειρηνοδικείων σε συvεwόηση με τους δικολάβους

παρελκύουν τις δίκες με τις πολλές προδικαστικές αποφάσεις σκόπιμα' εάν γνώριζε

ότι κο! αυτή η κατανάλωση του χαρτοσήμου καταδολιεύετΟ! από τους δικολάβους

εν γνώσει και των Ειρηνοδικών, δεν θα έλεγε ότι δεν πρέπει να καταργηθούν τα μι

κρά Ειρηνοδικεία. Αλ/ά βέβαια αγνοώντας όλα αυτά δίκιο έχει να λέγει ότι οι Ειρη

νοδίκες έχουν υψηλά καθήκοντα να εκτελούν, πιστεύοντας ότι τα καθήκοντα αυτά

διεξάγονται και στα μικρά Ειρηνοδικεία όπως διεξάγονται στις πόλεις.

Σ1. Ν. Δραγούμης (Πρωθυπουργός). Εwοώ, Κύριοι, ότι το θέμα θίγει καθένα

των αντιπροσώπων των επαρχιών ιδιαιτέρως, διότι εκάστη επαρχία αδύνατον να μη

Ο!σθάνεταl λύπη διότι πρόκεlτΟ! ν' απολέσει αγαθό όπως αύτη αντιλαμβάνετΟ! τού

του, εκ της καταργιίσεως ενός ή δύο Ειρηνοδικείων. Εκάστη επαρχία έχει αυτό το

κέρδος, το αμέσως από τον καθένα τιμώμενο, ότι σε ορισμένη περιφέρεια υπάρχει

Αρχή, η οποία συγκεντρώνει γύρω απ' αυτή κίνηση, η οποία βέβαια αποφέρει κέρ

δη στο κέντρο, όπου η κίνηση αύτη γίνεται.

Ν. Μπουφίδης. ΕπανολαμβάνοντΟ! πάντοτε αυτά εντός του Κοινοβουλίου τού

του δυστυχώς σε βάρος της δικαστικής υπηρεσίας κο! σε βάρος μιας τάξεως στην

οποία θέλουν ν' αποδίδουν όλα τα κακά τα οποία συμβαίνουν σrην Ελλάδα. Αν οι Ει

ρηνοδίκες δεν ήθελαν να ενεργούν τις ανακρίσεις, ηδύναντο να ληφθούν εναντίον

αυτών μέτρα' αν οι Ειρηνοδίκες δεν ήσαν επαρκείς, ηδύνατο η Πολιτεία να λάβει μέ

τρα όπως τους Kατασrήσει επαρκείς αν δεν ήοον χαρακιήρος δικαστικού υπερόχου,

ηδύνατο η Πολιτεία να Kατασrήσει αυτούς υπερόχους χαρακτήρας εάν οι Ειρηνοδί

κες φατρίαζαν, ηδύνατο η Πολιτεία να λάβει μέτρα κατ' αυτών όπως μη φaτριάζOυν.

Δια τούτο και εΜ πολλές φορές ζητήσαμε το αμετάθετο των Ειρηνοδικών, το οποίον

εματΟ!ούτο εκάστοτε, διότι ήταν αντίθετο σrlς σκέψεις εκείνων οι οποίοι νομοθέτηοον

το αvτίθετo. Ηδύνατο λοιπόν η Πολιτεία να λάβει τα μέτρα της όπως καταστήocl τους

Ειρηνοδίκες άξιους της αποστολιίς των. Αν δ' είναι κάποιοι ανάξιοι της αποστολής

των, συνέπεια τούτου δεν δύνατΟ! να είναι η κατάργηση του Ειρηνοδικείου, άλλ' η

αποβολή αυτών από την υπηρεσία, διότι κο! σκιά μόνο Ειρηνοδίκου σε κάποιο χωριό

ή σε κάποιο Διίμο δύναται να προλαμβάνει την τέλεση αδικημάτων κατά του ποινικού

και του πολιτικού δικαίου, διότι, αν κάποιος έχει πρόχειρη τη ΔικΟ!οούνη, όχι μόνο

κι' αυτός επιζητεί την ανόρθωση του προσβληθέντος δικαίου του, αλλά κο! προσπα

θεί να σέβεται το δικαίωμα του άλλου, καθόσον γνωρίζει ότι θέλει οδηγηθεί ενώπιον

του Ειρηνοδίκου κο! θέλει υποστεί τις συνέπειες του νόμου. Είναι άλλως τε γνωστή η

παροιμία την οποία ανέφερε ο κ. συνάδελφος. ότι ο φόβος φυλάΗει τα έρημα, όταν

δε ο φόβος δεν φυλάπει τα έρημα, αλλοίμονο στα έρημα! Αυτό λοιπόν ζητούμε να

κάνουμε δια της καταργήσεως; ΕίνΟ! ένα νομοσχέδιο το οποίο περιορίζει σ' ένα αριθ

μό την κατάργηση, αφού πρόκειται κατ' αυτόν τον τρόπο να ΕWOηθεί η ΔικΟ!οσύνη,

θα δούμε όμως ύστερα με ποιο τρόπο ζητείται να εwoηθεί η Δικαιοσύνη δια της αντι

καταστάοεως του Ειρηνοδίκου, από ποιον; Από τον αρχαιότερο των συμβολαιογρά

φων! Τι είναι ο αρχαιότερος των συμβολαιογράφων; Αν τουλάχιστον είχαμε συμβο

λαιογράφους επιστήμονες, γνώστες του δικαίου, θα. ήταν υποφερτό' τι είναι ο αρχαι-
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ότερος των συμβολα]ογράφων ro φαντάζεσθε; Άνθρωπος με ορθά κολλάρα, με γυα

λιά σroυς οφθαλμούς και με φαρδείς λαιμοδέτες μη γνωρίζοντας να ορθογραφεί' αυ

τός καλείται ν' απονέμει δικαlOσύνη! Τι είναι δε Ειρηνοδικειακή Δικαιοσύνη; Είναι η

πρόσθετη Δικαιοσύνη, όπως ζητούν να τη χαρακτηρίσουν, για να καταπατήσουν κά

θε ίχνος υπάρξεως αυτnς. Η Δ]κα]οσύνη δεν έχει τάξεις, η Δ]καlοσύνη είναι μία' δι

καιοσύνη αποδίδει ο Εφέτης, δικαιοσύνη αποδίδε] και ο Ειρηνοδίκης, σε κάπο]ες δε

μάλιστα ηερ]στάσεις αποδίδε] μεγαλύτερη δικαιοσύνη ο Ειρηνοδίκης. Σε όσους γνω

ρίζουν - και γνωρίζουν όλοι - την αρμοδιότητα των Ειρηνοδικών, δεν είναι ανάγκη

να θυμία.u ότι σπουΟΟιότατα συμφέροντα πολλές φορές διαχειρίζεται η Ειρηνοδ]κε]α

Kn Δ]καιοσύνη, κα] θέλετε τον Ειρηνοδίκη κωλυόμενο ν' αναπληρώνει ο νοτάρ]ος, ο

αρχα]ότερος, λες κα] δεν πρόκειτα] να γνC>:Jρίζει αυτός ο οποίος πρόκειτω ν' αναπλη

ρώσει τον Ειρηνοδίκη όλη τη σειρά του δ]καίου, για να δυνηθεί να εK&χJεl απόφαση

που να πείθει κω τους δ]αδίκους και να επιβάλλει ο' αυτούς το δίκαιο το οποίο κα

λούνται ν' απο&;χυυν, Τέτοια ιδέα όσοι έχουν για τη Δ]καιοσύνη την Ειρηνοδικεια

Kn βεβαίως θα καταλ/ξουμε σε τέτοια νομοσχέδια, αλλά τέλος πάντων ας φροντίσου

με να είναι το τραύμα όσο το δυνατόν μικρότερο, και γι' αυτό είπα ότι, ενώ δεν πρέπει

να καταργηθεί το εΟΟφ]ο περί του οποίου συζητάμε, πρέπει να ληφθεί πρόνοια όπως

δ]ατηρηθούν τα Πταισμοτοδ]κεία περί των οποίων ανέφερε ο κ, συνάδελφος, διότι τα

Πταισματοδικεία είνα] χΡησιμότατα στη Δικαιοσύνη, ασχέτως της ενεργείας από την

ιιλευρά της ανακρίσεως, είναι τα χρησιμότερα δικασrnρ]α όταν ενεργούν μέσα στα κα

θnκοντά τους ως δικαστήρια τοπ]κά, επ]βάλλοντα στους παραβ]άζοντες το δίκαιο να

σέβονται αυτό, το σέβοντω δε, όταν επανειλημμένα εισαχθούν ενώπιον του Πταισμα

τοδικείου κα] υποστούν τις συΥεπείες του νόμου. Λοιπόν ζητείτε να καταργηθούν,

για να κερδίσετε λίγα κερμάτια' άλ/' αυτός είναι ο σκοπός παντός Κράτους, να κερδί

ζει λίγα κερμάτια και ν' αποστερεί τον Ελλην]κό λαό παντός στο]χείου προόδου και

ευημερίας, ν' αποστερεί δε τον επιούσιο άρτο, όπως τον ονόμασε χθες ο συνάδελφος

κ. Πονηρόπουλος, της Δ]κα]οσύνης της Ειρηνοδικε]ακής και της Πταισματικnς; Γι'

αυτό φρονώ ότι πρέπει να μείνε] η διάταξη του ε' εΟΟφίου του άρθρου 3, πρέπει δε ο

Υπουργός της Δικαιοσύνης να λάβει πρόνοια όπως μην καταργηθούν και εκείνα τα

Πταισματοδικεία τα οποία έδειξαν τόση χρησιμότητα κατά την δράση τους τα προη

γούμενα χΡόν]α.

Γ. Φ1Κ1ώρης (Υπουργός της Δικαιοσύνης). Ο κ. Βουλευτnς εκ Λεβαδείας λη

σμόνησε ότι κω onJIEpO ο Ειρηνοδίκης αναπληρούτω από το γραμματέα αυτού, ο]

δε γραμματείς γνωρίζετε πο]οι είναι' πάντοτε καλύτεροι θα είνα] ο] συμβολα]ογρά

φοι από τους γραμματείς των Ειρηνοδικείων που απονέμουν δικαιοσύνη, ο] οποίο]

γνωρίζουμε πως έχουν στρατολογηθεί. Ελπίζω δ' ότι από το νόμο που τελευταία

ψηφίσθηκε κω τώρα ισχύει ιιερί προσόντων των δ]καστικών υπαλλήλων θα επέλθει

τέτοια βελτίωση ώστε θα ελαττωθεί κατά πολύ ο αριθμός των ανικάνων, ώστε ο] Ει

ρηνοδίκες να προλαμβάνουν τα πταίσματα αυτά.

Στη συνεδρίαση της 23 Φεβρουαρίου1910 οι ΒουλευτέςΕυβοίας Μ. Στεφα-
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νΙδης, Σ. Κριεζιώτης ζήτησαν να υπαχθούν στη δικαιοδοσΙα του ΕιρηνοδικεΙοu

ΧαλκΙδας γειτονικά χωριά της Βοιωτικής γης.

Αυτό εΙχε σαν αποτέλεσμα να ξεσπαθώσει ο βουλευτής Θηβών Γ. ΚατσΙνας.

Γ. Κα"lοίvας. Αναγκάζομαι, κύ ριε Πρόεδρε, να παρεμβώ στη συζήτηση αυτή,

δ]όη η υπόθεση την σποία ανεκίνησε ο κ. συνάδελφος ενδ]αφέρεl πολύ την επαρ

χία Θηβών, της οποίας επεζήτησε τον διαμελ]σμό κατά τόσο άδικο τρόπο, ώστε θα

συγκλονίσει εκ βάθρων και θα εμβάλει σε κίνδυνο όλο τον πληθυσμό της επαρχίας

Θηβών δ]α της αποσπάσεως μεγάλου μέρους αυτής από της επαρχίας Χαλκίδος. Ο

διαμελισμός αυτός, τον οποίον ο] κύριοι συνάδελφοι επ]ζητούν, δεν είνω δυνατόν

να γίνει αποδεκτός είναι αδύνατον να αποτολμηθεί τέτο]ο αδίκημα κατά της επαρ

χίας Θηβών. Η επαρχία Θηβών, κύρ]ε Πρόεδρε, δ]αχωρίζεται και διεχωρίσθηκε

από το Δημ]ουργό του σύμπαντος από της Ευβοίας δ]α δυσπροσiτων ορέων, δια

της Ευβοϊκής θαλάσσης. Αυτά δε τα φυσικά όρια συνετέλεσαν, 6χJτε να δ]αφυλά

ξουν σε καθένα των μερών αυτών διαφορεηκό χαρακτήρα, διάφορα ήθη, διάφορα

έθιμα και οι επ]δρομές ο] οποίες έγιναν κατά το μεσαίωνα άφησαν ανεξίτηλα ίχνη

επί της Στερεάς Ελλάδος, ιδίως η επιδρομή των Αλβανών, της αρχαίας ταύτης φυ

λής των Πελασγών, άφησε τα ήθη κα] έθιμα αυτών και τη γλώσσα, την οποία σήμε

ρα λαλούμε, ώστε και αυτό μόνο είναι αρκετό, για να διακρίνει αυτούς από τους κα

τοίκους της Ευβοίας. Οι εξαιρετικές αυτές παραδόσεις των κατοίκων της επαρχίας

Θηβών διατήρησαν ομολογουμένως και ανέπτυξαν τέτοια συνοχή, αλληλένδετη

επικοινωνία μετά της πρωτευοuσης της επαρχίας, της πόλεως Θηβών, σε τρόπο

ώστε ουδείς να ΔUναταl ν' αποτολμήσει τέτο]ο διαμελισμό.

JV.:λ' επειδή πρόκειται περί της δlOικητικής διαιρέσεως της επαρχίας Θηβών ανα-

γκάζομαι να θυμίαu ότι η Βουλή πολλές φορές αδίκησε την επαρχία αυτή, οφαγιάσα- Ι

σα τα δίκαια αυτής από παραπλανήσεις. Όταν δε προ δέκα ετών κατά την επάρατο

εκείνη εποχή επρόκειτο να ouoτaθoUV νέα Πρωτοδικεία, τα οποία δημ]ουργήθηκαν

χάρ]ν πολιηκής κερδοσκοπίας, η οποία επέφερε την οικονομική εξάντληση του τό-

που, δημιουργήθησαν τα Πρωτοδικεία εκείνα και η επαρχία Θηβών, ενώ εδικωούτο

να ληφθοuν υπ' όψιν τα δίκαια αυτής, εξεαρενδονίσθη από του Πρωτοδ]κείου Αθη-

νών, από του νομού Αττ]κής στην επαρχία Λεβαδείας. Θα παρακαλέσω λοιπόν την

Κυβέρνηση, θα παρακoλέαu ιδιαίτερα τον έVΤ]μO κ. Πρόεδρο της Κυβερνήσεως, ο

οποίος διακρίνεΊω ομολογουμένως κω γ]α τη φιλοπατρία του και για το ενδ]αφέρον

το οποίον δείχνει υπέρ των επαρχιών, να ευαρεστηθεί να επανορθώσει το αδίκημα το

οποίο έχε] γίνει στην επαρχία Θηβών, την οποία πoΛU καλά γνωρίζει, κα] υπαγάγει

την επαρχία αυτή είτε στο Πρωτοδικείο Αθηνών είτε στο Πρωτοδ]κείο της Χαλκίδος.

Σ. Κριεζώ"lης. Αναγκάζομαι να λάβω και πάλι το λόγο, δ]όη ο φίλος μου αξιό

τιμος εκ Θηβών Βουλευτής στην ομ]λία του ανέφερε ότι στην πρότασή μου περί

του δήμου Aυλiδoς οδηγήθηκα από λόγους συμφέρovτoς.

Γ. Κα"lοίνας. Προς εξυπηρέτηση των συμφερόντων της επαρχίας, την οποία

αντιπροαυπεUετε.
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Σ. Κριεζώτης. Εγώ έλαβα το λόγο και υποστήριξα τον πόθο των κατοίκων Au
λίδος, ο οποίος φαίνεται και από το ψήφισμα του δπμοτικοu συμβουλίου Αυλίδος

το οποίο πριν από λίγο κατέθεσα. Την 8 Νοεμβρίου ζήτησε το δημοτικό συμβούλιο

Αυλίδος με ψήφισμα τπν υπαγωγή aUTOU στα δικαστήρια Χαλκίδος, όπως και διοι

κητικώς κατόπιν του ψηφίσματος αυτού ζήτησα το λόγο, εηαναλαμβάνω, για να

υ ποστηρίξω αυτό, καθόσον οι περισσότεροι κάτοικοι των Χαλίων και αλ/ων χωριών

του δήμου ζήτησαν να επιτευχθεί αυτό, επειδή συντάσσουν όλα τα συμβόλαιά των

και πραγματοποιούν τις χρηματικές των συναλλαγές είκοσι λεπτά της ώρας ευρισκό

μενοι δίπλα στη Χαλκίδα. Ενώ ήδη δια τις πολιτικές και ποινικές δίκες και δια τις δι

καστικές υποθέσεις των απέχουν από τη Θήβα μεν επτά ώρες, από δε της Λεβαδείας

δώδεκα και πλέον είναι συνεπώς δαπανηρό και γι' αυτούς και για το Δημόσιο. Εγώ

δεν έχω κανένα συμφέρον πολιτικό στο ζήτημα αυτό, Qλ/' απo~ με εσάς, ο οποίος,

αφού κάμνετε την υποχώρηση να υπαχθεί ολόκληρη η επαρχία σας δικαστικώς στο

Πρωτοδικείο Χαλκίδος, ζήτημα δuσκολο, γιατί δεν δέχεσθε και αποκρούετε να υπα

χθεί ο δήμος Αυλίδος, ο οποίος και με ψήφισμά του το ζητεί και δίκαιο είναι;

Στα δύσκολα χρόνια που έφεραν οι Βαλκανικοί πόλεμοι, ο εθνικός διχα

σμός, η Μικρασιατική καταστροφή, η πολιτική αστόθεια, σταμότησε η αVΤιδΙKία

μεταξύ Λεβαδείας και Θηβών. Αντίθετα υπήρξαν στιγμές αδελφικής αγόπης

και αλληλεγγύης μεταξύ των πολιτών των δύο πόλεων.

Αξίζουν μνείας και αναφορός τέτοιου είδους ιστορικές στιγμές συναδέλφω

σης των πολιτών της Λεβαδείας και των Θηβών.

Την 25 Φεβρουαρίουτου 1911 Στενημαχήτες πρόσφυγες της Λεβαδείας

διοργόνωσαν μια πρωτοφανή πορεία για τα δεδομένα της εποχής και ξεκίνη

σαν πεζοί πορεία προς την Αθήνα, προκειμένου να επισκεφθούν τον Πρωθυ

πουργό και να διαμαρτυρηθούν στη Βουλή για την αδιαφορία της Κυβέρνησης

απέναvτι τους.

Με αγόπη ο λαός της Θήβας υποδέχθηκε τους Λειβαδίτες και τους παρείχε

κόθε διευκόλυνση τροφής και ύπνου. Οι διαδηλωτές κοιμήθηκαν στο Δημοτικό

Σχολείο των Θηβών και την επομένη με συγκίνηση οι Θηβαίοι τους κατευόδω

σαν, ευχόμενοι καλή επιτυχία στην αποστολή τους.

Ο Οι<τώβριος του 1914 ήταν ένας μήνας καταστροφικόςγια τη Θήβα, αφού

επί ένα μήνα η πόλη εσείετο καθημερινό από δυναroύς οεισμούς, απόρροιατων

οποίων ήταν η πόλη να υποστείτρομακπκές ζημιές, οι δε πολίτες να αφεθούν

αβοήθητοι στο έλεος του χειμώνα. Ο μοναδικός συμπαραστότηςτων Θηβαίων

ήταν η πόλη της Λεβαδείας, γεγονός που αναγνώρισεη πόλη των Θηβών.

Έγινε έρανος στη Λειβαδιό και απεστόλησανστη Θήβα τρόφιμα, χρήματα,

φόρμακα, σκηνές, ξυλεία, ρουχισμός.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο τοπικός τύπος αλλό και ο βουλευτής Βασ. Κυ

ρέλλος κατήγγειλε στη Βουλή τη στόση του κρότους, των αρχών, των γειτονι

κών πόλεων και κοινοτήτων, ακόμη και της εκκλησίας για την απαρόδεκτη

αδιαφορία που έδειξαν απέναντι στην τραγωδία του Θηβαϊκού λαού, εξυμνώ

VΤας ταυτόχρονα τη στόση της Λεβαδείας, οι πολίτες και οι αρχές της οποίας

απετέλεσαντο μοναδικό αρωγό βοήθειας στο δρόμα της Θήβας.
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Το Μάιο του 1917, όταν η έλ/ειψη τροφίμων ήταν βασανιστική για τη Λειβα

διό και το φάσμα της πείνας επλανάτο στην πόλη, είχε φθάσει η ώρα των Θη

βαίων να ανταποκριθούντώρα στο κάλεσμα των Λειβαδιτών.

Η αλληλογραφία που παραθέτω πιο κάτω, μεταξύ των αρμοδίων παραγό

ντων για την επίλυση του προβλήματος, αποδεικνύει τη συναδέλφωση των λα

ών.

Διάθεσις 1500 οκ. αλεύρου, εις Λεβάδειαν

Μόλις εξηντλήθη η εν Λεβαδεία συγκεντρωθείσα ποοότης οιτηρών και προ του

φάσματος της πείνης. όπερ ήρξατο να εμφανίζηται απειλητικόν προ παντός εις την

εργατικήν τάξιν. η επιτροπή των προμηθειών Λεβαδείας εσκέφθη να ζητήση αρω

γήν από την lδικήν μας επιτροπήν. Προς τούτο ο κ. Εισαγγελεύς Λεβαδείας κ. Ν.

Παπαδάκης απέστειλε προς τον Πρόεδροντης λαϊκής Επιτροπής μας κ. Τιμ. Γκαβέ

αν το εξής τηλεγράφημα "λίαν επείγον".

Κύριον Τψ. Γκαβέαν

Θήβας

Τρόφιμα ενταύθα εξαντλήθησαν δια της εχούσας ανάγκην εργατικής τάξεως.

Επικαλούμαι εΘVIKήν αλληλεγγύην αυτόθι επιτροπής και παρακαλώ όπως ευαρε

στηθή και χορηγήση μιαν εύλογον ποσότητα εκ των αυτόθι περισσευμάτων δια την

επαρχίαν Λεβαδείας προς αποφυγήν διενέξεων παρακαλώ απαντήσατε.

Ο Εισαγγελεύς Ν. Παπαδάκ.nς

Η επιτροπή κατόπιν συσκέψεως, ενέκρινεν όπως αποσταλώσιν 1500 οκάδων

αλεύρων με την τρέχουσαντιμήν, με την οποίαν χρεώvoντω και οι αρτοποιοί. Απε

στάλη δε αμέσως η εξής τηλεγραφlκήναπάντησις.

Κύριον ΕισαΥγελΕαΛεβαδεiας

Λαϊκή επιτρσπή Θηβών συνειδυία teVIKnv ανάγκην χορηγεί εκ του άρτου της

δια την αδελφnν Λεβάδειαν πσσόν 1500 οκάδων αλεύρου. Φροντίσατε παραλαβήν

ενταύθα.

Πρόεδρος επιτροπής Τιμ. Γκαβέας

Τα άλευρα παρεχωρήθησαν αμέσως, ελήφθησαν στη Λεβάδεια και διετέθησαν

στο κοινό. Η απάντηση δε της επιτροπής στη Λεβάδεια είχε ως εξής:

Κύριον Τιμ. Γκαβέαν

Ευχαριοτώ θερμώς υμάς και λοιπά έντιμα μέλη αυτόθι επιτροπnς δια παραχώρη

σιν αλεύρων χάριν των αναγκών και των εδώ πεινουΟΟν εργατικών τάξεων μαρτυ

ρούσα πατριωτικά αισθήματα Θηβαίων εις τα διανυομένας κρισίμους εθνικάς περι

στάσεις.

Εισαγγελεύς Ν. Παπαδάκ.nς"

Η Δικτατορία Θ. Πάγκαλου, το καλοκαίρι του 1925, υποσχέθηκε ότι θα αποκαθl-
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ΛΟΥΚΑΣ ΚΟΥΤΣΟΠΕΤΑΛΟΣ
γπ()γΡr()Σ ΣγrΚ()IΝΩΝlλΣ

νΠΟΨΗΦIΟΣ ΒΟΥΑΕΥΤΗΣ ΑΤΤΙΚΟΒΟΙΩΤΙΑΣ

10Υ 1ΥΝΑΥΑΣΜΟΥ 10Ν ΦΙΛΙΛΙΥΟΙΡΟΝ

Στα πλα(σια αυτά ο

Υπουργός Δικαιοσύνης Ιω

σήφ Κούνδουρος μελετού

σε την κατάργηση αρκετών

δικαστηρ(ων στη χώρα, με

ταξύ των οποίων και το

Πρωτοδικείο Λεβαδε(ας.

Τώρα δεν υπήρχε Νικό

λαος Μπουφίδης να υπερα

σπίσει τα αιτήματα του Λα

ού της Λεβαδείας.

Ο Νικόλαος Μπουφ(δης

εlxε φύγει από τη ζωή το Δε

κέμβριοτου 1912 πικραμέ

νος από τη στάση των συ

μπολιτώντου, οι οποίοι, σε

μια πρωτοφανή επίδειξη

αχαρισr(ας,δεντον εlxαν συ

μπεριλάβειστις προτάσεις

τους για τη συμπλήρωσητου

συνδυασμούτων Φιλελευθέ

ρων του Ελ. Βενιζέλουστην

επαρχίαΛεβαδεlας.

Υπερήφανοςκαι ευαίσθητοςπολιτικόςάνδρας ο Νικόλαος Μπουφ(δηςε(χε

δηλώσει ότι δεν επιθυμούσενα κατέλθει σης εκλογές της 28 Νοεμβρίου 1910
υπακούονταςίσως στην απόφασητου Γ. Θεοτόκη, Δ. Ράλλη και Κ. Μαυρομιχά

λη, ηγετώντων ισχυρότερωνκομματικώνσχηματισμών,που εlxαν αποφασίσει

να καταγγε(λουντη βίαιη διάλυσητης βουλής και να απέχουναπό την επικε(με

νη εκλογική αναμέτρηση. Αιτ(α η αποδοχή της συγκεκριμένηςεισήγησηςτου

Ελ. Βενιζέλουαπό τον Βασιλιά Γεώργιοτον Α'.

Μάταια ο Δικηγόρος, μετέπειταΔήμαρχοςΛεβαδε(ας, Γεώργιος Παπασπύ

ρου, πατέραςτου αειμνήστουΔημητρ(ου Παπασπύρου,είχε προσπαθήσειμε

επιστολέςτου στις Αθηναϊκές και τοπικές εφημερίδεςνα συγκινήσειτους συ

μπoλfτεςτου, έτσι ώστε οι ίδιοι με προτάσειςτους να έπειθαντο Νικόλαο Μπου

φ(δη να συμμετάσχειστον Κυβερνητικόσχηματισμότου ΕλευθερίουΒενιζέλου.

Αποκολυmικήείναι η πολιτική δήλωση του Γεωργ(ου Παπασπύρου,που δη

μοσιεύθηκετο Νοέμβριοτου 1910 στην εφημερίδατων Αθηνών 'ΈΣΠΕΡΙΝΗ"

και στην τοπική εφημερ(δα"ΛΕΒΑΔΕΙΑ".

σroύσε τη χρηστή λειτουργία

του κρατικού μηχανισμού, ο

οποίος είχε αποδιοργανωθεί

από μια περίοδο κοινοβου

λευτικής αστάθειας και της

συνεχούςαπειλής κινημάτων.
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Προς

το Δtoικηπκόν Συμβουλων τουΓεωργικου συνδέσμου Λεβαδείας

και προς πΆVτας τους εκλογείς Λεβαδείας

Το Διοικητικόν ουμβοίιλιον του Γεωργικοίι Συνδέσμου Λεβαδείας προκληθέν

υπό των εν Αθήναις συvτεχνιών προς υπόδειξιν υποψπφίων Βουλευτών εκ Λεβα

δείας, οίτινες θα συμμετάοχωσι του Κυβερνπτικοίι συνδυαομοίι Απικοβοιωτίας,

συνελθόν προχθές υπέδειξε μετά των αξιοτίμων συναδέλφων κ. κ. Λαπουσιάδου,

Κυριαζή, Κουτοοπετάλλου και εμΙ

Και επί τη εξόχως τιμητική ταύτη προτάσει του Διοικητικού συμβουλίου του

ενταύθα Γεωργικοίι συνδέσμου εκφράζω προς τα μέλη του συμβουλίου τσύτου ΚQΙ

δι' αυτού προς σύμπαvτα τον γεωργικόν σύνδεσμον την αι()ιον ευγνωμοσύνην μου.

Έχω όμως την γνώμην, ότι οι διάφοροι σύλλογοι, έτι δε μάλλον οι γεωργικοί,

δεν πρέπει να απομακρύνωνται του κυρίου σκοπού της συστάσεως αυτών, ουδέ να

εκτρέπωvται εις πολιτικήν ανάμιξιν δυναμένην να επιφέρη την διάλυοιν αυτών.

Αλλά κρίναν το δlOικητικόν συμβούλιον του γεωργικού συλλόγου κατά την

ελευθέραν και ανεξέλεγκτον γνώμην του σκόπιμον υπέρ της ιδιαιτέρας πατρίδος

μας την τοιαύτην υπόδειξιν υποψηφίων Βουλευτών εκ Λεβaδείας έδει ν' αναμνη

σθή των υποχρεώσεων αυτής προς τον ευεργέτην της, έχον σταθεράν την γνώμην

ότι άπαvτες οι εκλογείς Λεβαδείας, είτε ως σύλλογοι είτε ως άτομα, καλούμενοι δια

την εκδήλωσιν των πολιτικών φρονημάτων των, διατηρoύvτες το ίδιον αυτών καύ

χημα και υπέρ της ιδίας των τιμής μερψνώVΤες να μη επιλανθάνωVΤαι της οφειλομέ

νης ευγνωμοσύνης προς τον δια YEWaiwv και ευγενών πράξεων ωφελήσαVΤα την

Λεβαδείαν, τον υπέροχον πολιτευτήν της κ. Ν. Μπουφίδην, KινδυνεύσαVΤα χάριν

αυτής και την ιδίαν του ζωήν και επανάστασιν εν τω έθνει να προκαλέση. Το ευγε

νέστερον τω ατόμω τοις λαοίς συναίσθημα είναι η ευγνωμοσύνη. Γνωρίζω ότι οι

λαοί εν τη κυριάρχω αυτών δυνάμει εγκρύπτουσιν ελαττώματα παιδικά' και όσον

λαός τις είναι λάτρης της ελευθερίας του κατά τοσούτον και τα ελαττώματα ταύτα εί

ναι ανεπτυγμένα. Κατ' εξοχήν όμως ο Ελληνικός λαός ως εκ του χαρακτήρος αυτού

και της πολιτικής αυτού καταστάσεως ευκόλως παρασύρεται, όταν επιτηδείως κα

τορθώση τις να επωφεληθή των αδυναμιών του.

Από τοιούτου τινός παθήματος, από τοιούτου τινός ολισθήματος, φιλότιμε και

ένδοξε Λαέ της Λεβαδείας, σκοπόν έχει η παρούσα να σε αποτρέψΩ. Μη απατώμε

θα. Τον επιφανή πολιτευτήν της Λεβaδείας, τον διαπρεπή νομομαθή, τον προελθό

VΤα εκ των σπλάγχνων του λαοίι, τον ανελθόVΤα δια της υπερτίμου αξίας του και

ικανότητα; εις τα ύπατα της πολιτείας αξιώματα και τιμήσαντα αυτά δια του γενναί

ου, ευγενούς, ηθικοίι ενεργητικού σταθερού και υψηλοίι χαρακτήρος του, ουδείς

δύναται εvτεύθεν να αναπληρώση ζώvτα εν τω εθνικώ ημών συνεδρίω. ΔύναVΤαι

και μάλιστα οι μετ' εμού υπό του ευγενούς διοικητικού συμβουλίου του γεωργικού

συλλόγου συνεκλεγέντες αξιότιμοι κ. κ. συνάδελφοι και ούτοι πολυετώς και πολυ

ειδώς υπέρ του κοινού αγαθού της επαρχίας μας εργαζόμενοι και άλλοι ευέλπιδες

της επαρχίας μας επιστήμονες και βιομήχανοι να τον βοηθήσωσι, άλλ' ουδείς, μα
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την αλήθειαν, δύναται να τον αντικαταστήση. Οι πολιτικοί άνδρες δεν "ξεφυτρώ

νουν ως μανιτάρια" άλ/' αναδεικνύονται εις την πολιτικήν κονίοτραν δια πολυε

τούς, αφιλοκερδούς μέχρις αυτοθυοίας, ειλικρινούς, ΕVΘOυOιώOOυς, υπέρ των κοι

νών εργασίας των και δια της πολιτικής ευσταθείας των επιφαίνονται και εν τέλει

επιπλέουν δια της αριστοκρατίας του πνεύματος των και των μεγάλων προς τους

λαούς υπηρεοιών των. Αφυπνιοθήτε, έντιμοι ουμπολίται, και μη αφαρπάζεσθε ως

ευγενής φιλότιμος και πατριώτης λαός που είσθε από τους διαφόρους εκμεταλλευ

τάς των ΠΡoαiJρινών αδυναμιών σας. Προ του κλυδωνιζομένου πολιτειακού σκά

φους προ της πολιτικής και πολιτειακής κρίσεως ην διέρχεται το έθνος ημών, προ

του απειλουμένου κινδύνου της αφαιρέσεως εκ της Λεβαδείας των προσγενομένων

αυτή αγαθών, ενωθήτε και ως πρακτικός, σοβαρός, εργατικός Λαός ψηφίσατε κατά

τας επικειμένας βουλευτικάς εκλογάς τους αριστείς εκ των υποψηφίων, ψηφίσατε

τους συμπoλiτας ημών πάντας και οιονδήποτε εξ αυτών θέλετε, αλλά μη υποτιμάτε

ποτέ τας εκδουλεύσεις προς την Λεβαδείαν του γίγαντος πολιτικού της, του μεγά

λου ευεργέτου της ούτινος, καίτοι αποσχόντος κατά τας προσεχείς εκλογάς, πάντο

τε δέον να επιζητώμεν την σοφήν γνώμην δια τας πολιτικάς ημών αποφάσεις.

Έρρωσθε

r. Παπασπύρος Δικηγόρος

Τελικά υποψήφιοι της επαρχfας Λεβαδεfας ήταν οι Νικόλαος Ανδρεαδάκης,

Λουκάς Koυτσoπέτaλoς και Λαζαρής.

Στις μεταρρυθμfσεις Κούνδουρου υπήρξε άμεση αvτfδραση και κινητοποίη

οη του Λαού, των παραγόντων, των φορέων και των συλλόγων της πόλης.

Πρωταγωνιστής αυτή τη φορά ήταν ο γιος του Νικολάου Μπουφίδη Κρέων και

συμπαραστάτης του ο ήρωας των Βαλκανικών πολέμων και της Μικράς Ασίας

Λειβαδίτης Στρατηγός Δημ. Ιωάν/ου. Συμπολεμιστής του Δικτάτορα Θ. Πάγκα

λου κατάφερε με παρέμβασή του να αποτρέψει τον κfνδυνο κατάργησης του

Πρωτοδικεfου Λεβαδείας.

Χαρακτηριστικό είναι το ψήφισμα ευχαριστίας εκ μέρους όλης της πόλης

για τις υπηρεσίες που προσέφερε στην πόλη.

"Ψήφισμα

Εν Λεβαδεία και εν τω Γραφείο του Εμπορικού Συλλόγου σήμερον την ει κοστήν

έκτην (26) του μπνός Ιανουαρίου 1926 συνελθόντα τα Διοικητικά Συμβούλια των

εν Λεβαδεία Συλλόγων 1) Δικηγόρων 2) Εμπόρων 3) Βιομηχάνων 4) Τεχνητών 5)
Γεωργών και 6) Κηπουρών και

Λαβόντα υπ' όψει

Τας ανακοινώσεις της επί τούτω μεταβάσης εις Αθήνας Επιτροπής του Λαού της

πόλεως Λεβαδείας προς αποτροπήν της μελετηθείσης καταργήσεως του Πρωτοδι

κείου Λεβαδείας και το υπό του Στρατηγού Κου Δημ. Ιωάννου επιδεχθέν δια της

τρομεράς επιμονής του Μέγιστον ενδιαφέρον δια την εξυπηρέrησιν των συμφερό

ντων του Λαού της Ιδιαιτέρας Του Πατρίδος Λεβαδείας.
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Εκφράζουοιν

Εν ονόματι του Λαού Λεβα&ίας

Τας απείρους ευχαριστίας των ΚΟΙ

Ευγνωμοσύνην προς τον Στρατηγόν Κον ΔΗΜΗΤΡΙΟΝ ΙΩΑΝΝΟΥ δια το

παρ' Αυτού εΠJ&ΙXθέν ενδιαφέρον υπέρ του Λαού της πόλεως Λεβα&ίας και

Διαβεβαιούσιν Αυτόν ότι ο Λαός θέλει τηρήσει ζωηράν την ανάμνησιν των Ευ

γενικών Του Προσπαθειών.

Οι ηρόεδροι

Δικηγόρων, Εμπόρων, Βιομηχάνων, Γεωργών, Τεχνητών

Ενώ οι πολιτικο( παρόγοντες και οι παραγωγικές τόξεις της Λεβαδε(ας έδι

ναν τη μόχη διατήρησης του Πρωτοδικείου τους, οι πολιτικοΙ παρόγοντες των

Θηβών έκαναν το δικό τους αγώνα για Ιδρυση ΠρωτοδικεΙου στη Θήβα.

Με συχνή αρθρογραφfα στις τοπικές εφημερίδες. με κύρια προεκλογική

υπόσχεση όλων των πολιτικών, με έντονες παραστόσεις όλων των παραγό

ντων σε κόθε επίσκεψη πολιτειακού παρόγοντα στη Θήβα, χρόνο με το χρόνο

αυτό το Θηβαϊκό αίτημα έδειχνε ότι δεν θα αργούσε να γΙνει πραγματικότητα.

Στις 30 Αυγούστουτου 1928 η εφημερΙδα 'ΈΘΝΟΣ" δημοσ(ευσεεπιστολή

του βουλευτή Θηβών Βασιλείου Κυρέλλουσχετικό με την ίδρυση Πρωτοδικεί

ου στη Θήβα.

'ΈΠJσωλή προς το 'ΈΘΝΟΣ"

Λουτρά Υπάτης30 Αυγούστου 1928
Φfλε κ. Δtευθvντά

Οφείλω να σας ευχαριστήσω δημοσία και θερμότατα εκ μέρους των συμπολιτών

μου δια την ''ολόψυχον'' όσον και πολύημον σύστασιν που έκαμε το πάντοτε πρω

ΤOaraTOUV προς ικανοποίησιν των λαϊκών δικαίων "Έθνος" υπέρ της γνωστής αιτή

σεως της Επαρχίας Θηβών ολοκλήρου προς σύστασιν Πρωτοδικείου εις την πρω

τεύουσαν της, τας Θήβας.

Ο διακεκριμένος συνεργάτης σας που έζησεν ολίγας ημέρας εν μέσω της ιστορι

κής, άλλ' αδικημένης πόλεως, δεν ήτο δυνατόν να μη ακούση και να μη εγκολπωθή

τον κυριώτερών της παλμών, ο οποίος πάλλει εξ' ίσου ζωηρώς επί σειράν πολλών

ετών αφ' ης ηναγκάσθη η επαρχία Θηβών να δωσιδική εις το Πρωτοδικείον Λεβα

δείας, παρά την θέλησίν της και παρά παν δίκαιον.

Δεν ζητούν οι Θηβαίοι εν τούτοις την κατάργησιν ή την μετάθεσιν του Πρωτο

δικείου της γείτονος. Παν άλλο.

Ζητούν απλώς και μόνο σύστασιν Πρωτοδικείου εν Θήβaις με δωσιδικούντας εις

αυτό τους 52 χιλιάδας κατοίκους της επαρχίας. Και δια να μη EnIβapUνouv το κράτος

με νέας δαπάνας εν καιρώ αυστηρών οικονομιών έχουν προ πολλού, δια ψηφισμάτων

ό'tων των κοινοτήτων μας, προσφερθή και προαρέρονται πάντοτε ν' αναλάβουν αυτοί

τας δαπάνας, &χόμενοι προσθήκην αναλόγου ποσοστού επί της φορολογίας των 15
περίπου εκατομμυρίων, τα οποία εξ αμέσων φόρων oλήfXUve η εηαρχία Θηβών κατ'
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r
έτος εις το Δημόσιον Ταμείον. Πόσον δε κατόπιν της ΠΡοαΡοράς ταύτης δικαιούντω

οι συμπολίται μου να αναμένουν την πραγματοποίπσιν του αηήματός των αυτού από

Κuβέρνπoιν πατρικήν, όπως n nOjX)uσa, θεωρώ περmόν να εξάρω.

Μπ' lδlO]!έρας τιμής

Βασ. Κυρέλ/ας Βουλωτής Θηβών

Ο "ΘΗΒΑίΚΟΣ ΤΑΧγΔΡΟΜΟΣ" σατύριοε στις 30-9-1928 μέσα από τις στή~

λες του με στίχους την ανικανότητατων πολιτικώντης Θήβας να φέρουν Πρω

τοδικείο στη Θήβα:

"ΣΑΤΥΡΙΚΗΕΒΔΟΜΑΣ

Προσφιλείςμου Βοιωτάρχω,των Θηβαίωνεκλεκτοί

τι καθόσαστε, φορέστε, τα ημίψηλα, τα φράκα

κοι Kαθtνα σας να ιδούμε το ποδάρι να πατή

στην Επίσημη τη Βράκα.

Προ αυτού οον παραστήτε

μην ντραπήτε να του πήτε

με χαμόγελοστα χείλια.

Πως με υποσχέσειςστίβο

τάξατε κι' 0\ δυό στη Θήβα

λαγούς με πετραχείλJα.

Υποσχέθπτεστ' αλήθεια

δίχωςλόγιο - παραμύθια

να μας φέρετε κι' οι δίro γπν εδώ επαγγελiας.

Για να πάψουν πια οι γύροι

του καθένα κακομοίρπ

με τπν έδραν του Δικαίου εις τπν Υπν τπς Λεβαδείας.

Χαίρε κλεινέ Βασίλειε δεινέ πολπlκέ

μειλίχιε, Υλυκέ.

Πρωτοδικείον έταξες κι' ο κόσμος το προσμένει

και με το τάμα οος αυτό είσθε κι' οι δυό δεμένοι.

Χαίρε και συ παμφlλτατε Νικόλα πατριώτπ

που έταξες και συ πολλά

στπν επαρχία μας καλά

αγαππτέ Σππλιώτπ.
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Χαίρε τέκνο Βοιωτίας κραταιέ πολιτευτά

που επλόγιασες τη Βράκα φανερά κι' ορθά καρτά.

Και εσύ Πρωτοδικείο έταξες στους εκλογείς

εις τους φίλους σου τους ζώντας επί της Καδμείας γης".

Στις 3-2-1929 ο ~ΘHBAϊKOΣ ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΓ καυτηρίαζε με όρθρο του τους

ΛειβαδΙτες, για τη στόση τους απέναντι σrην αναγγελfα περΙ ιδρύσεως Μονο

μελούς Πλημμελειοδικείου, σrη mήλη ΓΕΓΟΝΟΤΑ ΚΑΙ ΚΡΙΣΕΙΣ.

ΤΑ ΜΟΝΟΜΕΛΗ ΠΛΗΜΜΕΛΕΙΟΔΙΚΕΙΑ

Οι γείτονες Λεβαδείς δια τηλεγραφήματόςτων εις Αθήνας διαμαρτύρονται δια την

παρά της Κοινοβουλευτικήςεπιτροπής έγκρισιν του νομοσχεδίου περί ιδρύσεως Μο

νομελών Πλημμελειοδικείων αυξανομένης της δικαιοδοσίαςτων Πταισματοδικείων

εις το να δlκάζουσι και ωρlσμένα πλημμελήματα τιμωρούμενα δια φυλακίσεως μέχρι

6 μηνών. Νομίζομεν ότι ο θόρυβος τον οποίον δημιουργοίισι είναι εντελώς αδικαιο

λόγητος καθ' όσον πρέπει να ΕVΝOήα.χJΙ ότι η επαρχία Θηβών αρκετά διετέλεσε δικα

στικώς υποτελής εις αυτοίις και καιρός είναι να αποκτήση και αυτή κάποιαν ανεξαρ

τησίαν δικαστπριακήν, μη υποχρεωμένων εν τω μέλλοντι των Θπβαίων να oδoιnoρώ

σι επί ημέρας δια την εκδίκασιν μικροαδlκημάτων, άτινα κάλλιστα δίιναται να δικάση

και μόνος ο Πταισμmοδίκης. Τα Σωματεία της πόλεως, οι δικηγόροι κλπ. συνεχάρη

σαν τηλεγραφικώς την Κυβέρνησιν δια την ληφθείσαν τοιαύτην απόφασιν, μέλλου

σαν ν' ανακουφίση σημαντικώς τους Θηβαίους πολίτας.

Στις 10 ΜαρτΙου 1929 η θηβα"ίκή εφημερΙδα "ΚΑΔΜΟΣ" καυτηρΙαζε το βου

λευτή Θηβών Σπηλιώτη, ότι αυθαίρετα πανηγύριζε για την ίδρυση Μονομελούς

Πλημμελειοδικείου στη Θήβα και του επισήμαινε ότι δεν οφειλόταν σε προσω

πικές τους ενέργειες αλλό ήταν εφαρμογή εκ μέρους της Κυβέρνησης του

σχετικού ΝομοσχεδΙου, που εΙχε καταρτΙσει ο υπουργός Δικαιοσύνης της οι

κουμενικής Κυβέρνησης Τουρκοβασίλης μετό από πίεση του Νομικού κόσμου

από το Δεκέμβριο του 1927.
Η εφημερΙδα θύμιζε στους βουλευτές Θηβών ότι προεκλογικό εΙχε στηθεΙ

μεγόλη προεκλογική υπόσχεση στην αγορό των Θηβών, που έγραφε:

"Θέλετε Πρωτοδικείο; Ψηφίσατε Κυρέλλον - Σπηλιώτη"
Κατιιγγειλε δε τους 2 βουλευτές ότι όχι μόνο δεν ήσαν ικανοί να lδρίισουν

Πρωτοδικείο αλλά επί Κυβερνήσεως Παπαναστασίου είχε εωιμασθεί σχετικό νομο

σχέδιο ιδρίισεως αλλά λόγω της μεταξίι των διαμάχης θάφτηκε η ιερή υπόθεση του

Θηβαϊκού λαοίι.

Στις 28 Ιουλίου του 1929 ο Βουλευτής Θηβών Β. Κυρέλλος ενημέρωνε το Θη

βαϊκό λαό με επιστολή σχετικά με το θέμα της lδρίισεως Πρωτοδικείου στη Θήβα

και απαντοίισε στο πιο πάνω άρθρο.

'Έπιστολαί προς τον "Θηβ. Ταχυδρόμον" Δια τον Θηβαϊκόν λαόν

Άρθρον ωυ βουλευωίι Θηβών κ. Β. ΚΥΡΕΛΛΟΥ
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Η εφημερίς "Κάδμος" εξύφανεν εις το ηροτελευταίον φύλλον της υπό τύπον

ανοικτής προς εμέ επιστολής του ετέρου της ξυνωρίδος των συνεργατών της ολό

κληρον δίκτυον συκοφαντικών ψευδολογημάτων, δια των οποίων, εκτός άλλων,

προσπαθεί να πείση τους ευαριθμους αναγνώστας της, ότι εγώ είχα την δύναμιν να

κάμω Πρωτοδικείον εις τας Θήβας, και επί της επαναστάσεως Πλαστήρα, και επί της

διιπατορίας Παγκάλου, αλλά δεν το έκαμα, διότι δεν ... ηθέλησα να το κάμω! Και ότι

μάλιστα επί κυβερνήσεως Παπαναστασίου διέβαλα - είναι η αβρά λέξις του διατριβο

γράφου - τους ενεργούντας υπέρ του Πρωτοδικείου τότε βουλευτάς Θηβών εις την

κυβέρνησιν εκείνην!

Είναι τόσον εκ βάσεως γελοίαl αι συκοφαντίαl αύται, δια τους συμπολίτας μας, οι

οποίοι πολύ καλά γνωρίζουν και εμέ και τους συ κοφάντας μου, καθώς και τους με

γάλους και ακαλύπτους πάντοτε αγώνας μου και δια το ζήτημα του Πρωτοδικείου,

καθώς και δια κάθε άλλο ζωτικόν της επαρχίας ζήτημα, αγώνας, τους οποίους και δια

τούτο βραβεύουν επί τέσoaρας συναπτάς βουλευτικάς περιόδους δια της πανηγυρι

κής ψήφου των, δια την οποίαν είμαι πάντοτε ευγνώμων και υπερήφανος, ώστε δεν

θα άξιζε τον κόπον ν' ασχοληθώ ουδ' επ' ελάχιστον με αυτάς, εάν δεν ενόμιζον, ότι

μου παρέχουν θαυμασίαν ευκαφίαν να τας σκορπίαυ δημοσία ως κάρφη αχύρου δι'

επισήμων και αποστομωηκών διαψεύσεων, οι οποίω ασφαλώς δεν θα εηlτρέψουν

του λοιπού εις τους δράστας των ψευδολογημάτων αυτών να επανέλθουν, εάν δια

ΟΟζουν, όπως πιστεύω ειλικρινώς, ότι διασώζουν, το αίσθημα της αιδούς.

Το ζήτημα του Πρωτοδικείου

Κω αρχίζω. Έθεσα εν πρώτοις υπ' όψιν του αρχηγού της "Δημοκρατικής Ενώ

σεως" κ. Παπαναστασίου το απόκομμα του "Κάδμου", δια του οποίου κατηγορού

μω, ότι διέβαλα εις την κυβέρνησιν του τους τότε βουλευτάς Θηβών, όταν ούτοι

ενήργουν προς σύστασιν Πρωτοδικείου εν Θήβαις, και τον προεκάλεοα να δηλώ

οη, εάν τούτο αληθεύη.

Ο κ. Παπαναστασίου, ως τίμιος πολιτικός, έσπευσε, καθ' ο είχε καθήκον, να

μου απαντήση δια της εξής επί λέξει επιστολής του:

Αθήναι 22 lουλ{ου 1929
Φiλτατε κ. ΚυρΙλλο,

Απαντών εις την υπό οημερινήν ημερομηνίανεπlOτολήνσας σας γνωρίζω, όη

επί κυβερνήσεώςμου ουδέποτε έγινεν εκ μέρους υμών διάβημάτι κατά των ενερ

γειών των τότε βουλευτώνΘηβών ηερίιδρύσεωςΠρωτοδικείου εν τη ιδιαιτέρασας

πατρίδl.

Με φ!λlκό αισθήματαΑ. ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ

Δια πάντα καλής πίστεως άνθρωπονδεν χρειάζεται βίαια αποστομωτικωτέρα

διάψευσιςτου περί διαβολήςσυκοφαντικού θρύλλου από την ανωτέρωτου τότε

πρωθυπουργούΚ. λ/. Παπαναστασίου.
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Ερχόμεθα ήδη εις την επανάστασιν Πλαστήρα. Θα προεκαλσυν επιστολήν του

πρωθυπουργού της επαναστάσεως εκείνης κ. Γονατά δια ν' αποδείξω ότι και ιδιαι

τέρως πρότερον πολλάκις, αλλά και επί κεφαλής κατόπιν επιτροπής, επιμόνως και

φορτικώς εισηγήθην και επεδίωξα σύστασιν Πρωτσδικείσυ εν Θήβαις, εάν δεν ενό

μιζα περιττόν τούτο, εφ' όσον ζουν ευτυχώς όλοι, πλην του μακαρίτου ιατρού Σ.

Μπέλλου, οι αποτελέσαντες την επιτροπΤΙν εκείνην συμπoλiται μας. Αν δεν με απα

τά η μνΤΙμη, συμπεριελaμβάνOντO μεταξύ των μελών της επιτροπΤΙς, πλείστα διακε

κριμένα μέλη της αγοράς μας, μεταξύ των οποίων και οι Κ.Κ. Α. Πρέζα, Αθ. Βασι

λείου, Δ. Ρούλιας, οι σποίοι ερωτώμενοι, δεν έχω καμμίαν αμφιβoλiαν ότι, ως έντι

μοι και φιλαλΤΙθεις πολίται, θα επιβεβαιώσουν τους λόγους μου, διότι είναι λόγοι

αληθείας, μη δεκτικοί ουδεμίας, ουδαμόθεν διαψεύσεως!

Θα κατεχρώμην πολύ του χώρου του "Θηβαικοό Ταχυδρόμου", εάν ΤΙθελον απα

ριθμήση και τος πλησιον του κ. Παγκάλου ενεργείας μου δια το αυτό μέγα ζήτημά μας

του Πρωτοδικείου. Εκτός ~ν, ολόκληρον μακρόν σχετικόν υ πόμνημά μσυ ευρί

σκεται εις τα αρχεία του Πολιτικσό γραφείου εις την διάθεσιν παντός. Και ο κ. Στενός

ακόμη, μετά του οπσίου τότε ΣUνεργαζόμην, και από υνος &:v συνεργάζομαι, είναι εις

θέσιν να μαρτυρΤΙση πόσας κατέβαλα προσπαθείας δια να πείσω και τον δικτάτορα και

τον αρμόδιον υπουργόν του κ. Κοόνδουρον να προβοόν εις ίδρυσιν Πρωτοδικείου εν

Θήβαις. Αν δεν επέτυχα τούτο, &:v το επέτυχα όχι βέβαια λόγω του τηλεΥραφΤΙματος

το οποίο απεστείλαμεν περί των ελπίδων που μας παρέσχε σχετικώς ο αρμόδιος

υπουργός, όπως προσποιείται ότι πιστεόει ο διατριβογράφος, όλ/' εκ των εξής λόγων.

Πρώτον, διότι ο κ. Πάγκαλος εις πάσαν σχετικιΊν σόστασιν μου στερεστόπως μου

απαντοόσε, ότι δεν εwαεί να κάμη επαρχιακήν πολιτικήν δια να μη κατηγορηθή, ότι

επιδιώκει να γίνη από κατάστασις κόμμα πρoαuΠΙKόν. Και δε:ότερον, διότι πλησίον της

δικτατορίας η αντίδικός μας Λεβάδεια είχεν ισχυρότατον σuντιγoρoν, τον κ. Κρέοντα

Μπουφίδην, ο οποίος δεν επερίμενε βέβαια να πληροφορηθή από το τηλεγράφημά

μας, ότι υφίσταται ζήτημα Πρωτοδικείου, διότι το ζιΊτημα αυτό γνωρίζει, ότι υφίστα

ται πάντοτε δια τους Θηβαίους φΊiyoν, παρ' όλην την πάροδον τόσων ετών, αφ' ης σ

πατΤΙρ του, βασιζόμενος εις το δίκαιον του ισχυροτέρου εαΡαγίασε τας ΘΤΙβας.

Το φθινόπωρο του 1929 η ΚυβέρνησηΕλευθερίου Βενιζέλου μελετούσενέα

Διοικητική διαίρεση του Κρότους.

Μεταξύ Θήβας και Λεβαδείαςόρχισε να δημιουργείταιπολιτική αντιπαρό

θεοη για το ποια από τις δύο πόλεις θα γινόταν πρωτεύουσαυποδιοικήσεως

σε ευρεία περιφέρεια.

Στις 19 Σεπτεμβρίουτου 1929 ο βουλευτής Βοιωτίας και προσωπικόςφίλος

του Ελευθερίου Βενιζέλου Λουκός Kouτσoπέταλoςγνωστοποιούσεμε τηλεγρό

φημό του μέσα από τις στήλεςτης τοπικής εφημερίδος"ΒΟΙΩΤΙΚΑΝΕΑ" ότι:

Γραφόμενα ότι n Λεβάδεια υπάγεται Λαμίαν ανακριβέστατον' ακριβές είναι ότι

Λεβάδεια γίνεται πρωτεύουσα υποδιοικήσεως με ευρείαν περιφέρειαν.

ΚουΤΟΟI1έταλος
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Άμεση ήταν η απόvτηση από τη Θήβα. Στην εφημερίδα "ΚΑΔΜΟΣ" η πολnι

κή προσωπικότητα των Θηβών Ι Κτιστόκης, δημοοίευσε κύριο όρθρο με τίτλο

"ΝΑ ΠΑΡΑΙΤΗΘογΝ" και ζητούσε από τους 4 βουλευτές και γερουσιαστές που

προέρχονται από την επαρχία Θηβών να ομολογήσουν την ανικανότητό τους

και να παραιτηθούν.

Τoνίζovτας τη δικαστηριακή υπαγωγή των Θηβών στη Λεβόδεια έγραφε με

ταξύ όλλων τα εξής:

Δεν υπελογίσθη διόλου η μεγίστη διαφορά της εμπορ]κότητας της πόλεως μας,

από την της γείτονος. ο παραγωγ]κός οργασμός της. η αναπτυχθείσα κατά τα τελευ

ταία έτη εις παν σημείον πρόοδός της; Δεν έχε] κατανοηθή, πόσον βαρέως φέρομεν

την επί τόσα έτη δ]καστηριακήν υπαγωγήν μας εις την Λεβάδε]αν, δια την ποίαν

αδικίαν είχομεν και επαναστατήσει ακόμη; Η ]στορ]κή τουλάχιστον υπόστασίς μας,

δεν ηδυνήθη να σταματήση τους μηδέηοτε σκεπτομένους λογικώς, αρμοδίους; Κω

απεφάσισαν να καταδικάσουν δια μιαν ακόμη φοράν, την και σπουδαιοτέραν εις το

ν' ατενίζωμεν υποχρεωτικώς καθ' εκάστην την Ερκύνην κω το Λ]κοχώρι;.

Η εφημερίδα "ΒΟΙΩΤΙΚΑ ΝΕΑ" ανέλαβε την υπερόσπιση των συμφερόντων

της Λεβαδείας και σω κύριο όρθρο της Κυριακής 6 Οκτωβρίου 1929 με τίτλο

"Η ΔΙΟΙΚΗΤιΚΗ ΔΙΑΙΡΕΣΙΣ", επιχειρηματολογούσεγρόφοντας ότι η Λεβόδεια

είναι το διοικητικό κέντρο της Βοιωτίας, κατηγορούσεδε τους Δικηγόρουςτων

Θηβών ως υπεύθυνους για τις διαμαρτυρίεςτων Θηβών, γρόφοντας μεταξύ

όλ/ωντα εξής:

Διατί οι κύριο] αυτοί. κυρίως δ]κηγόρο]. εγείρουν έναν το]ούτον θόρυβον όχι

μόνον δημαγωγικόναλλά και επιβλαβή δ]' αυτήν ταύτην την επαρχίαν; Το να ζη

τούν ω Θήβω να γίνουν πρωτεύουσαυποδιοικήσεωςεν γνώσει τού ότι τούτο είνα]

αδύνατονδια να επιτευχθή η επικουρ]κή βάσις ήτις είνω: Οπουδήποτεαλλού πη

γαίνετε την επαρχίαν Θηβών πλην της Λεβαδείας. Το τι θα γίνη, αν τούτο είνω

συμφέρον ή όχ] η]στεύομενακραδάντωςότι ο] κόρ]ο] ούτο] δεν θέλουν καν να το

σκεφθοόν. Φανταζόμεθα ότι κανένας λογικός άνθρωποςδεν μπορεί να παραδεχθή

ότι η Θήβα μπορεί να γίνη πρωτεόουσαυποδιοικήσεως. Η Ελευσίς και τα Μέγαρα

ποτέ δεν είνω δυνατόν να υπαχθούν εις τας Θήβας. Τότε από τι θα συγκροτηθή η

υποδιοίκησιςΘηβών; Μόνον από την επαρχίαν τους; AJJ..ά τότε δεν θα είναι υπο

διοίκησ]ς άλλ' επαρχία. Ώστε τι ζητοόν. Να προσκολλήσουντην επαρχία Θηβών

διοικητικώςσήμερον εις τας Αθήνας αύρ]ον και δ]καστ]κώς. Αυτός φαίνε'tω καθα

ρά ότι είνω ο απώτεροςσκοπόςτων θορυβούντων, με κεκαλυμμένηντην φρούδον

ελπίδατοό να ανοίξουντα γραφείατους στην Αθήνα κω να ζήσουν πλέον ως πρω

τευουσιάνΟ!.

AJJ..ά τούτο συμφέρει εις την επαρχίαν Θηβών, το θέλουν Ο! χωρικοί, είνω το

συμφέρον αυτών τούτων των δ]κηγόρων; Είνω λοιπόν προτιμώτερονο Μαυρομα

ταίος, ο Βαγιώτης. ο ΚαρδnΟΟ:ιτηςνα τρέχουν στην Αθήνα αντί της Λε]βαδιάς; Και

πηγαίνοντεςοι δ]κηγόρο] εις την Αθήνα. στο μέγα αυτό χάος. πιστεύουνσοβαρά

141Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



ότι θα τρέξουν εις αυτοίις οι εκ της επαρχίας Θηβών και δεν θα θελήσουν άλλους

δικηγόρους πλην αυτών; Αυτά πρέπει να σκεφθώσιν οι κυρίως ενδιαφερόμενοι κά

τοικοι της επαρχίας Θηβών αντί των υπόπτου σκοποίι δημαγωγιών. Το να δημαγω

γή κανείς είναι είικολον, αλλά το αποτέλεσμα; Αυτό δεν τους ενδιαφέρει;

Το Νοέμβριο του 1928 στη βουλή υποβλήθηκενομοσχέδιοπερί Μονομελών

Δικαστηρίων.

Ο Δήμαρχος Θηβών και τα σωματείατης πόλης, θέλοντας να προλάβουν

πιθανές ανnδράσειςαπό τη Λεβόδεια, έστειλαντηλεγραφήματαπρος την Κυ

βέρνηση και τη Βουλή και παρακαλούσαν:

"Όπως το ταχύτερο ψηφισθεί αυτό το νομοσχέδιο, δια του οποίου αίρεται

εν μέρει μια αδικία προσγενομένη εις βάρος της επαρχίας μας από δεκάδων

ετών",

Ο ΓεVΙKός Διευθυντήςτου Υπουργείου Δικαιοσύνης απάνrησεαμέσως στο

Δήμαρχο Θηβών Γεώργιο Δαγλαρίδη:

Επί χθεσινού τηλεγραφήματος,οικείον νομοσχέδιονψηφισθήσεταιταχέως.

Η ψήφιση του νομοσχεδίουχαροποίησε όλη τη Θήβα και έδωσε τη δυνατό

τητα στην εφημερίδα "ΚΑΔΜΟΣ" να γράφει την Κυριακή 3 Φεβρουαρίου 1929,
σε κύριο άρθρο της με τίτλο" ΤΑ ΜΟΝΟΜΕΛΗ", μεταξύ όλλωντα εξής:

Ανεξαρτήτωςόμως των άνω, δεν είναι δυνατόν παρά να μας εμπλήσση χαράς το

πρώτον τούτο βήμα προς αναγνώρισιν των δικαίων της Επαρχίας, δια τα οποία τό

ση μελάνη έχει χυθή και τόσαl, από μιας τριαντακονταετίας, παρακλήσεις. δια την

ικανοποίησίν των υπό του Κράτους, έχουν γίνη. Με την ίδρυσίν του, εις την Επαρ

χίας μας, πολλά, πλείστα καλά θα προκύψουν, μεγάλαι οικονομίαι χρήματος σπατα

λoυμΈVoυ εις ξενοδοχεία της Λεβαδείας και χρόνου πολυτίμου θα γίνουν, και εν μέ

ρει θα πραγματοποιηθή εν όνειρον των κατοίκων τής πάντοτε αδΙKOυμΈVης περιφε

ρείας ταίιτης. Και από της απόψεως αυτής, της ενάρξεως δηλαδή της ολοκληρώσε

ως του πόθου του λαού της Επαρχίας μας, χαιρετίζομεν την κατ' αρχήν ψήφισιν

του περί ου ο λόγος νομοσχεδίου, και ευχόμεθα όπως, έστω και αργότερον το ΚΡά

τος θελήση να φθάση εις τον τελικόν σκοπόν μας, της ιδρύσεως ενταuθα πλήρους

Πρωτοδικείου.

Η έναρξη του Μονομελούς Πλημμελειοδικείου Θηβών έγινε στις 18 Μαίου

του 1929 και έδωσε τη δυνατότηταστο Θηβαίο Δικηγόρο Ε. Βουρδουμπάνα

κλείσει την oμιλiα του, την ημέρα της ενάρξεωςτης λειτουργίαςτου, λέγονως:

Ειδικώτερονδια την πόλιν και την επαρχίαν Θηβών αποτελεί τον πρώτον σταθ

μόν εξ ων θα βαδίσει εις την εκπλήρωσιν ποθοτάτης και δικαίας αξιώσεως όπως

στην ιστορική αυτή πόλη που συγκεντρώνειάπαντατα προσόντα, συσταθεί και

Πρωτοδικείον.
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Η ευχή του Δικηγόρου Βουρδουμπά άρχισε να παίρνει οάρκα και οστά τον

Οκτώβριο του 1935.
Η Επαναστατική επιτροπή. της οποίας ηγείτο ο Στρατηγός Αλ, Παπάγος,

εξανάγκαοετην Κυβέρνηοη Τσαλδάρη οε παραίτηση.

Η αβασ(λεUΤη δημοκρατία καταργήθηκε και επανήλθε ο Βασιλιάς Γεώργιος

ο Β'.

Ο στρατηγός Γ. Κονδυλης έγινε Πρωθυπουργός και υπουργός Δικαιοσυνης

ο Δ, Γιαwόπουλος, είναι οι δυο άνδρες που έκαναν πραγματικότητα το επί δε~

καετίας θηβαϊκό αίτημα για ίδρυση ΠρωτoδΙKεfoυ οτη Θήβα.

Ο Λουκάς KσυτσoπέτaλOςτους κατήγγειλε με προκήρυξή του πσυ εfXε τίτλο:

"Το έγκλημα"

''Εηέπρωτο π Λεβάδεια να καταστή θύμα τπς κομματικής κραιπάλης τπς συμμο

ρίας η οποία κατέχει από τινος τπν Κυβέρνπσιν τπς χώρας και π Δικαιοσύνπ αντικεί

μενον τπς αισχροτέρας συναλλαγής ομοίαν της οποίας ο πλέον αχαλίνωτος κομμα

ταρχισμός ουδέποτε μέχρι σήμερον εδίΟΟξεν. Εν μιά νυκrί και μόνη υπερεκατόν ανα

γκαστικοί νόμοι ρουσφετολογικοί εδημοσιεύθησαν διανέμοντες κόλλυβα εις τους

συντρόφους και οπαδούς της συ μμορίας ήτις με θράσος άφθαστον αυτοκαλείται

"Πολιτική σύμπραξις των εκπροαυπούντων ότι εις ηθικήν και διανόησιν έχει να επι

δειξη η Ελλάς"!! Ούτω εκλήθη π Ελληνικός Λαός να πληρώση την νομοθετικήν ακο

λασίαν με υπεροκτακόσια εκατομμύρια, εκλήθη και η Λεβάδεια να ειαρέρη εκτός της

ειαροράς της εις την ανιστόρητον αυτήν σπατάλην και την ζωήν της και την πρόο

δόν της. Μια υπόσχεσις ενός βουλευτού ότι θα είναι οπαδός της αφθάστου εις ηθι

κήν και διανόπσιν συμμορίας ήρκεσε να διαιρέσπ εις δύο το άλλως μικρόν Πρωτοδι

κείον Λεβαδείας, να νεκρώση μίαν κοινωνίαν, να στιγματίση την Δικαιοσύνην και

ταύτα χωρίς ουδενός ουσιαστικού ανταλλάγματος υπέρ των Θηβών. Διότι ποια αξία

λόγου UΧΡέλεια υπέρ των Θηβών δύναται να υπολογισθή. Το διχοτομούμενον Πρω

τοδικείον εξέδωσε κατά τπν τελευταίαν τριετίαν 1796 πολιτικάς απαράσας ήτοι 600
ετησίως, ποινικάς δε του τριμελούς Πλημμελειοδικείου περί τος Ι 000 ετησίως κατά

μέσον όρον εις ας περιλαμβάνονται και αι λειπομαρwρίαι εξ αυτών 374 κατά μέσον

όρον προέρχονται εκ της Επαρχίας Θηβών, εκδίδει ακόμη περί τας εβδομήκοντα

αποφάσεις του Κακουργιοδικείου ετπσίως, εξ ων αι εξήκοντα αφορώσιν εις λωπο

δυσίας, αμβλώσεις. παιδοκroνίας. Διαιρουμένων των υποθέσεων τούτων εις τα δύο

Πρωτοδικεία και αφαιρουμένων εκ του Πρωτοδικείου Θηβών των υποθέσεων αίτι

νες ενδιαφέρουσι κατοίκους της πόλεως Θηβών και των προαστείων, οίτινες δικα

ζόμενοι εις Θήβας ουδέν εις την πόλιν ασφέρουσιν, απομένουσι 300 το πολύ υπο

θέσεις του τριμελούς, 35 του Κακουργιοδικείου, εξ ων αι 30 λωποδυτικαί και 300
πολιτικαί, εξ ων και σήμερον τας 250 τουλάχιστον διαχειρίζονται οι Θηβαίοι δικηγό

ροι. Η μεγαλυτέρα λοιπόν πελατεία του νέου Πρωτοδικείου θα είναι κουκουβάγιες

και ωφέλεια το λάλπμά των. Ελπίς της εν τω μέλλovτι ευρύνσεως της περιφερείας

του νέου Πρωτοδικείου δεν υ πάρχει διότι ούτε η Μεγαρίς πλην των Ερυθρών ούτε

η Λοκρίς δεν είναι δυνατόν ν' αποτελέσουσι στάδιον επεκτάσεως της δικαιοδοσίας
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ΔεκαεΠα rQtl 1930 σιην ΚΕVZpική ιιλατεia έ{ω αΜ ΙΟ ovζεp{ rQtl Νιούσα, δικηγόροιμε

οργfWοπα{1αεςμeια αΜ εκδήλωση. Διακρ{VΟWα/μετα{ύ άλλων ι» Δικηγόροι MnOVfr
VΌζoς, Γovής, ΚοVlrσας, Nησwrης, Ν{Κα/νας, Μπι'λλος, Τομαρας, Mεριζιiviις, Μα

σούρας, Βέργος, Ηλιόπουλος. (Aρχεfo Γ. Καψωνα)

tOU Πρωτοδικείουτούτου. Μη&ιμινή είναι αναντιρρήτωςη ολική ωφέλειατης πό

λεως Θηβών εκ της πραγματοποιήσεωςτης δικαστηριακήςταύτης παρωδίας. Ηθι

κήν επίδρασιν ουδείς σοβαρά σκεπτόμενοςδύναται να προίδη. Το γεγονός ότι

προήλθεν εξ αθεμίτου συναλλαγήςδίδει το μέτρον της ηθικής αξίας του εγχειρήμα

τος. Την κοινωνnωνεπίδρασιντην ανευρίσκσμενευκόλως αναλογιζόμενοιότι περί

το θνησιγενέςτούτο κατασκεύασμαθα συγκεντρωθή πληθύςαργοοχόλωνδικηγό

ρων, κλητήρων, επιδόξων υπαλλήλων ΚQΙ διαφόρωνάλλων παρασίτων, ματαίως

προσπαθούντωννα κερδίσωσινολίγον ξηρόν άρτον. Αντί της αναξίας λόγου τοιαύ

της ωφελείαςτων Θηβών δια την Λεβάδειανπαρεσκευάσθησυντριβή οικονομική

επαγγελματικήςκοινωνίαςην εδημlOύργησεη επί τέσσαραςδεκαετηρί&ιςλειτουργία

του ΠρωτοδικείουΛεβαδείαςτο οποίον ιδρύθη και ελεπούργησενως βιώOlμoς ορ

γανlOμός, αναστολή προόδου της πόλεως, ζημία Εις ολόκληροντην κοινωνιάν. Οι

κονομικά και ηθικά ναυάγJα και ε~ και εις Θήβας, χασομέριδεςαμφοτέροθεν,oίτl

νες θα εξελιχθώσινεις εχθρούςτου κοινωνικού καθεστώτος, είναι το ααραλές προϊ

όν του συντελεσθέντοςεγκλήματος.

Η Λεβάδειακαι δικαίωμα και υποχρέωσινέχει ν' αμυνθή δι' όλων των μέσων

προς πρόληψιντης αΠElλουμένηςκαταστραρής. Η κοινωνίαμας παραμερίζουσαεπί

του παρόντοςτην αναζήτησινευθυνώναίτlνες αναμφισβητήτωςυπάρχουσl βαρύτα

Τα/, ίνα μη ούτω επέλθη διάσπασιςτου κοινού αγώνος, πρέπει να κατέλθη πάνοπλος

εις τον αγώνα. Ας έχωμεν υπ' όψιν ότι όλαι ανεξαιρέτωςαι κοινωνικαίτάξεις θίγο

νται ολεθρίωςεκ του ανοοιουργήματοςκαι όλοι ηνωμένοι ας αναλάβωμενυΠΟχΡέω-
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σιν να εισφέρωμεν ως στρατιώταl απλοί ό,τι έκαστος δύναται εις τον κοινόν αγώνα

όστις δι' πμάς μεν είναι αγών ιερός, από το πανελλήνlον & θα θεωρπθή ως αγών δί

καιος και απολύτως ηθικός. Πρέπει να έχωμεν υπ' όψιν ότι ο αγών μας θα είναι μα

κρός και πολλάς απογοητεύσεις θα δσκιμάαομεν κατά την διεξαγωγήν του. Πολλαί

θα καταβληθώσιν προσπάθειαl προς ματαίωσιν αυτού και κυρίως παρ' εκείνων οίτι

νες παρεσκεύασαν και εξετέλεσαν τσ ανιστόρητον έγκλημα καθ' ημών. Όπως μας

επληροφόρησεν η Επιτροπή. ο Υφυπουργός τσυ Πολιτικού Γραφείσυ τσυ Πρωθυ

πουργού Σταμ. Μερκούρης όστις αποτελεί την συνισταμένην των περί την Κυβέρ

νησιν ηθικοτήτων προσεπάθησε πρώτος να ρίψη το πρώτον δηλητηριώδες σπέρμα

της διαιρέσεως. Ας mύσσωμεν μετά ηεριφρονήσεως προς τας τοιαύτας προσηαθείας

και προσβλέηοντες μετά πεποιθήσεως προς τον σκοπόν μας ας αγωνισθώμεν με την

βεβαιότητα ότι θα σώσωμεν την Λεβά&ιαν.

Εν Λεβαδεία τη 25 Νοεμβρίου 1935
Λ. Κοιιτοοπέταλος

Στις 28-11-1935, σιην εφημερίδα 'ΆΠΙΚΑ & ΒΟΙΩΤΙΚΑ ΝΕΑ" γίνεται περι

γραφή της ατμόσφαιρας σιις δύο πόλεις:

Ιδρύεται Πρωτοδικείον εις Θήβας,

Ευχαριστίαι Θηβών, Διαμαρτυρίαι Λεβαδέων

Δι' αναγκαστικού νόμου δημοσιευθέντος εις την Εφημερίδα της Κυβερνήσεως

της παρελθούσης Τετάρτης ιδρύεται Πρωτοδικείον εις Θήβας το οποίον άρχεται

λειτουργούν από του ερχομένου Απριλίου. Αι Θήβαι πανηγυρίζουν δια την ικανο

ποίησιν του πόθου αυτού του Θηβαϊκού λαού, οι δε διάφοροι επιστημονικοί και

επαwελματικοί σύλλογοι μεταξύ των οποίων και ο εν Αθήναις Θηβαϊκός σύλλογος

συνελθόντες εκτάκιως απέστειλαν ευχαριστήρια τηλεγραφήματα εις την Κυβέρνη

σιν. και εις τον βουλευιήν Θηβών κ. Μίμην Βουρδουμπάν τον συνετελέσαντα κυ

ρίως εις την ίδρυσιν roυ Πρωτοδικείου.

Από το άλλο μέρος οι Λεβα&ίς έχουν εξεγερθή κατά της ιδρύσεως πρωτοδικεί

ου εν Θήβαις διότι αποτελεί η ίδρυση αυτή βαρύτατον πλήγμα κατά της πόλεως

Λεβαδείας. Σχετικώς αηέσιειλαν και τα κάτωθι τηλεγραφήματα εκιός των προσωπι

κών δι' επιτροπών δικηγόρων και επαγγελματιών διαβημάτων διαμαρτυρίας.

Λεβάδεια. (Τηλ/κως). - Το Δημοτικόν Συμβούλιον δια παμψηφίας διαμαρτύρε

ται ενιόνως δια μελετωμένην διχοτόμησιν Πρωτοδικείου περιφερείας Λεβαδείας,

δι' ιδρύσεως ετέρου Πρωτοδικείου εν Θήβαις. ουδαμώς δυναμένου να συντελέση

εις εξυπηρέτησιν απονομής Δικαιοσύνης. αποτελούντος & βαρύτατον πλήγμα κατά

της πόλεως Λεβαδείας, διερμηVΕύOν την ομόθυμον γνώμην της πόλεως Λεβαδείας

εκπλήκτου προ του μελετωμένου κατ' αυτής πλήγματος, απευθύνει βαθυτάτην πα

ράκλησιν της πόλεως Λεβαδείας όπως αποτραπή η ανωτέρω ενέργεια.

Εντολή Δημοτικού Συμβουλίου Δήμου Λεβα&Ιας

Βαο. Κοϊτσάνος
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ΌμοlOν τηλεγράφημα μας απέοτειλαν οι πρόεδροι των σωματείων Λεβαδείας:

Εμπορικού Συλ/όγου Ταμπάκης, Ομοσπσνδίας Επαγγελματιών Ν. Δημακόπου

λος, Συλλόγου Τεχνιτοεργατών Κ. Γέρος, Συλ/όγου Εστιατόρων l. Γουργιώτης,

Κρεοπωλών l. Καλαντζής, ΚομμωτώνΛ. Σκορδάς, ΚρεοπωλώνΔ. Λεωνίδου,

ΕμποροραπτώνΓ. Ψαρόιιυaλoς,ΥποδηματοποιώνΚ. Δάλκας, Αρτοποιών Γ. Αργυ

ρίου, ΒαμβακεμπόρωνΙ Θεοδωρόπουλος,ΕνώσεωςΠολυτέκνωνΠ. Μαντζουρά

νης, ΕνώσεωςΠαλαιών ΠολεμιστώνΝ. Δημακόπουλος,ΙδιωτικώνΥπαλλήλων.

Ευχαρισύιριαεκ Θηβών

ΘΗΒΑΙ. (Τηλ/κως). - Συvελθόν εκτάκτως το διοικητικόν συμβούλιον της Επαγ

γελματικής Ενώσεως της πόλεώς μας υποβάλλει επί ικανοποιήσει πόθου Θηβαίκού

Λαού την διαβεβαίωσιν αιωνίας ευγνωμοσύνης.

Ο πρόεδρος Κ. Χατζηιωάννου ο γενικός γραμματεuς Μακρόπουλος. Τα μέλη:

Σπ. Μάλλιος, Ι. Παναγιωτάρας, Σωτ. Ζιώμας, Ηλ Αδάμ, Κ. Πουλιόπουλος, Κί

μων Αργυρίου, Ανδρ. Συρομήτρος, Γ. Ευαγγελίου, Κ. Μποuρτζης, Γ. Τζουβές, ο

πρόεδρος των σαγματοποιών Δ. Ελληνικός, Ομοσπονδία Επαγγελματιών και Bιo~

τεχνών επαρχίας Θηβών.

Πρόεδρος: Σι]. Μάλλιος,

Γραμματεύς: ΑΥΥ. Χατζηδάκης

Η εφημερίδα "ΚΑΔΜΟΣ", που στα 27 χρόνια λειτουργίαςτης είχε δώσει

αγώνες για την ίδρυση Πρωτοδικείουστη Θήβα. πανηγύριζεκαι έδινε συγχα

ρητήρια στους πολιτικούςάνδρεςτων Θηβώνγια την αγαστή συνεργασίατους

που έκανε πραγματικότητατο όνειρο δεκαετιών, καθώς και το Δημοτικό Συμ

βούλιο Θηβαίων που αποφάσισενα χορηγεί 400.000 δρχ ετήσια στο Δημόσιο

γιο τα έξοδα του Πρωτοδικείουαπό 10 Δημοτικό Προϋπολογισμό.

Στο 40 φύλλο της 4 Δεκεμβρίου 1935 με τίτλο "ΤΟ ΠΡΩΤΟΔΙΚΕΙΟΝ"ανέφε

ρε μεταξύ άλλων:

Από της ημέρας της εκδόσεώςτης δεν υπάρχει σχεδόν φuλλοντης το οποίοννα

μη ασχολήται με το επίμαχον θέμα. Άρθρα επανειλημμένωςέχουν γραφή, διατρα

γωδοuντατα βαοανιστήριατων δικαζομένωνεις το Πρωτοδικείοντης Λεβαδείας

χωρικώντης Επαρχίας μας, ωθήσεις προς τους κατά καφούς ισχύονταςέχουν δη

μοσιευθή και σφοδραί επικρίοεις κατά των κακώς διαχεφιοθέντωντο ζήτημά μας

έχουν εν αυτή γίνη. Και άπανω ταύτα δια μίαν μόνον ιδέαν, δια την ίδρυοιν του

Πρωτοδικείου μας. Ας είμεθα επομένωςάπαντεςευγνώμονεςδια το μεγάλο καλό

που έγινε εις την πόλιν μας προς την Κυβέρνησιντου κ. Γ. Κονδύλη η οποία τόσον

καλά ησθάνθη τον πόνον μας και 10 δίκαιόν μας, προς τον εισηγητήντου Νόμου

Υπουργόντης Δικαιοσύνηςκ. Δ. Γιαννόπουλονκαι προς τους διαχεφισθένταςτό

σον καλώς την όλην υπόθεσιν και μη φεισθένταςκόπων και μόχθων Βουλευτήν

μας Κ. Δ. Βουρδουμπάνκαι Δήιιαρχόν μας κ. l. Κτισrάκην.
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Ενώ σε όλλη σεΝδα περιέγραφε τις αντιδρόσεις του Θηβαϊκού λαού και την

υποδοχή που είχαν οι πρωταγωνιστές της επιτυχίας:

Η αναγγελία του γεγονότος, την οποίαν επηκολούθησαν χαρμόσυνα! κωΟΟνο

κρουσία], φωταγώγησις της πόλεως κω της Δημαρχίας και σημαlOστολιομός των

Καταστημάτων της Αγοράς υπήρξαν το προοίμlOν του συναγερμού, όστις ανεστά

τωσεν ολόκληρον την πόλιν κατά την υποδοχήν του Βουλευτού κ. Δημ. Βουρδου

μπά κα] του Δημάρχου κ. Ι Κτ]στάκη, οίτινες υπήρξαν ο] κύρlOl συντελεσταί του

επιτελεσθέντος μεγάλου επαρχlOκού γεγονότος. Ολόκληρος η χορεία των Δ]κηγό

ρων ανεχώρησεν αμέσως άμα τη λήψε] του χαρμοσύνου τηλεγραφήματος εις προϋ

πάντησιν του αυτοκ]νήτου του φέροντος ταύτη δύο απολυτρωτάς του τόπου μας

και τους οποίους συνήντησεν εις το Κρ]εκούκ]. Έξωθι της πόλεως το αναμένον

πλήθος άμα τη αφίξει των αυτοκινήτων εξέσπασεν εις ουρανομήκεις ζητωκραυγάς

κω αφοίι ήρπασεν εις χείρας τους κ. κ. Βουρδουμπάν κα] Κτιστάκην εν μέσω παν

δαψονϊου ζητωκραυγών και χεφοκροτημάτων ήρχισε κατευθυνόμενον προς το

Δημαρχείον. Πρώτος από του εξώστου ωμίλησεν ο κ. Δήμαρχος, όστις αφοίι ετόν]

σε την μεγάλην σημασίαν, την οποίαν έχει το επιτελεσθέν γεγονός της ]δρίισεως

Πρωτοδ]κείου εις την πόλιν μας δια το οποίον ο Δήμος θα διαθέση επί μlOν τριετίαν

400 χ]λ. δρ. κατ' έτος, ησπάσθη εξ ονόματοςτου Θηβαϊκοίι Λαοίι τον Κ. Μίμην

Βουδρουμπάν. Κατόπιν λίαν συγκεκινημένοςο Βουλευτήςκ. Βουρδουμπάςεξ]στό

ρησε τας ενεργείας, τας οποίας κατέβαλε πλησίοντης παραιτηθείσηςΚυβερνήσεως,

έχων συνεπίκουροντον κ. Δήμαρχον και ηυχαρίστησετην Κυβέρνησιν κα] ]διαIτέ

ρως τον Πρόεδρον αυτής κ. Κονδύλην, τον ανηπρόεδρονκ. Θεοτόκηνκω τους

ΥπουργοίιςΔ]κα]οσίινηςΚΟΙ Ο]κονομικώνκ. Κ. Γ]αννόπουλονκα] Παπαθανάσην.

Στο επόμενοφύλλο της 22 Δεκεμβρίου1935, όταν ήδη έχει κυκλοφορήσει η

προκήρυξη του Λ. Κοuτσοπέταλου στη στήλη με τίτλο "ΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣ", απαντό

στο Λ. Κουτσοπέταλο:

Ο πολίις Κ. Κουτσοπέταλος μεταξύ άλλων ασυναρ{ησ]ών κα] δικολαβισμών ας

παρατάσσει εις έντυπον ανακοινωθέν του απευθυνθέν προς τους πατριώτας του κα]

αφορόν την ίδρυσ]ν του Πρωτοδ]κείου μας, όπερ εφήσθω εν παρόΟΟ θεωρεί ως

έγκλημα, κόπτετα] και δlO την συνεπεία της ιδρίισεως του Πρωτοδικείου Θηβών

ανύπαρκτον επιβάρυνσ]ν του Δημοσίου Προϋπολογισμοίι!! Δεν ενθυμείτOl όμως ο

Κ. πολιτευτής τας ευκλεείς ημέρας της δψήνου Υπουργίας του εις τας παραμονάς

των εκλογών του Σ/βρίοu του 1932 καθ' ας τόσην στοργήν είχεν εις το Δημόσιον

χρήμα ώστε τους μεν Προέδρους των Κοινοτήτων της Επαρχίας Λεβαδείας κω Θη

βών, εφωδίασεν με OCκάως χιλιάΟΟν δραχμών εκ του Ταμείου της Επαρχιακής οδο

ποιίας δια την δήθεν εκτέλεσ]ν έργων, τον δε ]δ]οκτήτην του πανδοχείου Παληοκού

ντουρα τον ]κανοποίησε με δρόμον στοιχίσαντα 600.000 δραχμών, χωρίς να υηάρχη

άλλος λόγος παρά μόνον η άγρεuσις οταυρών. ΑΧλά που υπάρχει η 'Ύφοπή".
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Σκωπτικό στιχουργήματα αρχΙζουν να ξαναδημοοιεύονται στον τοπικό και

Αθηναϊκό τύπο. Οι ρόλοι έχουν αντlστραφεΙ Οι Θηβα(οι τώρα πανηγυρ(ζουν

ενώ οι Λειβαδ(τες διαμαρτύρονrαι.

Γεγονότα ανεμένοντο

Οι Θηβαίοι εμένοντο

Δια την αναστολήν λειτουργίας

Θέμιδος

Ωσάν να επρόκειτο ηερί Θεάς

Αρτέμιδος

Η Λειβαδιά ενέμετο σαράντα

χρόνια οφέλπ

Το Πρωτοδικείον της θα μείνη

τι άλ/ο θέλει;

Τους Θηβαίους ο Θεός απόλυτα

εδlκαίου

Κατόπιν θυσιών εις τον βωμόν

Δικαίου

Ηγέρθπ και ο Επαμεινώνδας

και είπε ξεκινώντας

Τάσσομαι εις το πλευρόν σας

ως που νάβρετε το δίκαιόν σας

Επενέβη συν τοις άλλοις και η

Θεία Δίκη

π οποία κι' έδωσε τελικώς τη

Νίκη

Θίοβιος

Στις αρχές του lανουαρίου του 1936 ο στρατηγόςΚονδύλης, ήδη αρχηγός

του Ριζοσπαστικούκόμματος, έγινε δεκτός με μια όνευ προηγουμένουυποδο

χή σι-η Θήβα.

Στις 31 lανουαρ(ου ο Κονδύλης πεθα(νει ξαφνικό και ο λαός της Θήβας

προσκυνό τη σωρό του όταν διήλθε με το τρένο από τη Θήβα.

Τη σχετική ε(δηση περιγρόφει ο "ΚΑΔΜΟΣ":

''Ο θάνατος του Στρατηγού Κονδύλη, εάν κατελύπησε ολόκληρον σχεδόν

τον γηγενή Ελληνικόν Λαόν, λόγω της λαμπράς του πολιτικής σrαδIOδΡOμ(ας,

κατελύπησε πολύ περισσότερον τον λαόν της πόλεώς μας. Ήτο ο μόνος πολι

τικός ο οπο(ος κατεwόησεν την μεγάλην αδικίαν την οποίαν από μισού σχεδόν

αιώνος υφιστόμεθα, δια της υπαγωγής μας πρωτοδικειακώς εις Λεβάδειαν και

έσπευσε κατό το ολιγοήμερον χρονικόν διάστημα καθ' ο διακυβέρνησε την χώ

ραν μας, να μας ικανοποιήση ιδρύων εν Θήβαιςτο εν λόγω Δικαστήριον.

Δικαίως άρα ολόκληρος ο πληθυσμός μας κατήλθε παρά το προκεχωρημέ

νον της ώρας εις τον Σιδ. Σταθμόν και προσεκ(νησε την σωρόν του εκλιπόνroς

πολιτικού" .
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Το θάνατο του Κονδύλη ακολούθησαν μια σειρά θανάτων. που αναστάτω

σαν την πολιτική ζωή της Ελλάδος.

Πρώτα συνέβη ο θάνατος του Ελευθερίου Βενιζέλου, στις 19 Μαρτίου 1936
στο Παρ(σι, ακολούθησε ο θάνατος του Πρωθυπουργού Κ. Δεμερτζή, στις 13
Απριλ(ου 1936.

Ταυτόχρονα, η ισοψηφία των 2 παρατάξεων στη Βουλή μετά τις εκλογές

της 26 Ιανουαρίου 1936 (143 έδρες οι ανπβενιζελJKOί και 142 έδρες οι βενιζελJ

κοί) είχε αποτέλεσμα να παγώσουν οι εξελίξεις σχετικά με την ίδρυση του

ΠρωτΟδικείου Θηβών.

Ο βασιλιάς Γεώργιος διόρισε Πρωθυπουργό στις 13 Απριλίου 1936 τον

αντιπρόεδροτης τότε ΚυβερνήσεωςΙωάWΗ Μεταξά, στη θέση του αποθανό

ντος Κ. Δεμερτζή.

Ο ΙωάWΗς Μεταξάςπήρε ψήφο εμπιστοσύνηςστη Βουλή στις 27 Απριλίσυ

του 1936.
Στις 17 Μαίου 1936 πέθανε και ο αρχηγόςτου Λαϊκού κόμματος Π. Τσαλδά

ρης.

Η εσωτερική κατάστασηπαρουσίαζεπολλές ανωμαλίες, τα δε πολιτικά κόμ

ματα, Μγω της ασυνεwοησίαςπου υπήρχε στη Βουλή, διέπραξαν ένα ιστορι

κό λάθος, όπως αποδείχθηκε στη συνέχεια με την κήρυξη της δικτατορίας, να

δώσουν μακροχρόνιανομοθετική εξουσιοδότηση στην Κυβέρνηση Μεταξά,

αφού διεκόπησαν οι εργασίεςτης Βουλής για μακρό χρόνο.

Συγκεκριμένα, έδωσαν το δικαίωμα να εκδίδει νομσθετικά διατάγματα με

την έγκριση επιτροπής από 45 βουλευτές, ενώ ε(χαν διακοπεί οι εργασίεςτης

Βσυλής.

Ο πόλεμοςτων ανακοινώσεωνείχε ήδη αρχίσει μεταξύ των παραγόντων

των Θηβών και της Λεβαδείας.

Στις 29-4-1936, ο ΔικηγόροςΘηβών Νάκος Αναστασίου έστειλε άρθρο με

τίτλο "Το Πρωτοδικε(ονΘηβών" στην εφημερίδα'ΆΠΙΚΑ - ΒΟΙΩΤΙΚΑ ΝΕΑ" και

μεταξύ άλλων έγραφε:

Φίλε κ. ΔΙΕVθυνlά,

Παρακαλώ δημοοιεύσατε τα κάτωθι.

Παγιωθείσης της θtoεως της σημερινής Κυβερνήσεως μετά την δοθείσαν ψήφον

της Βουλής, προβλέπεται, ότι θα τεθούν ήδη επί τάπητος και οι νόμοι οι εκδοθέντες

υπό της Κυβερνήσεως Κονδύλη, μεταξύ των οποίων και ο ιδρυτικός του αρτισυστά

του Πρωτοδικείου Θηβών. Μ' όλον ότι ηνωμένος ο Θηβαϊκός Λαός αγρύπνως πα

ρακολουθεί την εξέλlξlν του ζητήματος με την Ένωσιν Δικηγόρων και τον πρόεδρόν

της κ. Μικρόν επί κεφαλής, εν τοσούτω δεν αποκλείονται και δυσάρεστα εν&χόμενα,

εις τον φόβον δε τούτον μας ενισχύει πολύ και το γεγονός, αφ' ενός μεν η σοβαρά

αντίδρασις του Γενικού Λογιστηρίου, εις την οποίαν προοκόπτουν πάντοτε αι απαι

τούσαι δαπάνην πρωτοβουλίαι και αφ' ετέρου λυσαi>δη πολεμικήν εκ μέρους των

Λεβαδέων, δια της οποίας επιδιώκεται δια δευτέραν φοράν ανίερος στραγγαλισμός

των δικαίων του. Η ιστορία άλλως τε του μεγάλου αυτού ζητήματος μαρτυρεί, ότι δεν

θα είναι ο λαός των Θηβών, όστις αγογγύστως θα υποχωρήση. Εξ' ετέρου να υπο-
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MΆWς 1936, εΠ1τροπή Θηβαfων σrηv Αθήνα.

δείξη εις τους κ. Κ. Βουλευτάς, όη πρέπει να αloθavθOUY, ότι το ζήτημα του Πρωτο

διιcείου Θηβών είναι ζήτημα όχι πολιηκών φίλων του Α ή του Β κόμματος, ά)J..' είναι

ζήτημα λαοu και ότι δεν lκετεuομεν, άλλ' αξιοUμεν.

Κατ' αυτόν τον τρόπον επιτυγχάνονται οι αγώνες με οργάνωσιν, αποφασιστικότη

τα και σuστημα, χωρίς μοιρολατρείαν, ταπεινοuς υπολογιομοuς και ένοχον αμέλειαν,

διότι Hannibal an(e ponas του Πρωτοδικείου.

Μετά τιμής

Νάκος Ανασιασίοu

Το Μάιο του 1936 η Θήβα ήταν σε κατάσταση εντασης, από την παράταση

του ζητήματοςτης ιδρύσεωςτου Πρωτοδικείου.

Οι αντιδράσειςπου υπήρχαν από την επαρχία Λεβαδείας θύμιζαν μέρες

του 1899.
Καθημερινάτα καταστήματα, τα σχολε(α και τα γραφεία παρέμενανκλειστά.

Στις 14 Μαίου άρχισε να εντείνεται η κινητοποίησητων πολιτών και στο

ΠλημμελειοδικείοΘηβών ματαιώθηκεη συνεδρίαση εξ' αιτίας της απουσίας

των Δικηγόρωνκαι των πολιτών.

Οι επιστημονικοίσύλλογοι κοι οι παραγωγικέςτάξεις συγκεντρώθηκανκαι

εξέλεξανεπιτροπήαγώνα.

Ο Πρόεδροςτης επιτροπής, Δικηγόρος Γ. Παπαϊωάwου,κάλεσε ανταπο

κριτές του Αθηναϊκούτύπου και έκανε τις πιο κάτω δηλώσεις.

Από της ανεξαρτηοίαςτου EλλnVIKOU Βασιλείου, τρία ΠρωτοδικείαιδρUθηοο.ν,
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Μάιος 1936, θηβαfoι οε άμαΕ,α με πανώ Πρωτοδικε{ον ή Θάναroς,

διακpiνπαι Ο Δήμαρχος Θηβαfων κ. lωΆΝVΗς Κτιοτάκης.

μεταξύ" των οποίων πρώτον πτο των Θηβών, το οποίον μετά πολλά έτη υπήχθη εις

το Πρωτοδικείον Αθηνών. Εις τα 1901, επί Κυβερνήσεως Θεοτόκη και Προέδρου

Βουλής Ν. Μπουφίδου, βουλευτού Λεβαδείας και τη αξιώσει τούτου και μόνου,

ιδρόθη Πρωδικείον εν Λεβαδεία. Κατά την εποχήν εκείνην, ολόκληρος η επαρχία

Θηβών - η οποία σήμερον αριθμεί πληθυσμόν 65.000 κατοίκων, ενώ η επαρχία

Λεβαδείας έχει μόνον 45.000 - διεμαρτυρήθη εντονώτατα, πλην επεκράτησεν η

γνώμη του Μπουφίδου, παρά παν δίκαιον.

Η ίδρυσις του Πρωτοδικείου Θηβών είναι ζήτημα ηθικής τάξεως, διότι η επαρ

χία μας, ως αποδεικνύεται εκ της στατιστικής του υπουργείου Δικαιοσόνης, φθάνει

εις τον διπλάσιον αριθμόν δικαστικών υποθέσεων της επαρχίας Λεβαδείας, η δε κα

τάστασις των δρόμων είναι τοιαότη, ώστε αΠα/ΤOόVΤαι μεγάλαι οδοιπορίαι και τριή

μερος ενασχόληοις δια την μετάβαοιν εις το Πρωτοδικείον Λεβαδείας.

Στις 15 Μαίου, αvτιπρoσωπεία του Θηβαϊκού Λαού, την οποία αποτελούσαν

οι Ζεγκίνης Π., Λαλιώτης, Απ. Μάλλιος, Κ. Χατζηϊωάννου εκπρόσωπος των

επαγγελματιών, Κ. Μπερπής, Σώκος, Γ. Παπαϊώαwου, Α Μπασιάκος, Ιωαν.

Ντόκος Δικηγόρος, Ζιώμας έμπορος και άλλα άτομα, περίπου 30 με αυτοκ(νη

τα, που έφεραν μαύρες σημα(ες και λάβαρα με την επιγραφή "Πρωτοδικείονή

Θάνατος" ανεχώρησανγια την Αθήνα.

Όταν έφθασανστο Πυριτοδοποιε(οισχυρά αστυνομικήδύναμη, με επικεφα

λής τον Αστυνόμο Κουτσοχέρα,εμπόδισετη διέλευσήτους προς την Αθήνα

και κατέσχεσετα λάβαρο κοι τις σημαίες.

Επειδή υπήρξε κίνδυνος συμπλοκής,το Υπουργείο Εσωτερικώνέδωσε
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εντολή εισόδου μόνο στους επικεφαλής της Επιτροπής και στους υπολοίπους

συνεστήθη η επιστροφή στη Θήβα, γεγονός που συνέβη.

Η επιτροπή, με επικεφαλής τους βουλευτές Κυρέλλο, Σπηλιώτη και Μπα

σιάκο, καθώς και τους εκπροσώπους των Θηβαίων που διέμεναν στην Αθήνα

Δράκο και Γολυμά, συνανrήθηκαν με τον υφυπουργό του Πολιτικοίί Γραφείου

του Πρωθυπουργοίί Γεωργακόπουλο, ο οποΙος τους διαβεβαίωσε ότι το ζήτη

μα του Πρωτοδικείου θα λυθεί τελικά υπέρ των Θηβών, και ότι θα υπάρξει

εξαίρεση του νόμου που αφορά τη σίίσταση του Πρωτοδικείου Θηβών από την

εξαγγελθεΙσα αναστολή της ιοχίίος των αναγκαστικών νόμων της Κυβερνήσε

ως Κονδίίλη.

Η ικανοποιητική απάντηση του Γεωργακόπουλου καθησίίχασε τους Θηβαί

ους, οι οποίοι έδωσαν υπόσχεση ότι θα σταματήσουν τις κινητοποιήσεις τους.

Η επιτροπή στη συνέχεια επισκέφθηκε όλους τους αρχηγοίίς των κομμά

των, προς τους οποίους ανέπτυξαν το αίτημά τους και έλαβαν απάντηση ότι

όλοι συμφωνοίίσαν για την ίδρυση του Πρωτοδικείου Θήβας, με τη διαφορά

ότι το ζήτημα θα έπρεπε να ρυθμισθεί από την επιτροπή εξουσιοδοτήσεως.

Την ίδιο ημέρα η επιτροπή είχε κυκλοφορήσει προκήρυξη στη Θήβα με το

εξής κείμενο:

Λαέ της επαρχίας Θηβών,

Αίιριον το πρωί συγκροτείται μέγα πανεπαρχlOκόν συλλaλnτήριoν δlOμαρτυριας

δια τπν μελετωμένην κατάργησιν του Πρωτοδικείου μας. Έχομεν ιερόν καθήκον

όλοι, άνδρες, γυναίκες, παιδιά, να λάβωμεν μέρος εις το συλλαλπτήρlOν αυτό, δlO

να διαδηλώαυμεν με μίαν φωνήν τπν ακλόνητον θέλnOlν του Λαοίι τπς επαρχίας

μας όπως λυθή το δίΚQιον ζήτημά μας.

Επιτροπή αγώνος της επαρχίας Θηβών

Έτσι, όταν επέστρεψε η επιτροπή από την Αθήνα, βρέθηκε μπροστά σε συ

γκέντρωση κατοίκων, στους οποίους μίλησε εκ μέρους της επιτροπής ο Ζεγκί

νης. Αφοίί ενημέρωσε το λαό για τις ενέργειές του είπε τα εξής:

Κίιριοι, ευρίσκομαι εις την ευXάΡlσTOν θέσιν να σας αναγγείλω όTl ο αρχηγός του

μεγaλειτέΡOυ κόμματος κ. Σοφούλης ετάχθεl ανεπιφυλάκτως υπέρ των απόψεών

μας και εφωδίασε την επιτροπήν με επιστολήν προς τον κ. Πρόεδρον της Κυβερνή

σεως, εν τη οποία δηλοί ότι δεν έχει ου&μίαν aVTippnolv δlO την ίδρυοιν του Πρω

τοδικείου της πόλεώς μας και αν τελικώς υποβληθή το ζήτημα, εις την κοινοβουλευ

Τικήν εΠlΤΡOπήν, το κόμμα των Φι\ελευθέρων θα υποστηρίξη ενθέρμως την άηοψιν

των κατοίκων Θηβών.

Οι κάτοικοι των Θηβών ζητωκραύγαοον υπέρ του Σοφοίιλη, αρχηγοίι των φι

λελευθέρων, ενθουσιασμένοι, αφού Τις προηγοίιμενες ημέρες οι διαδόσεις έφεραν

το Σοφοίιλη αντίθετο με την ίδρυση Πρωτοδικείου στη Θήβα, γεγονός που είχε

αναγκάσει τον ίδιο το Σοφούλη να στείλει στους βουλευτές Κυρέλλο και Σηηλιώτη

το ηιο κάτω τηλεγράφημα.

«Διαψείιδω κατηγορηματικώς την ηληροφορίαν ότι ηροέβην εις έντονα δlOβή-
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ματα παρά τω κ. πρωθυπουργώ όπως αποφύγη τον νόμον περί του Πρωτοδικείου

των Θηβών, την οποίαν Κα/ χαρακτηρίζω ως κακόβουλον. Τουναντίον ανεκοίνωοα

εις τον κ. Πρωθυπουργόν ότι η κυβέρνησις είνε ελευθέρα να λύση το ζήτημα κατά

την κρίοιν της. Επιβεβαιώ μόνον όσα εδήλωσα περί του ζητήματος και εις την επι

τροπήν των Θηβαίων η οποία με επεσκέφθη εις το γραφείον μου».

Η θετική εξέλιξη των γεγονότων έδωσε τη δυνατότητα στην επιτροπή αγώ

να να ζητήσει από το Θηβαϊκό λαό να άρουν τα οδοφράγματα και να επιτρέ

ψουν τη συγκοινωνία Θήβας - Λεβαδείας, που είχε διακοπεί και να ουνεχίσει

τον αγώνα του με νόμιμα μέσα.

Το βράδυ της 16 Μαίου έγινε μεγάλη συγκέντρωοηστο ΔημαρχείοΘηβών,

από τον εξώστη του οποίου μίλησαν πολλοί ρήτορες, οι οποίοι συνέστησανεμ

μονή στον αγώνα με νομιμότητα, αφού τόνισαν ότι αυτός ο αγώνας θα ουντε

λέσει στην ικανοποίησητου Θηβαϊκού αιτήματος.

Το μεσημέριτης ίδιας ημέρας είχε προηγηθείένα επεισόδιοπου είχε δυναμι

τίοει την ατμόοφαιρα. Περνώνrαςαπό τη Θήβα λεωφορείοτης γραμμήςΛεβα

δείας - Θηβών - Αθηνών ο βοηθός του οδηγού του λεωφορείου Ζ. Ζαχαρόπου

λος εναίπεξε με μορφαομούς τους Θηβαίους. οι οποίοι έκαναν περίπατο στην

κεvrρική οδό. Οι Θηβαίοι καταδίωξαν το λεωφορείο αλλά δεν το πρόφτασαν.

Όταν επέστρεψε το βράδυ το λεωφορείο οι Θηβαίοι επετέθηκαν εναντίον

του, με αποτέλεομα να τραυματίοουν τον οδηγό του Ζαχαριά, ο οποίος προ

σπαθούσε να προστατεύσει το λεωφορείο και τον βοηθό του Ζαχαρόπουλο.

Με επέμβαση του μοιράρχου Μπάμπαλη και του Εισαγγελέα Παπαδόπου

λου το επειοόδιο δεν πήρε τραγικές διαστάσεις, ενώ ο Ζαχαρόπουλος συνελή

φθη και εατάλη ουνοδεία Αστυνομικής δυνάμεως στη Λεβάδεια.

Οι εξελίξεις αυτές είχαν σαν αποτέλεσμα την άμεση κινητοποίηση του λαού

και των παραγόντων της Λεβαδείας.

Η αντίδραση από τη Λειβαδιά είναι έντονη. Τη συντονίζουν οι Δικηγόροι 
Βουλευτές Λ. Koυτσoπέτaλoς, Κ. Κορόζος, Θεμ. Κονιτσας και σύοοωμος ο Δι

κηγορικός Σύλλογος Λεβαδείας.

Τρία τηλεγραφήματα - επιστολές διαμαρτυρίας δημοσιεύονταν οε όλο τον

Αθηναϊκό τύπο. Το πρώτο απευθυνόταν προς τους κ. κ. Πρωθυπουργό,

Υπουργό Δικαιοσύνης, Αρχηγούς των Πολιτικών κομμάτων και τα μέλη της

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομοθετικής Εξουοιοδοτησεως και είχε ως

εξής,

Αξιότιμοι Κύρtot,

Σας είναι γνωσταί αι συνθήκαι υφ' ας εξεδόθη επί Κυβερνήσεως Κονδύλπ ο

αναγκαστικός νόμος περί ιδρύσεως Πρωτοδικείου Θηβών. Όλοι γνωρίζετε ότι ο

νόμος ούτος υπήρξεν αντάλλαγμα προσχωρήσεως εις τας κυβερνητικάς τάξεις Λαϊ

κού βουλευτού Θηβών. Ευτυχώς η διάδοχος Κυβέρνησις Δεμερτζή ανέστειλε την

εφαρμογήν του νόμου τούτου και πλείστων άJJ.ων της Κυβερνήσεως εκείνης, απο

φασίσασα να παραπέμψη τούτους εις την Βουλήν προς ηθlκήν κάθαρσιν. Συνελ

θούσης της Βουλής εγένετο, κατ' εισήγησιν της σημερινής Κυβερνήσεως, το ψήφι-
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σμα περί αναστολής των νόμων τούτων και κατά τπν έγκυρον γνώμπν όλων των

Αρχπγών των πολιτικών κομμάτων κω ο νόμος ούτος υπήχθη εις την αναστολήν.

Παραδόξως άμα τη επιστροφή του κ. Πρωθυπουργού εκ Βελιγραδίου εξεδηλώθη

διαφωνία μεταξύ αυτού επιμένοντος να εφαρμοσθή ο νόμος αμέσως και του

υπουργού της Δικαιοσύνης υποστηρίζοντος την αναστολήν αυτού, συνέπεια δε της

διχογνωμίας υrιήρξεν η παραίτησις του κ. Βρυάκου (ίδε δηλώσεις Πρωθυπουργού

\\ Μαϊου). Εν τέλει απεφάσισενο κ. Πρωθυπουργόςτην παραηομπήντου νόμου

εις την κοινοβουλευτικήνΕπιτροπήν με πρότασιν κυρώσεως. Η τελευταία αύτη

αηόφασιςτης Κυβερνήσεωςείνω προφανώςασύμφσροςεις τσυς επιδιώκσνταςτην

όπως όπως ίδρυσιν του Πρωτοδικείου. Εσυνήθισαν αl περί tOUtOU απσφάσεις να

λαμβάνωνταl εν κρυπτώ κω αιφνιδιαστικώς. Υπό τοιαuτας συνθήκας εγένετο το

πρώτον ο νόμος και υηό τας αυτάς συνθήκας απεφασίσθη η εξαίρεσις αυτού από

της αναστολής. Ο δημόσιος έλεγχος δεν συμφέρει, η εξέταοις του ζητήματος θα

αποδειξη ασφαλώς ότι ουδείς λόγος συντρέχει να δημιουργηθή θνησιγενές Πρωτο

δικειακόν κατασκεύασμα, εκ των σαρκών ετέρου JIIKpOU Πρωτοδικείου καθισταμέ

νου οuτως ασφαλώς μελλοθανάτου. Αυτή είναι η αιτία των θεατρικών εξεγέρσεων

και της δήθεν λευκής απεργίας και των συλλαλητηρίων επί των οποίων ωμίλnσεν ο

υφυπουργός κ. Γεωργακόπουλος, ως μπ ώφειλεν, υποσχεθείς υποστήριξιν της Κυ

βερνήσεως παρά τας προς ημάς ρητάς δηλώσεις του κ. npweunOUPYOU, ότι εις το

ζήτημα η Κυβέρνησις θα μείνη αμερόλnΠΤOς.

Προκειμένου ήδπ Υμείς, Αξιότιμοι KUpΙOI, να αποφανθήτε επί της εγκριτικής

προτάσεως της Κυβερνήσεως ήτις θα υποβληθή εις την κρίσιν Υμών, θα θέσωμεν

υπ' όψει Σας δι' υπομνήματος όλα τα στοιχεία εφ' ων βασιζόμενοι θα δώσητε τιμίαν

ψήφον αλλά νομίζομεν, ότι προ ημών οφείλει να πράξη touto π Κυβέρνησις.

Η Κυβέρνησις, αρνουμένη και χάρις οικονομιώννα δώση πιστώσεις δια τον

διορισμόνδημοδιδασκάλωνπρος μόρφωσιντων Ελληνοπαίδων,η διακόψασατας

πιστώσειςσυντηρήσεωςκλινών εις τα σανατόρια προς περίθολψιναπόρων φυματι

κών, οφείλει να εξηγήση τίνες λόγοι την εξηνάγκασαννα επlβaρύνπτον προϋπολο

γισμόν με την δημιουργίαντου τερατουργήματος.

Ο κ. υπουργόςτης Δικαιοσuνης, εκ του δικαστικού προερχόμενοςκλάδου, και

ανώτατος υπάλληλοςτου Κράτους, θα διαπράξη παράβασιν καθήκοντοςαν δεν ζη

τήσπ τας επί τούτου γνώμαςτων ανωτάτων δικαστικώνλειτουργών, οίοι οι κ. κ.

Πρόεδρος και Εισαγγελεύςτου Αρείου Πάγου, Πρόεδροςκαι Ειοα)ΎελεύςΕφε

τών, ων η ανεηηρέαστοςαπό πολιτικούς υηολογισμούςγνώμη θα βαρύνη επί της

συνειδήσεώςΣας. Ο κ. Πρωθυπουργόςοφείλει να δlκαιολογήσητην εγκριτικήν

πρότασίν του, εξηγών εις Υμάς το επιχείρημάτου, καθ' ο η δικαιοσύνη πρέπει να

ευρίσκετΟ1 εγγύς προς τους πολίτας και πως συμβιβάζπται προς τπν γνώμην του

ταύτπν το γεγονός ότι δια του νόμου τούτου ο Δήμος Aυλiδoς (ούτινοςτα δύο με

γαλύτερα χωρία (Χάλια και Βαθύ) απέχουσι μόλιςδύο ή τρία χιλιόμετρατης Χαλκί

δος) αποσπάται εκ του ΠρωτοδικείουΧαλκίδος και υπάγεται εις το Πρωτοδικείον

Θηβών ου η έδρα απέχει πλέον των 40 και 50 χιλιομέτρων απ' αυτών, οφείλει ακό-
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lιη να εξηγnση πώς υπάγεται εις το Πρωτοδικειον Θηβών η επί της Βοιωτικnς

ακτnς κειμένη συνοικία της πόλεως Χαλκίδος.

Οφείλει η Κυβέρνησις να υποβάλη υπό την κρίσιν Υμών όλα τα στοιχεία εκείνα

τα οποία την έπεισαν να flOnynBn tyKp1TIKnv του νόμου nΡότασιν και ποίαν εξυπη

pafIolv της δικαιοσύνης επιδιώκει όταν ιδρύπ πολυlιελέςδικαστήρlOν εις πόλιν μι

κράν απέχουσαν της Λεβαδειας45 χιλιόμετρα, εξυ πηρετουμένπν δlO συγκοινωνίας

τεσσάρων αμαξοστοιχειών και τεσσάρων αυτοκινnτων λεωφορείων πμερησίως εις

τρόπον, ώστε ο διάδικος να δύναται αυθπμερόν και με ελαχίστην δαπάνην να μετα

βαίνη εις Λεβάδεlαν να δικάζεται και να επιστρέφη οίκαδε.

Εάν η Κυβέρνησις, ρυμουλκουμένη από τας ψευδοεξεγέρσεις, παραλείψη τα'

ανωτέρω καθήκοντά της, είμεθα βέβαιοι, αξιότψοl Κύριοι, ότι Υμείς θα σπεύσητε να

την υποχρεώσητε εις τούτο και όνευ αυτών θ' apvnBnTε να εκφέρητε )Νώμην.

Εν Αθήναις τη 18Π ΜαΊΌυ 1938
Η Επιτροπή Λαού Λεβαδείας

Η δεύτερη ανοικτή επιστολή απευθυνόταν στους: Πρόεδρο Aρεioυ Πάγου,

Εισαγγελέα Αρείου Πάγου, Πρόεδρο Εφετών Αθηνών, Εισαγγελέα Εφετών

Αθηνών, Πρόεδρο Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών και το περιεχόμενο της είχε

ως ακολούθως:

Σας είναι )Νωστόν ότι δι' αναγκαστικού Νόμου καθαρώς κομματικnς συναλλα

γnς επί κυβερνnοεως Κονδύλη, tbJxoτojlnBn το μικρόν Πρωτοδικείον Λεβαδείας

και ιδρύθη τοιούτον και εις Θnβας.

Ήδη ο Νόμος ούτος θα εlΟαχθή εις την Κοιβολευτικήν Enlτponnv Εξουσιοδο

τnσεως.

Σεις ουσlOστικώς ηγείσθε της Δικαιοσύνης και έχετε εντεύθεν υποχρέωοιν να

εκφέρητε την από απόψεως συμφέροντος της Δικαιοσύνης γνώμην οας εις τον κ.

υπουργόν της Δικαιοσύνης δι' αυτού να λάβωσι γνώσιν των γνωμών σας ο Πρόε

δρος της κυβερνήσεως και οι κ. κ. Αρχηγοί των κομμάτων.

Συμφέρει ειδικώτερον εις την Δικαιοσύνην με τα υπάρχοντα ήδη lιέσα συγκοι

νωνίας η ίδρυσις νέων πολυμελών δικαστηρίων (Πρωτοδικείων);

Συ μφέρει ειδικώτερον η διχοτόμησις του μικρού Πρωτοδικείου Λεβαδείας και η

ίδρυσις τοιούτου και εις τας Θήβας όταν η απόστασις Θηβών - Λεβαδείας είναι

μόλις 45 χιλιόμετρα και η διαδρομή διενεργείται σιδηροδρομικώςδια τεσσάρων

αμαξοστοιχειών και τεσσάρων λεωφορείων με ευτελή ναύλον ούτως ώστε οι διάδι

κοι να μεταβαίνωσιν εις Λεβάδεlαν και να επιστρέφωσιν αυθηιιερόν;

Συμφέρει η ίδρυσις του Πρωτοδικείου Θηβών όταν με τον ισχύοντα Νόμον περί

Μονομελών δικαοτηρίων εις δικαστής καθ' έκαστον Σάββατον εκδικάζη εν Θήβαις

τας ποινικός υποθέσεις του Δnμου Θίσβης της επαρχίας Θηβών, αίτινες αποτελούοι

τα 4)5 του όλου αριθμού των ποινικών υποθέσεωντης επαρχίας Θηβών;

Ή μήπως η )Νώμη ότι η Δικαιοούνη πρέπει να είναι εγγύτερον προς τον πολ!την

δεν εξυπηρετείται πλήρως με την υπάρχουσαν από 35ετίας κατάστασιν εις την περι-
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φέρεlαν του Πρωτοδικείου Λεβαδείας, εις ο υπάγονται μόνον αl επαρχίαι Θηβών

και Λεβαδείας;

Noμίζovτες ότι π άποψις αύτη είναι κεφαλαιώδης αντανακλώσα εις το συμφέ

ρον και το γόητρον της ΔικαlOσuνης και φρονοuντες ότι η δημοσία πρόκλησις

Υμών είναι επιβεβλημένη προς διαφώTlοιν του πολιTlκού κόσμου προς το συμφέ

ρον της Δικαιοσύνης, εΠlτρέψατέ μας να πιστεύωμεν όTl είναι ιερά και επιβεβλημέ

νη η υποχρέωσις Υμών να εισηγηθήτε εις τον αρμόδιον κ. υπουργόν της Δικαιοσύ

νης τας επί τοuτω γνώμας σας.

Επιτροπή Λαού Επαρχίας Λεβαδείας

Η τρίτη ανοικτή επιστολή απευθυνόταν στον Υπουργό Οικονομικών και είχε

ως εξής:

Σας είναι γνωστόν ότι δι' αναγκαστικού Νόμου καθαράς Κομματικής Συναλλα

γιΊς επί ΚυβερνιΊσεως Κονδύλη εδιχοτομήθη το Πρωτοδικείον Λεβαδείας και lδρύ

θη τοιοuτον KQI εις τας ΘιΊβας.

Τούτο είναι ασφαλώςεπιβάρυνσιςτου Κρατικού προϋπολογισμούκαι η επιβά

ρυνοις αυτή δεν αίρεται εκ της υποχρεώσεωςτου Δήμου Θηβαίωνπροσφερομένου

να ειοφέρη ορισμένονχΡηματικόν ποσόν, αφ' ενός μεν διότι η υποχρέωσιςαύτη εί

ναι ανεπαρκήςάλλως ανελήφθη υπό του ΔιΊμου Θηβαίωνδια δύο (2) έτη και αφ'

ετέρου δια να μη κρυmόμεθα όπισθεν του δακτuλου η υποχρέωσις αύτη τάχιστα θα

αρθή και όρα και άρσις παρομοίας υποχρεώσεως του Δήμου Αγρινίου.

Πιστεuοντες ότι Υμείς ο Κέρβερος του Δημοοίου Θηοαυρού έχετε υποχρέωσιν

δημοσία προκαλούμενοl να είπητε τας γνώμας σας εις εποχήν κάλλιστα οικονομικής

περιουλλογής προς αvιιμετώπισιν των στρατιωτικών αναγκών και ενισχύσεως των

πενωμένων λαϊκών μαζών.

Σας παρακαλούμεν να διαφωτίσητε τον κ. Πρόεδρον της Κυβερνήσεως, τον κ.

Υπουργόν της Δικαιοσύνης και τους κ. κ. Αρχηγούς των Κομμάτων και τα μέλη της

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής αν είνQl πρέπον κατά ΤOlOlJΤOV τρόπον κομματικής

συναλλαγής να διασπαθίζηται το χρήμα του AoOU εις iSpuolv Πρωτοδικείου της

Θfιβας απεχούσας 45 χιλιόμετρα εκ Λεβαδείας και εξυπηρετουμένων πλήρως KQI με

τον Νόμον των μονομελώνδικαστηρίωνκαι από απόψεωςοικονομικής και από

απόψεωςαπονομήςδlκαιοσUνης.

ΕπιτροπήΛαού ΕπαρχίαςΛεβαδείας

Των ψηφισμάτωναυτών είχε προηγηθείσυλλαλητήριοστην κεντρική πλα

τεία της Λεβαδείας, το βράδυ της 16 Μαίου, όπου είχαν μιλήσει διάφοροι ρή

τορες και είχαν τονίσει ότι ο αγών των Λεβαδέων δεν κινείται από αντίθεση

προς τη Θήβα αλλά στηριζόταν στο γεγονός ότι η διατήρηση δύο Πρωτοδικεί

ων είναι αδύνατη και πολύ σύντομα θα οδηγήοει στο μαρασμό και των δύο.

Τόνιζαν ότι δεν υπήρχε λόγος που να δικαιολογείτην ύπαρξη δεύτερου

Πρωτοδικείου, αφού η απόσταοη Λεβαδείας - Θηβών ήταν μόλις 40 χιλ. και

υπήρχε 4 φορές την ημέρα συγκοινωνία με λεωφορεία και τρένα.
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Οι ομιλητές αξίωναν να συζητηθε( το νομοσχέδιο στην κοινοβουλευτική επι

τροπή μετό δίμηνο τουλόχιστον, έτοι ώστε να έχει ηρεμήσει η κατόσταση και

να έχει επέλθει εκτόνωοη από τον τεχνικό θόρυβο που δημιουργούσαν οι Θη

βαίοι, όπως τόνιζαν.

Διαμαρτυρίες υπόρχουν και από τη Χαλκίδα μετό την αναγγελία περί συ

στόσεως Πρωτοδικείου Θηβών.

Ψήφισμα απεστόλη προς τον κ. Πρωθυπουργό, τον Υπουργό της Δικαιοσύ

νης, τους Αρχηγούς των κομμότων και τους Βουλευτές Ευβοίας από το Περι

φερειακό Επιμελητήριο Ευβοίας:

Δ]ο]κητ]κόν Συμβούλιον Περιφερειακού Επιμελητηρίου Ευβοίας λαβών γvC:X:Ιιν

σκοπουμένης ιδρύσεως Πρωτοδικείου εν Θήβα]ς δ]' ου οuτε το συμφέρον της Δι

καιοσύνης προάγεται, ούτε πραγματική ανάγκη πρόκειτα] να πλnρωθή, ανυθέτως

δημιουργείτα] άσκοπος δαπάνη Προϋπολογ]σμού και θίγονται ποικίλα συμφέροντα

δια την πόλιν Χαλκίδος εκ της αποσπάσεως Δήμου Αυλίδος εκ του Πρωτοδ]κείου

Χαλκίδος ως και Συνοικίας της πόλεως ημών κειμένης επί της Βοιωτικής ακτής ο]

κάτο]κοι της οποίας θα δικάζωνται εις Θήβας απεχούσας υπέρ τα τεσσεράκοντα χ]

λιόμετρα διαμαρτύρεται εντόνως δ]α την μελετωμένην ίδρυσιν Πρωτοδικείου Θη

βών κα] παρακαλεί όπως αποτραπή η ψήφισις του Νόμου τούτου.

Πρόεδρος Κων. Καρακώστας

Στις 17 Μαίου η εφημερίδατων Αθηνών 'ΈΛΕΥΘΕΡΑΓΝΩΜΗ" προσπαθού

σε να προωθήσει συμβιβαστικήλύση, με κύριο όρθρο που είχε τίτλο:

Το επίμαχον Πρωτοδικείον

Πως θα τερμαuσθή αμέσως ο πόλεμος Θηβών και Λεβαδείας

Μια πρότασις που ικανοποιεί

Αι Θήβαι κα] η Λεβάδεια είναι αι συμπαθείς πρωτεύουσαιδύο σπουδαιοτάτων

αγροτικών περιφερειών. Κα] των δύο οι καλοί και φίλεργοι κάτο]κο] μοχθούνεργα

ζόμενοι, φορολογούντα]αγρίως, αφαιμάσσοντα]αγριώτεροναπό την τοκογλυφίαν,

από την κερδοσκοπίαν, κα] από τον κεφαλαιοκρατικόνΜ]νώταυροντης Αγγλικής

Εταιρίας Κωπαϊδος. Επί μίαν πενταετίαν ήδη μαστίζονταιαπό την οικονομ]κήν κρί

σ]ν. Μαζί με τους χωρ]κούςτα δεινά της κρίσεως και του μαρασμού των εργασιών

βασανίζουν και τους μικροαστούς, επαγγελματίας,εργάτας και διανοουμένουςτων

δύο επαρχ]ακών κέντρων. Το Κράτος έχει εγκαταλείψει και τας δυο επαρχίας εις το

έλεοςτης κομματικήςΦαυλοκρατίαςκα] Συναλλαγής.

Απ' εδώ επήγασεν η σημερινή κρίσ]ς που απειλεί να λάβη την απροσδόκητον

μορφήν εμφυλίου πολέμου μεταξύ Θηβαίων και Λεβαδέωνδια το Πρωτοδ]κείον.

Είναι μεγάλη πλάνη, βεβαίως, να νομίζουν ο] Θηβαίοι ότι θα αuθouv από την κρί

σ]ν με την ίδρυσ]ν του Πρωτοδ]κείου εις την πόλιν των. Όπως είναι μεγάλn πλάνη να

π]στεύουνο] Λεβαδείςότι σώζονται, αν δεν ιδρυθή το νων Πρωτοδικείον.Η ρίζα του

κακού είναι αλλού, και αλλού η θεραπεία του. Ας μη μάχωνται λαιπόν προς αλλήλους,
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αλλά ας είναι συναδελφωμένοι ης τον αγώνα δια μίαν αλnθ]νήν ανόρθωσ]ν του Κρά

τους κα] δια μίαν αληθινά λαϊκήν πολπ]κήν ηου θα ανακουφίσπ και τους ηληθυομούς

των δύο εηαρχιών.

'Εως τότε όμως υφίσrαται ένα ζήτημα Πρωτοδικείου. ο] κομμαοκοί κοτζαμπάοηδες

των δύο επαρχ]ών εσrάθηoαν και εδώ π]σrOί ηράκτορες της απαισίας φαυλοκρατίας.

Έκαμαν το ζήτημα αυτό κλωτσοοκούφ] ης τα παραοκήν]α της Κομματικής Συναλλα

γής. Και έrσι εφθάσαμεν εις τα οδοφράγματα των Θηβών όπως κα] πριν από 35 χΡόν]α

εις τα χρόν]α της προγουδ]κής φαυλοκρατίας του Θεοτόκη κα] του Δεληγ]άwη.

Όλοι ο] άλλο] καιροσκοπούν πονηρώς κα] δεν τολμούν να δώσουν μίαν αποφα

οιοτ]κήν και δ]καίαν λύο]ν από φόβον μήπως χάσουν ψήφους. Γεν]κή, αληθώς λαι'

κή αντίληψις δια την οξυτάτην αυτήν ούγκρουο]ν, δεν υπάρχει πουθενά.

Η 1,Ελευθέρα Γνώμη» είναι εφημερίς ανεξάρτητος που έχει οηκώοεl το φραγγέ

λιον κατά της φαυλοκρατίας. Προτείνε] μίαν άμεσον, την μόνην δ]καίαν λύσ]ν, που

θα ααΡαλίοη τα δίκαια και των δύο επαρχιών μας.

Η Λεβάδε]α δεν πρέπει να μαρανθή αποουρομένων εκ του Πρωτοδικείου της

όλων των δήμων της επαρχίας Θηβών. Αλλά και α] Θήβαι δεν είναι δίκα]ον να μην

έχουν το Πρωτοδικείον των, Αυτό θα απαλλάξη τους πτωχούς αγρότας κω κτηνο

τρόφους των μακρυνών της χωρίων από υηερόγκους θυοίας. Κα] θα ικανοπο]ήοη

μίαν δικαίαν απαίτηο]ν μιας πολυπληθεοτάτης επαρχίας η οποία περ]σσότεορν από

κάθε άλλnν δ]καιούτω να έχη Πρωτοδικείον εις την πρωτεύουοάν της.

Να ιδρυθή λοιπόν το Πρωτοδ]κείον Θηβών. Να μη χάση όμως τίποτα από την

προηγουμένην δύναμίν του το Πρωτοδικείον Λεβαδείαν. Να γίνουν προς τούτο α]

εξής ΕUKOλώταται κω απλούστατω μεταβολαί αι οποία] μόνον η άπειρος μυωπία

των Κομμάτων δεν τας είδε ακόμη.

Η μεγάλη περιφέρεια του παλαιού δήμου Θεσπ]ών, που είνα] κα] η πλησιεστέρα

εις την Λεβάδειαν, να παραμείνη εις το Πρωτοδικείον Λεβαδείας. Εις αυτό να υπα

χθή και ένα μέρος της επαρχίας Λοκρίδος, η νοτιωτέρα της πλησ]εστάτη κα] καλώς

ουγκοινωνούσα με την Λεβάδε]αν περιοχή, αποσπωμένη από το Πρωτοδικείον Λα

μίας, το οποίον έχει εις την αρμοδ]ότητά του την εκτεταμένην περιφέρηαν ολοκλή

ρου της Φθιώτιδος. Με πνεύμα λαϊκής αλληλεγγύης και λαμβανομένων υπ' όψιν

όλων των τοπικών αναγκών, ημπορούν κάλλιοτα να ουμφωνήσουν προς το κο]νόν

συμφέρον οι κάτοικο] των ενδ]αφερομένων δήμων. Ε]ς το Πρωτοδ]κείον Θηβών εξ

άλλου να υπαχθή το Βο]ωτικόν, άλλωστε, Ακραίφνιον και η πλησιεστέρα προς τας

Θήβας περιοχή της Μεγαρίδος, της οποίας μερ]κά χωρία απέχουν ολιγώτερον από

τας Θήβας παρά από ταςΑθήνας, όπου υπάγονται σήμερον πρωτoδ]KεJαKώς. Ακό

μη και όλη η Μεγαρίς θα ημπορούοε να υπαχθή εις το Πρωτοδ]κείον Θηβών. Διότι

κα] η συγκοινωνία της με τας Θήβας είναι πυκνοτάτη και ο] Μεγαρείς θα απηλάο

σοντο του μαρτυρίου να περιμένουν 7-8 μήνας την έκδοσ]ν αποφάοεωναπό το

υπερφορτωμένονΠρωτοδικείονΑθηνών όπου σήμερον υπάγονται.

Έτσι θα ικανοποιηθούνόλοι και θα οταματήσηαυτομάτως και δ]α δικαίας και

σΚΟl1ίμου λύσεωςο απειλούμενοςΛεβαδοθηβαϊκόςπόλεμος.
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Ο απεσταλμένος της εφημερίδας 'ΈΛΕΥΘΕΡΟΣ ΑΝΘΡΩΠΟΣ". έστελνε σης

18 Μα(ου την πιο κάτω ανταπόκριση από τη Θήβα:

Ελύθη ων νύκτα η αηεργία των Θηβών

Η διακοηό λόγω του ηένθους

ΘΗΒΑΙ, 18 Μαίου. (Του απεσταλμένου μας). - ΣΩμερον είναι η Πέμπτη ημέρα

από της κηρύξεως της απεργίας, και οι Θηβαίο] εlJιμένουν ακλόνητο] εις τον αγώνα

των. Τα καταστήματα καθ' όλην την ημέραν ήσαν κλειστά. Οι εκ των διαφόρων χω

ρίων κατελθόντες εις Θήβας χωρικοί δια να lιετάσχουν του συλλαλητηρίου, Ωρχι

σαν να αποχωροΙΙν, επ]οτρέφοντες εις τας εστίας των, ελλείψει τροφίμων. Εν τω με

ταξύ, πυκναί ομάδες πολιτών διατρέχουν τας οδούς, ζπτωκραυγάζουσαι υπέρ της

ιδρύσεως του Πρωτοδικείου. Η ατμόσφαιρα είνΟ! ηλεκτρισμένη από την επικρα

τούσαν εκ της αναμονής έξαψιν των πνευμάτων.

Πλήθος κόσμου ήτο καθ' όλην την πρωίαν συγκεντρωμένον προ του Δημαρχείου

κω του Τηλεγραφείου κω ανέμενε νέα εξ Αθηνών περί των ενεργειών της Επ]τροπής

αγώνος, η οποία ανεχώρησε IIcWv τας πρω]νάς ώρας δια την Πρωτεύουσαν.

Ο βουλευτής Θηβών κ. Α. Μπασιάκος, δ]α τηλεγραφήματός του, συνιστά εις

τον Θηβαϊκόν Λαόν ηρεμίαν κο! εκφράζε] την γνώμην ότι το ζήτημα του Πρωτοδι

κείου, καθ' όλας τας υπαρχούσας σοβαράς ενδείξεις, θα λυθή υπέρ των Θηβών.

Υπό της πλειονότητος των κατοίκων της πόλεως ερρίφθη η πρότασις όπως εις

ένδειξιν σεβασμοΙΙ προς την μνΩμην του εκλιπόντος αρχηγοΙΙ του ΛciίKOίι Κόμμα

τος Π. Τσαλδάρη, δ]ακοπή αίιρ]ον (σήμερον) η αηεργία και ψαλΩ επιμνημόσυνος

δέησις εις την Μητρόπολιν των Θηβών.

Λόγω της ολοέν παρατηρουμένης ελ/είψεως τροφίμων, πολλοί εκ των κατοίκων

τρέφονται αποκλειστικώς με λαχαν]κά, τα οποία αφθονοίιν εις την περιοχήν.

Ανακοινωθέν ως Εηιτροηός Αγώνος

Την 8
ην

Ι].μ. εξεδόθη υπό της Επιτροπής Αγώνος το κάτωθ] ανακο]νωθέν:

Η ΕπιτροπΩ Αγώνος δια την άμεσον λειτουργίαν του Πρωτοδ]κείου, μετά πο

λύωρον σΙΙσκεψ]ν, κρίνασα ότι ουδείς σοβαρός λόγος συντρέχει προς συνέχ]σ]ν της

απεργίας, αποφασίζει την λύσ]ν αυτΩς προσωρ]νώς, ΚQΙ καλεί τας εργαζομένας τά

ξεις να τελούν εν επ]φυλακή, έχουσαι ημίκλεlOτα τα καταστήματά των, όπως μετά

του αυτοίι εVΘOυσιασμOίι ειJαναλάβουν εν ανάγκη εκ νέου τον αγώνα, ευθΙΙς ως

δοθή το σίινθημα.

Την ίδια ημέρα στις 8 το βράδυ έγινε συλλαλητήριο έξω από το Δικαστικό

μέγαρο της Λεβαδείας, όπου ο κόσμος. διαμαρτυρόμενος έντονα, ζητούσε

από την επιτροπή που εχειρfζετο το ζήτημα του Πρωτοδικείου να εγκαταλείψει

τη νομοταγή θέση και να λάβει άλλη στάση, αφού όπως δήλωναν είχε γίνει

πλέον αντιληπτό από όλους, ότι η Κυβέρνηση και οι πολιτικοί αρχηγοί έδιναν

περισσότερη προσοχή στις διαμαρτυρίες των Θηβαίων, περιφρονώντας την

πόλη της Λεβαδείας.
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Η αντιπροσωπεΙα της επιτροπής, οι Κων. Τομαράς Δικηγόρος, Ν. Δημακό

πουλος Πρόεδρος των επαγγελματιών και Ν. Γκικόπουλος Δικηγόρος, ζήτησαν

από το λαό να εΙναι ήσυχος και ότι η στάση τους θα εξαρτηθεΙ από την πορεΙα

του ζητήματος.

Η πορεΙα των γεγονότων άρχισε να παΙρνει άσχημη τροπή για τη Λεβάδεια

από την 19 ΜαΙου. Οι βουλευτέςΚουτσοπέταλοςκαι Κορόζος ενημερώνουν

την εφημερΙδα ''ΕΣΤΙΑ'', ότι στη Λεβάδεια γίνOνtΌι ταραχές από τους ανάστα

τους κατοίκους.

Οι κάτοικοι περιφέρονταιστους δρόμους πυροβολώνταςκαι απειλούν να

ανατινάξουντο σιδηρόδρομο.Τα γεγονότα διέψευσε ο Διοικητής Χωροφυλα

κής σε τηλεφώνημαπου του έγινε από τον αρχηγό της Χωροφυλακής,τον

οποίο ενημέρωσεότι έγινε σύσκεψη, στην οποία συμμετείχεο ίδιος, η απερ

γιακή επιτροπή και ο ΠρόεδροςΠρωτοδικείουπρος εξεύρεση συμβιβαστικής

λύσης.

Το βράδυ της 19 Μαίου έγινε γνωστό στην πόλη ότι τελικά η Κυβέρνηση

αποφάσισενα μην παραπέμψειστην KOινOβOυλεUΤΙKήεπιτροπή εξουσιοδοτή

σεως το νόμο περΙ ιδρύσεως Πρωτοδικείουστη Θήβα. Αμέσωςτα προεδρεΙα

των διαφόρωνοργανώσεωντης πόληςσυνήλθανσε έκτακτη σύσκεψη και απο

φάσισανόπως κηρύξουντην πόλη σε επανάσταση.

Εξέλεξαν εκτελεστικήεπιτροπή από τους Ν. Δημακόπουλο,Α. Ανδρεούλη,

Δ. Παπασπύρου,Κ. Μπέλ/ο, Ελ. Γονή, Σπ. Φλώρο, Π. Μασούρα, Ζαχαρόπου

λο Κομνηνό, η οποία αμέσως περιήλθεόλη την πόλη και ειδοποιούσετο λαό

να κινητοποιηθεί.

Το πρωΙ της 20 ΜαΙου βρήκε τη Λεβάδειασε αναστάτωση.

Τα γεγονότα περιγράφονταιχαρακτηριστικάστην εφημερΙδα "ΠΡΩΙΑ" της

Πέμπτης21 ΜαΙου 1936.

Β έκδοως

Αι τελευταίαι ειδήσεις ως νυκτός

Ταραχώδη γεγονότα εις ων Λεβάδειανδια το ζήωμαως ιδρύσεως

του Πρωτοδικείουεν Θήβως.Έκλεισαν όλα τα καταστήματα, τα γραφεία

κω ω τράπεζω κω οι κάτοικοι συVΕKρόωσανένοπλο συλλαλητήριον,

Αι αρχαί αδυνατούν να εωβλnθOύv - Ουσιαστικώς καταλυθεισω

Πως θα ρυθμισθή τελικώς το ζήωμα του Πρωτοδικείου Θηβών

ΛΕΒΑΔΕΙΑ. 20. (Του απεσταλμένου μας). - Το ζήτημα της ιδρύσεως Πρωτοδι

κείου στη Θήβα έγινε αφορμή δημιουργίας νέων γεγονότων στη Λεβάδεια. Αφορ

μή σ' αυτό έδωσε η γνωσθείσα χθες την νίικτα πληροφορία ότι εις το κατ' εξουσιο

δότηση της Βουλής καταρτισθέν νομοθετικόν διάταγμα περί αναστολής διαταγμά

των της Κυβερνήσεως Κονδίιλη, 10 οποίον απεστάλει στο συμβοίιλιο της Επικρα

τείας, δεν ηεριελiιφθεl το διάταγμα της κυβερνήσεως εκείνης περί συστάσεως Πρω

τοδικείου στη Θήβα, το οποίο εθεωρείτο ότι ίσχυε.

Μόλις η πληροφορία αίιτη έγινε γνωστή συγκεντρώθηκαν περί το μεσονίικτιο τα

επαγγελματικά σωματεία και συνεζήτησaν επί της καταστάσεως, που είχε διαμορ

φωθεί. Κατά την σύσκεψη τονίσθηκε ότι η Κυβέρνηση δεν τήρησε την υπόσχεση
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Μιαχσpακrηpwnκή ~_ "i< ,ξtyφσης mη ΛΦά&ια. Τα nλή

ι3η συγιανφωμένα σιTf" κι;vτptΚή nλmεfα, το MΆW το!) 1936.

που έ&:Lισε στους Λεβα

δείς, σόμφωνα με την

οποία το νομοθετικό

διάταγμα θ' ανεστέλλε

το, και το ζήτημα του

Πρωτοδικείου Θηβών

θα ετίθετο εξ αρχής

ενώπιον της κοινοβου

λευτικής επιτροπής της

εξουσιοδοτήσεως. Κα

τόπιν τούτου αποφασί

σθηκε όπως ο λαός

αγωνισθεί δια την επι

κράτηση των απόψεών

του, εξελέγει δε προς

τούτο πολυμελής επιτροπή, η οποία κατήρτισε υποεπιτροπήν εκ των κ.κ. Παπασπύ

ρου, Στασινοπούλου, Μπέλου, Γονή, Φλώρου, Δημακοπούλου, Κομνηνού κω Το

μάρα, νομικών και επαγγελματιών. Ως μέσα δια την επίτευξη του επιδιωκομένου

σκοπού ΟΙ συγκεντρωθέντες έκριναν τη γενική απεργία, επαγγελματιών και εργατών

στην πόλη, την συγκρότηση ενόπλου συλλαλητηρίου, και την κατάλυση των αρ

χών, αν παραστεί ανάγκη. Συγχρόνως ειδοποιήθησαν οι εκ Λεβαδείας βουλευταί κ.

κ. Κορόζος κω Κόνιτσας να παρακολουθοΙΙν ornv Αθήνα το ζήτημα, ο δε κ. Κου

τσοπέταλοςνα έλθει στη Λεβάδεια.

Τα κατασ.ιήματακλείουν

Πράγματι από το πρωί άρχισαν να εφαρμόζονται οι αποφάσειςπου ελήφθησαν,

αφού δόθηκε το σύνθημα από τους ναοός με Kω&:LινOKΡOυσίες.Τα καταστήματα

όλα έκλεισαν, ακόμη και τα αρτοποιεία και τα φαρμακεία, καθώς και τα σχολεία τα

οποία διέκοψαντο μάθημα. Συγχρόνωςάρχισαν να συγκεντρώνονταιστην κεντρική

πλατεία πολίταl κάθε τάξεως, οι περισσότεροι των οποίων ήσαν ένοπλοι και πυρο

βολούσαν στον αέρα. Πυροβολισμοίακούγονταναπό όλα τα σημεία της πόλης,

από μερικά δε σημεία κω δυναμίτιδες. Τα καταστήματατων Τραπεζών παρεσύρθη

σαν στο γενικό κλείσιμο. Ο διευθυντήςτου υποκαταστήματοςτης Αγροτικής αρνή

θηκε να διατάξει το κλείσιμο της Τραπέζης, κω υποχρεώθηκε σ' αυτό από την επι

τροπή του αγώνα.

Η αστυνομία, βλέπονταςνα νεκρώνει η πόλη με το κλείσιμο των γραφείων και

των καταστημάτων, θέλησε να επέμβει και απείλησε τη σύλληψη της επιτροπής,

εγκατέλειψε όμως γρήγορα κάθε προσπάθεια, προ της δυσκολίας να επιβληθεί. Ου

σιαστικά από τη στιγμή εκείνη οι αρχές σταμάτησαννα λειτουργούν, κατέστη δε κύ

ριος της πόλης ο λαός, ο οποίος δεν προέβη σε κανένα έκτροπο, εκτός από τους

άσκοπους πυροβολισμούς. Αντίθετα πολίτες με περιβραχιόνιααποτελούσαν πρόχεl-
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Συλ/aληnίPιo σι", Λcβdδεtα έξω α/ιό το Δ1fΡαΡχdο σικ 21 Mαfoυ 1936.

ρη πολιτοφυλακή και είχαν αναλάβει τη φρούρηση και φύλαξη των καταστημάτων

και των δημοσίων γραφείων.

Το μεσημβρινόν συλλαλnτιίριoν

Το μεσημέρι συγκεντρώθηκε στην κεντρική πλατεία ογκώδης διαδήλωση. στην

οποία μίλησαν διάφοροι ρήτορες κατά της ιδρuσεως Πρωτοδικείου στη Θήβα και

της αποφάσεως της Κυβερνήσεως όπως μην αναστείλει το σχετικό αναγκαστικό

διάταγμα της κυβερνήσεως Κονδύλη.

Οι ίδιοι ρήτορες επετέθησαν κατά του κ. Πρωθυπουργού και του κ. υπουργοι}

της Δικαιοσύνης και συνέστησαν στο λαό να μποuκοτάρει τα θηβώ'κά προϊόντα

σανό, πατάτες, οίνο - μέγα μέρος των οποίων καταναλίσκεται στην περιφέρεια Λε

βαδείας. Κατά τη διάρκεια της ομιλίας των ρητόρων οι διαδηλωτές πυροβολούσαν

συνεχώς και φώναζαν έτσι, ώστε να έχει προσλάβει η πόλη αληθή πολεμική όψη. Ο

Εισαγγελεύς κ. Ελευθερουλάκης, ο Διοικητής Χωροφυλακής κ. Κ. Φασοuλας και

οι αξιωματικοί της διοικήσεως μοίραρχος κ. Μαντζάρας και υπομοίραρχος κ. Κου

τσουρέλης. παρακολουθούσαν τα συμβαίνοντα και δεν προέβησαν σε καμία ενέρ

γεια, για να μη xειpoTεpruOEI η κατάσταση. Ο διευθυντής του Τηλεγραφείου κ. Τα

μπακόπουλος και ολόκληρο το ΠΡOΑUΠΙKό παρέμειναν στις θέσεις των και εξυπηρε

τούσαν την επιτροπή του αγώνα, μεταδίδovτες στην Αθήνα πληροφορίες περί της

καταστάσεως.

Οι διαδηλωτές είχαν αναρτήσει καθ' όλον το μήκος της λεωφόρου Μπουφίδη

μελανές ταινίες με επιγραφές "Κάτω η Κυβέρνησις". «Ζήτω η Δικαιοσύνη". «Αγών
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μέχρις εσχάτων», «Μποϋκοτάζ εις τους Θηβαίους», I<Μη αγοράζετε προϊόντα Θη

βαίων» Κ.α. στην είσοΟΟ του Πρωτοδικείου είχαν κρεμάσει μαύρες κουρτίνες με νε

κρώοιμα φέροντα τις λέξεις: I<Το Πρωτοδικείον Λεβαδείας απέθανε". Τον εξώστη

του Δημαρχείου τύλιξαν με μελανό ύφασμα και στα ηερισσότερα οπίτια και κατα

στήματα είχαν αναρτήσει μελανές σημαίες.

Νέα διαδήλωσις

Την Snv μ.μ. όμως έγινε στο φόρο, λίγο δηλαδή έξω από την πόλη, νέα ογκώ

δης συγκέντρωση, κατά το πλείστον ενόπλων, οι οποίοι διεμαρτύροντο όπως και

την πρωίαν και πυροβολούσαν συνεχώς. Οι συγκεντρωθέντες KατηυθήVΘησαν στη

συνέχεια οτην πλατεία προ της Δημαρχίας, από του εξώστου της οποίας μίλησε ο

βουλευτής κ. Κουτοοπέταλος και ΟΙ κ. κ. Παπασπύρου, ηατήρ και υιός, οι οποίοι

κατήγγειλαν την αθέτηοη της υποσχέσεως της Κυβερνήσεως. Κατά τη διάρκεια της

συγκεντρώσεως έφθασαν στην πλατεία οι απεσταλμένοι των αθηναϊκών εφημερί

δων, οι οποίοι είχαν ταξιδέψει με την αμαξοστοιχία και είχαν φθάοει στη Λεβάδεια

στις 6.20' μ.μ. Μόλις οι διαδηλωτές, αντελήφθησαντους δημοσιογράφουςάρχισαν

να πυροβολούν ακατάπαυστα. Έπειτα από την πλατεία της Δημαρχίας οι διαδηλω

τές KατευθύVΘησανστο πλησίον τηλεγραφείον, στο οποίον ήθελαν ν' ανέλθουν

όλοι, συνεκρατήθησανόμως από την επιτροπή και τους ψυχραιμότερους πολίτες.

Ζητούσαν να επιβιβασθοόν σε λεωφορείο για να μεταβούν στο σταθμό και να στα

ματήσουν την KατεΡXOμΈVη αμαξοστοιχία προς την Αθήνα. Εμποδίσθησανόμως και

πάλJ από την επιτροπή, η οποία επικοινώνηοε τηλεφωνικά με το πολιτικό γραφείο

του κ. Πρωθυπουργοό και διεβίβασε την αγανάκτηοη του λαοό.

TηνVΎκτα

Το ηλεκτρικό εργοστάσιο λειτοόργηοε και έτσι υπήρχε φως. Στις ουνοικίες τη

νόκτα ανάφθηκαν φωτιές, ως διαμαρτυρία κατά της κυβερνητικήςαπόφασης. Το

πρωί της επομένης επαναλήφθηκε η συγκέντρωση. Η Ανωτέρα Διοίκηση Χωροφυ

λακής Στερεάς Ελλάδος έδωσε από την Αθήνα εντολή να συλληφθούν οι πρωτο

στατούντες στην δημιουργία σκηνών, η τοπική όμως αστυνομική αρχή απάντησε

ότι αδυνατούσενα προβεί σε τέτοια αψυχολόγητη ενέργεια, δεδομένου ότι αύτη μό

νον κακόν αποτέλεομα θα είχε.

Στην ερώτηση του δημοσιογράφου προς τα μέλη της I<Επlτρ. του αγώνος», για

τους λόγους της λευκής εξεγέρσεως των Λεβαδiων, αφού το ζήτημα του Πρωτοδι

κείου Θηβών εσυζητείτο οπωσδήποτε στην Επιτροπή της εξουσιοδοτήσεως, εκείνα

απάντησαν:

"- Ζητούμενόπως το ζήτημα έλθει εξ υπαρχής στην κοινοβουλευτικήΕπιτροπή

και μη παρουσιασθείως τετελεσμένο γεγονός. Ας αναστείλει η Κυβέρνησητον ανα

γκαστικό νόμο, δεδομένου ότι την 10ην Ιουνίου κλείνουν τα Δικαστήρια, και ας

φέρει άλλον στην κοινοβουλευτικήΕπιτροπή περί συστάσεως Πρωτοδικείουστη

Θήβα, αν νομίζει ότι πρέπει να συσταθεί. Εμείς δεν έχουμε ουδεμίαν αντίρρηση,
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διότι τότε θα συζητήσουμε ενώπιον της Επιτροπής πριν αύτη αποφανθεί τελικώς

επί της βάσεως του ζητήματος".

Ενώ ταυτόχρονα εξεδίδετο το πιο κάτω ψήφισμα των κατοίκων.

''Ο Λαός της Λεβαδείας συνελθών εις συλλaλnτήΡIOν διακηρύπει την αμετάτρε

πτον αυτού απόφασιν να αμυνθή κατά πάσης επιβουλής των δικαιωμάτων του πα

ρά την ρητήν υπόσχεσιν του Προέδρου της Κυβερνήσεως περί αναστολής του

αμαρτωλοίι Νόμου, περί διχοτομήσεως της περιφερείας του Πρωτοδικείου μας.

Πληροφορούμεθα την αθέτησ]ν ταύτης και την εξαίρεσιν εκ της αναστολής. Δια

μαρτυρόμεθα εντόνως και δηλούμεν ότι θα εξαντλήσωμεν άπαντα τα μέσα, όσα το

δίκαιον μας δίδει. Η διαλυθείσα τάξις είναι αδύνατον ν' αποκατασταθή προ της δ]

κα]ώσεως του πληπομένου Λαού. Πάνδημον συλλαλητήριον εν εξάλλω εξεγέρσεl,

μετά μαίιρων σημαιών, διασχίζει την πόλιν. Τα δικαστήρια, τα σχολεία και τα κατα

στήματα έκλεισαν. Απεκδυόμεθα πάσης ευθύνης δια τα συμβησόμενα.

Επιτροπή λaoίι

Ταυτόχρονα. ο σύλ/ογος Λεβαδείας «Λόμπρος Κατσώνης» στην Αθήνα εξέ

δωσε αντίστο]χη διαμαρτυρία για την ίδρυση Πρωτοδικείου στη Θήβα.

Η εφημερίδα "BPAΔVNH" περιέγραφε τα γεγονότα ως εξής:

"ΑπογευμαΌναί ειδήσεις

Τα γεγονότα της ημέρας

Οι Λεβαδιείς δέχονται συμβιβαοτικήν λύσιν - Κομμουνιστής
Βουλευτής διαβιβάζει τας απόψεις των εις τους Θηβαίους 

- Ήρχισεν απOKαθισταμεvη n τάξις

Του απεσταλμένου μας Κ. Α. Χαμουδόηουλου

ΛΕΒΑΔΕΙΑ, 21 Μαίου. - Πόλεμος, λοιπόν, της Λεβαδειάς κατά των Θηβών.

Αγών υπέρ των όλων. Μόλ]ς κατεβαίνομεν από το τραίνον αισθανόμεθα, ότι μυρίζει

κυριολεκτικά μπαρούτι. Εις τον σταθμόν μας δίδονται ΟΙ πρώται πληροφορίαι. Και

το αυτοκίνητον προχωρεί προς την πόλιν, η οποία είνOl πραγματικά επαναστατημέ

νη. Μαύρες σημαίες και επιγραφές, ηου δείχνουν την απόφασιν να φθάσουν μέχρι

των άκρων: «Κάτω η κυβέρνησις Μεταξά», «Ζήτω η Δικοιοσύνη», «Αγών μέχρις

εσχάτων», ,(Μη αγοράζετε προϊόντα των Θηβών». Κι' ενώ προχωρούμε ακούομεν

συνεχείς πυροβολισμοίις κοι τις καμπάνες των εκκλησιών, που κτυπούν συνεχώς.

Εις την πλατείαν του Δημαρχείου είναι συγκεντρωμένη ολόκληρος η πόλις. Ώρα

6.30 μ.μ. ομιλεί από τους εξώστου ο βουλευτής κ. Κουτσοπέταλος, όστις κατηγορεί

την κυβέρνησ]ν.

- Αφού, λέγει, ΟΙ ΘήβOl μας εκήρυξαν τον πόλεμον, θα απαντήσωμεν κοι ημείς

με τα ίδια μέσα. Από σήμερον κηρύττομεν εις αποκλε]σμόν τα προϊόντα των Θη

βών!

Ένας σαλπ]γκτής σαλπίζει. Το πλήθος κινείται προς το τηλεγραφείον κι' ενώ

εμείς ο] δημοσιογράφοι προσπαθούμε να συνομ]λήοουμε τηλεφωνικώς με τα γρα-
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φεία μας, ο κόσμος κυριολεκτικά χαλάει έξω. Η αστυνομία παρακολουθεί. AJJ..ό. και

τι να κάμπ; Οργή λαού! Κω πρέπει να ομολογήσω ότι η χωροφυλακιι Λιβαδειάς

έδειξε μίαν σωφροσύνην που την τψά. Έτσι απεφεόχθησαν τα έκτροπα, παρά το

γεγονός δε, ότι η πόλις παρουσίαζε χθες όλην την ημέραν - κω παρουσιάζει ακόμη

- όψιν αναρχουμένης πόλεως, εν τοότοις δεν διεταράχθη η τάξις και δεν συνέβη

κανέν επεισόδιον.

- Θα υποκύψωμεν μόνον εις την ετυμηγορίαν της κοινοβουλευτικής επιτροπής,

μας λέγει ο κ. Μπέλος, μέλος της επιτροπής αγώνος. Με την παραπομπήν του ζη

τήματος εις την κοινοβουλευτικήν επιτροηήν είχαν συμφωνήσει όλοι οι πολιτικοί

ηγέται. Και ο πρωθυπουργός κ. Μεταξάς μας εδήλωσεν, ότι εφ' όσον αυτή είνω η

γνώμη ολοκλήρου του πολιτικού κόσμου, είναι υποχρεωμένος να συμμορφωθή και

αυτός προς αυτήν.

Εν τοότοις εστ:άλη εις το Συμβούλιον της Επικρατείας προς γνωμοδότησιν το

διάταγμα περί αναστολής των αναγκαστικών νόμων της Κυβερνήσεως Κονδύλη,

χωρίς εις αυτό να περιλαμβάνεται κω ο νόμος περί ιδρύσεως Πρωτοδικείου εις Θή

βας, όπερ σημαίνει ότι η Κυβέρνησις μετέβαλε και πάλιν γνώμην κω ζητεί να επιβά

λη την πρώτην απόφασίν της, αντίθετον προς την θέλησlν του λαού Λεβαδείας'},

Ιδού' πως μας εκθέτει τας απόψεις του άλλο μέλος της επιτροπής ο κ. Γκ.ικόπου

λος'
- Είναι αδύνατον, μου λέγει, να υπάρξουν δύο Πρωτοδικεία εις την περlφέρεl

αν Θηβών και Λεβαδείας. Μοιραίως μίαν ημέραν θα τεθή ζήτημα καταργήσεως του

ενός και τότε υ πάρxεl σοβαρός φόρος, ότι θα ζητηθή κατάργησις του ιδικού μας.

- Αν διχοτομηθοόν τα Πρωτοδικεία; λέγουν οι Λεβαδείς, θα έχωμεν κατά μέσον

όρο: 360 πολιτικάς αποφάσεις ετησίως εις την Λεβάδεlαν και 180 - 200 εις τας Θή

βας. Θα έχωμεν επίσης 760 περίπου ποινlκάς αποφάσεις του τρψελοός πλημμελει

οδικείου εις την πρώτην πόλιν και 380 εις την δευτέραν. Άλλ' υπό τας συνθήκας

αυτάς είνε δυνατόν να βιώσουν τα δυο αυτά Πρωτοδικεία;

Υπέρ των απόψεών των επικαλοόνl:Olτην γνωμάτευσιντου Πανελληνίου Δικη

γορlκού' Συνεδρίου του 1929, κηρυχθέντος υπέρ της καταργήσεως Πρωτοδικείων

εις μικρά κέντρα κω ευρυτέρας εφαρμογής του θεσμού' των μονομελών δικαστη

ρίων. Επικαλούνται ακόμη την γνώμην του Προέδρου και Εισαγγελέως του Αρείου

Πάγου καθώς και του Εισαγγελέως Εφετών Αθηνών κ. Γαρέζου, κηρυχθέντων κα

τά της ιδρύσεως Πρωτοδικείου εις Θήβας, επίσης δε την γνώμην του τέως υπουρ

γού' της Δικαιοσόνης κ. Βρυάκου, ο οποίος παρητήθη ακριβώς, διότι διεφώνησε

προς τον κ. πρωθυπουργόν εις το ζήτημα αυτό.

Όσον αφορά το ζήτημα των συγκοινωνιών τονίζουν, ότι δεν είνω ακριβή όσα

υποστ:ηρίζουν οι Θηβαίοι, διότι υπάρχει πυκνή συγκοινωνία και ευθόνη κω εξυ

πηρετούντω θαυμάσια όλοι όσοι εξαρτώνται δικαστικώς από την πόλιν των.

Και τώρα τι θα συμβή;

Η πόλις, καθ' ην ώραν γράφω, εξύπνησε και πάλιν ανάστατος. AναμΈVoντω χω

ρικοί από την όπωθρον και οι πολίται συγκεντρώνονται εις νέον ένοπλον συλλαλη-
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τήρlOν. Οι επlΚt:φαλής του αγώνος δηλούν, ότι &ν θα καταθέσουν τα όπλα, εάν η

Κυβέρνησης δεν παραπέμψη τον αναγκαστικόν νόμον - σίιμφωνα άλλως τε με την

υπόσχεσίν της - εις την KoινoβoυλευτlKήν επιτροπήν. Αυτή είναι η κατάστασις που

εδημιουργήθη εις την Λεβάδειαν.

Η vuιαερινή κίνησις

ΛΕΒΑΔΕΙΑ, 21 Μαίου (Του απεσταλμένου μας) - Λόγω του μεγάλου ερεθl

σμοίι, πολλοί των πολιτών παρέμειναν εις τας κεντρlκάς πλατείας πυροβολοίιντες

δ]' όπλων γκρα, συζητοίιντες κα] αποδοκψάζοντες την KυβερνητlKήν απόφασιν πε

ρί lδρίισεως Πρωτοδ]κείου εις Θήβας μέχρι της 2ας πρωινής. Κατά την αυτήν ώραν

συνεδριάζει ΚΟΙ η επιτροπή αγώνος εις το ξενοδοχείον ,{Ελικών» εν αναμονή νεωτέ

ρων πληροφορ]ών εξ Αθηνών. Την 10.30' ο] επ]στρέψαντεςεκ της πρωτευοίισης

απεσταλμένοι κ. κ. Αγραφ]ώτης και Χατζόπουλοςανήγγειλανως οριστικήν την κυ

βερνητlKήν απόφασ]ν όπως συσταθή Πρωτοδικείον εις Θήβας, εξετόν υπουργόν

της Δικοιοσύνης κ. Λογοθέτην, όστις τους είπεν ότι το ζήτημα είναι εις χείρας του

κ. Πρωθυπουργού, και με τον κ. Γεωργακόπουλον,ο οποίος τους ανεκοίνωσεν εξ

ονόματος του κ. Μεταξά, ότι η απόφασης της ΚυβερνήσεωςείνOl να συσταθή

οπωσδήποτε Πρωτοδ]κείονεις Θήβας με την προοθήκην, ότι θα φροντίση να κατα

στήση και τα δίιο Πρωτοδικείαβιώσψα. Α] ανακο]νώσειςτων απεσταλμένωνενέτει

ναν την έξαψ]ν, το δε πλήθος το συγκεντρωθέν κάτωθι του ξενοδοχείου ({Ελικών»

ήρχισε να ζητή την προσφυγήν εις βίαια μέτρα. Η επιτροπή αγώνος έσπευσε να κα

θησυχάση τους δ]αδπλωτάς, μερικοί των οποίων (Πρότε]ναν την ανατίναξιν της σι

δηροδρομ]κήςγέφυρας και να τους δlOβεβOlώση ότι ο αγών θα συνεχισθή μέχρι τε

Juκής νίκης.

Ο διοικητής της Ασφαλείας ταγματάρχηςΦασοίιλας συνέστησεν εις την επιτρο

πήν όπως επέμβη μεταξίι των κατοίκων κα] συστήση εις αυτοίις να παίισουν τους

πυΡΟβΟJuσμΟίις, καθόσον είνOl υποχρεωμένοςνα επέμβη προς εξασφάλισ]ν της τά

ξεως. Ο κ. Φασοίιλας εδήλωσεν ότι η υπάρχουσα δίιναμις Χωροφυλακής είναι

επαρκής δ]α να αντιμετωπίση οιανδήποτε ανωμαλiαν, φρονεί όμως ότι δεν θα πα

ρουσιασθή περίπτωσιςεπεμβάσεως.

Διαρκοίισηςτης συγκεντρώσεωςγίνεται σίισΚεψις των μελών της επ]τροπής

αγώνος, τη συμμετοχή και του βουλευτού του Παλλαϊκοίι Μετώπου κ. Ανδρ. Τζί

μα. Προτάσει του τελευταίου τοίιτου, η επιτροπή απεφάσ]σενόπως αποστολή εις

Θήβας αντιηροσωπείαΛεβαδέων, η οποία να συνεννοηθή δ]α την συμβ]βαστlκήν

λίισ]ν του ζητήματος. Συγκεκριμένως η αντιπροσωπεία αίιτη θα ανακοινώση εις

τους Θηβαίους ότι η Λεβάδεια δέχετα] την ίδρυσ]ν Πρωτοδ]κείου εις Θήβας, να γί

νη όμως κοινός αγών των δύο πόλεων προς είιρυνσιν των ορίων των δίιο Πρωτο

δικείων, δια να καταστοίιν αμφότερα βιώσιμα. Η εκτέλεσις της αποστολής ταίιτης

ανετέθη εκ μέρους της επιτροπήςαγώνα; εις τον βουλευτήν του Παλλαϊκοίι Μετώ

που κ. Τζίμαν, όστις θα μεταβή προς τοίιτο εις Θήβας.

Την 10.30' π.μ. εγνώσθη ότι οι βουλευταί Λαμίας αντιδροίιν εις την είιρυνσ]ν
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των ορίων του Πρωτοδ]κείου Λεβαδείας δια της προσαρτήσεως τριών Δήμων εκ

της Λοκρίδος.

Κατόπ]ν τούτου περί την 11 ην η.μ. εσχηματίσθη νέα συγκέvrρωσις η οποία μετε

τράπη εις δlαδήλωσ]ν. Το πλ/θος έχον εηί κεφαλής μέλη της επιτροπής αγώνος και

τον βουλευτήν κ. Κουτσοηέταλον, κατηυθύνθη δια μέσου των οδών της ηόλεως εις

την πλατείαν Γεωργίου του Α', όπου ωμίλησεν ο δ]κηγόρος κ. ΝίΚQινας KQI ο πρώ

ην βουλευτής κ. Ανδρεαδάκης, συσηΊσαvτες εμμονήν εις τον αγώνα μέχρις ότου

δοθή ρητή υηόσχεσις εκ μέρους της Κυβερνήσεως ότι θα ευρυνθούν τα όρια του

Πρωτοδ]κείου Λεβαδείας. Ακολούθως ωμίλησεν ο κομμουνιστής εργαllκός βου

λευτής κ. Βουγατσάς, κατά την δ]άρκε]αν του λόγου του οποίου εδημ]ουργήθη μ]

κροεπεισόδlOν, διότι ο Βουγατσάς ανεφέρθη εις το Κωπαίδικόν ζήτημα.

Ωμίλnσεν εηίσης κα] ο κομμουνlOτής βουλευτής κ. Τζίμας. Κατά την δ]άρκειαν

της συγκεντρώσεως ερρίφθησαν κα] ηάλΙν αρα]οί πυροβολισμοί.

Εγνώσθη ότι ο] εκ των μελών της επηροπής αγώνος αντιβεν]ζελικών φρονημά

των κ. κ. Φλώρος κω Μασσούρας διεφώνησαν με τα υπόλοιπα μέλη της επηροπής,

ως ηρος την συνέχισ]ν των εκτρόπων κω αηεχώρησαν εκ της συνεδριάσεως αυτής.

Οι Θηβαίοι δια τα εν Λεβαδεία

Εκ Θηβών μας απεστάλη σήμερον την πρωίαν το κάτωθ] τηλεγράφημα:

Λαός Θηβών εμμένων λευκήν νόμφον απεργίαν του, εξεδήλωσε σήμερον εν

πανδήμω συλλαλητηρίω την ευγνωμοσύνην του προς την εθνικήν κυβέρνησιν, την

αγανάκτησίν του &: δlO τα φαντασιώδη ψεύδη και κωμικά εν Λεβαδεία δήθεν δια

δραματιζόμενα γεγονότα, στερούμενα κα] στοιχειώδους ίχνους αληθείας και ηθικής

βάσεως και στρεφόμενα κατά της εθνικής κυ βερνήσεως κα] των αρχηγών κομμά

των, εγKOλπωθέVΤων το δίκαιον της εηαρχίας Θηβών, δια την λειτουργίαν του

Πρωτοδικείου, δίκωον ανεγνωρ]σμένον ήδη δlO νόμου.

Εν Λεβαδεία επ]κρατεί απόλυτος ησυχία. Προσηάθε]ω τίνες επιδιώκουσαι συ

γκέντρωσιν κόσμου, συναντούν την παγεράν αδιαφορίαν του λαού. Ο θόρυβος

δημlOυργOύμΕVOς υπό lΙνών δ]κηγόρων αυτόθι, υπενθυμίζει ρητόν: «Ώδ]νεν όρος

κω έτεκε μυν}) κω προκαλεί γέλωτας λαού Λεβα&:ίας. Λαός Θηβών εκδηλοί ευγνω

μοσύνην του εφημερίδα «Βραδυνήν» κα] λο]πόν αθηναϊκόν Τύπον, αVΤ]ληφθέVΤα

πάνδημον εξέγερσίν του και δίκαlOν αιτημάτων του.

Δημοσιεύεται το διόταΥμα

Ο κ. Πρωθυπουργός ανεκοίνωσε σήμερον ότι το εΚΊελεστ]κόν διάταγμα του νό~

μου περί συστάσεως Πρωτοδικείου εις τας Θήβας αποστέλλετω εντός των ημερών

προς δημοσίευσιν εις την «Εφημερίδα της Κυβερνήσεως}), μη απαιτουμένης εγκρί

σεώς του υπό της Επιτροπής Νομοθετικής Εξουσιοδοτήσεως.

Α. Χ. Χαμουδόπουλος
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Οι φοιτητές Λεβαδείας δεν έμειναν ασυγκίνητοι από τον αγώνα των συμπα

τριτών τους και έστειλαν στις 21 Μαίου το πιο κότω ανακοινωθέν:

Οι φοιτπταί Λεβαδείας συμμερίζονται τπν δικαίαν αγανάκτπσιν των συμπολιτών

των και διαμαρτίΙρονταl δια την αδικαιολόγητον επιμονήν της Κυβερνήσεως όηως

lσχύσπ ο νόμος περί ιδρίΙοεως Πρωτοδικείου Θπβών άνευ myx'0U κοινοβουλευτι

κής επιτροηής. ΖητοίΙν παρά της Κυβερνήσεωςόπως εν ονόματι της Λαϊκής κυ

ριαρχίαςτεθή υπό την κρίσιν της κοινοβουλευτικήςεπιτροπής- καθόσον αποτελεί

ο νόμος οίΙτος αναπόσπαστον μέρος ωυ όλου νομοθετικού οργασμού τπς κοσμο

γονίας - ίνα οίΙτω υπό το φως και τπν ατμόαραιραν του δικαίου δοθή η πρέπουσα

λύσις.

EvroM των φοιτητών ΛεβοδεΙας

Ευθύμιος Α. Μουρίκης Τελειόφοιτος NO!IIKrις

ΤΟ Πρωτοδικείο Θηβών όμως ήταν μια πραγματικότητα, χόρις τους πολύ

χρονους αγώνες των πολιτικών, των δικηγόρων και σύσσωμου τσυ Θηβαϊκού

λαού κι έκανε τα εγκαίνια του στις 27 lουνίουτου 1936.
Η ίδρυση Πρωτοδικείου σιη Θήβα, οι πολύχρονοι αγώνες των Θηβαίων και

σι αντιρρήσειςτων Λεβαδέων, είχαν δημιουργήσει τέτοια ένταση μεταξύ των

δύο πόλεων. σε σημείο που να γίνoνrαι περιστατικό, όπως αυτό που γρόφει ο

Άγγελος Βλόχος σω βιβλίο του "Πρωθύστερο" και αναφέρεται στη μεταφορό

της ολυμπιακής φλόγας για τους ΟλυμπιακούςΑγώνες στη Γερμανία το καλο

καίρι του 1936.
'Ή λαμπαδηδοφορία είχε ξεκινήσει από τις κατόφωτες όχθες του Αλφειού

και την είχαν μεταφέρει χιλιόδες σκιπαλοδρόμοι, διατρέχονrας ένα χιλιόμετρο

ο καθένας. Κατόρθωμα της γερμανικής οργανωτικής μεθοδικότητας που κό

νrεψε να σκαλώσει, που όλλου: Στην Ελλόδα μεταξύ Θήβας και Λεβαδείας.

Μεταξύ τους είχε όναπτυχθεί μέγα μίσος επειδή η Κυβέρνηση Μεταξό - που
δεν είχε ακόμα κηρύξει δικτατορία - είχε αποφασίσει για κόποιον μυστηριώδη

λόγο να μεταθέσει την έδρα του Πρωτοδικείου από τη Θήβα στη Λεβόδεια και

τούτο δημιούργησε οξύτατη έριδα μεταξύ Θηβαίων και Λεβαδέων σε βαθμό

ώστε να περιπολεί η χωροφυλακή στην περιοχή για ν' αποφεύγονται βίαια

επεισόδια μεταξύ τους. Όταν, λοιπόν, ο τελειπαίος Θηβαίος σκιπαλοδρόμος

επρόκειτο να παραδώσει τη φλόγα στον πρώτο Λεβαδέα, απλούστατα αρνήθη

κε και απείλησε να σβήσει τη λαμπόδα του - πρόγμα αδύνατον γιατί οι Γερμα

νοί τις είχαν κατασκευόσει από ειδικό όσβεοτο υλικό - και μόνο η παρέμβαση

της συνοδείας που ακολουθούσε με αιποκίνητα έλυσε την κατόσταση".

Έκτοτε και τα δύο Πρωτοδικεία, μέχρι σήμερα, λειτούργησαν με δημιουργι

κό τρόπο προς όφελος του λαού της Βοιωτίας.

Σπουδαίες προσωπικότητες αναδείχθηκαν από το Δικηγορικό κόσμο και

των δύο Πρωτοδικείων. οι οποίοι πρωταγωνίστησαν στην πολιτική. κοινωνική,

πολιτιστική, οικονομική, ιστορική ζωή της Βοιωτίας, δικαιώνοντας τους αγώνες

των προγόνων μας για την ίδρυση των Πρωτοδικείων Λεβαδείας και Θηβών.
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Μορφές Δικηγόρων Λεβαδείας

Ο Δικηγορικός Σύλ/ογος Λεβαδείας δικαιούται να υπερηφανεύεται, γιατί μέ

λη του υπήρξαν προσωπικότητες που η θύμησή τους παραμένει ανεξίτηλη όχι

μόνο στο νομικό κόσμο της πόλης και της επαρχίας αλ/ό και στο Πανελλήνιο.

Μορφές που λόμπρυναν το δικηγορικό επόγγελμα, αλλό παρόλληλα κατα

ξιώθηκαν ως κορυφαίοι πολιτικοί όνδρες και κατέκτησαν με τη δρόση τους

αξιώματα και θέσεις, από τις οποίες προσέφεραν στον τόπο και την κοινωνία.

Όλοι τους συνέδεσαν τη ζωή τους με μεγόλους πολιτικούς και κοινωνικούς

αγώνες και συνετέλεσαν στην πρόοδο και την ανέλιξη της πατρίδος, αφήνο

ντας πολύτιμη κληρονομιό. τιμή και δόξα σω νομικό κόσμο της πόλης.

Ο σεβασμός στη μνήμη τους επιτόσσει να γνωρίσουμε οι νεώτεροι και ΟΙ

επερχόμενες γενιές αυτούς που προοέφεραν και αγωνίστηκαν για την προκο

πή της γενέθλιας γης και της πατρίδος.

Φίλωνας Φίλων:

Γεννήθηκε στη Λεβόδεια το 1813, γιος του όρχοντα της πόλης lωόννη Φί

λωνα πρωτεργάτητης επανόσωοηςτου 1821, σπούδαοε νομικό στην Πίζα και

το Παρίοι. Διετέλεσε Δήμαρχος Λεβαδείας το 1849. Για πολλές περιόδους

εξελέγετο βουλευτήςΛεβαδείας. Τον Οκτώβριοτου 1861 εξελέγη Πρόεδρος

της Βουλής. Επί κυβερνήσεως Ζαίμη το 1869 διετέλεσε υπουργός Εκκλησια

στικών και Παιδείας.

ΤΟ 1880 αποτραβήχτηκε από την πολιτική ΚΙ έκτοτε το αρχοντικό του στην Αθή-

να είχε γίνει το κέντρο που σύχναζαν ΠOλrτΙKOί, δημοσιογράφοι και λογοτέχνες.

Πέθανε το Σεmέμβριο του 1895 και τον κήδεψε σύσσωμο το έθνος.

Απόσπασμα από τη νεκρολογίατου μαρτυρά την πολιτείατου αντρός:

"Υπήρξεν εις έγκριτος τύπος πολιτικής αρετής, όρχοντας τελείως φιλελεύ

θερος, σώφρονας και ειλικρινής της πατρίδος στρατιώτης, εις των αγνότερων

ανηπροσώπωνθεμελιουργούτόξεως ανδρών".

Νικόλαος Μποuφίδης:

Στις σελίδες που προηγήθηκαν υπάρχουντα κυριότερα στοιχεία από την

πολιτική του δρόση.
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Συμπληρώνω ότι γεwήθηκε το 1841 στη Λεβάδεια και ήταν γιος του Νερού

τσου Μπουφίδη, αγωνιοτή του 1821 που διακρίθηκε στη μάχη της Πέτρας,

Πρωτοεκλέχτηκε βουλευτής σε ηλικία 32 ετών το 1873, Τιμήθηκε με το

αξίωμα του Προέδρουτης Βουλής το 1899, το 1900, το 1904, το 1905 και το

1906. γπήρξε κορυφαΙος κοινοβΟlJλευτικός άνδρας και εθεωρείτο ο μεγαλύτε

ρος ρήτορας επί 40 χρόνια. ΔιετέλεσεΥπουργός Εσωτερικώντου Χαριλάου

Τρικούπη 1893-1895.
Η προσφοράτου στη Βοιωτία υπήρξε ανεκτίμητη, γιατί αγωνίστηκεγια την

υλοποίησητου μεγάλου οράματοςτης αποξηράνσεωςτης Κωπαίδας. Ιδιαίτε

ρα η πόλη της Λεβαδείαςθα πρέπει να τον θεωρεί ευεργέτητης, γιατί χάρις

στους πολύχρονουςκαι επίπονουςαγώνεςτου έγινε πρωτεύουσατου Νομού

Βοιωτίας.

ΝικόλαοςΑνδρεαδόκης:

Γεννήθηκεστη Λεβάδειαστις 5-12-1869 και πέθανε στις 26-12-1954.
Δικηγόρησεμε επιτυχία στη Λεβάδεια.

Διετέλεσε και επανάληψη ΒουλευτήςΑπικοβοιωτίαςκαι Βοιωτίας στις δε

καετίες 1910-1930.
Ήταν προσωπικόςφΙλοςτου Ελευθερίου Βενιζέλου και ήταν από τους πρω

τεργάτεςτων Φιλελευθέρωνστη Βοιωτία,

Πατέραςτου αειμνήστουΔημάρχου ΙωάWΗ Ανδρεαδάκη.

Γεώργιος Κορόζος:

Δικηγόρησεστη Λεβάδεια και υπήρξε ένας από τους πιο πετυχημένουςΔη

μάρχουςτης στη δεκαετΙα 1902-1912,
ΦΙλος των γραμμάτωνκαι των τεχνών, Ιδρυσετη ΦιλαρμονικήΛεβαδείας.

Επί Δημαρχίαςτου φιλοξενήθηκανσπουδαΙοι άνθρωποιτων γραμμάτωνκαι

των τεxν~ν στην πόλη μεταξύ των οποΙων ο ΚαταλανόςσυγγραφέαςΡούμπιο

Λιουκ.

Γεώργιος Παπασπύρου:

Πατέραςτου Δημήτριου Παπασπύρου,συγγενής από τη γυναίκατου Σοφία

και προσωπικόςφίλος του Νικολάου Μπουφίδη.

Διετέλεσε πρόεδροςτου ΔικηγορικούΣυλλόγου Λεβαδείας και Δήμαρχος

της την περΙοδο 1922-1925.
Υπήρξε πρωταγωνιστήςσε όλα τα πολιτικά και κοινωνικά δρώμενα της πό

λης από το 1890 και για 50 περίπου χρόνια.

ΓεώργιοςΣπυρόπουλος:

Δικηγόρησεμε επιτυχία στη Λεβάδεια.

ΔιετέλεσεΔήμαρχοςΛεβαδεΙαςσε δύο περιόδουςαπό 1-9-1929 έως την 1
4-1935 και από 11-9-1936 έως 11-2-1938.

Λουκ6ς Κουτσοπέταλος:

Ο Λουκάς KouτσoπέταλOςγεwήθηκε στη Λεβάδεια το έτος 1877. Σπούδα
σε Νομικά και διακόνησεαφιλοκερδώςτη δικηγορΙα μέχρι το θάνατο του.
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Υπήρξε διαπρεπής ποινικολόγος και ρήτορας, συμμετέxoνrας στις σπουδαιό

τερες ποινικές δίκες στην πενrηκονrαετία 1907-1957. Συνήρπαζετο ακροατή

ριο και τους δικ6ζονrες με την αδρότητατων επιχειρημάτωντου και την καθα

ρότητα των σκέψεώντου,

Βουλευτήςεξελέγη για πρώτη φορά το 1911 και έκτοτε, κατά μοναδικό φαι

νόμενο στα παγκόσμια κοινοβουλευτικά χρονικά, επί 46ετία ήταν συνεχώς βου

λευτής,

Ο εκλιπών ήταν εκ των ιδρυτικών μελών του Κόμματος των Φιλελευθέρων,

εκλεγείς 14 φορές βουλευτής. Διετέλεσε δυο φορές υπουργός, ήτοι Συγκοι

νωνίας το 1932 επί ΚυβερνήσεωςΕλευθερίου Βενιζέλου και Εργασίαςτο 1951
επί Κυβερνήσεως Σοφοκλή Βενιζέλου.

Ανήκε πάνrοτε στο Κόμμα των Φιλελευθέρων και ήταν προσωπικός φίλος

της οικογένειας Βενιζέλου.

Απολάμβανε την αμέρισrη εμπιστοσύνη του εκλογικού σώματος της AτrΙKO

βοιωτίας αρχικά και της Βοιωτίας μετέπειτα και της γενικής εκτιμήσεως του

επισrημoνΙKoύ και πολιτικού κόσμου.

Διακρινόταν και εξετίματο ιδιαίτερα για το αυστηρό ήθος του και το ένrιμo

του χαρακτήρα του, ως και για την αφιλοκερδή εξυπηρέτηση των πολιτών

αδιακρίτως.

Πέθανε το 1957 και κηδεύτηκε δημοσία δαπάνη σrη Λεβάδεια. Στην κηδεία

του παραστάθηκανοι συναρχηγοίτων Φιλελευθέρων κ.κ. Βενιζέλος και Πα

πανδρέου, ο πρόεδροςτης Βουλής και ανrιπρόσωΠOςτης Κυβερνήσεως.

Τον νεκρολόγησε ο ΛειβαδίτηςΔικηγόρος AπόσroλoςΛιανός, λέγονrας με

ταξύ άλλων τα εξής:

"Υπάρχει σ' όλην αυτήν τη μακριά διαδρομή μισού αιώνα δημοσίου βίου τέ

τοια δημοκρατική συνέπεια, ενώπιοντης οποίας υποκλίνονrαι κι' οι ανrίπαλοι.

Και υπάρχει τόση λευκότηςεν τη διαχείρισειτων κοινών - και ο Κουτσοπέταλος

κατ' επανάληψιν εκλήθη σ' ευαίσθητους μάλιστα κυβερνητικούς τομείς - ώστε
θ' άξιζε στην επιτύμβια πλάκα του να τεθούν δύο απέριπες, αλλά περlεKrιKές,

σαν κι' Αυτόν. λέξεις: ΑΞΙΟΣ ΤΗΣ ΠΑΤΡΙΔΟΣ.

Δεν είναι άλλωστε, καθόλου τυχαίο, ότι αυτή η συνέπεια κι' αυτή η καθαρό

της, βρίσκουν άμεση ανrαπόκριση στην καρδιά του λαού. Ο Λαός τον εκλέγει

Kαrά συνέχειαν 50 χρόνια βουλευτή.

Αν ο Πλoύrαρxoς θέλει τον τέλειον άνδρα "και θεωρητικόνείναι των όνrων

και πρακτικόντων δεόντων", ο Κουτσοπέταλοςενσαρκώνειτο πρόσταγματού

το εις όλον τον βίον του. Είναι ένας βίος που μoιράζεrαιανάμεσα σrα Ποινικά

Δικαστήρια και σrη Βουλή. Πάντοτε στην εξυπηρέτησητου Λαού.

Προέρχεται,άλλωστε, απ' Αυτόν και συγκεντρώνειστο πρόσωπότου τις κα

λύτερες αρετές Του: Την ευθύτητα, την απλότητα,τη γεwαιότητα,τη μεγαθυ~

μία, το ακέραιοντου χαρακrήρα. Είναι μια αυθενrιKή έκφρασητης Ρουμελιώτι

κης λεβεντιάς".

Ιωάννης Κίνιας:

Γεwήθηκεστο μαρτυρικόΔίστομο το 1882 και. μετά τις πανεπιστημιακές

σπουδέςτου στη Νομική Σχολήτων Αθηνών, άσκησετο λειτούργηματου Δικη

γόρου στη Λεβάδεια, όπου και διακρίθηκεσαν ποινικολόγος.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ

ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΣ

Δήμαρχος Λεβαδiων.

Ν. ANΔPF.AΔAKHΣ

Βουλευτής Απ!'ΚοβοιωΠας.

ΦΙΛΩΝ Ι ΦΙΛΩΝ

Ομιλiα του Κων/νου Καραμανλή

αfι6 τον "Ελικώνα" στα /954.
Διιn:ρίνoπαιδε6ά του

οι βοvλεvτiςMrιασtάκoς

Κα/ ΚQV1rσας και αpιuιι:ρά ΟΙ

βοvλεvτiςBoυpδoυμnάς

Χω Κων. Κορ6ζος

ΕΚΤ"ΚΤΟΗ """λΡΙΗΜλ
_.~._.._.._._...
ιaπμιιρισc Λdoδίω, έΕιΑέ,η

~ Κ. IΟΑΝΝΗI ANΔPfAIAKHl
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Ο ΔημήΙΡΙQς

Παπασπύρου

ως υTIEpασπwτής

του ήρωα

της ΕΘVΙκής ανriσrασης

Μανώλη Γ1iζoυ.

Ο ΔήμαρχοςMατθΑWς Βέργοι;

σε εopτασnκή εκδήλωση

σω Λάμπρο Kα-rσώVΗ'

Ο ΔήΡαρχοςΛιwκάς Ν{Κα/νας

με το Νομάρχη Μήλω

και το Δημοnκ6Συμβούλιο.

Ο ΕλευθέρωςΓoVΉς Υπουργός

Εργασίας, Πάσχα του /953
στη Λεβάδεια.
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Στις εκλογές το 1920 εκλέχτηκεΒουλευτήςτης Απικοβοιωτίαςκαι επανε

κλέχτηκετο 1926. Στις εκλογές του 1929 τιμήθηκεαπό το Λαό της Απικοβοιω

τίας ως μέλος της Γερουσ(ας, η σπσ(α και τον ανέδειξεΑντιπρόεδροτου Σώ

ματος. ΕπανεκλέχτηκεΒουλευτήςΑπικοβοιωτ(αςστις εκλογές το 1946 και

1956. Πέθανε το 1963.

Λουκ6ς Αθ. Νίκαινας:

Γεwήθηκε στη Λεβάδεια στις 10-11-1899 και πέθανε στις 24-12-1968.
Δικηγόρησεμε επιτυχ(α στην πόλη και εκλέχθηκεΔήμαρχοςτης απο 22-1

1955 έως 30-5-1959.

ΚωνσταντίνοςΚορόζος:

Γεννήθηκεστη Λεβάδεια Βοιωτ(αςτο 1896. Σπούδασε Νομικά στο Πανεπι

στήμιοτων Αθηνών.

Ήταν δικηγόροςστη Λεβάδεια από το 1920-1935 και στην Αθήνα από το

1935. ΝομικόςΣύμβουλος - και στις δύο περιόδους Γενικός Πληρεξούσιος 
της Αγγλικής Εταιρείας Κωπαιδος 1920-1954, καθώς και άλλων ελληνικών και

αλλοδαπώνεταιρειών.

Πολιτεύθηκεαρχικά στις εκλογέςτου 1932 και εξελέγη βουλευτήςΑπικο

βοιωτ(ας, του Λαϊκού Κόμματος. Επανεξελέγηβουλευτήςτου ίδιου κόμματος

το 1933, 1935, 1936, 1946 και της ΕΡΕ το 1958. Διετέλεσε Υφυπουργός Οικο

νομικών στην κυβέρνηοη Τοαλδάρη το 1935. Υπουργός - Γενικός Διευθυντής

της Βόρειας Ελλάδος, 1949-1950. Υπήρξε συντάκτηςτου κανονιομούτης Βου

λής το 1935. Πρόεδροςτου Δ.Σ. της Εθνικής Λυρικής Σκηνής, 1946-1948, του
ΟΤΕ 1956-1958, και - επ( μακρά σειρά ετών - της ΑΤΕ 'ΎΔΡΕΞ" Α.Ε. Διετέλεσε

μέλος του Δ.Σ. της Ιονικής - Λαϊκής Τραπέζης. Μετείχε, της Διακοινοβουλευτι

κής διαοκέψεως Μαδρίτης, ως εκπρόσωπος της Ελληνικής Βουλής το 1933,
της Πανευρωπαικήςοικονομικής διασκέψεωςΓενεύης, ως αντιπρόοωποςτης

Ελληνικής Κυβερνήσεωςτο 1948, και - με ειδική αποστολή - της επιτροπής πο

λεμικών επανορθώσεων Βρυξελλών το 1948. Αρχηγόςτης Ελληνικής αποστο

λής στο 100 συνέδριο ΝΑΤΌ στο Λονδ(νοτο 1959.
Συγγράμματα - μελέτες: "Συλλογή και κωδικοποίησις των συμβάσεων, νό

μων και διαιτησίας μεταξύ Ελληνικού Δημοσ(ου και Εταιρείας Κωπαϊδος",

1925,1952. "Ιστορική και γεωργοοlκονομικήμελέτη Κωπαϊδος", 1952. Πολλά
άρθρα και μελέτες σε διάφορεςεφημερ(δεςκαι περιοδικά.

Τιμήθηκε με τα παράσημα: Ταξιάρχης Γεωργίου Α', ΑργυρούςΣταυρός

Φοίνικος μετά ξιφών. Μετάλλιο πολέμου 1940-1941. ΔιασυμμαχικόΜετάλλιο
Ν(κης.

ΘεμιστοκλήςΚονιτσας:

Γεννήθηκεστην ιστορική Αράχωβατο 1901. Έπειτα από επιτυχείς σπουδές

στη Νομική Σχολή Αθηνών, γράφτηκε στο ΔικηγορικόΣύλλογοΛεβαδείαςτο

1928, του οποίου ήταν μέλος - παρά Πρωτοδίκαις - μέχρι τη ουνταξιοδότησή

του. Αναδείχθηκε σε έναν από τους καλύτερους δικηγόρους της Λεβαδε(ας,

με ιδια(τερη ενασχόληση στο Αστικό Δ(καιο. Η αγάπη του για τα κοινά και για τη
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Βοιωτία. τον ώθησε από πολύ νέο στην πολιτική, στην οποία διέγραψε μια λα

μπρή και θαυμαστή πορεΙα.

Με το Λαϊκό Κόμμα, εξελέγη Βουλευτής Απικοβοιωτίας το 1935 και το

1936. Στον πόλεμο του 1940 στρατεύθηκεκαι εξεπλήρωσετο χρέος προς τη

μαχόμενη Πατρίδα. Επανήλθε μετά την απελευθέρωσηαπό την εχθρική κατο

χή και εξελέγη Βουλευτής Απικοβοιωτιαςτο 1946 και το 1951 με το Λαϊκό

Κόμμα. Στη συνέχεια εκλέγεται Βουλευτής Βοιωτίας με την ΕΡΕτο 1958 και το

1961 και με τη Ν.Δ. το 1974 και το 1977. Διετέλεσε Γενικός Γραμματέαςτου
Υπουργείου Βιομηχανίαςστην Κυβέρνηση Παπάγου από το 1952 έως το 1956
και ΥφυπουργόςΣυγκοινωνιώνστην Κυβέρνηση Καραμανλή από το 1958 έως
το 1961. Από το 1974 έως το 1977 διετέλεσεΑ' Αντιπρόεδροςτης Βουλής, με

oημανrιKή προσφοράστην κατάρτιση και ψήφιση του Συvrάγματοςτου 1975,
εισηγητής του οποίου ήταν το άλ/ο μεγάλο τέκνο της Λεβaδείας, ο Δημήτριος

Παπασπύρου.

Το πέρασμάτου απότα πιο πάνω αξιώματα. τον καθιέρωσεως εξαίρετο και

σημαίνονστέλεχοςτου πολιτικού κόσμου. Ιστορική και ανεπανάληπτηη συνερ

γασία τους με το Δημήτριο Παπασπύρου,από το 1974 μέχρι το θάνατο του,

έδωσε στην πόλη μας δύο μεγάλα έργα, το Δικαστικό Μέγαρο και το Νοσοκο

μείο. Αλλά και πριν, επί ΚυβερνήσεωνΠαπάγου και Καραμανλή, σημαντική

ήταν η προσφοράτου Κονίτσα στη διαμόρφωσητου οδικού δικτύου της Βοιω

τίας, στην ίδρυση της ΤεχνικήςΣχολής Λεβαδείας, στην κατασκευή του Εθνι

κού Σταδίου Κ.ά.

Πέθανε στις 20 Νοεμβριου 1980 και κηδεύτηκεστην Αρόχωβα δημοσία δα

πάνη.

Δημήτριος Πσπσσπύρου:

Γεwήθηκεστη Λεβάδειατο 1902. Ο πατέρας του Γεώργιος Παπασπύρου,

διαπρεπήςδικηγόρος, διετέλεσε Πρόεδροςτου ΔικηγορικούΣυλλόγου και Δή

μαρχος Λεβαδείας, η μάνα του κυρά Σοφία, ανηψιά του Νικόλαου Μπουφίδη 
σεβαστή δέσποινα της εποχής - στάθηκε δεξί του χέρι στις μετέπειτα επιδιώ

ξεις του, ο παππούς του Σπύρος Παπασπύρου ήταν Αρχιμανδρίτης της Μη

τρόπολης Λεβαδείας.

Έμαθε τα πρώτα γράμματα στο Δημοτικό σχολείο της Λειβαδιάς. Στο Σχο

λαρχείο ήταν διευθυντής την εποχή εκείνη ο αείμνηστος Θεόδωρος Παρα

σκευόπουλος, με αρτία επιστημονική κατάρτιση και πολλές φορές είχε εκφρα

σθεί για τον εξαίρετο μαθητή του. Στη συνέχεια πήγε στην Αθήνα και ενεγράφη

στη Νομική Σχολή, απ' όπου αποφοιτησε το έτος 1923. ΤΟ έτος 1924 άρχισε

την καριέρατου, απασχοληθείςσε ποινικές υποθέσεις, κι εξελίχθηκε σε πρώ

της ολκής ποινικολόγο, βοηθούμενος κι απ' την εξαιρετική ευγλωπια που τον

διέκρινε. Δεν άργησε να συνδεθεί με τους νομομαθειςτης εποχής και μετέπει

τα Πρωθυπουργούςτης Ελ/άδος, Αλέξανδρο Παπαναστασίουκαι Γεώργιο

Καφαντάρη, κι απ' τις αρχές της σταδιοδρομίαςτου φάνηκε ότι θα διέπρεπε

σαν πολιτικός.

ΤΟ θάρρος που επέδειξε κατά τα μαύρα χρόνια της Κατοχής. αvrιμετωπfζο

vrας τον κατακτητή, ήταν απαράμιλλο. Αλ/ά και μετά την απελευθέρωση,συ

νέχισε τους αγώνες του για να σώσει τις εκατοντάδεςπαλικάριατης Εθνικής
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αντίστασης, που σύρονων στα tt<TOKTQ στρατοδικεία. ύστερα απ' το κίνημα του

Δεκέμβρη,

Για πρώτη φορά εξελέγη βουλευτής Απικοβοιωτίας στις εκλογές του 1950,
Επανεκλέγη το 1951, 1952 και 1956 και ως βουλευτής Βοιωτίαςτο 1961, 1963,
1964 και 1974. Ορκίστηκεγπουργός Δικαιοσύνηςτο 1951, 1963, 1965, Προε
δρίας 1964 και Γεωργίαςτο 1974. Πρόεδροςτης Βουλής εκλέχτηκε το 1965.
1966 και το 1977-1981,

Σ' όλη την πολιτική, επαγγελματικήκαι κοινωνική δράση του, στάθηκε συ

μπαραστάτηςτων αγροτών. της Βοιωτίας και γενικότεραόλης της χώρας.

Έτσι το 1952, ως Υπουργόςστην Κυβέρνησητου Πλαστήρα, πέτυχετην τρο

ποποίηση του Συντάγματος, βάσει δε αυτού πραγματοποίησετο από ετών

όνειρο του, δηλαδή την απαλλοτρίωσητης Κωπαίδας και άλλων μεγάλων

αγροκτημάτων,τα οποία μοιράσθηκανστους ακτήμονεςαγρότεςτης Βοιωτίας

και των άλλων γειτονικώννομών.

Στα σκοτεινά χρόνιατης δικτατορίας1967-1974, προέτρεπετους συμπολί

τες του ν' αγωνισθούν. με δηλώσεις στοντύπο του εξωτερικού,Το 1970 εμφα

νίσθηκε στο κοινοβούλιοτου ΝΑΤΟ, ως Πρόεδροςτης τελευταίαςΒουλής και

κατήγγειλετο διt<τατορικόκαθεστώς. Το 1972 πήγε στην Αμερική. μαζί με τον

πρώην Πρωθυπουργόκαι πρώην Υπουργότων Εσωτερικώντης ΕΡΕ κ, Γεώρ

γιο Ράλλη και μαζί έκαναν παραστάσειςστην Επιτροπήτων Ευρωπαϊκώνυπο

θέσεωντου Κογκρέσου. Μετέβη επίσης στο Λονδίνο και εμφανίσθηκεστο Αγ

γλικό Κοινοβούλιο, όπου εξέθεσε το δράμα της Ελλάδας. Συνελήφθη απ' τη

χούντα και φυλακίσθηκεκαι στη συνέχεια εξορίσθηκε. Τον παρέπεμψανστο

έκτακτο ΣτρατοδικείοΑθηνών, με την κατηγορία της εσχάτης προδοσίας, για

την εt<τύπωση και διανομήτων δηλώσεωντου κ. Ιωάν, Ζίγδη στις Η,Π,Α

Μετά την αποκατάστασητης Δημοκρατίας, μέχρι το τέλος της ζωής του.

αγωνίσθηκεγια την επίλυση ζωτικών προβλημάτωντου λαού της Βοιωτίας,

Απεβίωσετο 1987 και κηδεύτηκεστη Λεβάδεια δημοσία δαπάνη και με τιμές

αρχηγού κράτους.

ΕλευθέριοςΓονής:

Ο Ελευθέριος Κ. Γονής γεννήθηκεστις 28 Ιουνίου 1903 στη Λεβάδεια.

Σπούδασενομικά στο ΠανεπιστήμιοΑθηνών. Διορίσθηκεδικηγόρος στη Λεβά

δεια το 1925.
Πολιτεύθηκεγια πρώτη φορά το 1946, ως υποψήφιος της Ηνωμένης Παρα

τάξεως Εθνικοφρόνων και εξελέγη βουλευτής Απικοβοιωτίας. Το 1947 συνέ

βαλε στην ίδρυση του Νέου Κόμματος με αρχηγό τον κ. Σπ. Μαρκεζίνη, ως

υΠΟψήφιοςτου οποίου εξετέθη στις εκλογές του 1950. Προσχώρησετο επό

μενο έτος στον Ελληνικό Συναγερμότου Στρατάρχου Αλεξ. Παπάγου και εξε

λέγη βουλευτήςΑθηνών κατά τις εκλογέςτου 1951 και του 1952.
Διετέλεσε υπουργός Εργασίας στις Κυβερνήσεις Θεμ. Σοφούλη (1949) και

Αλ, Παπάγου (1952-1955). Ίδρυσε τον ΟργανισμόΑπασχολήσεωςκαι Ανερ
γίας και την Εργατική Εστία. Αναμίχθηκεστη συνδικαλιστικήπαράταξη ΕΡΕΠ.

Από το 1957 ήταν Γενικός Γραμματέαςτης Νέας ΓΣΕΕ, που ίδρυσε ο ίδιος.

Απετέλεσεμέλος της ελληνικής αντιπροσωπείαςστο Συνέδριο Ειρήνη (Παρίσι

1946) και στα συνέδρια του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας (BιέWΗ 1953, 1954).
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Το 1945 εξέδωσε τις εφημερΙδες ''Εργατική σημαΙα" και ''Αγροτική Εξόρμη

σις", από τις οποίες η πρώτη επανεξεδόθη το 1957, ως όργανο της ρεφορμι

στικής παράταξης.

Το συγγραφικότου έργο υπήρξε αξιόλογο. Εξέδωσετα βιβλία: "Τι πρέπει

να γνωρΙζη ο εργάτης "(1945), 'Ή θεωρία της Εξαθλιώσεως" (υπό το ψευδώ~

νυμο Σταύρος Μένος) (1945), "Πολιτική και εκλογικά συστήματα" (1955) και

πολλές πολιτικοκοινωνικέςμελέτες. Είχε τιμηθεί με τον Ανώτατο Ταξιάρχη του

ΦOίVΙKOς. Ήταν κάτοχοςτης Αγγλικής, της Γαλλικής και της Ιταλικήςγλώσσας

και ασχολούτανερασιτεχνικάμε τη ζωγραφική. Απεβίωσε στις 21-3-1973.

ΕυάγγελοςΝησιώτης:

Γεννήθηκεστη Λεβάδειατο 1904 και πέθανε στις 23-3-1975.
ΔιετέλεσεΔήμαρχοςστην περίοδο 10-5-1944 έως 26-6-45.

lωάννης Ανδρεαδάκης:

Γεννήθηκεστη Λειβαδιάτο 1913. Μετά τις γυμνασιακέςσπουδές, ενεγράφη

στη Νομική Σχολή του ΠανεπιστημίουΑθηνών και αφού έλαβε το πτυχΙο της

Νομικής, άσκησε με μεγάλη επιτυχία το επάγγελμα του δικηγόρου. Υιός του

αειμνήστου Νικολάου Ανδρεαδάκη, ο οποίος εξελέγη κατ' επανάληψη βουλευ

τής Απικοβοιωτίαςμε το Κόμμα των Φιλελευθέρων.

Πολιτεύτηκε με συνέπεια πάντοτε με την παράταξη αυτή που προήλθε από

το κόμμα των Φιλελευθέρων.

Για πρώτη φορά εξελέγη ΔήμαρχοςΛεβαδέων κατά τις δημοτικές εκλογές

του 1959 και έκτοτε παρέμεινεΔήμαρχος μέχρι το 1967, που τον κατήργησε η

Χούνω. Συνεπής προς τις δημοκρατικές του αρχές, δεν έπαψε να αντιδρά κα

τά των δικτατορικών κυβερνήσεων, εΙναι δε γνωστά τα αντιδικτατορικό τηλε

γραφήματα, που με πρωτoβoυλiα του lδΙου και άλλων εκλεκτών δικηγόρων της

ΛεβαδεΙας, στέλλονταν προς τον τύπο για την αποκατάσταση της Δημοκρα

τΙας.

Μετά την κατάλυση της Δικτατορίας και κατό τις εκλογές του 1975, ο λαός

της Λεβaδείαςτον επανεξέλεξε πανηγυρικά Δήμαρχο του.

Για μια ακόμη φορά, από το χάρο αυτή τη φορό, εξεδιώχθη βΙαια από τη

Δημαρχία για να μην επανέρθει πλέον ποτέ στις 21-12-1976. Παραμένει όμως
ζωνrανός μέχρι σήμερα στη θύμησητων συμπολιτώνως ο καλύτεροςΔήμαρ

χος της Λεβαδείας.

Ματθο{ος Βέργος:

Γεννήθηκεστη Λεβόδειατο 1906. Δικηγόρησε στη Λεβόδεια από το 1934 με

μεγόλη επιτυχία ιδιαίτερα στο Αστικό Δικαιο.

ΟΙ μελέτεςτου, δημοσιευμένεςσε Νομικά περιοδικά, έγιναν εργαλείο νομι

κής βοήθειας, σε επιφανείςνομικού όλης της χώρας.

ΔιετέλεσεΔήμαρχοςΛεβαδέωναπό τον Οκτώβρl του 1946 μέχρι τον Αύ

γoυσroτου 1950.
Είναι ο τελευταΙοςτης μεγάλης γενιάς των δικηγόρωντης Λεβαδείας που

βρΙσκεται στη ζωή.
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Γεώργιος Καλογήρου:

Άσκησε με επιτυχία το λειτούργημα του δικηγόρου στη Λεβόδεια από το

1960.
Διετέλεσε Βουλευτής Βοιωτίας από το 1981 έως το 1989.
Συνδέθηκε με την κατόργηση του παλιού Κροτικού Νοσοκομείου και τη δη

μιουργία του Κρατικού Νοσοκομείου της Λεβαδείας, τη μονόδα τεχνητού νε

φρού, που κατόργησετο μαρτύριο της μετόβασης και επιστροφήςτων πασχό

ντων συμπολιτών μας από τα νοσοκομείατης Αθήνας, συνετέλεσε στη δημι

ουργία όλων των σχολείων, Δημοτικών και Γυμνασίων, που ανεγέρθηκαν από

το 1981-1989, καθώς και στην κατασκευήτου κλειστού Γυμναστηρίουτης Λε

βαδείας.

Από το 1993 μέχρι το 1998 διετέλεσεΠρόεδροςτων Δημοσίων Επιχειρήσε

ων της "ΤουριστικήςΟλυμπιακής" και των "ΜακεδονικώνΑερογραμμών
Τσόρτερς".

lωάννης Περγοvrάς:

Γεwήθηκε στο Δίστομο το 1933. Φοίτησε στο Γυμνόσιοτης Λεβαδείας και

έπειτα στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίουτης Αθήνας.

Δικηγορείαπό το 1963 στη Λεβόδεια. Διετέλεσε ΔήμαρχοςΛεβαδέωναπό

το 1983 έως το 1990.
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ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟ ΙΥΜΒΟΥΛΙΟ ΔIΚΗΓορικον ΙΥΛΛΟΓον ΛΕΒΑΔΕΙΑΙ

Πρόεδρος:

Γεν. Γραμματέας:

Ταμίας:

Μέλη:

Aνrώνιoς Παπανrωνίoυ

Λουκάς Μπίνιος

Χαράλαμπος Βλάχος

Ζωή Βασιληά

Επαμεινώνδας Κοτσικώνας

ΜΕΛΗ ΔIΚΗΓορικον ΙΥΛΛΟΓον ΛΕΒΑΔΕΙΑΣ

Ανδρεαδάκη Ξανθούλα

Ανέστης Λουκάς

Βάγκος Λουκάς

Βέργος Ανδρέας

Βέργου Βασιλική

Γαλανός Ταξιάρχης

Γερονικολός Θεόδωρος

Γερονικολός ΙωάWΗς

Γώγου Κωνσταντίνα

Δαλαμάγκας Βασίλειος

Ζάκκας ΙωόWΗς

Ηλιόπουλος Γρηγόριος

Καίλης ΙωόWΗς

Καμινάρη Κωνστανήνα

Καρατζάς ΙωόWΗς

Καρβούνη Βασιλική

Καρβούνη Γεωργία

Καρβούνη Μορφία

Καρμίρη Ευρυ&"κη

Καρράς Λουκάς

KαφενrζόπoυλOς Αθανάσιος

Καφρίτσας Δημήτριος

Καψώνας Γεώργιος

Κεράστας Σπύρος

Κόλλιας ΙωόWΗς

Κοτοώνας AXι"λ/taς

ΚΟLΠσοuμπα Βάσω

ΚΟLΠσοuμπας Ανδρέας

Κώτσου Παναγιώτης

Λάμπρου ΓΙQWοuλα

Λιάκος Λουκάς

Λοιδώρη Σουλτάνα

Λουκά Παναγιώτα

Λοιδώρης ΙωόWΗς

Μανrζιώκας Ευάγγελος

Μεργούπης Δημήτριος

Μηλιώνης Ζαχαρίας

Μίχα Γαρυφαλιά

Mπaλαγoύρα Θεοδώρα

Μπλούνα Ασημίνα

Μωραfrης Σεραφείμ

NτoυρνroυρέKας Κωνσταντίνος

Ντουρνωυρέκας Σεραφεiμ

Παλαιολόγου Θεόδωρος

ΠαπαγεωΡΥίου Αφροδίτη

Παπαγεωργίου Γεώργιος

Παπαγεωργίου ελένη

Παπαθανααίου Kωνστανrίνoς

Παπa:ίωάwου Λουκάς

Παοσάς Γεώργιος

Πατσούρας Νικόλαος

ΠειΡOUΝάKη Έλενα

Περγανrάς ΙωάWΗς

Πέτσουλης ΙωάWΗς

Πίτσος ΙωάWΗς

Πούλου Ελένη

Ρούσσαρης /ψιστεiδης

Σοφιανάτος /J.Mξανδρoς

Τσάγκας Ηρακλής

Τσώκου Γεωργ(α

Φλώρος Σπυρίδωνας

Φορτάτος Γεώργιος

Χανδρό ΦωτειVΉ

Χουλιάρας Παναγιώτης

179
Institutional Repository - Library & Information Centre - University of Thessaly
11/05/2024 03:04:44 EEST - 18.218.69.56



ΒΙΒΛΙΟΓΡΑΦΙΑ

1 Γε\ι1κό Αρχεία του Κράτους,

2. Πρακτικό της Βουλής,

3. Ανέκδοτο Αρχείο Αριοτείδη Ρούοααρη.

4, ΑΥοΡεύοεlςδύο Νικ, Μπουφίδη, τυπογραφείο της Εστίας Κ. MAlΣNEP και Ν. ΚΑΡΓΑΔΟΥΡΗ,

5, ·Ιστορικά Μελετηματα Λεβαδείας", Αριστείδη Ρούσσαρη, Λεβόδεια 1998,

6, ''Ο Ελληνικός Λοός", Γκέσργκ Λούντβιχ Μάουρερ, εκδόσεις Αφων ΤοΝδη, Αθήνα 1976,
7, 'Ή Δικαιοούνη επί Καποδίοιρια", Δημητρίου Γ, Σερεμέτη, έκδοοη του Αριοτοιελείου Πανεπιοτημίου

Θεοσαλονίκης, Θεσσαλονίκη 1959,
8, ''Προσωπικότητες της Ρούμελης", Γιώργου ΚαΨόλη, Αθήνα 1970.
9. 'Ή νομική διάταξις της ανατολικής χέρσου Ελλάδος της 15 Νοεμβρίου 1821 ", Άθω Γ. Τοούτοου, Αθήνα

1972.

10. Αθανάσιος Τοούτοος Δημογέρων του Δαδίου "Επετηρίς εταιρείας ΣτεΡεοελλεαδlκών Μελετών", Άθω

Γ. Τοούιοου, Αθήνα 1973,

11. "Πρωθύστερο", Aγγfλoυ Σ. Βλάχου, βιβλιοπωλείο της "Εστίας" Ι.Δ. Κολλάρου & ΣΙΑ ΑΕ" Αθήνα 1990.
12. Όι τοπικοί οργανιαμοίτης επαναστάοεως του 1821 και το πολίτευμο της Επιδαύρου", Απ, Β. Δοοκα"

λάκη, εκδόσεις Ευτ, Γ. Βαγιονόκη, Αθήνα 1980.

13, "Αγροτικές Εξεγέροεις σιην Παλιά Ελλάδα 1833-1881", Καίτης Αρώνη - Τσίχλη, εκδόοεις Πσπαζήση.

14, "Πολιτικοί αγώνες 1892-1935", Κωνστανιίνου Ι. Αγγελόπουλου, εκδόσεις Α Διαλήομα, Αθήνα 1935.
15. Μεγάλη Ελληνική Εγκυκλοπαίδεια, Παύλου Δρανδάκη, Εκδόσεις φανιξ, Αθήνα.

16. Σύγχρονος Εγκυκλοπαίδεια Ελευθερουδάκη, εκδόσεις Ν. Νίκας & ΣΙΑ Ε.Ε., Αθήνα 1962.
17. Ιστορία του Ελληνικού Έθνους Προίοτορία και Πρωτοϊστορ(α, εκδόσεις Εκδοτική Αθηνών ΑΕ., Αθήνα

1970.
18. Νεώτερη lσlOρία του Ελληνικού Έθνους 1826-1974, Γεωργίου Ρούσσου, εκδόσεις Ελληνική Μορφωπ

κή Εστία, Αθήνα 1975.

19, Ιστορία των Θηβών και της Βοιωτίας από των αρχαιοτάτων 'ΧΡόνων μέχρι σήμερον, Γεωργίου Τοεβά,

Αθήνα 1928.

ΕΦΗΜΕΡΙΔΕΣ

20. ΤΑΧΥΠΤΕΡΟΣ ΦΗΜΗ

21. ΕΜΗΝΙΚΟΣ ΜΩΣ
22,ΠΟΧΟI

23, ΑΚΡΟΠΟΛΗ
24, ΚΑΙΡΟΙ

25.ΑΣΤΥ

26.ΑIΩΝ

27. ΠΜιΓΤΕΝΕΣIΑ
28. ΣΚΡΙΠ
29. ΕΜΠΡΟΣ

30.ΑΘΗΝΑ

31. ΠΑΤΡΙΣ
32, ΕΣΠΕΡΙΝΗ
33, ΕΘΝΟΣ

~.ΘHB~KOΣTAXYΔPOMOΣ

35. ΕΛΕΥΘΕΡΑ ΓΝΩΜΗ

36. ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΑΝΘΡΩΠΟΣ

37. ΕΣΤΙΑ
38. ΠΡΩΊΑ

39. ΒΡΑΔγΝΗ

40. ΘΕΣΜΟΙ
41. ΒΟΙΩΤΙΑ
42. ΛΕΒΑΔΕΙΑ
43. ΑΠΙΚΑ ΚΑΙ ΒΟΙΩΤΙΚΑ ΝΕΑ

44, ΒΟΙΩΤΙΚΑ ΝΕΑ (1928-1930)
45, ΚΑΔΜΟΣ
46, ΦΩΣ ΤΗΣ ΛΕΒΑΔΕΙΑΣ

47, ΦΩΝΗ ΤΗΣ ΛΕΒΑΔΕΙΑΣ

48, ΑΠΙΚΟΒΟΙΩΤΙΚΟΣ ΚΟΣΜΟΣ

49. ΠΟΛΙΤΙΠΙΚΕΣ ΣΕΛιΔΕΣ,

έκδοση του Μορφωτικού Συλ/όγου Λεβαδείας,

50. ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΤΣΩΝΗΣ,

έκδοση του ομωνύμου Συλ/όγου Λεβαδείας.
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